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Łowicz | rampa przy 3 Maja i łąka przy Świętojańskiej – to tereny możliwych inwestycji 

Nowe centrum handlowe
i nowy supermarket
Naprzeciwko poczty 
przy ul. 3 Maja może 
powstać duże centrum 
handlowe – kolej chce 
zagospodarować ten teren 
i zlikwidować wolne 
tory. W innym miejscu, 
przy skrzyżowaniu ulic 
Świętojańskiej i Podgrodzie, 
właściciel terenu oferuje 
go na sprzedaż sieciom 
handlowym – z już 
wydanym pozwoleniem 
na budowę marketu.

Spółka Xcity Investment, któ-
ra w grupie spółek PKP odpowia-
da za współpracę z deweloperami, 
zamierza wkrótce ogłosić postę-
powania dla 15 nowych projek-
tów deweloperskich w całej Pol-
sce. Wśród nich wymieniana jest 
też budowa parku handlowego 
na terenie kolejowym przy ul. 3 
Maja w Łowiczu. Obecnie część 
tego terenu wykorzystuje miasto 
na parking dla samochodów oso-
bowych – za betonowym płotem 
wzdłuż 3 Maja. 

Wstępne założenia przewidu-
ją zakończenie inwestycji w 2019 
roku. Teren inwestycji to oko-
ło 1,70 ha, przewidywana po-
wierzchnia komercyjna: 5 tys. m2, 

a szacunkowa wartość projektu: 
7,8 mln euro. 

Wszczęcie postępowania dla 
kolejowego projektu deweloper-
skiego w Łowiczu oznacza, że 
spółka zamierza rozpocząć poszu-
kiwania partnerów do realizacji 
budowy. Formalnie więc budowa 
nie jest jeszcze przesądzona. Spół-
ka do niej przystąpi, jeśli znaj-
dą się partnerzy zainteresowani 
współpracą na szczeblu dewelo-
perskim.

Z wizualizacji, które przygoto-
wała warszawska spółka, wynika, 
że na gruncie kolejowym może 
powstać pięć budynków o róż-
nej powierzchni, na planie zbli-
żonym do trójkąta, z parkingami 
wewnątrz. Wizualizacja przygo-
towana przez spółkę jest bardzo 
poglądowa i nie ma na niej zbyt 
wielu szczegółów. Ma przed-
stawiać ogólny pomysł i zarys. 
– To koncepcja bardzo wstępna. 
Nie jest wykluczone, że ulegnie 
zmianie po rozmowach z part-
nerami, którzy zechcą z nami 
współdziałać w formule joint 
venture, bo tylko w takiej for-
mie przystępujemy do inwestycji 
– powiedział nam Michał Dudel 
z Xcity Investment. str. 5

SPoNSoRowaNe mateRIaŁy I ogŁoSZeNIa wyboRcZe
Łowicz | Zmiany w organizacji ruchu w centrum miasta

Starościńska już przejezdna
We wtorek, 6 października, 
około godz. 14.00, otwarta 
została ulica Starościńska, 
co oznacza, że można już 
bez przeszkód przejechać 
pomiędzy rondem przy 
starostwie a skrzyżowaniem
z ul. Ułańską i Topolową.

Naczelnik Wydziału Inwestycji 
i Remontów w łowickim ratuszu, 
Grzegorz Pełka, powiedział nam, 
że ulica nie będzie już zamykana, 
ale zaznaczył, że prace jeszcze się 
nie zakończyły, jednak dotyczy 
to tylko wybudowania brakują-
cej części chodnika i wjazdów po 
stronie starostwa. Opóźnienie to 
wyniknęło z powodu oczekiwania 
na pozwolenie na wycięcie drzew, 
które kolidowały z inwestycją. 

Ulica Broniewskiego pozostaje 
zamknięta dla ruchu, dopuszczo-
ny jest tylko ruch lokalny miesz-
kańców osiedla. Zamknięte po-
zostanie także skrzyżowanie ulic 
Broniewskiego, Sikorskiego i Pił-
sudskiego, gdzie nadal trwają pra-
ce budowlane. 

Zgodnie z ustaleniami z wy-
konawcą, łódzkim oddziałem fi r-
my Strabag, 12 października ma 
rozpocząć się ostatni etap układa-
nia nawierzchni asfaltowej na tych 
fragmentach ulic, gdzie jeszcze jej 
nie ma, albo gdzie brakuje drugiej, 
jezdnej warstwy asfaltu.

Na 16 października zaplanowa-
no otwarcie ruchu na budowanym 
rondzie w ul. Kaliskiej, jeszcze 
bez możliwości wjazdu w ul. Pił-
sudskiego, ale już z możliwością 
przejazdu w stronę Przedmieścia. 

Naczelnik Pełka podkreślił w roz-
mowie z nami, że nie ma oznak, 
aby inwestycja nie zakończyła się 
przed wyznaczonym wykonaw-
cy terminem końca października, 
choć zauważył, że opóźnia się wy-
konywanie nawierzchni.  tb

architekci wzięli 
pod uwagę, 
że w łowiczu obowiązuje 
uchwała rady 
Miejskiej, ograniczająca 
możliwości budowania 
marketów
o powierzchni powyżej 
2 tysięcy m2.

wizualizacja parku handlowego w rejonie ul. 3 Maja w łowiczu. Dość swobodna, jak na razie, wizja architekta.

jarosław kaczyński
na przedwyborczym
spotkaniu w Łowiczu. str. 13
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Łowicz 
Inwestycja 
wzbudza 
kontrowersje

Z pewnością wielu mieszkań-
ców Łowicza cieszy się z bu-
dowy ścieżki pieszo-rowerowej 
wzdłuż ul. Jana Pawła II, są jed-
nak i tacy, dla których zrealizo-
wanie tej inwestycji będzie ozna-
czało poważne utrudnienia.

O inwestycji pisaliśmy już na 
łamach NŁ. Przypomnijmy, że 
ścieżka będzie biegła wzdłuż 
ul. Jana Pawła II (po lewej stro-
nie, patrząc od centrum miasta), 
na odcinku długości 910 m i sze-
rokości 3,5 m, od skrzyżowania 
z ul. Tuszewską i Radziecką do 
ronda przy budynku starostwa. 

Już we wrześniu mieszkańcy 
ul. Jana Pawła II skarżyli się na 
przedłużające się prace.  str. 6
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Łowicz | Grille na Błoniach od ponad tygodnia

Wandale już dali znać o sobie
Prawie dwa tygodnie temu w parku Błonie, na łące pomiędzy muszlą 
koncertową a górką ustawiono grille, ławostoły oraz kosze na śmieci. Miejsce 
to powstało, aby dać możliwość rodzinom i grupom znajomych spędzenia 
czasu na świeżym powietrzu i grillowania.

I wszystko byłoby dobrze, na-
wet fakt, że miejsce stworzono na 
koniec sezonu grillowania, gdyby 
nie to, że już w ciągu kilku pierw-
szych dni po ustawieniu znać dali 
o sobie wandale, którym naj-
wyraźniej pomyliło się miejsce, 
w którym powinni rozpalić ogień. 
Zrobili to pod grillem, tak, że zo-
stał on osmalony.

Naczelnik Wydziału Spraw 
Komunalnych w łowickim ratu-
szu, Paweł Gawroński, powiedział 
nam, że teren łąki jest monitoro-
wany, ale z daleka, z kamery przy 
ul. Floriana. Możliwe, że w przy-
szłości trzeba będzie pomyśleć 
o stałym monitoringu wizyjnym 
tego miejsca, np. z terenu muszli 

koncertowej. Zapewnił jednak, że 
ratusz porozumiał się z łowicką 
policją, aby patrole, które fi nansu-
je miasto, zaglądały tam regular-
nie, kontrolowały zachowanie ko-
rzystających z grilli.

Pomysłodawca miejsca do gril-
lowania, radny miejski Krystian 
Cipiński, powiedział nam, że fak-
tycznie akt wandalizmu w tym 
miejscu jest smutny, ale na szczę-
ście nic nie zostało zniszczone. 
Zapowiedział, że cały czas ma na 
uwadze to, aby miejsce pomiędzy 
muszą koncertową a górką stało 
się miejscem spotkań rodzin i zna-
jomych. Chciałby, aby tam poja-
wiły się nasadzenia zieleni, krze-
wów i drzew oraz miejsce, gdzie 

byłby dostęp do wody. Zastanawia 
się też nad propozycją wyłączenia 
tego rejonu z zakazu spożywania 
alkoholi niskoprocentowych, np. 
piwa, bez którego właściwie trud-
no sobie wyobrazić grillowanie. 
– Nad tymi wszystkimi rzecza-
mi pochylimy się przed wiosną 
przyszłego roku, zwłaszcza spra-
wę spożywania alkoholu należy 
dobrze przeanalizować – podkre-
ślił – możliwe, że dobrym rozwią-
zaniem byłoby zastosowanie ram 
czasowych, w których zakaz nie 
obowiązywałby. Nie chciałbym, 
aby to miejsce z czasem stało się 
enklawą „dobrze” bawiących się 
mieszkańców Łowicza i przesta-
ło mieć cokolwiek wspólnego 

z ideą, jaka przyświecała jego 
stworzeniu.

Na łące przy muszli ustawiono 
4 grille, sześć ławostołów i 5 ko-
szy na śmieci, teren został oświe-
tlony. Koszt stworzenia tego 

miejsca zamknął się w kwocie 18 
tys. zł.  tb

Na portalu Łowiczanin.info 
znajdziesz galerię zdjęć, fi lm 
i sondę na powyższy temat. 

 1 października, o godz. 16.53, 
łowicka straż odebrała zgłoszenie na 
temat pożaru trawy na terenie dział-
ki budowlanej przy ul. Tuszewskiej 
w łowiczu. Przyczyną było zapró-
szenie ognia przez nieznane osoby. 
Ogień objął 5 m² działki.

 2 października, o godz. 17.00, 
w Chąśnie policja zatrzymała 28-latka 
z powiatu łowickiego, który kierował 
Fiatem Cinqucento pomimo prawo-
mocnego zakazu, wydanego przez 
Sąd rejonowy w łowiczu. 

 3 października, o godz. 14.46, do-
szło po pożaru pawilonu handlowego 
na miejskim targowisku w łowiczu, 
którego przyczyną było zaprószenie 
ognia przez nieznane osoby. Ogień 
objął 2 m² ściany drewnianego budyn-
ku. akcja gaśnicza trwała niepełna 50 

minut. Straty oszacowano na 1 tys. zł, 
uratowane mienie – na 20 tys. zł. 

 4 października PSP w łowiczu 
odebrała o godz. 13.36 telefon w spra-
wie pożaru lasu w Kalenicach. alarm 
okazał się fałszywy, ale był zgłaszany 
w dobrej wierze. 

 4 października, o godz. 13.44, 
PSP w łowiczu wzywana była do usu-
nięcia gniazda szerszeni na ul. Sybira-
ków w łowiczu. Podobna akcja miała 
miejsce 5 października, o godz. 13.04, 
w Patokach, tam interweniował zastęp 
z OSP nieborów. 

 5 października, o godz. 10.05, 
na ul. Podrzecznej w łowiczu zde-
rzyły się Peugeot oraz Opel astra. 
Kierujący Peugeotem 74-latek z po-
wiatu łowickiego cofając uderzył w 
Opla astrę, którym kierowała 32-let-

nia mieszkanka powiatu łowickiego. 
w zdarzeniu nikt nie ucierpiał, uczest-
nicy byli trzeźwi, sprawca został ukara-
ny mandatem. 

 5 października, o godz. 20.05, 
paliły się na powierzchni 5 m² śmie-
ci i pozostałości roślinne na terenie 
Zespołu Szkół przy ul. Grunwaldzkiej 
w łowiczu. Jeden zastęp PSP ugasił 
ogień w ciągu kilkunastu minut. Przy-
czyną pożaru było zaprószenie ognia 
przez nieznane osoby. 

 Tego samego dnia, o godz. 
22.24, PSP usuwała plamę oleju na ul. 
ułańskiej w łowiczu. 

 6 października, o godz. 8.26, 
straż została wezwana do usunięcia 
gniazda szerszeni w budynku go-
spodarczym jednej z miejscowych 
fi rm. 

 6 października, o godz. 14.15, na 
ul. Katarzynów w łowiczu doszło do 
wypadku dwojga rowerzystów z łowi-
cza, jadących w tym samym kierunku: 
63-letniej kobiety i 64-letniego męż-
czyzny. w wyniku zdarzenia kobieta 
doznała obrażeń i trafi ła do szpitala 
w Skierniewicach. Oboje rowerzyści 
byli trzeźwi. Policja wyjaśnia przyczyny 
wypadku.

 6 października, o godz. 16.18, 
PSP odebrała zgłoszenie o pożarze 
lasu w reczycach w gminie Domanie-
wice. Ogień, który objął około 1500 
m² młodnika gasiły 4 zastępy strażac-
kie: 1 zastęp z JrG łowicz, 1 z OSP 
reczyce oraz 2 z OSP Domaniewice. 
akcja trwała 1 godzinę 15 minut. Przy-
czyną pożaru było zaprószenie ognia 
przez nieznane osoby. 

Ławostoły i 4 grille stoją już na terenie pomiędzy muszlą koncertową, 
a górką w parku Błonie.

gmina Kiernozia
Kierowca zmarł

51-letni mieszkaniec Chruśli 
w gm. Kiernozia, który został ran-
ny w wypadku, do którego doszło 
30 września w Chruślach, zmarł 
na skutek odniesionych obrażeń 
w nocy z niedzieli na poniedzia-
łek, 4/5 października. O wypad-
ku pisaliśmy w poprzednim NŁ. 
Przypomnijmy, że 51-latek kie-
rował dostawczym Mercedesem 
i zdarzył się ze Skodą Oktavią, któ-
rą kierował 54-letni mieszkaniec 
Niedzielisk z tej samej gminy, po-
dróżujący z 12-letnią dziewczynką. 
Wszyscy doznali obrażeń. Kieru-
jący Mercedesem miał uraz głowy 
i z miejsca wypadku transportowy 
był śmigłowcem LPR do Płoc-
ka. Tam po 4 dniach zmarł. mwk

Sanniki | Debata na temat bezpieczeństwa 

Spotkanie otwarte dla mieszkańców
Otwarte dla wszystkich miesz-

kańców spotkanie – debata na te-
maty związane z bezpieczeń-
stwem na terenie gminy odbędzie 
się w najbliższy wtorek, 13 paź-
dziernika, o godz. 16.00, w sali 
niedawno wyremontowanej remi-
zy Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Sannikach. – Gospodarza-
mi spotkania będzie wójt naszej 

gminy Gabriel Wieczorek oraz 
komendant powiatowy policji 
z Gostynina, mł. insp. Zbigniew 
Włodkowski – powiedział nam 
zajmujący się organizacją debaty 
Artur Maślankiewicz. Na spotka-
niu będzie można poruszyć do-
wolny problem związany z bez-
pieczeństwem na terenie gminy. 
– Podobne spotkanie zorganizowa-

ne w sąsiedniej gminie – w Szcza-
winie – spotkało się ze sporym 
zainteresowaniem i trwało dość 
długo. Mam nadzieję, że u nas też 
frekwencja dopisze – mówi Ma-
ślankiewicz. Ostatnie podobnego 
rodzaju otwarte spotkanie na temat 
bezpieczeństwa z przedstawiciela-
mi policji i samorządu lokalnego 
odbyło się kilka lat temu.  mak 

Nieborów, otolice | Zatrzymani do rutynowej kontroli

Zarzuty za posiadanie i handel narkotykami
2 października łowicka policja 

zatrzymała w Nieborowie oraz 
Otolicach pod Łowiczem 3 męż-
czyzn posiadających narkotyki. 
Wszyscy usłyszeli już zarzuty. 

W Nieborowie zdarzenie mia-
ło miejsce o godz.. 17.50, gdy po-
licjanci z drogówki zatrzymali do 
kontroli Skodę Rapid kierowa-
ną przez 39-letniego mieszkań-
ca województwa dolnośląskiego. 
Kierowca zachowywał się ner-

wowo, co wzbudziło podejrzenie 
u policjantów, że coś ma sumie-
niu. Po dokładniejszym spraw-
dzeniu ujawniono 34 g haszyszu. 
39-latek usłyszał zarzut posiada-
nia narkotyków, za co grozi mu do 
3 lat pozbawiania wolności.

W Otolicach policjanci z ogni-
wa patrolowo-interwencyjne-
go zauważyli o godz. 21.40 Opla 
Astrę, w którym przebywało 
dwóch mężczyzn: 23-latek z Ło-

wicza oraz 28-latek z powiatu ło-
wickiego. Ci również na widok 
policjantów zaczęli być nerwowi. 
Po przeprowadzeniu szczegóło-
wej kontroli znaleziono przy nich 
2 woreczki z amfetaminą o łącznej 
wadze 4 g – za co grozi im do 4 lat 
pozbawienia wolności. Dodatko-
wo jednemu z nich przedstawiono 
też zarzut sprzedaży narkotyków, 
zagrożony karą do 10 lat pozba-
wienia wolności.  mwk
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Sanniki | ukradli kilkaset złotych

Mówili, że przyszli 
zmierzyć okna

Funkcjonariusze KPP w Gosty-
ninie otrzymali 29 września zgło-
szenie kradzieży, do której doszło 
kilka dni wcześniej w Sannikach. 
Do domu starszego małżeństwa 
zapukało dwóch mężczyzn, któ-
rzy przedstawili się jako przed-
stawiciele fi rmy, która wymienia 
oka, którzy przyszli dokonać po-
miaru. Ufni mieszkańcy wpuści-
li ich do środka i pozostawili bez 
dozoru, a ci ukradli im kilkaset 
złotych oszczędności. Widocz-
nie jednak złodzieje łup uznali za 
zbyt mały, ponieważ upomnieli się 
o 100 zł zapłaty za wymianę li-
stew przy oknach i starsi ludzie im 
te pieniądze dali. Prawdopodobnie 
sięgnęli jednak po gotówkę z port-
fela, więc nie zorientowali się, że 
zostali okradzeni. 

Rzecznik policji w Gostyni-
nie, sierż. szt. Dorota Słomkow-
ska, powiedziała nam, że nie wia-
domo dokładnie, którego dnia 
doszło do kradzieży, ponieważ 
zgłoszenie wpłynęło od córki 

małżeństwa (będącego w wieku 
78 i 82 lata), która po 4, może 5 
dniach odkryła brak pieniędzy, 
które rodzice mieli schowane 
w miejscu, które wydawało się 
im bezpieczne. 

Policja nie podała dokładnie 
kwoty straty, mówiąc jedynie, że 
było to poniżej 1.000 zł, co nam 
wyjaśniono obawą przed uzmy-
słowieniem osobom nieuczci-
wym tego, jaką gotówkę ludzie 
trzymają w domach. – Jak na ra-
zie sprawców nie udało nam się 
zatrzymać – powiedziała nam Do-
rota Słomkowska, dodając, że po-
dobnych przypadków w powiecie 
gostynińskim było więcej. Oszu-
ści podszywają się pod członków 
rodziny, przedstawicieli różnych 
fi rm lub instytucji. Swoje meto-
dy często modyfi kują i – niestety 
– często osiadają zamierzony cel. 
Słomkowska apeluje o ostrożność 
we wpuszczaniu osób obcych do 
domu, ponieważ często są to zło-
dzieje lub oszuści.  mwk

gmina Nieborów | Kradzieży nie było

Kłamał, żeby wyłudzić 
odszkodowanie

33-letni mieszkaniec powiatu ło-
wickiego usłyszał 2 października 
zarzuty: zawiadomienia o niepo-
pełnionym przestępstwie, składa-
nia fałszywych zeznań oraz usiło-
wania wyłudzenia odszkodowania 
od jednej z fi rm ubezpieczenio-
wych. Prokurator Rejonowy w Ło-
wiczu zastosował wobec niego do-
zór policyjny.

Wszystko zaczęło się 27 wrze-
śnia od tego, że 33-latek powia-
domił policję o kradzieży swojego 
samochodu marki Ford. Do zda-
rzenia miało dojść tego dnia na par-
kingu w Nieborowie. Podjęte przez 

funkcjonariuszy Wydziału Krymi-
nalnego działania, w tym weryfi ka-
cja jego wersji wydarzeń, pozwoli-
ły na stwierdzenie, że kradzieży nie 
było. Mężczyzna wymyślił kra-
dzież, żeby wyłudzić odszkodowa-
nie od fi rmy ubezpieczeniowej. 

Na jakie pieniądze liczył? – tego 
nie wiemy. Zastępca rzecznika 
KPP w Łowiczu, sierż. Łukasz Po-
borski, nie udzielił nam odpowie-
dzi na pytania, ile samochód miał 
lat, jaką mógł mieć wartość, a na-
wet – jaki to był model. – Nie udzie-
lamy takich informacji – odpowia-
dał na powyższe pytania. mwk 

Łowicz 
Złodziej wpadł

3 października, o godz. 7.50, 
dyżurny KPP w Łowiczu odebrał 
zgłoszenie o włamaniu do miesz-
kania przy ul. Bolimowskiej. Skie-
rowany na miejsce patrol policji 
po kilku minutach zatrzymał zło-
dzieja. 47-letni mieszaniec Łowi-
cza dostał się do mieszkania po 
oderwaniu kłódki zabezpieczają-
cej drzwi i je plądrował. Szybka 
interwencja policji uniemożliwiła 
mu kradzież. Mężczyzna odpowie 
jednak za usiłowanie kradzieży 
z włamaniem.  mwk

JecHaLI
Po PIJaNemU

 30 września, o godz. 15.35, na ul. 
łódzkiej w łowiczu zatrzymano volks-
wagena Golfa, którym kierował 48-la-
tek z powiatu łowickiego, miał 0,32 
promila alkoholu we krwi. 

 30 września, o godz. 16.28, na ul. 
Sportowej w łyszkowicach, zatrzyma-
no 66-latka z powiatu łowickiego, który 
wsiadł na rower mając 1,6 promila. 

 Tego samego dnia, o godz. 19.53, 
na ul. Kolejowej w Domaniewicach za-
trzymano 23-letniego mieszkańca po-
wiatu łowickiego, który jechał rowerem 
mając 1,9 promila alkoholu we krwi. 

 1 października, o godz. 22.23, na 
ul. Jana Pawła ii Oplem astrą kierował 
28-letni mieszkaniec powiatu łowickie-
go. Badania wykazało 2,2 promila. 

 5 października, o godz. 15.20, 
w Kiernozi, zatrzymano 30-latka z po-
wiatu łowickiego, który kierował rowe-
rem mając prawie 2,9 promila. 
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Łowicz | Cmentarz katedralny

Grobowiec Rybackiego gotowy
Grób Karola Rybackiego, ży-

jącego w latach 1859-1935, zało-
życiela i wydawcy tygodnika „Ło-
wiczanin”, literata, dziennikarza, 
przewodniczącego Rady Miej-
skiej w Łowiczu, jest już po prze-
budowie. 

Łowicki ratusz zlecił wykona-
nie nowego grobowca mistrzo-
wi kamieniarstwa z Łowicza, Je-
rzemu Michalakowi, który jako 
jedyny spośród kilku innych, 
odpowiedział na zapytanie ceno-
we. Grobowiec został wykonany  
z szarego granitu, nie ma tzw. wy-
stawki, czyli pionowej płyty z na-
pisami. Napisy te, dotyczące po-
chowanego w nim małżeństwa 
Karola i Marii Rybackich z Kęp-
czyńskich, znajdują się na dużej 
poziomej płycie. Prace przy mon-
tażu grobowca zakończyły się  

w ubiegłym tygodniu. Wykonanie 
grobowca kosztowało 15 tys. zł,  
z czego 5 tys. zł pochodzić będzie 
z darowizny, którą przekazał Ma-
ciej Malangiewicz, dyrektor ŁOK, 
ze sprzedaży książki „I Wojna 
Światowa w Łowiczu”.  tb

AktualnościPamiętając o Janie Pawle II:
już w niedzielę Dzień Papieski
– szczegóły na str. 24

Łowicz | Znika charakterystyczna budowla 

Wkrótce nie będzie
śladu po okrąglaku 
Specjalistyczna firma z Kielc, trudniąca się prowadzeniem rozbiórek budynków, 
przystąpiła 5 października do burzenia „okrąglaka” – byłego akademika oraz łącznika 
prowadzącego od okrąglaka do dawnego budynku rektoratu nieistniejącej już 
Mazowieckiej Wyższej Szkoły Humanistyczno-Pedagogicznej przy ul. Akademickiej.

Ta charakterystyczna dla cen-
trum Łowicza budowla powinna 
całkowicie zniknąć z krajobrazu 
w ciągu około dwóch tygodni od 
momentu rozpoczęcia rozbiórki. 

Pierwszą fazę rozbiórki „okrą-
glaka” rozpoczęli już w czerwcu 
pracownicy firmy Janusza Mo-
stowskiego. Przeprowadzili wte-
dy roboty demontażowe np. meta-
lowych barierek, części okien itp. 
Do wyburzenia konstrukcji inwe-
stor wynajął firmę zajmującą się 
rozbiórkami. Pracownicy firmy 
rozbiórkowej nie mieli łatwego za-
dania, m.in. ze względu na niedu-
żą ilość miejsca do manewrowa-
nia samochodów załadowanych 

gruzem. Burzenie rozpoczęło się 
od łącznika. Na miejscu praco-
wała koparka marki Volvo na gą-
sienicach z łyżką, do której moż-
na nabrać za jednym razem nawet 
kilka metrów sześciennych gruzu. 
Podczas pracy koparki gruzowi-
sko było przez jednego z pracow-
ników polewane wodą, by zmi-
nimalizować ilość powstającego 
kurzu. 

– Szkoda tego okrąglaka, tyle 
gorzały się tu w knajpie kiedyś 
wypiło... – wspominał jeden z ro-
botników. Według niego mury 
samego okrąglaka „były jesz-
cze całkiem zdrowe”, ale miał też 
świadomość, że w takim kształcie 

i układzie pomieszczeń budynek 
nadawał się akademik czy hotel, 
a nie na mieszkania. – Może gdy-
by nie było głównego budynku od 
strony Al. Sienkiewicza, to byśmy 
okrąglaka nie burzyli. Na działce 
było ciasno i było to jedyne roz-
wiązanie. Teraz powstanie tam faj-
na przestrzeń i enklawa dla miesz-
kańców – powiedział Mostowski. 

W przyszłości w miejscu, gdzie 
kiedyś był „okrąglak” – zbudo-
wany w latach 70. jako hotel tu-
rystyczny – oraz są inne budynki 
po MWSH-P, mają być mieszka-
nia, a od strony Al. Sienkiewicza 
pomieszczenia usługowo-handlo-
we. W kompleksie ma powstać 

kilkadziesiąt mieszkań. Według 
Janusza Mostowskiego budo-
wa powinna rozpocząć się jesz-
cze w listopadzie tego roku, by  
w czerwcu roku przyszłego odda-

ny do użytku mógł być pierwszy 
budynek z mieszkaniami. – Te-
raz też jest czas, by rozmawiać z 
klientami, bo na tym etapie jesz-
cze możemy wprowadzić jakieś 

zmiany – powiedział nam Mo-
stowski.  mak

Zapraszamy do obejrzenia ga-
lerii zdjęć www.lowiczanin.info 

Kilka dni po zburzeniu łącznika firma rozbiórkowa ma przystąpić do burzenia „okrąglaka”. 

Łowicz | Tydzień Mediacji przed nami

Zawsze warto iść na ugodę 
– mediator zaprasza na dyżury
Komenda Powiatowa Policji oraz Sąd Rejonowy  
w Łowiczu zachęcają do skorzystania  
z Tygodnia Mediacji, który w tym roku trwać 
będzie od 12 do 17 października  
pod hasłem „Masz prawo do mediacji”.

Mediacje w sprawach karnych 
w Polsce istnieją od 1998 roku,  
w cywilnych – od 2005. 

Jest to już piąta edycja tej ak-
cji, której celem jest promowanie 
mediacji jako sposobu pozasądo-
wego rozstrzygania sporów. Ideą 
mediacji jest osiągnięcie ugody, 
która będzie satysfakcjonowała 
wszystkie strony konfliktu. Ważne 
jest też to, że negocjacje mają cha-
rakter dobrowolny, a w ich prze-
biegu pomaga osoba niezależna 
od każdej ze stron – mediator. Nie 

narzuca on żadnego konkretnego 
rozwiązania, ale łagodzi napięcia, 
wspiera negocjacje, to ma pomóc 
w wypracowaniu kompromisu. 

Tydzień Mediacji odbywa się  
w całej Polsce z inicjatywy De-
partamentu Współpracy Między-
narodowej i Praw Człowieka Mi-
nisterstwa Sprawiedliwości. 

W ramach tych działań w KPP 
w Łowiczu prowadzone będą dy-
żury telefoniczne, podczas któ-
rych udzielane będą informacje 
na temat możliwości skorzysta-

nia z mediacji. Osoby zaintereso-
wane mogą dzwonić w dniach: 
12, 14 i 15 października w godz. 
13.00-15.00 oraz 17 października 
w godz. 10.00-14.00 pod nr tel. 46 
830-95-15.

W Sądzie Rejonowym w Łowi-
czu mediator sądowy Łukasz Ka-
złowski ma zaplanowane dwa dy-
żury: 13 i 16 października w godz. 
14.00-15.00. W ubiegłym roku 
podobna akcja nie spotkała się  
z zainteresowaniem mieszkańców 
Łowicza i okolic. Może w tym 
roku będzie inaczej?

– Mediacje są chyba coraz 
bardziej spopularyzowane, tak-
że poprzez program na ten temat  
w TVN, który jest emitowany 
codziennie – mówi w rozmowie  
z NŁ Łukasz Kazłowski. Jak do-

daje, program ten, z udziałem sę-
dzi Anny Marii Wesołowskiej, do-
tyczy wprawdzie bardziej spraw 
cywilnych niż karnych, ale oddaje 
ideę mediacji. 

On również zachęca do media-
cji, ponieważ one są wielkim uła-
twieniem przy załatwieniu spor-
nych spraw i mają same zalety: 
trwają krócej niż sprawy sądowe, 
są mniej kosztowne i mniej stre-
sujące. 

– Naprawdę wszystko prze-
mawia na korzyść mediacji, na-
wet to, że podczas takiej bez-
pośredniej rozmowy łatwiej 
zrozumieć, że się kogoś skrzyw-
dziło i łatwiej się z tą osobą po-
rozumieć, aby zorientować się, 
jak to wynagrodzić – mówi Ka-
złowski, mediator z 14-letnim 
doświadczeniem. Dotychczas 
przeprowadził ponad 400 spraw, 
w każdym miesiącu trafia do 
niego kilka nowych. I, co cieka-
we, w większości spraw, w któ-
rych strony zdecydowały się na 
skorzystanie z mediacji, udało 
się doprowadzić do ugody. mwk

Domaniewice | Gminny Ośrodek Kultury

Zagajewski o Janie Długoszu
W piątek, 9 października, o go-

dzinie 18.00, w Gminnym Ośrod-
ku Kultury w Domaniewicach 
odbędzie się prelekcja Zbigniewa 
Zagajewskiego pt. „Jan Długosz  

– kapłan i historyk”. Dobór te-
matyki wykładu jest nieprzypad-
kowy. Rok 2015 jest bowiem Ro-
kiem Jana Długosza. Wstęp jest 
bezpłatny.  kl

Łowicz | Powstała siłownia plenerowa przy ul. Starzyńskiego 

Będzie można już ćwiczyć
Firma Budra z Łowicza przystąpiła wczoraj, 7 października, 
do montażu 8 stanowisk do ćwiczeń w siłowni plenerowej 
przy ul. Starzyńskiego. Najprawdopodobniej już od dzisiaj 
będzie można z nich korzystać.

Montaż zakończył się wczo-
raj. Grzegorz Pełka, naczelnik 
Wydziału Inwestycji i Remon-
tów, zapewniał, że dołoży wszel-
kich starań, aby urządzenia zosta-
ły udostępnione ćwiczącym jak 
najszybciej. Wiele zależy jednak 
od decyzji inspektora nadzoru bu-
dowlanego. 

– Zamontowano łącznie 8 sta-
nowisk do ćwiczeń sprawnościo-
wych i ogólnorozwojowych – wy-
jaśnił Grzegorz Pełka. Wśród nich 

znalazły się m.in. wahadło, wio-
ślarz i steper. 

Z montażu maszyn na os. 
Starzyńskiego cieszy się mię-
dzy innymi Zofia Wielemborek, 
przewodniczącą zarządu os. Sta-
rzyńskiego w Łowiczu: – Już  
w wakacje mieszkańcy pytali 
mnie, kiedy powstaną. Do tej pory 
korzystali z siłowni plenerowej 
zlokalizowanej przy baszcie ge-
nerała Klickiego. Teraz będą mie-
li swoje urządzenia. Sama jestem 

aktywna fizycznie i po codzien-
nym bieganiu chętnie odwiedzę 
plac fitness. – Jako przewodni-
cząca zarządu os. Starzyńskiego  
w Łowiczu zamierzam obserwo-
wać, jakie grupy wiekowe korzy-
stają z urządzeń i dbać o to, by 
były one w pełni wykorzystane. 

Prace zlecone firmie Budra zo-
staną wykonane w ramach bu-
dżetu obywatelskiego. Przetarg 
obejmuje zakup i montaż urzą-
dzeń na pięciu placach zabaw: 
przy ul. Ułańskiej, Włókienni-
czej, Mickiewicza, Starzyńskiego 
i Młodzieżowej (SP7). Zgodnie 
z zapowiedzią Grzegorza Pełki, 
maszyny na kolejnych placach 
zabaw pojawią się do końca przy-
szłego tygodnia. Łowicka firma 
zaoferowała, że zlecone przez 
ratusz prace wykona za niewiele 
ponad 429,6 tys. zł.  aa 

Łowicz | Zespół Szkół nr 2

Jubileusz szkoły na Blichu
W piątek, 9 października,  

w Zespole Szkół nr 2 na Blichu 
w Łowiczu obędą się uroczysto-
ści 90-lecia istnienia szkoły połą-
czone z obchodami Dnia Edukacji 
Narodowej.

Uroczystość rozpocznie się  
o godz. 11.30 od otwarcia ekopra-
cowni, którą udało się stworzyć 
dzięki wsparciu Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska 
w Łodzi. Potem, już na sali gim-
nastycznej, o godz. 12.00, przewi-
dziano przybliżenie historii szko-
ły, okolicznościowe wystąpienia, 
ślubowanie klas pierwszych i wy-
stęp szkolnego zespołu Blichowia-
cy. Uroczystości ok. godz. 14.00 
zakończy poczęstunek. Udział  
w uroczystości jest wolny.  tb

Nowy grobowiec Karola 
Rybackiego i jego małżonki  
na cmentarzu katedralnym.
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Aktualności
Nie wolno zaklejać 
plakatami wyborczymi
słupów ogłoszeniowych str. 11

reKLaMa

gmina Łowicz | Zmiany w budżecie 

Jest kasa na kostkę, remont pomp i kanalizacji
Na ostatniej sesji Rady 
Gminy Łowicz radni 
jednogłośnie przyjęli 
uchwałę w sprawie 
zmian w budżecie.

Dodatkowe pieniądze, w kwo-
cie 127.221 zł, pochodzą z tytu-
łu wpływu zaległych środków 
z Programu Rozwoju Obsza-
rów Wiejskich za rok 2014 na 
projekt „Rozbudowa infrastruk-
tury technicznej w zakresie go-
spodarki wodno-ściekowej na te-

renie Gminy Łowicz”. – Przed 
przyznaniem dotacji gmina wy-
konała część zadań związanych 
z gospodarką wodno-ściekową 
ze środków własnych, dlatego te-
raz może przeznaczyć dodatkowe 
pieniądze na inne cele – powie-
działa nam Bożena Krupińska, 
skarbnik gminy. 

Część wspomnianej dotacji zo-
stanie przekazana na nowe zada-
nie związane z usprawnieniem 
ruchu drogowego w gminie Ło-
wicz poprzez budowę drogi lokal-
nej Klewków – Otolice oraz prze-

budowę mostu na rzece Bzurze 
w Klewkowie. Gmina zabezpie-
czyła na ten cel 20.000 zł, zaś do-
datkowe środki będzie starała się 
pozyskać z Regionalnego Progra-
mu Operacyjnego Województwa 
Łódzkiego. 

Kolejne 20.000 zł gmina prze-
znaczy na opracowanie „Strate-
gii Rozwoju Gminy na lata 2015-
2022” oraz „Planu Gospodarki 
Niskoemisyjnej Gminy Łowicz na 
lata 2015-2020”. Kwota 65.000 zł 
została zabezpieczona na remont 
pomp oraz kanalizacji w gminie. 

Przed zbliżająca się zimą gmi-
na zarezerwowała też 25.000 zł 
na odśnieżanie dróg gminnych. 
Kolejne 35.221 zł trafi  na zaopa-
trzenie w wodę, którą gmina za-
kupuje od miasta. 

Ponadto do budżetu gminy 
wpłynęło dodatkowe 75.000 zł 
z tytułu opłat czynszowych za 
wynajem sali w Domu Ludo-
wym w Dąbkowicach Dolnych. 
66.420 zł z tej kwoty zostanie 
przekazane na ułożenie kostki 
na placu przed Domem Ludo-
wym.  aa 

gmina bielawy | Po suszy

Już wiadomo, 
gdzie szukać wody
Zlecone przez Urząd 
Gminy Bielawy badania 
geologiczne warstw 
wodonośnych oraz 
ekspertyza geofi zyka dały 
odpowiedź na pytanie o to, 
gdzie na terenie gminy 
powinna powstać nowa 
stacja wodociągowa.

Największe zasoby wody, po-
zwalające na utworzenie studni o 
wysokiej wydajności 100 m3/go-
dzinę zlokalizowano na terenie 
miejscowości Leśniczówka Za-
krzew, na działkach prywatnych. 
Jeżeli gmina porozumie się z ich 
właścicielem co do zakupu, tam 
właśnie wykopana zostanie nowa 
studnia i powstanie hydrofor-
nia, która ma zaspokoić potrzeby 
z zakresu zaopatrzenia w wodę 
rejonu Soboty i okolic, a także 
stanowić wsparcie dla pozosta-
łych terenów. 

Wójt gminy Sylwester Ku-
biński mówił o tym na ostatniej 
sesji Rady Gminy Bielawy 30 
września. Chciałby nową studnię 
i hydrofornię wybudować możli-
wie jak najszybciej, by przyszło-
roczne lato było spokojniejsze. Te-
goroczna, dotkliwa susza, bardzo 
dała się we znaki mieszkańcom 
gminy Bielawy. Na skutek zwięk-
szonego zużycia wody z gminnej 
sieci jej ciśnienie często spadało
do bardzo niskiego poziomu. To 
było trudne lato „suchych kranów”
zwłaszcza w tych wsiach, które 
leżą na końcówkach wodociągu. 

Według ekspertów, dość obfi -
te zasoby wody znajdują się także 
w Marywilu, na terenie dawnej 
szkoły, która była zasilana przez 
płytką studnię. Działka ta nadal 
stanowi własność gminy, więc 
wójt chciałby, żeby i na tym tere-
nie w następnej kolejności powsta-
ła hydrofornia. Szacunki mówią, 
że jej wydajność mogłaby wy-
nieść 70 m3/godzinę.  ewr

Łowicz | awaria na ul. ułańskiej

Potrzebny był telefon do straży
W ubiegłym tygodniu, 
w środę 30 września 
zapadł się chodnik przy 
ul. Ułańskiej w Łowiczu.

Na miejsce wezwana zosta-
ła straż pożarna, która ogrodziła 
zapadlisko biało-czerwonymi ta-
śmami i zwróciła się o interwencję 
do ratusza oceniając, że stan chod-
nika może stanowić zagrożenie 
dla pieszych. Wgłębienia były głę-
bokie na ponad 15 cm. W czwar-
tek 1 października chodnik został 
naprawiony.

Pracownicy Zakładu Usług Ko-
munalnych w pięciu miejscach ro-
zebrali chodnik i uzupełnili jego 
podbudowę, układając na niej po-
nownie betonową kostkę. Niestety 
rozebranie chodnika nie dało od-

powiedzi, co jest odpowiedzialne 
za powstające punktowo zapadli-
ska. Pozostają domysły.

Naczelnik Wydziału Spraw 
Komunalnych w łowickim ra-
tuszu Paweł Gawroński powie-

dział nam, że przyczyną może 
być nieczynny kolektor deszczo-
wy zlokalizowany prawdopo-
dobnie pod chodnikiem, który 
pobiera grunt. 

Zaznaczył, że zostanie wyko-
nany przy chodniku wykop, któ-
ry odpowie na pytanie, czy ko-
lektor faktycznie znajduje się 
w tym miejscu. 

Od pracowników ZUK usły-
szeliśmy natomiast, że cha-
rakterystyczne zapadanie się 
chodnika – punktowe w dość re-
gularnych odstępach, może być 
spowodowane raczej rozkłada-
jącymi się w ziemi korzenia-
mi i pniakami topól, które kil-
ka lub kilkanaście lat temu rosły 
wzdłuż ul. Ułańskiej. 

W czasie przekładania chod-
nika w jednym z miejsc trafi li 
właśnie na taki pień. Gawroń-
ski wykluczył, aby zapadanie się 
chodnika spowodowane było ru-
chami wodonośnych piachów.  tb

Łowicz | Przed długo oczekiwaną poprawą 

Asfalt pojawi się na Grabowej
Za kilka dni pracownicy Przedsiębiorstwa Robót 
Inżynieryjno-Drogowych z Łowicza ułożą cienką 
nawierzchnię asfaltową na tej wąskiej uliczce 
w dzielnicy Korabka – ale nie będzie to docelowe 
rozwiązanie.

Prace ruszą prawdopodobnie 
między 10 a 15 października – 
i niemal tak szybko, jak ruszą, tak 
się zakończą, bo mają potrwać 
niewiele dłużej niż dzień. Za ro-
boty zapłaci Zakład Usług Ko-
munalnych z funduszy przewi-
dzianych na bieżące utrzymanie 
dróg. W istocie bowiem położenie 
takiego asfaltu, bez podbudowy – 
a tej nie będzie – niewiele różni się 
od łatania dziur. 

Już po 20 września równiar-
ka ZUK przejechała wzdłuż uli-
cy, usuwając wierzchnią warstwę 
kamieni i asfaltowych resztek, 
tzw. destruktu, którym mieszkań-
cy przed laty z własnej inicjaty-
wy pokryli ulicę. Asfalt położony 
zostanie na tymże podłożu, cien-
ką, 5-centymetrową warstwą, na 
szerokości zaledwie 4 metrów, 
z zachowaniem dotychczasowych 
chodników. Chodniki te także 
były układane przez mieszkańców 
we własnym zakresie, zwykle na 
odcinku przyległym do danej po-
sesji, stąd różnią się wysokością, 

rodzajem użytej kostki brukowej 
czy nawet szerokością. 

Dlaczego tak wąsko, dlacze-
go tak prowizorycznie? Dyrek-
tor ZUK Janusz Michalak w roz-
mowie z NŁ twierdzi, że traktuje 
tę pracę rzeczywiście w katego-
riach bieżącego utrzymania dróg, 
a nie inwestycji. – To jest doraźne, 
w przyszłości będzie tam budo-
wana normalna droga, 5-metrowej 
szerokości, z 1,5-metrowym chod-
nikiem – mówi. To jednak będzie 
w przyszłości – bowiem Urząd 
Miejski dotąd nie uregulował sy-
tuacji prawnej tej drogi. Grabowa 
jest nadal ulicą miejską tylko na 
szerokości niespełna 5 metrów od 
granicy posesji, płot oddzielający 
ulicę od działki pobliskiego blo-
ku przy ul. Kwiatowej tylko dzięki 
życzliwości wspólnoty mieszkań-
ców bloku jest cofnięty w głąb ich 
działki, by Grabowa była choć tro-
chę szersza. 

Asfalt powstanie więc tylko na 
wspomnianych 4 metrach, licząc 
od krawędzi chodnika, dotychcza-

sowe chodniki nie będą rozbiera-
ne. Chwilowo ocaleje też pokaźna 
brzoza, rosnąca na początku uli-
cy. – Ona dobrze spowalnia ruch 
– uważa dyrektor Michalak. Nie 
jest też przewidywane na razie 
przekształcenie Grabowej w ulicę 
jednokierunkową – bowiem asfalt 
ma być położony tylko na wyso-
kości zabudowanych posesji, na-
wierzchnia na dzikim wyjeździe 

z Grabowej na Kwiatową nie bę-
dzie układana.

Dyrektor Michalak zapytany 
przez nas, czy tak cienka warstwa 
asfaltu, bez podbudowy, będzie 
trwała, odparł, że z pewnością wy-
starczy na potrzeby ruchu lokal-
nego. Podobną metodą układano 
już w ostatnich latach asfalt na uli-
cach Bocznej, Napoleońskiej i na 
Czajkach przy więzieniu – i wszę-

dzie rezultaty są dobre. Za rozwią-
zaniem w ten sposób problemów 
mieszkańców Grabowej lobbował 
ostatnio – widać, że skutecznie, 
radny Marek Boroski.

Metoda ta ma tę zaletę, iż 
jest tania: ZUK wynegocjował 
z PRID-em, w umowie na napra-
wę miejskich ulic, że jeśli PRID 
ma dostarczyć jednorazowo po-
nad 50 ton masy asfaltowej, to 

jego pracownicy muszą tę masę 
ułożyć i uwalcować. W ten sposób 
Grabowa nie powinna kosztować 
więcej niż 30 tys. zł.

A potem? Kiedy dojdzie do bu-
dowy ulicy z prawdziwego zda-
rzenia? Dopiero gdy miasto wej-
dzie w posiadanie szerszego pasa 
terenu. Burmistrz Krzysztof Ka-
liński mówi, że będzie chciał do-
prowadzić do zamiany gruntów ze 
wspólnotą mieszkaniową wspo-
mnianego bloku: w zamian za 
grunt pod poszerzenie Grabowej 
miasto zaproponuje wspólnocie 
grunt po kotłowni ZEC, z której 
blok już nie korzysta. Kotłownię 
można by wyburzyć i tak stwo-
rzyć miejsce na parking dla samo-
chodów. Jednak, by wejść w po-
siadanie tego gruntu, miasto musi 
najpierw dokonać zamiany tere-
nów z ZEC-em: w zamian za tę 
kotłownię ZEC chce dostać budy-
nek wymiennikowni ciepła przy 
ul. Powstańców. Na razie ratusz 
i ZEC uzgadniają wyceny obu 
nieruchomości.

Burmistrz jest zdania, że doj-
ście do porozumienia ze wspólno-
tą w sprawie zamiany terenów po-
winno być możliwe w ciągu roku. 
Jeśli do porozumienia nie dojdzie, 
ratusz będzie mógł skorzystać 
z procedury przymusowego wy-
właszczenia pod cele publiczne. 
Wtedy perspektywa budowy szer-
szej Grabowej znowu odsunie się 
w czasie – choć niewiele. Ale dla 
właścicieli domów przy tej ulicy, 
tak czy owak, wszystko trwa już 
o 20 lat za długo.  wal

Pracownicy Zakładu Usług Komunalnych w łowiczu przełożyli kostkę 
w miejscu, gdzie powstały zapadliska.

Kostka na grabowej kończy się kilka metrów za skrzyżowaniem z Zieloną. reszta, już wykorytkowana, 
czeka na asfalt.
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Łowicz | rampa przy 3 Maja i łąka przy Świętojańskiej – to tereny możliwych inwestycji 

Nowe centrum handlowe
i nowy supermarket

dokończenie ze str. 1
Z tego samego powodu nie wia-

domo też, kiedy mogłaby ruszyć 
inwestycja. – Termin rozpoczęcia 
będzie znany nie wcześniej, niż po 
znalezieniu partnera do inwestycji 
– dowiedzieliśmy się w spółce. 

Zasady joint venture, o któ-
rych mówił pracownik spółki, 
przewidują stworzenie podmiotu 
przez więcej niż jedno przedsię-
biorstwo w celu realizacji zada-
nia lub prowadzenia działalności. 
Współudziałowcy joint venture 
wnoszą kapitał zakładowy oraz 
dzielą między siebie zyski i kosz-

ty z działalności. Czasami jest do 
tego powoływana odrębna spółka, 
a czasami jest to opisana w umo-
wie bliska współpraca podmio-
tów, które przeznaczyły kapitał 
na inwestycję i dzielą się kosztami  
i przychodami. Jak będzie w przy-
padku Łowicza? – Za wcześnie, 
by o tym mówić. To bardzo wstęp-
ny etap przygotowania projektu  
– zastrzega Michał Dudel. 

Na wizualizacji, która powstała 
również do celów przedstawiania 
oferty spółki potencjalnym partne-
rom, uwidocznione są dwa wjazdy 
samochodowe na teren parku han-

dlowego, a wyjścia dla pieszych 
byłyby łącznie cztery. Architek-
ci już na tym etapie najwyraźniej 
wzięli pod uwagę, że w Łowiczu 
obowiązuje uchwała Rady Miej-
skiej, ograniczająca możliwości 
pobudowania nowo powstających 
marketów wielkopowierzchnio-
wych o powierzchni powyżej 2 
tys. m2. – Mamy taką uchwałę od 
kilku lat – potwierdza naczelnik 
Wydziału Gospodarki Gruntami, 
Planowania Przestrzennego i Rol-
nictwa, Anna Gajewska. Na eta-
pie projektowym, który na obecną 
chwilę nie wiadomo kiedy się roz-
pocznie, projektant musi również 

wziąć pod uwagę, że teren ten leży 
w strefie ścisłej ochrony konser-
watorskiej. Oznacza to, że wygląd 
elewacji zewnętrznych, pierzei bu-
dynków, musiałby być konsulto-
wany z Wojewódzkim Konserwa-
torem Zabytków. 

Informacją na temat projektu 
w Łowiczu zaskoczeni są urzęd-
nicy miejscy. – Nic na ten temat 
jeszcze nie wiemy, nie byliśmy in-
formowani w tej sprawie, nikt się 
z nami nie kontaktował – powie-
dział nam wiceburmistrz Bogu-
sław Bończak. 

Działka, o której mowa, była 
wczesną wiosną 2012 roku wy-
stawiona na sprzedaż przez Od-
dział Gospodarowania Nieru-
chomościami PKP w Łodzi. 
Rzeczoznawca wyceniał ją wtedy 
na 2,5 mln zł. Zainteresowanie nią 
było – jak nas wtedy informował 
Tomasz Wróblewski z OGN PKP 
– spore. W przypadku, gdyby mia-
ło dojść do sprzedaży, miasto mo-
głoby skorzystać z prawa pierwo-
kupu działki. Do sprzedaży jednak 
nie doszło, a w 2014 roku władze 
PKP zawiesiły starania, by nieru-
chomość sprzedać. Dzisiaj wiado-
mo, że była to część długofalowej 
strategii, związanej m.in. z powo-
łaniem do życia na początku tego 
roku w Grupie PKP spółki odpo-
wiadającej za współpracę z dewe-
loperami i działalność typu joint 
venture. Jeśli kolejowa spółka znaj-
dzie partnerów, nieruchomość nie 
będzie sprzedawana, a więc miasto 
nie będzie miało możliwości sko-
rzystania z prawa pierwokupu. 

– Sens ekonomiczny przedsię-
wzięcia w tym miejscu na pewno 

jest, ale ostatnio jest też taki trend, 
że duże sieci idą we własność te-
renów i budynków, a nie w wy-
najem – uważa Dariusz Karski, 
łowicki przedsiębiorca, który ma 
doświadczenie w kwestiach dewe-
loperskich. Spółka może jednak 
obiekty wybudować i sprzedać. 

Właściciel łąki dopiął 
swego: jest już 
pozwolenie na budowę 
marketu
Bliżsi sukcesu są właściciele 

nieruchomości w narożniku ul. 
Podgrodzie (DK 14) i ul. Święto-
jańskiej. Po latach starań i prób,  
o których wielokrotnie w NŁ pisa-
liśmy, mają w końcu pozwolenie 
na budowę obiektu handlowego. 
Zostało ono wydane 28 sierpnia  
i jest już prawomocne. 

Lokalizacja marketu na wspo-
mnianej nieruchomości była jedną 
z pierwszych, o której mówiono  
w Łowiczu. Położenie działki oka-
zało się jednak kłopotliwe, znajdu-
je się ona w ścisłej strefie ochrony 
konserwatorskiej, w sąsiedztwie 
kilku zabytkowych obiektów, pro-
blemem okazało się też spełnienie 
wymogów bezpieczeństwa i od-
powiedniej komunikacji, wynika-
jące z bliskiego sąsiedztwa drogi 
krajowej.

Tadeusz Miksa, dyrektor wy-
działu architektoniczno-budow-
lanego łowickiego starostwa, 
powiedział nam, że właścicie-
le nieruchomości spełnili już te-
raz wszystkie wymogi związane  
z przygotowaniem dokumentacji  
i otrzymali pozwolenie na bu-
dowę. Chodziło o uzgodnienia  
z ratuszem i Generalną Dyrekcją 
Dróg Krajowych i Autostrad, jak  
i konserwatorem zabytków.

Nie udało nam się skontakto-
wać z konserwatorem zabytków 
Katarzyną Starecką, której w tym 
tygodniu nie ma w pracy, więc nie 
wiemy jak te uzgodnienia wyglą-
dały po jej stronie. Pamiętamy na-

tomiast, że jej poprzednik, Marian 
Rożej, stawiał właścicielom m.in. 
warunek wykonania analizy kra-
jobrazowej.

Naczelnik Wydziału Spraw 
Komunalnych, Paweł Gawroń-
ski, powiedział nam, że w ramach 
uzgodnień z właścicielami, ci, 
jako ewentualni inwestorzy, zgo-
dzili się pokryć koszty związane 
z przebudową ul. Świętojańskiej 
na odcinku sąsiadującym z pla-
nowaną inwestycją. Uzgodnienia 
te obejmowały m.in. poszerzenie 
pasa jezdni, rozwiązania wjazdu 
na teren przyszłego marketu od 
strony ul. Świętojańskiej poprzez 
wykonanie dodatkowego lewo-
skrętu i poszerzenie wyjazdu z ul. 
Świętojańskiej w ul. Podgrodzie.

Z naszych informacji wynika, 
że zgodnie z wydanym pozwole-
niem na budowę, na równoległej 
do DK 14 nieruchomości, w pół-
nocnej jej części, powstanie budy-
nek o łącznej powierzchni blisko 
1,8 tys. m², z czego część handlo-
wa zajmie około 1,3 tys. m². Wej-
ście będzie zlokalizowane w po-
łudniowo-zachodnim narożniku 
budynku. Budynek powstanie na 
terenie, który trzeba będzie wcze-
śniej podnieść. 

Nie udało nam się porozma-
wiać bezpośrednio z inwestorami, 
z tego jednak, co usłyszeliśmy od 
urzędników, załatwiając formal-
ności związane m.in. z uzgodnie-
niami, sprawiali wrażenie zdeter-
minowanych, aby doprowadzić do 
realizacji inwestycji. 

Przeglądając oferty sprzedaży 
nieruchomości w Łowiczu, zna-
leźliśmy także na jednym z portali 
aukcyjnych nieruchomość, na któ-
rej miałby powstać wspomniany 
market. Oferta dotyczy nierucho-
mości o powierzchni blisko 14,5 
tys. m², w ogłoszeniu zaznaczo-
ne jest, że nieruchomość przezna-
czona jest pod usługi użyteczno-
ści publicznej, w tym pod handel  
o pow. sprzedaży do 2000 m², wy-
mienione jest w jakie media jest 
uzbrojona. 

„Położenie przy drodze o du-
żym natężeniu ruchu, a jedno-
cześnie przy wjeździe do miasta, 
otwiera możliwość wielorakie-
go wykorzystania działki, np. sie-
ci typu fast food, stacje benzyno-
we, supermarkety, magazyny itp.”  
– napisano w ofercie. Cena zaku-
pu: 2 mln 450 tys. zł.  mak, tb

mapa terenu z uwzględnieniem planowanego wiaduktu. 

czy tak będą wyglądać w przyszłości okolice starej rampy kolejowej,  
na której obecnie parkują samochody? wizualizacja spółki.

Jeśli kolejowa spółka 
znajdzie partnerów, 
nieruchomość nie 
będzie sprzedawana, 
a więc miasto 
nie będzie miało 
możliwości skorzystania 
z prawa pierwokupu. 

możliwe, że w przyszłości w miejscu, skąd wyjeżdża samochód 
terenowy, będzie wjazd na teren marketu.
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wyborów | Zuchwała kradzież 

Ciągniki skradzione z podwórka
Dwa ciągniki rolnicze zosta-

ły skradzione przez nieznanych 
sprawców z prywatnej posesji  
w Wyborowie (gmina Chąśno). 
Do zdarzenia doszło w nocy  
z 28 na 29 września.

Skradzione ciągniki to Zetor 
Forterra 11441 i Zetor 7711, oby-
dwa w kolorze czerwonym. Ich 
łączna wartość wyceniana jest 
przez właścicieli na ok. 140 tys. zł. 
Prawdopodobnie nie były ubez-
pieczone. 

Sprawcy włamali się w nocy, 
odłączyli agregat prądotwórczy,  

a następnie wsiedli do ciągników 
i przejechali przez całe podwórko. 
Zeznania świadków wskazują, że 
prawdopodobnie udali się do Re-
tek, gdzie w lesie czekała laweta 
na pojazdy. Następnie, po zała-
dowaniu ciągników, laweta skie-
rowała się w stronę Łowicza – są 
to wszystko informacje zebrane 
przez nas z nieoficjalnych źródeł.

Do bardzo podobnej kradzie-
ży doszło kilka dni później nie-
całe 30 km dalej, w Załusinie 
(gmina Bedlno). W podobny spo-
sób skradziono tam niebieski cią-

gnik rolniczy New Holland TC80 
i zieloną ładowarkę teleskopową 
Merlo 26.6 Panoramic. Świadko-
wie tamtej kradzieży mówili, że 
złodzieje ze skradzionym sprzę-
tem, załadowanym na lawetę, 
wcześniej ukrytą w pobliżu, skie-
rowali się w stronę Piątku. Nie 
wiadomo czy obu kradzieży do-
konali ci sami sprawcy.

Kradzież w Wyborowie zosta-
ła zgłoszona na policję nad ranem. 
Funkcjonariusze nie udzielają w 
tej sprawie żadnych informacji, 
jedynie potwierdzili nam, że kra-
dzież rzeczywiście miała miej-
sce.  Ze względu na dobro śledz-
twa, dodatkowe informacje nie są 
udzielane. tm 

Łowicz | Otwarcie placu zabaw przy ul. włókienniczej

Radosny dzień na osiedlu Przedmieście
Osiedle Przemieście docze-

kało się w pełni wyposażonego 
placu zabaw – powstał on przy 
ulicy Włókienniczej. Z okazji 
jego otwarcia zarząd osiedla zor-
ganizował 3 października pik-
nik rodzinny. Dopisała pogoda,  
a wraz z nią także frekwencja. 

– Czekaliśmy na ten plac za-
baw od kilkunastu lat – mówiła 
nam jedna z mieszkanek osiedla, 
Anna Dzięgielewska. – Mieszka-
my daleko od centrum Łowicza, 
do tej pory wyjście z dziećmi na 
plac zabaw to była duża wyprawa, 
na którą nie zawsze był czas. Poza 
tym sądzę, że plac zabaw przyda 
się nie tylko dzieciom.

Do tej pory, w tym miejscu 
znajdowało się kilka urządzeń do  

zabaw dla dzieci. Najbliższe od 
tego miejsca duże i dobrze wy-
posażone place zabaw znajdowa-

ły się na dopiero na Czajkach i na 
osiedlu Starzyńskiego. Inwestycja 
została zrealizowana przez zarząd 
osiedla ze środków budżetu party-
cypacyjnego – za 100 tys. zł.

– Utworzenie placu zabaw było 
odpowiedzią na potrzeby miesz-
kańców, którzy zgodnie wybrali 
tej projekt – mówił prezes zarządu 
osiedla Marian Świech. – To wła-
śnie mieszkańcom należą się naj-
większe brawa i podziękowania. 
Na podziękowania zasługuje tak-
że pan Grzegorz Pełka z Urzędu 
Miejskiego, który wykazał wiel-
kie zaangażowanie przy realizo-
waniu tej inwestycji – dodaje. tm

gmina Zduny | Droga przed budową

Łatwiej będzie dojechać do pól
Za około 2 tygodnie rozpoczną 

się prace przy budowie drogi do-
jazdowej do pół w Zdunach. Bę-
dzie ona miała długość 316 m,  
a prowadzić będzie od przejazdu 
kolejowego w Zdunach w kierun-
ku Jackowic. Wykonana zostanie 

z tłucznia łamanego o grubości 
15 cm. Gmina zapłaci za inwesty-
cję 21.556 zł, z czego 4. tys. zł od-
zyska z Urzędu Marszałkowskie-
go w Łodzi z Funduszu Ochrony 
Gruntów Rolnych. Obecnie trwa 
wytyczanie drogi.   mwk

bolimów | Gminny Ośrodek Kultury 

Kopczyńska i Błaszczyk zabiorą nas do Grecji
W piątek, 9 października  

o godz. 18 w Gminnym Ośrodku 
Kultury w Bolimowie odbędzie 
się wernisaż wystawy pt. „Malar-
skie podróże – Grecja” autorstwa 
łowiczanki Agnieszki Kopczyń-
skiej i Zbigniewa Błaszczyka, któ-
ry pochodzi z Warszawy, a swoją 
pracownię posiada w Bolimowie.

Agnieszka Kopczyńska powie-
działa nam, że na wystawie bę-
dzie można zobaczyć około 40 

prac. Większość z nich powstała 
w czerwcu 2015 roku, w czasie 
pleneru malarskiego, w którym 
wzięli wspólnie udział na greckiej 
wyspie Tassos. – Wśród prezento-
wanych prac są także prace wy-
konane w czasie indywidualnych, 
wcześniejszych lub późniejszych 
wojaży po Grecji czy Cyprze. Jed-
no jest pewne: oglądający nie zo-
baczą na naszych pracach Akro-
polu i wielu antycznych zabytków, 

ale raczej smaczki wyłowione  
z greckiego krajobrazu – powie-
działa nam Kopczyńska. 

Zachęca ona do przyjścia i spę-
dzenia chociaż kilku minut wśród 
greckich widoków, tym bardziej, 
że w czasie otwarcia przygoto-
wano kilka niespodzianek, m.in. 
będzie można posłuchać greckiej 
muzyki i obejrzeć pamiątki przy-
wiezione przez dwójkę artystów. 
 tb

Łowicz | | Budowa ścieżki rowerowej przy ul. Jana Pawła ii

Inwestycja wzbudza kontrowersje
dokończenie ze str. 1

Teraz mają oni zastrzeżenia co 
do lokalizacji wjazdów do pose-
sji, których ich zdaniem będzie 
zbyt mało, do braku miejsc posto-
jowych przy sklepach i piekarni,  
a także do podwyższenia ścieżki  
o 20 cm względem zabudowań. 

5 października mieszkańcy wy-
szli przed posesje z uwagami do 
wykonawców, co doprowadziło 
do chwilowego wstrzymania prac. 
Na miejscu, w roli mediatorów, 
pojawili się osobiście m.in. staro-
sta łowicki Krzysztof Figat i p.o. 
dyrektora Powiatowego Zarządu 
Dróg Mirosław Karcz, a także in-
spektor nadzoru robót drogowych 
i przedstawiciele firmy Skanska.

– Od 40 lat miałem dwa wjaz-
dy do posesji, do dwóch garaży 
– mówił nam mieszkaniec ulicy 
Jerzy Szufliński. – Tak było w pla-
nach, kiedy dom był budowany. 
Teraz nagle okazuje się, że mogę 

mieć tylko jeden... Druga kwestia 
to podwyższenie tej ścieżki o ko-
lejne o 20 cm. Już raz było to pod-
wyższane o 20 cm, więc jest to 40 
cm więcej, niż pierwotnie.

Niezadowolone są też osoby 
prowadzące przy ul. Jana Pawła II 
działalność, które ścieżka pozba-
wi miejsc postojowych dla klien-
tów. Wprawdzie po drugiej stronie 
ulicy jest parking pod kościołem, 
ale dość daleko, poza tym nie ma 
na tym odcinku przejścia dla pie-
szych, a droga jest ruchliwa. Wła-
ściciele sklepów są przekonani,  
że klienci będą ich omijać z powo-
du braku miejsca do postoju. 

Mają też żal o to, że nie zostali 
powiadomieni o planach budowy 
ścieżki, kiedy była ona projekto-
wana, przez co nie mogli wnieść 
swoich uwag. Obowiązku za-
wiadamiania mieszkańców o bu-
dowie nie było, ponieważ ścież-
ka powstaje w pasie drogowym 
i nie nachodzi na prywatne po-

sesje. Niektórzy mieszkańcy ul. 
Jana Pawła II poddawali w wąt-
pliwość działanie wykonawcy su-
gerując, że być może działają oni 
niezgodnie z planami, aby zaosz-
czędzić materiał budowlany. 

Przedstawiciele PZD i inspek-
tor nadzoru robót drogowych roz-
wiewają jednak te wątpliwości 
– wykonawca realizuje inwesty-
cję zgodnie z projektem, o żad-
nej samowoli nie może być mowy. 

Kluczowe przy wytyczaniu zjaz-
dów były dwa przepisy wynika-
jące z Rozporządzenia Ministra 
Transportu i Gospodarki Morskiej 
z dnia 14 maja 1999 r. Do jed-
nej posesji powinien być wyko-
nany jeden zjazd, który nie może 
być szerszy niż droga główna 
(a dwa zjazdy przylegające do sie-
bie, to w myśl tych przepisów je-
den zjazd). 

Mieszkańcy zwracają uwagę 
na kilka absurdów – podczas gdy 
Jerzy Szufliński nie może wywal-
czyć zachowania już wcześniej 
istniejącego zjazdu, taki zjazd jest 
wykonywany do innej posesji, bę-
dącej od lat pustostanem. Okazuje 
się też, że słup stojący na środku 
zjazdu, nie zmienia faktu, że we-
dług przepisów pozostaje to jeden 
zjazd. 

– Przepisy nie zależą od nas, 
ale musimy działać ściśle w ich 
ramach – przekonywał mieszkań-
ców starosta Krzysztof Figat. – 

Nie ma rozwiązania, które będzie 
idealne dla wszystkich, ale trze-
ba zrozumieć dobro wspólne, dla 
którego każdy musi się pogodzić 
z pewnymi niedogodnościami. Ina-
czej nie zbudowalibyśmy niczego.

Dlaczego ta strona?
Mieszkańcy sugerują, że błę-

dem był sam pomysł budowania 
ścieżki pieszo-rowerowej po tej 
stronie ul. Jana Pawła II, podczas 
gdy po drugiej praktycznie nie ma 
wjazdów do posesji. Byłoby wiec 
bezpieczniej dla rowerzystów i nie 
byłoby to uciążliwe dla mieszkań-
ców. 

Wybranej lokalizacji ścieżki 
broni p.o. dyrektora PZD Miro-
sław Karcz. – Minimalna szero-
kość dla ścieżki pieszo-rowerowej 
wynosi 3,5 m – mówił w rozmo-
wie z nami. – Nie zmieściłaby się 
ona po tamtej stronie, wymagało-
by to na przykład przebudowania 
parkingu pod kościołem Chrystu-
sa Dobrego Pasterza. Poza tym 
mamy już plany budowy tam 
ścieżki pieszej, dla której wystar-
czy 1,5 m szerokości, tak aby pie-
si mogli poruszać się po obu stro-
nach tej ulicy.  tm

Zabawy z kolorową chustą według pomysłów wodzireja arka. 
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Dyskusja nad zasadnością budowy ścieżki według przyjętego 
projektu. Starosta Krzysztof Figat (drugi z lewej)  przekonuje, że wybrano 
najlepsze rozwiązanie z możliwych przy obecnych przepisach prawa. 
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Łowicz | Kolejna rodzina repatriantów zamieszkała w łowiczu

Chcieliśmy, żeby rodzina była razem
Czteroosobowa rodzina repatriantów, Polaków, których 
przodków przymusowo wywieziono na Wschód, 
przyjechała do Łowicza. W środę po południu państwo 
Anglikowscy zameldowali się w wyremontowanym  
i wyposażonym mieszkaniu na osiedlu Kostka. Klucze  
do lokalu przekazał im burmistrz Krzysztof Kaliński.

W środę w nocy polskiego cza-
su rodzina Anglikowskich zamel-
dowała się na pokładzie samolo-
tu, którym ze stolicy Kazachstanu, 
Astany, wyruszyli do Mińska. 
Na Białorusi czekała ich przesiad-
ka. Podróż do Warszawy odbyli 
również drogą powietrzną. Spe-
cjalnie podstawiony samochód 
przywiózł ich prosto z Okęcia 
do Łowicza, gdzie odtąd zamie-
rzają się osiedlić. 

W świeżo wyremontowanym 
mieszkaniu na osiedlu Kostka, 
o powierzchni ponad 40 m2, rodzi-
nę Anglikowskich powitali bur-
mistrz Krzysztof Kaliński i sekre-
tarz miasta Maria Więckowska. 
Spotkanie to było pierwszą oka-
zją do poznania się oraz rozmowy 
o losach przodków. Dziadkowie 
i ciocia pani Ireny Anglikowskiej 

zostali wywiezieni do Kazachsta-
nu z Kamieńca Podolskiego (daw-
ne tereny Polski, dzisiejsze miasto 
na Ukrainie w obwodzie chmiel-
nickim) w 1936 roku. Kobieta 
pamięta, że w jej rodzinie wiele 
mówiło się przymusowych prze-
siedleniach, a pamięć o przodkach 
pochodzących z Polski była za-
wsze żywa. 

Pani Irena pracowała w Ka-
zachstanie jako chemik w labo-
ratorium, jej mąż Askar był za-
trudniony na kolei. Małżeństwo 
ma dwójkę dzieci – syna Rusta-
ma i córkę Alinę. Rodzeństwo 
wraz z matką przyjechało do Pol-
ski po raz pierwszy 3 lata temu, 
kiedy dzieci rozpoczynały na-
ukę w polskich szkołach. Rustam 
jest obecnie w klasie maturalnej 
w Liceum Ogólnokształcącym 

Niepublicznym im. św. Stanisła-
wa Kostki w Warszawie, w przy-
szłości chciałby studiować ar-

chitekturę. Jego siostra studiuje 
na Uniwersytecie Łódzkim sto-
sunki międzynarodowe. – Chcie-

liśmy, żeby rodzina była razem. 
Dlatego zdecydowaliśmy się na 
przyjazd do Polski – mówiła pani 

Irena. Anglikowscy przyjechali 
z przemysłowego miasta Jekyba-
stuz na południu kraju. 

W bliskiej relacji pozostają 
z rodziną Białych, która sprowa-
dziła się z Kazachstanu do Ło-
wicza w ubiegłym roku. Krótko 
po przeprowadzce Białych od-
wiedził przebywający już w Pol-
sce Rustam. Już wtedy zachwycił 
się Łowiczem. – Bardzo podo-
ba mi się w Polsce – powiedział 
nam 18-latek, który podobnie jak 
jego mama dość dobrze mówi po 
polsku. 

Repatrianci ze Wschodu 
póki co mieli niewiele czasu, 
aby poznać miasto. Po pierw-
szym dniu pobytu ocenili je 
jako bardzo czyste i przyja-
zne. Bardzo dobrze dogadują 
się z przydzieloną im opiekun-
ką, panią Katarzyną Sobieszek 
z Miejskiego Ośrodka Pomo-
cy Społecznej. Państwo Askar 
i Irena liczą, że dzieci zdobędą 
w Polsce wykształcenie i chcie-
liby tu pozostać. 

Miasto przygotowuje obecnie 
cztery kolejne mieszkania dla re-
patriantów w budynku przy ul. 
Kaliskiej 6. Na ten cel adapto-
wana jest nieużywana kotłownia. 
Remont lokali dla repatriantów 
ratusz przeprowadza ze środków 
z budżetu państwa.  aa 

Łowicz
Ruszą studia na 
Warszawskiej

Ponad 20 osób zapisało się na 
studia na Staropolskiej Wyższej 
Szkole w Kielcach, która połą-
czyła się z Mazowiecką Wyższą 
Szkołą Humanistyczno-Pedago-
giczną w Łowiczu – o czym pisa-
liśmy na naszych łamach w lipcu.

Większość z nich to oso-
by z Łowicza, Skierniewic i są-
siadujących miejscowości, któ-
re w tym roku lub w latach 
poprzednich ukończyli studia                                                               
licencjackie na Wydziale Pe-
dagogiki na „Mazowieckiej”, 
a nie miały możliwości konty-
nuowania studiów magisterskich 
na uczelni, bo nie prowadzono 
już na nie naboru. Zgłosili się te-
raz na studia magisterskie z pe-
dagogiki z oligofrenopedagogiką 
(jest to pedagogika osób z niepeł-
nosprawnością intelektualną).

Zabrakło natomiast chętnych na 
studia I stopnia, ponieważ zgłosiły 
się na nie tylko 3 osoby. Jak ocenia 
Zbigniew Sitkowski, do niedaw-
na dziekan Wydziału Pedagogiki 
MWSH-P w Łowiczu, a obecnie 
osoba zajmująca się tworzeniem 
łowickiej filii uczelni z Kielc, jed-
ną z przyczyn może być to, że na-
bór ogłoszono stosunkowo późno, 
bo w połowie wakacji. 

Zbigniew Sitkowski powie-
dział nam, że spełniony został 
warunek zgromadzenia ponad 
20 studentów, co miało być przy-
czynkiem do utworzenia jednej 
grupy St. SW, więc ma nadzie-
ję, że władze uczelni otworzą 
studia w Łowiczu. Formalna de-
cyzja w tej sprawie jeszcze nie 
zapadła, ale spodziewa się jej 
w najbliższych dniach. Nie wie 
też, gdzie łowiccy studenci będą 
mieć „swój” dziekanat, ponie-
waż przy takiej liczbie studentów 
w Łowiczu uczelnia z Kielc nie 
zdecyduje się raczej na utworze-
nie biura w Łowiczu. 

Pewne jest to, że rekrutacja jest 
jeszcze prowadzona, ponieważ 
pierwszy zjazd zaplanowano 17-
18 października. Inauguracja roku 
akademickiego w Staropolskiej 
Wyższej Szkole w Kielcach odbę-
dzie się 10 października.  mwk 

Domaniewice | Gminny Ośrodek Kultury

Dorośli rozmawiali o sprawach młodych
Dwadzieścia osób reprezentujących samorząd, 
instytucje, placówki i organizacje działające 
na terenie gminy Domaniewice spotkały się 
25 września w Gminnym Ośrodku Kultury na 
Domaniewickim Forum Lokalnym. Rozmawiano 
o sprawach młodzieży z terenu gminy.

Forum było rodzajem spotka-
nia, w czasie którego przedstawi-
ciele różnych środowisk pochyla-
li się nad problemem młodzieży. 
Zorganizowano je w ramach ogól-
nopolskiej akcji „Lokalne Fora” 
dzięki wsparciu Polsko-Amery-
kańskiej Fundacji Wolności, która 
nie pierwszy już zresztą raz wspie-
rała inicjatywy na terenie gminy 
Domaniewice. 

W piątkowe przedpołudnie w 
Gminnym Ośrodku Kultury po-
jawili się m.in. wójt Paweł Kwiat-
kowski, radny Rady Powiatu Ło-
wickiego Marek Jędrzejczak, 
dyrektor Gimnazjum w Domanie-
wicach Marzena Sadowska, histo-
ryk Zbigniew Zagajewski czy też 
opiekujący się Zespołem Pieśni 

i Tańca Kalina Halina i Tomasz 
Kosteccy. Na forum pojawił się 
również przedstawiciel Polsko-
-Amerykańskiej Fundacji Wolno-
ści Artur Łęga.

Podzieleni przez koordynator-
kę spotkania (i wielu innych dzia-
łań w gminie) nauczycielkę Mał-
gorzatę Pawlatę na grupy, goście 
próbowali sobie odpowiedzieć 
na kilka pytań: co wyróżnia gminę 
Domaniewice, jakie są jej zasoby 
i ograniczenia, jaka jest oferta in-
stytucji działających z młodzieżą 
i dla młodzieży (słabe i mocne 
strony tych działań), kim są mło-
dzi mieszkańcy gminy, jak spę-
dzają czas wolny.

Jeśli chodzi o zasoby gminy, 
to uczestnicy są w tym punkcie 

optymistami i uważają, że są one 
bardzo dobre. Wśród instytucji, 
w którym młodzież może spędzać 
czas, wymieniano z kolei klu-
by sportowe, zajęcia prowadzone 
w szkołach czy też ochotnicze 
straże pożarne. Problem spostrze-
żono z kolei w kwestii utrudnione-

go odległością dostępu do atrakcji 
w samych Domaniewicach, z per-
spektywy młodych mieszkańców 
bardziej oddalonych miejscowo-
ści: Lisiewic Dużych, Strzebiesze-
wa czy Reczyc.

Małgorzata Pawlata przyzna-
je, że największy problem ze-

brani mieli z odpowiedzeniem 
na pytanie o to, kim są młodzi lu-
dzie mieszkający w gminie, jakie 
są ich potrzeby itp. – Mamy tro-
chę życzeniowe wyobrażenie na 
ten temat, takie trochę gdybanie 
– ocenia wiedzę dorosłych o mło-
dzieży Małgorzata Pawlata – nie-
poparte żadnymi badaniami.

Aby zmienić ten stan rzeczy 
i dowiedzieć się więcej o doma-
niewickiej młodzieży, na spotka-
niu powołana została pięcioosobo-
wa grupa, która będzie próbowała 
lepiej poznać potrzeby młodych 
mieszkańców, dotrzeć do nich. 
Niewykluczone, że uda się np. 
stworzyć jakiś projekt angażują-
cy młodzież, na którego realiza-
cję będzie możliwe zdobycie środ-
ków zewnętrznych. W skład grupy 
weszli: dyrektor GOK Barbara 
Szymajda, Małgorzata Pawlata, 
Tomasz Kostecki oraz przewod-
niczący Rady Gminy, nauczyciel 
Ryszard Ogonowski. 

Małgorzata Pawlata ocenia spo-
tkanie jako udane, choć spodzie-
wała się nieco lepszej frekwencji. 
Koordynatorka podkreśla rów-
nież, że w organizację forum włą-
czyło się wiele osób, m.in. panie z 
KGW w Domaniewicach czy też 
pani Beata Wiesiołek.  kl

w czwartek rodzina anglikowskich wraz z opiekunką przyjechała do ratusza, by dopełnić formalności.

Polsko-amerykańską Fundację wolności reprezentował artur łęga.
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Łowicz | Mimo, że oferta była droga

Będzie kostka na Dolnej
Ratusz rozstrzygnął przetarg 

na przebudowę nawierzchni na 
ul. Dolnej. Jeszcze w tym roku 
na długości około 200 metrów 
zostanie zdjęta dotychczaso-
wa nawierzchnia z dużych be-
tonowych płyt yomb i zastąpio-
na kostką. Zakres prac obejmuje 
także wymianę krawężników 
oraz poprawę chodników. Na-
wierzchnia ma być gotowa do 15 
grudnia.

Wykonawcą prac na ul. Dol-
nej będzie firma Wig Kost z Le-
nartowa w gminie Kocierzew Po-
łudniowy. Firma zaproponowała  
w przetargu najniższą cenę za re-
alizację zadania – 175 tys. zł. Po-
zostałe ceny przekraczały 200 tys. 
zł, i tak: kutnowska firma Trakt 
zaproponowała 207 tys. zł, zaś 

JKM Mirex ze Skierniewic 231 
tys. zł.

Burmistrz Łowicza Krzysz-
tof Kaliński powiedział nam, że 
cena ta przekraczała kwotę zare-
zerwowaną na ten cel w budżecie 
miasta. Ponieważ inwestycja po-

chodziła z budżetu obywatelskie-
go, przeznaczono na nią 100 tys. 
zł, dołożyli już wcześniej 40 tys. 
zł. – Postanowiliśmy teraz doło-
żyć jeszcze brakujące pieniądze, 
ze względu na duże zaangażowa-
nie mieszkańców tej ulicy i popar-
cie mieszkańców innych ulic dla 
tej inwestycji w czasie głosowania 
do budżetu obywatelskiego. Po-
stanowiliśmy wyjść naprzeciwko 
ich oczekiwaniom – twierdzi bur-
mistrz Kaliński.

Skarbnik Arkadiusz Podsę-
dek powiedział nam, że dołożo-
ne 35 tys. zł, będzie pochodzić 
z oszczędności poczynionych  
w czasie realizacji prac moder-
nizacyjnych na Nowym Rynku  
i pieniędzy zarezerwowanych na 
wykonanie dokumentacji tech-
nicznych nowych inwestycji. Prze-
sunięcia nie spowodują jednak 
rezygnacji z realizacji żadnego 
konkretnego zadania.  tb

Nawierzchnia ul. Dolnej składa 
się w znacznej części z płyt yomba 
– zastąpi je kostka.

TO
M

a
S

Z 
B

a
r

TO
S



8  www.lowiczanin.info8 października 2015      nr 41

reKLaMa

W oczekiWaniu na spotkanie W krakoWie
Odbywające się co dwa-trzy 
lata w różnych częściach 
globu Światowe Dni 
Młodzieży to inicjatywa 
wprowadzona przez św. 
Jana Pawła ii. Pierwsze 
takie spotkanie katolickiej 
młodzieży z całego świata 
z papieżem miało miejsce 
w rzymie w 1985 roku. 
następne, w przyszłym 
roku, przygotuje Kraków.
Peregrynacja to jedna  
z form przygotowania do 
tego wydarzenia. Symbole: 

mierzący prawie 4 metry 
krzyż oraz ikona Matki 
Bożej Salus Populi romani, 
są obwożone po wszystkich 
diecezjach Polski od 13 
kwietnia 2014 roku, kiedy 
to oficjalnie przekazali 
je młodym Polakom ich 
rówieśnicy z Brazylii – kraju 
organizującego poprzednie 
ŚDM. Z założenia mają 
odwiedzać nie tylko  
parafie i miejsca kultu,  
ale też miejsca  
użyteczności publicznej. 

Łowicz | Spotkania w kościołach, na rynku i nocna adoracja

Setki młodych przy symbolach ŚDM
2 października 
do Łowicza przybyły 
symbole Światowych 
Dni Młodzieży – krzyż 
i ikona, zamykając 
tym samym trwającą  
od 22 września 
peregrynację  
po diecezji łowickiej. 
To była okazja  
do ciekawego spotkania 
młodzieży z różnych 
szkół.

Pierwszym osiedlem Łowi-
cza, które przyjęło symbole, 
była Korabka i tamtejszy Zespół 
Szkół nr 3 przy ul. Grunwaldz-
kiej. W sali gimnastycznej powi-
tała je cała społeczność szkolna. 
Stamtąd uczniowie przenieśli je 
do parafii pw. Matki Bożej Nie-
ustającej Pomocy. Następnie 
symbole zostały przewiezione 
busem do kościoła ojców pija-
rów. Mszę świętą z ich udziałem 
odprawił rektor zgromadzenia, 
o. Marian Galas, a brali w niej 
udział uczniowie szkół pijar-
skich. Spotkanie dla uczniów 
szkół ponadgimnazjalnych zo-
stało zorganizowane o godz. 
11.00 na Starym Rynku, gdzie 
rozstawiono dwie duże sceny. 
Było wszystko to, z czym koja-
rzą się Światowe Dni Młodzieży 
– modlitwy, błogosławieństwa, 
śpiew i taniec. Ważnym elemen-
tem spotkania były świadectwa 
wiary, czyli bardzo osobiste wy-
stąpienia ludzi, którzy w swo-
im życiu doświadczyli nawró-
cenia. Młodzi ludzie opowiadali 
na przykład o tym, jak wiara po-
mogła im wygrać walkę z nało-
gami, takimi jak alkohol czy nar-
kotyki, z depresją i poczuciem 

pustki, czy z myślami samobój-
czymi. Wolontariusze zaprezen-
towali pantomimę przygotowaną 
na podstawie jednego z takich 
świadectw. 

Ciekawe było też wystąpienie 
s. Dominiki z łowickiego zgro-
madzenia sióstr bernardynek, 
która zaprezentowała się z... pił-
ką. W wieku juniorskim grała 
bowiem z powodzeniem w piłkę 
nożną, ale w pewnym momencie 
wybrała zakon i – jak sama mówi 

– gra teraz w drużynie Chrystu-
sa. Początkowo nie wszystkim 
jej bliskim to odpowiadało. Oj-
ciec chciał ją nawet wyciągnąć 
z klasztoru siłą, co skończyło się 
interwencją policji.

Charakterystycznym pod-
czas wszystkich wystąpień było 
zwracanie się ze sceny do słu-
chaczy per „Ty”, aby podkreślić, 
że przekaz może być kierowa-
ny do każdego indywidualnie. 
Symbole ŚDM ze Starego Ryn-
ku trafiły do Gimnazjum nr 1  
w Kompinie, po czym powróciły 
do Łowicza.

– Miałam okazję brać udział 
w peregrynacji symboli Świa-
towych Dni Młodzieży w kilku 
miejscach naszej diecezji – mó-
wiła nam rzecznik prasowy biu-
ra ŚDM diecezji łowickiej, Olga 
Ciechańska. 

– To, co na pewno wyróżni-
ło Łowicz, to tłumy młodzieży, 
setki uczniów szkół ponadgim-
nazjalnych zgromadzone na Sta-
rym Rynku, poruszająca panto-
mima i świadectwa ludzi, którzy 
doświadczyli żywej obecno-
ści Chrystusa. Te tłumy mówiły 
same za siebie...

„przyjechaliśmy 
do was, żeby wam  
dać nadzieję”
Symbole ŚDM zawędrowały 

także do Zakładu Karnego w Ło-
wiczu. Wizyta tam trwała blisko 
godzinę.– Nie byłoby was w tym 

miejscu, gdyby nie wcześniej-
sze doświadczenia braku miłości  
– mówił do osadzonych ks. To-
masz Staszewski. – Zło potęguje 
zło, nienawiść potęguje nienawiść. 
Mówię wam o tym, bo możecie 
doświadczyć wolności za pośred-
nictwem Jezusa Chrystusa. Dzi-
siaj przyjechały specjalnie dla was 
te dwa proste znaki: krzyż i obraz 
Matki Bożej. Dotykały ich milio-
ny rąk na wszystkich kontynen-
tach. Macie okazję dotknięcia go, 
objęcia i ucałowania także wy!

Więźniowie odmówili Koron-
kę do Miłosierdzia Bożego. Wy-
słuchali też pieśni liturgicznych  
w wykonaniu scholi działającej 
przy kościele ojców pijarów. Przy-
gotowywali się do tego wydarze-
nia już wcześniej, między innymi 
rozwiązując testy wiedzy na temat 
Światowych Dni Młodzieży.

W śpiewie, milczeniu, 
modlitwie
Symbole ŚDM trafiły tego dnia 

także do szpitala, kościoła Św. 
Ducha, seminarium, a następnie 
do bazyliki katedralnej, w której 
o godzinie 19.00 rozpoczęła się 
msza z udziałem wszystkich bi-
skupów diecezji łowickiej. Kate-
dra wypełniła się młodymi ludźmi 
ze wszystkich stron diecezji. Po 
mszy procesja z symbolami prze-
szła do kościoła sióstr bernardy-
nek. Adoracja i czuwania trwały 
całą noc. Następnego dnia krzyż 
i ikona opuściły diecezję łowicką.

– To jest początek czegoś wiel-
kiego, co wydarzy się w Polsce  
w przyszłym roku – mówił w roz-
mowie z nami Jan Poński z Ło-
wicza. – Przyjechałem, żeby się 
integrować, spotkałem ludzi z So-
chaczewa, z Warszawy czy z in-
nych miast. Chcę razem z nimi 
uczestniczyć tak w śpiewie, jak  
i w milczeniu i modlitwie.  tm

Zachęcamy do oglądania nasze-
go filmu na www.lowiczanin.info 

Ikonę matki bożej Zbawicielki Ludu Rzymskiego niosą uczennice 
Pijarskich Szkół Królowej Pokoju. 

Uczniowie Pijarskich Szkół Królowej Pokoju niosą do kościoła krzyż, 
przy którym w latach 80. zrodziła się idea Światowych Dni Młodzieży.

Siostra Dominika z łowickiego zgromadzenia sióstr bernardynek. Ojciec 
chciał ją wyciągnąć z zakonu – nie dała się.

Duchowni i zgromadzona na Starym Rynku młodzież wielbili Boga 
pieśniami.
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Pantomima w wykonaniu wolontariuszy ŚDM. walka o duszę człowieka jest walką na serio.
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Łowicz | erasmus Plus – pieniądze na współpracę międzynarodową

Szansa na zagraniczne 
wyjazdy dla gimnazjalistów
Dwa miejskie gimnazja w Łowiczu – nr 2 oraz 
nr 3 zakwalifikowały się do unijnego programu 
międzynarodowej współpracy Erasmus Plus. Programy 
te ruszyły wraz z rozpoczęciem roku szkolnego i trwać 
mają do końca roku szkolnego 2016/2017.

Gimnazjum nr 2 otrzyma na 
swój projekt, w którym udział 
weźmie 45 uczniów i 10 nauczy-
cieli, 26.150 euro, Gimnazjum 
nr 3 zaplanowało projekt dla 20 
uczniów i 2 opiekunów, z UE 
otrzyma 14.800 euro. 

Warto dodać, że Erasmus Plus 
jest nowym programem unijnym, 
który wszedł w życie 1 stycznia 
ubiegłego roku, zastępując do-
tychczasowy program Comenius. 
Różnice pomiędzy programami 
polegają na poszerzeniu zakresu 
kursów, które mogą być finanso-
wane w ramach unijnych gran-
tów. Z punktu widzenia uczestni-
ków Erasmus nie różni się niczym 
istotnym od Comeniusa. Inne są 
jedynie formalne wytyczne doty-
czące sposobu składania wniosku 
i jego rozliczania. 

Projekt „Dwójki” zatytułowa-
ny jest „Employability on stage”, 
czyli „Jak na scenie pokazać… 
zatrudnienie?”. Jest drugim tego 
typu programem, jaki zrealizu-
je szkoła przy ul. Mickiewicza, 
gdzie w minionym roku szkolnym 
zakończył się Comenius.

Partnerami w nowym projek-
cie będą szkoły z Viterbo we Wło-
szech, Gebze w Turcji (inna niż w 
poprzednim projekcie) i Santpe-
dor w Hiszpanii (ten sam partner 
z Katalonii, który brał udział w 
Comeniusie). Projekt realizowa-
ny będzie podczas kilku spotkań, 
w czasie których młodzież będzie 
pracować nad umiejętnościami, 

które będą przydatne w przyszło-
ści, gdy znajdą się na rynku pracy 
– praktycznym posługiwaniem się 
językami obcymi, podnoszeniem 
poczucia własnej wartości i samo-
oceny. W każdym wyjeździe weź-
mie udział do 15 uczniów. 

Wyjazdy do tych krajów oraz 
przyjmowanie gości u siebie bę-
dzie okazją do rozwijania pasji, 
zainteresowań i wspólnej pracy na 
scenie, przy dramie. Pierwsza wi-
zyta organizacyjna, z udziałem sa-
mych nauczycieli, odbędzie się w 
październiku tego roku w Turcji.

– Będzie to doradztwo zawo-
dowe na scenie – tłumaczy zapi-
sy projektu dyrektor Gimnazjum 
nr 2 Mirosława Walczak. – Sceny, 
jakie chcemy przygotować, mają 
dotyczyć tego, jak szukać pracy, 
z jakiej strony pokazać się praco-
dawcy – dodaje, wyjaśniając, że 
więcej będzie mogła powiedzieć 
po spotkaniu w Turcji, na które 
wybiera się z Agatą Kołucką – 
nauczycielką języka angielskiego 
i główną koordynatorką projektu 
oraz Renatą Hymką – szkolnym 
pedagogiem, odpowiedzialnym 
za teatralną część projektu. 

Agata Kołucka już teraz doda-
ła, że wiele zależy od tego, jakie 
pomysły będzie miała młodzież, 
która weźmie udział w tych dzia-
łaniach. Jej założenie jest takie, że 
ciekawe będzie pokazanie na sce-
nie, jakie problemy ma młodzież 
w każdym z krajów, żyjąca kil-
kadziesiąt kilometrów od duże-

go miasta, jakie zawody powinna 
wybierać, aby zostać w rodzin-
nym mieście, jak to pogodzić ze 
swoimi, zainteresowaniami. 

W każdej szkole będą również 
debaty i zajęcia dodatkowe. 

Projekt „Tróki” nazywa się 
„Play, be free”, czyli „Graj za dar-
mo”. Poza łowicką szkołą, będą 
w nim uczestniczyć placówki: 

z czeskiej Pragi, z Włoch – z Alta-
mury, z Bułgarii – z miasta Smo-
lyan, z Turcji – z Izmiru. Będzie 
to pierwszy projekt realizowany 
przez szkołę na Korabce, a jego 
koordynatorami będą nauczyciele 
języka angielskiego: Artur Kołuc-
ki i Weronika Wiewióra. 

Nabór uczestników został już 
ogłoszony wśród uczniów klas 

I, II i III gimnazjum, ale zainte-
resowanie nie jest duże, ponie-
waż zarówno dla młodzieży, jak 
i dla rodziców „Trójki” Erasmus 
i jego zasady są mało znane. Jak 
nam powiedział Artur Kołucki, 
na pierwszy wyjazd do Pragi, któ-
ry zaplanowano na październik, 
wybrano kilka osób. Pod uwagę 
brane były oceny ze sprawowa-
nia – trzeba było mieć wzorową 
lub bardzo dobrą, znajomość języ-
ka angielskiego w stopniu co naj-
mniej komunikatywnym oraz do-
bra znajomość obsługi komputera. 

– Poszliśmy w kierunku po-
znawania kultur i życia rówieśni-
ków – powiedział nam koordyna-
tor. Praca nad projektem polegać 
będzie na zbieraniu materiałów 
zdjęciowych i filmowych podczas 

wyjazdów zagranicznych, a na-
stępnie ich komputerowej obróbce 
i prezentacji. Produktem finalnym 
będą książki elektroniczne. Mo-
tywem przewodnim są natomiast 
podobieństwa i różnice w życiu 
nastolatków w krajach biorących 
udział w projekcie.  mwk

Sceny, jakie chcemy 
przygotować, mają 
dotyczyć tego, jak 
szukać pracy, z jakiej 
strony pokazać się 
pracodawcy.

Łowicz | Zakład Karny

Osadzeni pisali dyktando
„Szlachetna sztuka czytania 

każe pamiętać ponadto, że w lek-
turze nie ważna jest ilość, lecz ja-
kość” – to fragment dyktanda, któ-
re w dniach 21-24 września pisali 
osadzeni w 50 zakładach karnych 
i aresztach śledczych na terenie 
całego kraju. Do ogólnopolskiej 
akcji, organizowanej po raz drugi, 
włączył się również Zakład Karny 
w Łowiczu.

Frekwencja może nie była naj-
lepsza – tylko troje osadzonych 
w Łowiczu okazało się na tyle od-
ważnych, by zmierzyć się z pol-
ską ortografią – ale być może ich 
przykład zachęci pozostałych 

do angażowania się w podobne 
akcje w przyszłości. Tym bardziej, 
że cała trójka otrzymała nagrody 
za sam udział w sprawdzianie.

Tekst sprawdzał poprawność ję-
zykową i znajomość różnych reguł 
oraz wyjątków od nich. Odtwarza-
no go z nagrania trwającego ponad 
cztery minuty. Jego treść nawią-
zywała do kryzysu czytelnictwa 
w Polsce, zachęcając jednocześnie 
do jego przezwyciężania, czyli 
po prostu czytania książek.

Autorami dyktanda byli egza-
minatorzy OKE w Łomży, oni też 
będą je sprawdzać. Wyniki mają 
być znane do 15 listopada.  tm

Dwóch z trzech osadzonych w Zakładzie Karnym w łowiczu,  
którzy sprawdzili się w tegorocznym dyktandzie.
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Łowicz i okolice | Samorządy dostały pismo z pytaniem o uchodźców

Uchodźcy? Urzędnicy: 
Wiemy, że nic nie wiemy
Temat przyjęcia 7 tysięcy uchodźców z Syrii i Erytrei wywołuje u Polaków skrajne emocje, jest też ostatnio tematem 
numer jeden rozmów. Czy mogą trafi ć do Łowicza albo podłowickich gmin? Z rozmów z samorządowcami oraz 
z urzędnikami Urzędu Wojewódzkiego wyłania się obraz całkowitej niewiedzy na ten temat.

30 września kandydat PiS na 
posła Łukasz Rzepecki złożył 
w łowickim ratuszu – podobnie, 
jak we wszystkich miastach sie-
radzkiego okręgu wyborczego 
– pytania dotyczące imigrantów. 
Kandydat pyta w nich m.in., czy 
samorządy otrzymały z Urzędu 
Wojewódzkiego prośbę o przyję-
cie imigrantów, gdzie planują ich 
rozmieszczenie oraz czy biorą pod 
uwagę zakwaterowanie kolejnych 
uchodźców – rodzin tych osób, 
które zostaną w pierwszej kolejno-
ści sprowadzone do Polski.

Rzepecki powiedział nam, 
że pyta o to, bo większość Pola-
ków jest przeciwna sprowadza-
niu uchodźców. „Nie jest tajem-
nicą, że w miejscach przyjęcia 
imigrantów z Bliskiego Wscho-
du i Afryki Północnej znacznie 
wzrósł stopień przestępczości. 
Doświadczenia innych państw 
jasno pokazują, że imigranci is-
lamscy nie szanują praw swoich 
gospodarzy, a jedynie próbują na-
rzucić siłą swoje prawa, zwycza-
je i kulturę.” – można przeczytać 
w jego piśmie.

– Nie jestem przeciwny pomo-
cy, zaznaczam jednak, że w pierw-
szej kolejności nasz kraj powinien 
zająć się potrzebami swoich oby-
wateli – powiedział nam. – Jeśli 
kogokolwiek ściągać, to na pew-
no Polaków z terenów ogarnię-
tych wojną na wschodzie Ukrainy, 
z Donbasu, z Mariupola, a jeśli 
chodzi o uchodźców z Bliskie-
go Wschodu i Afryki, to powinni 
to być chrześcijanie, ludzie bliżsi 
nam kulturowo, ale też i światopo-
glądowo, bo ukształtowani w krę-
gu tej samej religii – dodał.

Burmistrz dostał pismo 
na biurko...
Burmistrz Krzysztof Kaliński 

powiedział nam, że faktycznie, 
pismo z Wydziału Polityki Spo-
łecznej Urzędu Wojewódzkiego 
w Łodzi dotarło do niego drogą 
mailową 21 września do Łowicza. 
Ale nie do ratusza, tylko do Miej-
skiego Ośrodka Pomocy Społecz-
nej. Jego dyrektor Marek Dzie-
dziela przekazał je burmistrzowi, 
bo uznał, że dotyka ono sprawy 
wykraczającej poza jego kompe-
tencje. – Mamy do czynienia z pi-
smem, w którym jest tylko pyta-
nie, nie ma podpisu, nie ma w nim 
zasad przyjęcia uchodźców, ocze-
kiwań. Nie ma żadnej informacji. 
Dla mnie także podejście do po-

ważnego tematu jest niepoważne 
– powiedział nam burmistrz.

W piśmie z Urzędu Wojewódz-
kiego pada pytanie: Czy gmina jest 
gotowa (może) przyjąć uchodź-
ców. Przewidziana jest odpowiedź 
„Nie”, a odpowiedź twierdząca 
przewidziana jest do rozbudowy: 
ile osób gmina może przyjąć, ja-
kie ma możliwości kwaterunkowe.

...i nie mówi jak odpowie
Jak odpowie burmistrz? Nie 

chciał nam powiedzieć. Pytany 
przez nas o to, czy miasto w ogó-
le jest gotowe przyjąć uchodźców, 
także nie chciał udzielić odpo-
wiedzi, mimo naszych próśb, że 
z pewnością temat ten żywo in-
teresuje mieszkańców. Usłysze-
liśmy, że sprawa jest w trakcie 
analizowania. Zanim ratusz zaj-

mie publicznie stanowisko, chce 
przesłać odpowiedzi do Łodzi, ma 
czas na to do 16 października.

Także dyrektor MOPS uważa, 
że sytuacja, w której Urząd Wo-
jewódzki wysyła takie pytania, 
a nie formułuje oczekiwań wobec 
samorządów ani zasad, na jakich 
miałoby się to odbywać, jest „nie-
rzeczywistym teatrem”. 

Wolnych mieszkań
po prostu nie mamy
– Odpowiedziałem na to pyta-

nie „Nie”, bo nie ma mowy, abym 
zapewnił uchodźcom mieszkanie 
w gminie, bo wolnych zwyczajnie 
nie mam – powiedział nam wójt 
gminy Nieborów Andrzej Werle. – 
Mam za to kolejkę mieszkańców, 
którzy czekają na mieszkania ko-
munalne i socjalne. Werle był wy-
raźnie poirytowany. Podobnie jak 
burmistrz Łowicza, uważa pismo 
za niepoważne wystąpienie. Bra-
kuje mu konkretów. – Niech dadzą 
pieniądze, to może coś dla nich po-
budujemy – odpowiada z przeką-
sem, chodź w pierwszej kolejności 
widzi potrzeby mieszkańców. 

strażacy też nic 
nie wiedzą
W mediach pojawiły się tak-

że informacje, że uchodźcy mie-
liby być lokowani w strażnicach 

Ochotniczych Straży Pożarnych. 
Komendant łowickiej PSP Jacek 
Szeligowski nic o takich planach 
nie wie. Przyznał jedynie, że we 
wrześniu poproszono go z Ko-
mendy Wojewódzkiej o przesłanie 
informacji na temat posiadanych 
w magazynach jednostki zaso-
bach sprzętu, który – jak się do-
myśla – mógłby być wykorzysta-
ny w czasie przyjęcia uchodźców. 

urząd Wojewódzki 
mówi o tysiącu osób
Zastępca dyr. Wydziału Polityki 

Socjalnej w UW w Łodzi powie-
dział nam, że ze wstępnych obli-
czeń wynika, iż na terenie woj. 
łódzkiego może zostać osiedlo-
nych ok. tysiąca uchodźców. Wy-
nika to m.in. z deklaracji złożo-
nych przez gminy. Niestety nie był 
w stanie powiedzieć nam nic na te-
mat zasad, na jakich odbywać bę-
dzie się przyjmowanie uchodźców 
i czy samorządy mogą liczyć na 
wsparcie fi nansowe. W tej sprawie 
sprawie odsyłał do ministerstw. 
Przyznał jednak, że jeden z urzęd-
ników z tego Urzędu ma pojechać 
do obozów dla uchodźców, aby 
rozpoznać sytuację. 

Doświadczenia innych 
państw jasno pokazują, 
że imigranci islamscy 
nie szanują praw swoich 
gospodarzy, a próbują 
narzucić siłą swoje prawa, 
zwyczaje i kulturę.

toMasz
Bartos

tomasz.bartos@lowiczanin.info

Marek DzieDzieLa
dyrektor moPS

Do tej pory zamieszkało 
u nas już ponad 50 
repatriantów z Kazachstanu 
i wkrótce przyjadą kolejne 
4 rodziny. Gdy przyjeżdża 
rodzina ze wschodu, jeden 
z moich pracowników 
chodzi z nią do urzędów, 
załatwia formalności, 
tłumaczy dokumenty, 
pomaga znaleźć pracę, to 
czasami trwa kilka miesięcy, 
zanim oni się tu odnajdą 
i zaczną funkcjonować 
samodzielnie. Czy tak 
będzie to wyglądało 
z uchodźcami, którzy 
trafi liby do łowicza? nikt 
tego nie wie. a wydaje się, 
że tak powinno to wyglądać. 

na razie Wystarczy 16 tysiĘcy euro

Z informacji, które pojawią się 
w mediach, np. 
w „rzeczpospolitej”, wiadomo, 
że Polska otrzyma 16 tys. euro 
na na każdego przyjętego 
uchodźcę: 10 tys. euro na 
uchodźcę z Syrii i 6 tys. euro 
na uchodźcę, który dotrze z już 
istniejących obozów w Grecji
i włoszech. Pieniądze te jednak 
mają być wykorzystane na 
procedury przyjęcia tych ludzi 
i utrzymanie ich do czasu 
wydania pozytywnej decyzji 
o przyznaniu statusu uchodźcy 
– co trwa kilka miesięcy. 

Samorządy w większości 
odpowiadają negatywnie na 
pytanie o możliwość przyjęcia 
uchodźców, bo przyjmując ich, 
wzięłyby całą sprawę związaną 
z tym na swoje barki, a są to 
kwestie trudne, bo chodzi o ich 
asymilację w społeczeństwie, 
utrzymanie i zapewnienie 
mieszkania. Pozytywne 
odpowiedzi pochodzą przede 
wszystkim z tych gmin, gdzie 
pomoc w tych sprawach 
wyrazili lokalni przedsiębiorcy, 
przede wszystkim w sprawach 
mieszkania.



11www.lowiczanin.info nr 41      8 października 2015

reKLaMa

Łowicz | nadaktywność zwolenników kandydata na posła

Słupy ogłoszeniowe nie  
są dla plakatów wyborczych
W poniedziałek, 28 września, dyrektor Łowickiego 
Ośrodka Kultury Maciej Malangiewicz złożył 
w Komendzie Powiatowej Policji w Łowiczu 
zawiadomienie o możliwości popełnienia przestępstwa. 

Sprowokowało go do tego bez-
prawne zaklejenie plakatami wy-
borczymi kandydata do Sejmu RP 
Prawa i Sprawiedliwości Łukasza 
Rzepeckiego afiszów i plakatów 
kinowych na słupie ogłoszenio-
wym stojącym przy Starym Ryn-
ku. Słup jest własnością ŁOK.

Dyrektor Malangiewicz w roz-
mowie z nami powiedział, że 
zdenerwował się widokiem kil-
ku plakatów wyborczych. – Naj-
prawdopodobniej w nocy ze środy 
na czwartek (23 na 24 września) 
ktoś okleił nasz słup. W śro-
dę powiesiliśmy nowy repertuar, 

plakaty, zapowiedzi wydarzeń, 
aby mieszkańcy mogli się dowie-
dzieć o naszej propozycji, wcze-
śniej zaś zapłaciliśmy za te afisze 
– powiedział nam. Dodał, że zło-
żył zawiadomienie po to, aby nic 
takiego nie miało więcej miejsca 
i nie interesuje go przynależność 
partyjna kandydata.

Jak zaznaczył w rozmowie 
z nami, wszystkie słupy ogło-
szeniowe na terenie Łowicza 
są przeznaczone do wieszania 
na nich nie plakatów wybor-
czych, bo służą do tego specjalne 
tablice, które ratusz zapewnia na 
czas przedwyborczej walki, ale 
informacji przeznaczonych dla 
mieszkańców.

Plakaty kandydata PiS po-
jawiły się jednak nie tylko na 
jednym słupie ŁOK, ale także 
na większości znajdujących się 
w administracji Ośrodka Sportu 
i Rekreacji. Dyrektor Zbigniew 
Kuczyński powiedział nam, że 
zgodnie z zasadą z lat wcześniej-
szych, nie złożył doniesienia na 
policję, ale zadzwonił do przed-
stawiciela komitetu wyborczego, 
w tym przypadku PiS i ostrzegł, 
że zawieszenie na nich plakatów 
było nielegalne i poprosił, aby 
więcej to się nie zdarzało. Poin-
formował też o tym ratusz, skła-
dając notatkę służbową i zdję-

cia. – To początek plakatowania 
w kampanii, wychodzę z założe-
nia, że w miastach różnie pod-
chodzi się do umieszczania pla-
katów, więc może ktoś nie był 
zorientowany, jakie zasady są 
w Łowiczu – powiedział nam.

Kandydat PiS, który jest tak-
że dyrektorem biura Poselskie-
go Posła na Sejm RP Marcina 
Mastalerka, współpracownikiem 
europosła Janusza Wojciechow-
skiego i sekretarzem PiS w wo-
jewództwie łódzkim na swoim 
profilu facebookowym często 
umieszcza informację o kolej-
nych miastach, w którym wo-
lontariusze powiesili banery lub 
plakaty z jego podobizną. Łowi-
czem się nie chwali.

Kandydat w rozmowie z nami 
od razu przeprosił za zaistniałą 
sytuację i powiedział, że nie miał 
z nią nic wspólnego, materiały 
wyborcze, w tym z plakaty z jego 
podobizną, zostały – jak twier-
dzi – pobrane z biura partii i bez 
jego wiedzy i zgody powieszo-
ne w Łowiczu, m.in. na słupach 
ogłoszeniowych. – Te osoby już 
skontaktowały się z ŁOK i policją 
i wyjaśniły swoją pomyłkę. – Do-
łożę starań, aby taka sytuacja wię-
cej się nie powtórzyła – deklaruje.

Rzecznik prasowy Komendy 
Powiatowej Policji w Łowiczu 

asp. Urszula Szymczak potwier-
dziła w rozmowie z nami złoże-
nie zawiadomienia przez dyrek-
tora Malangiewicza i wszczęcie 
postępowania o wykroczenie 
w tej sprawie. – Za to wykrocze-
nie grozi kara ograniczenia wol-

ności albo grzywny. Można orzec 
przepadek przedmiotów stano-
wiących przedmiot wykrocze-
nia oraz nawiązkę w wysokości 
do 1.500 złotych lub obowiązek 
przywrócenia do stanu poprzed-
niego – informuje.  tb

RZUt oKIem | KOnTynuuJą PrOTeST

wciąż trwa rozpoczęty 1 września 
protest Związku Nauczycielstwa 
Polskiego, o czym przypominają 
związkowe flagi na szkolnych 
budynkach (na zdjęciu flaga 
na Gimnazjum nr 1 w łowiczu). 
Protestujący żądają od Men 
spełnienia czterech postulatów: 
zachowania przywilejów wynikających 
z Karty nauczyciela, podwyżek 
w wysokości 10% wynagrodzenia 
zasadniczego, zahamowanie 
przekazywania przez samorządu 
szkół innym podmiotom i zapewnienie 
przywilejów Karty nauczyciela 
pracownikom szkół, które nie są 
prowadzone przez samorządy. tm

Słup ogłoszeniowy na Starym Rynku należy do łOK i podobnie  
jak słupy należące do OSir nie jest przeznaczony do wieszania  
na nim materiałów wyborczych.
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czatolin | Twa budowa placu zabaw

Zamontowano  
pierwsze przyrządy
W Czatolinie trwa budowa 
placu zabaw z urządzeniami 
do ćwiczeń na terenie 
po wyburzonym budynku 
dawnej szkoły, w pobliżu 
strażnicy OSP.

Na wysypanym piachem i wy-
równanym placu zamontowano 
już pierwsze urządzenia. Kosz-
ty ich zakupu i montażu w wy-
sokości 13.980 zł pokryła gmina, 

natomiast piasek i ziemię (kil-
kanaście przyczep) załatwili we 
własnym zakresie zaangażowani 
w przedsięwzięcie radny z Cza-
tolina Piotr Gajek oraz prezes 
miejscowej OSP Daniel Kuter-
mankiewicz. Budowa będzie kon-
tynuowana w przyszłym roku, już 
w ramach funduszu sołeckie-
go. Plac zostanie wzbogacony o 
kolejne urządzenia i ogrodzony. 
W planach jest też utworzenie 
przy nim niewielkiego boiska. tm

gmina Nieborów | Oświadczenia majątkowe za rok 2014

W kieszeni urzędników i radnych
Kontynuujemy 
prezentację oświadczeń 
majątkowych 
samorządowców.  
Dziś najważniejsi 
urzędnicy oraz radni 
gminy Nieborów.

 Wójt gminy Nieborów, an-
drzej werle, w oświadczeniu 
majątkowym za 2014 roku wy-
kazał oszczędności zgromadzone 
wspólnie z żoną Danutą, w wy-
sokości 12.400 zł (w 2013 roku 
– 14.734 zł) oraz nieruchomo-
ści posiadane na zasadzie współ-
własności z żoną i córką: dom 
o powierzchni 100 m² i wartości 
90 tys. zł. oraz działkę siedliskową 
o pow. 0,396 ha zabudowaną do-
mem mieszkalnym i dwoma bu-
dynkami gospodarczymi o warto-
ści 300 tys. zł.

Z tytułu wykonywanej pracy 
osiągnął dochód 133.060 zł (w 
2013 roku – 132.570,34 zł), eme-
rytury częściowej – 9765,39 zł, ry-
czałt za pracę w Łowickiej Grupie 
Rybackiej – 1.980 zł.

Wśród mienia ruchomego wójt 
wykazał posiadanie samochodu 
Ford Mondeo z 2009 roku o war-
tości 40 tys. zł oraz Renault Mega-
ne z 1997 roku i ciągnika T – 25A 
z 1988 roku o wartości poniżej 
10 tys. zł. 

Jego zobowiązania to kredyt 
konsumencki w Banku Spółdziel-
czym Ziemi Łowickiej w Niebo-
rowie na remont domu w kwocie 
21.500 zł (roku 2013 – 27,5 tys. zł).

 Sekretarz gminy adam Ja-
niak, wykazał oszczędności w 
wysokości 30.850 zł (w roku 2013 
– 10,8 tys. zł), posiadanie domu 
o pow. 130 m² i wartości 100 tys. 
zł oraz gospodarstwa rolnego o 
profilu mlecznym o pow. 10,8776 
ha i wartości 200 tys. zł, z które-
go osiągnął przychód – 91.500 zł 
i dochód w wysokości 22.900 zł 
(w roku 2013 – 19.5 tys. zł).

Dochody, które osiągnął to: 
z tytułu zatrudnienia w Urzędzie 
Gminy – 91.645,62 zł (w roku 
2013 – 106.472,27 zł) oraz 1.320 zł 
z tytułu umowy zlecenia (w roku 
2013 – 48,75 zł).

Wśród mienia ruchomego wy-
mienił: samochód osobowy Opel 
Astra Clasic z 1999 roku (współ-

własność z żoną), Fiat Siena 
z 2000 roku, Volkswagen Polo 
z 2000 roku, samochód osobowy 
Opel Astra z 2013 roku, ciągnik 
rolniczy Case JX90 z 2011 roku.

W oświadczeniu nie uwzględ-
nił zobowiązań finansowych, w 
2013 roku były to: kredyt na zakup 
ziemi w Banku Spółdzielczym 
Ziemi Łowickiej oddział Nie-
borów – 1.217 zł (w roku 2013 – 
3.073 zł) oraz kredyt gotówkowy 
w tym samym banku na 7 tys. zł.

 Skarbnik gminy Renata 
Sobczak, w oświadczeniu wy-
kazała posiadanie, na zasadzie 
współwłasności, oszczędności 
w wysokości 98 tys. zł (w roku 
2013 – 128 tys. zł), domu miesz-
kalnego o pow. 110 m² o warto-
ści 90 tys. zł z 1983 roku, gospo-
darstwa rolnego o pow. 1,2193 ha 
i wartości 20 tys. zł, z którego nie 
osiągnęła dochodu. 

Osiągnęła dochód z tytułu za-
trudnienia w Urzędzie Gminy 
w wysokości 96.302,32 zł (w roku 
2013 – 91.418,70 zł). Wśród mie-
nia ruchomego wykazała posiada-
nie przez męża samochodu Opel 
Astra z z 2005 roku i wartości 
8 tys. zł.

Posiada zobowiązania finanso-
we w wysokości 4 tys. zł na ra-
chunku ROR w PKO BP (bez 
zmian w stosunku do 2013 roku) 
oraz 20 tys. zł (w roku 2013 – 
12 tys. zł) pożyczki w Kasie Zapo-
mogowo-Pożyczkowej.

 Przewodniczący Rady Gmi-
ny Nieborów tadeusz Kozioł 
wykazał posiadanie na zasa-
dach współwłasności małżeńskiej 
oszczędności w kwocie 19,145,14 
zł (w 2013 roku – 29.625,37 zł), 
we współwłasności z żoną domu 
o powierzchni 120 m² o wartości 
100 tys. zł oraz gospodarstwa rol-
nego o powierzchni 4,26 ha i war-
tości 45 tys. z, z którego osiągnął 
przychód w wysokości 14.700 
i dochód – 4.200 zł.

W 2014 roku osiągnął docho-
dy: 50.898,68 zł z tytułu peł-
nionej funkcji prezesa Gminnej 
Spółdzielni „Samopomoc Chłop-
ska” w Nieborowie (w 2013 roku 
– 51.641,98 zł), 15 tys. zł z tytułu 
sprzedaży 1,19 ha ziemi, 5.646 zł z 
diet radnego (w 2013 roku – 4.872 
zł) oraz 3.178 zł z tytułu otrzymy-
wanych dopłat obszarowych.

Wśród mienia ruchomego wy-
kazał posiadanie: Volkswage-
na Polo z 2007 roku o warto-
ści 12.500 zł oraz Volkswagena 
Touran z 2005 roku o wartości 
19.500 zł. Nie wykazał zobowią-
zań finansowych przekraczają-
cych 10 tys. zł.

 Radny grzegorz baczyń-
ski wykazał oszczędności w wy-
sokości 87.812,82 zł, posiada-
nie na prawach współwłasności: 
domu mieszkalnego o powierzch-
ni 200 m² i wartości 300 tys. zł, 
mieszkania o powierzchni 42 m² 
o wartości 300 tys. zł, działki o 
powierzchni 1100 m² i wartości 
30 tys. zł.

Z tytułu prowadzonej działalno-
ści gospodarczej uzyskał dochód 
w wysokości 29.098 tys. zł, z tytu-
łu zatrudnienia w hotelu Sheraton 
w Warszawie – 70.076,75 zł oraz 
z diet radnego – 420 zł. Wykazał 
także posiadanie samochodu oso-
bowego Honda Civic IX z 2012 
roku, nie wykazał zobowiązań fi-
nansowych o wartości przekracza-
jącej 10 tys. zł.

 Henryk bakalarski, w 
oświadczeniu za 2014 rok wykazał 
oszczędności w wysokości 76.200 
zł (w roku 2013 – 50.400 zł). Po-
siada, na prawach współwłasności 
z żoną dom o powierzchni 120 m² 
o wartości 360 tys. zł, na prawach 
własności budynek gospodarczy 
o pow. 68 m² o wartości 68 tys. zł, 
oraz las o pow. 0,43 ha – o warto-
ści 15 tys. zł.

Wykazał dochody: 125.398,70 
zł (w roku 2013 – 135.992,13 zł ) 
z tytułu zatrudnienia w Kolejach 
Mazowieckich sp. z o. o. w War-
szawie, na stanowisku naczelnika 
sekcji oraz 4.999 zł z tytułu otrzy-
mywanych diet radnego.

Wykazał posiadanie samocho-
du osobowego Mazda 3GT z 2010 
roku, nie wykazał zobowiązań 
pieniężnych powyżej 10 tys. zł.

 barbara Kostusiak nie wy-
kazała oszczędności, wykazała za 
to posiadanie domu mieszkalne-
go o pow. 290 m² i wartości 250 
ty. zł. Wykazała dochód z tytułu 
otrzymywanej emerytury w wy-
sokości 31.752,08 zł, posiadanie 
samochodu osobowego Mercedes 
C220 z 1996 roku. Nie wykazała 
w oświadczeniu posiadania zo-

bowiązania finansowego powyżej 
10 tys. zł. 

 andrzej Krokocki wyka-
zał: oszczędności w wysokości 
25 tys. zł (podobnie jak w 2013 
roku), współwłasność domu 
o powierzchni 150 m2 o warto-
ści 295 tys. zł. Osiągnął docho-
dy: 43.266,53 zł (w 2013 roku 
– 32.517,54 zł) z tytułu zatrud-
nienia w Kolejach Mazowieckich 
w Warszawie oraz 4.914 zł 
(w 2013 roku – 4.788 zł ) z tytułu 
otrzymywanych diet radnego. Nie 
wykazał posiadania mienia rucho-
mego ani zobowiązań pieniężnych 
powyżej wartości 10 tys. zł.

 Krzysztof Kubel nie wyka-
zał oszczędności, wykazał za to 
współwłasność domu mieszkal-
nego o powierzchni 72 m² i war-
tości 120 tys. zł. W 2014 roku 
uzyskał dochód z tytułu zatrud-
nienia w JSE Warszawa Zachód 
– 48.644,86 zł oraz pracy radnego 
gminy – 420 zł. 

W oświadczeniu wykazał po-
siadanie samochodu osobowe-
go Seat Toledo z 2003 roku. Nie 
wykazał posiadania mienia rucho-
mego ani zobowiązań pieniężnych 
powyżej wartości 10 tys. zł.

 mariusz Lepieszka nie wy-
kazał oszczędności, wykazał zaś 
posiadanie domu mieszkalnego 
o powierzchni 60 m² o wartości 
40 tys. zł, gospodarstwa rolnego o 
powierzchni 4,55 ha i wartości 160 
tys. zł. z czego osiągnął dochód 
w wysokości 3.559,32 zł. Oprócz 
tego wykazał dochody: 36.650,06 
zł z tytułu renty, 11.370,84 zł z ty-
tułu umowy zlecenia i 420 zł z 
tytułu pełnienia funkcji radnego. 
Nie wykazał mienia ruchomego, 
wykazał za to kredyt hipoteczny 
w wysokości 51 tys. zł. 

 Jacek makowski nie wy-
kazał oszczędności, posiadania 
domu, mieszkania czy gospo-
darstwa ani też dochodów czy 
zobowiązań kredytowych. W 
oświadczeniu znajduje się tylko 
informacja, że jest właścicielem 
traktora Ursus 5314 z 1997 roku.

 Józef miziołek nie wykazał 
oszczędności, wykazał posiada-
nie na prawach współwłasności 
domu mieszkalnego o pow. 36 m² 

i wartości 20 tys. zł. Osiągnął do-
chody: 13.037,76 zł (w 2014 roku 
– 12.742,50 zł) z tytułu otrzymy-
wanej emerytury oraz 5.070 zł 
(w 2013 roku – 5.040 zł) z tytu-
łu otrzymywanych diet radnego. 
Nie wykazał mienia ruchome-
go oraz zobowiązań kredytowych 
o wartości większej niż 10 tys. zł.

 Krzysztof osóbka wykazał 
oszczędności w wysokości 11.650 
zł, posiadanie domu mieszkalne-
go o pow. 183,10 m² o wartości 
340 tys. zł, mieszkania 54 ,75 m² 
o wartości 209 tys. zł, gospodar-
stwa rolnego o powierzchni 7,22 
ha i wartości 200 tys. zł.

W oświadczeniu wykazał do-
chody: 51.671,61 zł z tytułu za-
trudnienia w WODR Skiernie-
wice, 104,79 zł z tytułu umowy 
zlecenia z WODR Skierniewice, 
1.512 zł z tytułu umowy o pracę 
w Biurze Rachunkowym Fakt, 
10.288,28 zł z tytułu najmu pry-
watnego, 8156,93 zł z tytułu otrzy-
mywanych dopłat z ARiMR oraz 
470 zł diet radnego.

Wśród posiadanego mienia 
ruchomego wykazał: Audii A4 
1,9 TDI z 2007 roku o wartości 
32 tys. zł oraz Hondy VT750 
z 2004 roku o wartości 16 tys. 
zł. Pojazdy te posiada na prawie 
współwłasności. Wykazał posia-
danie kredytu hipotecznego w wy-
sokości 6.602,93 zł.

 tomasz Papiernik wykazał 
posiadanie oszczędności w wyso-
kości 12 tys. zł. Nie wykazał po-
siadania domu mieszkalnego czy 
mieszkania. W 2014 roku osiągnął 
dochód: 38.384,01 zł z tytułu za-
trudnienia w Greiner Packaging 
sp. z.o.o. w Teresinie oraz 420 zł 
otrzymanych diet radnego.

Nie wykazał zobowiązań finan-
sowych przekraczających 10 tys. 
zł, wśród mienia ruchomego wy-
kazał zaś posiadanie samochodu 
osobowego Mazda 3 z 2006 roku 
o wartości 18 tys. zł.

 Jan Pierzankowski wy-
kazał: oszczędności 12.776 zł 
(w 2014 roku –10 tys. zł.), dom 
mieszkalny o pow. 80 m² i war-
tości 50 tys. zł, działkę pod bu-
dynkami – 1.332 m² bez wskaza-
nia wartości, rok temu wycenił ją 
na 20 tys. zł. Osiągnął docho-
dy: 26.617 zł (w 2014 roku – 

26.098,42 zł) z tytułu otrzymy-
wanej emerytury, 5.834,27 zł (w 
2014 roku – 5.070 zł) z tytułu diet 
radnego, 448 zł (w 2014 roku – 
616 zł) za uczestnictwo w pracach 
Gminnej Komisji Przeciwdzia-
łania Alkoholizmowi. Nie wyka-
zał posiadania mienia ruchomego 
ani zobowiązań kredytowych po-
wyżej wartości 10 tys. zł. W 2014 
roku zamieścił informację o po-
siadaniu samochodu osobowego 
Skoda Fabia z 2007 roku.

 arkadiusz Pudłowski – nie 
wykazał oszczędności, posiada-
nia domu, mieszkania czy go-
spodarstwa, nie wykazał też mie-
nia ruchomego czy zobowiązań 
finansowych przekraczających 
10 tys. zł. W oświadczeniu znaj-
duje się informacja, że z tytułu 
zatrudnienia w PKP Intercity SA 
otrzymał wynagrodzenie w wy-
sokości 7.655,54 zł, za udział w 
komisji wyborczej 160 zł i 420 zł 
z tytułu diet radnego.

 Halina Siekierska wyka-
zała oszczędności – 25 tys. zł, 
posiadanie na prawach współ-
własności domu mieszkalnego 
o powierzchni 148,7 m² i wartości 
300 tys. zł i gospodarstwa rolnego 
o powierzchni 2,9 ha i wartości 50 
tys. zł. Dochód osiągnięty w 2014 
roku to: wynagrodzenie w miejscu 
zatrudnienia, czyli w Gimnazjum 
nr 1 w Kompinie, gdzie jest sekre-
tarką – 38.632,75 zł, dieta radne-
go – 420 zł i 2.978,54 zł z tytułu 
otrzymanych dopłat z ARiMR.

Wśród mienia ruchomego 
wykazała samochody osobo-
we: Volkswagen Golf V z 2004 
roku (współwłasność) oraz To-
yota Yaris z 2002 roku. Radna 
wykazała też posiadanie kredy-
tu konsumpcyjnego w wysokości 
27 tys. zł. 

 Zbigniew Szymański 
nie wykazał zgromadzonych 
oszczędności, wykazał posiada-
nie na prawach współwłasności z 
żoną: domu mieszkalnego o pow. 
140 m² i wartości 130 tys. zł, go-
spodarstwa rolnego o pow. 1,37 
ha o wartości 10 tys. zł, z którego 
osiągnął dochód w wysokości 700 
zł (w 2013 roku – 1 tys. zł), działki 
o pow. 0,23 ha i wartości 23 tys. zł.

Osiągnął dochody: 56.446,89 
z (w 2013 roku – 47.075,40 zł) 
z tytułu zatrudnienia w PKP PLK 
oraz 5.144 zł (w 2013 roku – 
5.040 zł) z tytułu diet radnego.

Nie wykazał mienia ruchome-
go o powyżej wartości 10 tys. zł 
oraz zobowiązań kredytowych po-
wyżej tej wartości.  tb

Na razie plac zabaw wygląda skromnie, ale to dopiero początek 
inwestycji. 

Łowicz | Korabka

Przyjedzie misjonarz z Zambii
11 października  
w kościele Matki Bożej 
Nieustającej Pomocy 
na Korabce w Łowiczu 
gościć będzie werbista 
ks. Jacek Gniadek – 
misjonarz pracujący od 
2010 roku w Zambii.

Ksiądz będzie głosił kazania 
na wszystkich mszach św. W ko-
ściele zbierane będą też ofiary, 
które wspomóc mają jego pracę. 

Ks. Adam Domański, proboszcz 
parafii na Korabce wystosował  
w ostatnią niedzielę, 4 październi-
ka apel do wiernych o przynosze-
nie do kościoła pomocy szkolnych 
(np. zeszyty, kredki), które także 
przeznaczone będą na pomoc dla 
podopiecznych misjonarza w Za-
mbii. Można je przynosić do ko-
ścioła przez cały tydzień. 

Wizyta ks. Jacka Gniadka 
związana jest z Tygodniem Misyj-
nym w całej Polsce, który w tym 
roku trwać będzie od 19 do 25 
października.  mwk
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Łowicz | Jarosław Kaczyński odwiedził Łowicz

W oczekiwaniu na wielką zmianę
1 października w łowickim kinie Fenix spotkanie 
wyborcze zorganizował poseł i kandydat na posła 
w najbliższych wyborach Grzegorz Schreiber. 
Jego gościem specjalnym był w tym dniu lider 
Prawa i Sprawiedliwość Jarosław Kaczyński.

Spotkanie trwało niespełna go-
dzinę. Jego uczestnicy mieli bo-
wiem tego wieczoru jeszcze jedno 
spotkanie w Kutnie. Salę kinową 
wypełnili ludzie w różnym wieku. 
Było ich ok. 350, w większości 
byli to aktywni działacze lub sym-
patycy PiS.

W pierwszej części spotka-
nia zaprezentowane zostały spo-

ty wyborcze. Pierwszy miał z za-
łożenia obnażać główne słabości 
obecnego rządu Ewy Kopacz, 
a także rozbieżności między tym, 
co premier deklaruje, a co robi. 
W drugim widzieliśmy obietnicę 
naprawy tych błędów. Zaprezen-
towano też ofi cjalny spot Grzego-
rza Schreibera oraz nagranie video 
prezentujące szerzej jego sylwet-
kę i rekomendacje (kandyduje on 
w wyborach z naszego okręgu 
z nr. 2 na liście). Tę część spotka-
nia zamknął spot kandydatki na 
premiera – Beaty Szydło, mówią-
cy o tym, że PiS ma już opracowa-
ny pakiet konkretnych uchwał na 
pierwsze 100 dni rządów.

Potem na scenie kina pojawił 
się Grzegorz Schreiber. Zaatako-
wał on Donalda Tuska mówiąc, 
że nie jest normalną sytuacja, 
w której na rok przed wybora-
mi osoba ponosząca główną od-
powiedzialność za ostatnie 8 lat 
w polskiej polityce „ucieka” 
(określenie Grzegorza Schreibera) 
za granicę. Poseł nawiązał też do 
tzw. „afery taśmowej” i słynnego 
już zdania Bartłomieja Sienkiewi-
cza: „Państwo polskie istnieje tyl-
ko teoretycznie”.

Po Grzegorzu Schreiberze na 
scenie pojawił się sam Jarosław 
Kaczyński. Publiczność przyjęła 
go owacją na stojąco. Prezes PiS 
rozwijał wątki podjęte wcześniej 
przez posła Schreibera. Ocenił, że 
rządy PO i PSL były powrotem do 

stylu rządzenia państwem i nie-
demokratycznych praktyk sprzed 
afer, które doprowadziły do klęski 
rządu SLD. 

Mówił o haśle „Polska w ru-
inie”, zaznaczając, że bywa ono 
często źle rozumiane. 

Nie chodzi bowiem o to, że 
w Polsce nie dzieje się nic pozy-
tywnego, a jedynie o to, że źle 
działa aparat państwowy, przez co 
tempo rozwoju i przemian nie jest 
wystarczająco wysokie w stosun-
ku do potencjału, jaki mamy. 

Polemizował też z poglądami 
ekonomicznych liberałów mó-
wiąc, że państwo ma w gospodar-
ce swoje zadania i, przynajmniej 
w pewnych obszarach, musi inge-
rować w rynek. Zapewniał, że jego 
partia ma konkretny program re-
form, którego realizacja jest moż-
liwa, także z fi nansowego punktu 
widzenia. Prezes Kaczyński pod-
kreślił, że celem PiS nie jest tylko 
samo zwycięstwo w najbliższych 
wyborach parlamentarnych, któ-
re – jego zdaniem – będzie dopie-
ro początkiem zmian. Celem jest 
rzeczywiste zrealizowanie dekla-
rowanego teraz programu. 

Na zakończenie spotkania Ja-
rosław Kaczyński otrzymał pre-
zent – zegar z łowicką wycinanką, 
którego wskazówki pokazywały 
godzinę „za pięć dwunasta”. Tak 
bowiem zwolennicy PiS określają 
moment, w którym, ich zdaniem, 
obecnie znajduje się Polska, gdzie 
godzina 12 oznacza zasadniczą 
zmianę.

– Przyszedłem na to spotkanie, 
bo popieram PiS – mówił nam je-
den z młodszych słuchaczy spo-
tkania, Piotr Bury z Gągolina Pół-
nocnego. – Uważam, że każdy, 
kto ma poczucie patriotyzmu i od-
powiedzialności za kraj, zauważa 
lub przeczuwa, że nie działo się 
ostatnio w tym kraju najlepiej. Po-
trzebne są zmiany, a moim zda-
niem, jedyną gwarancją skutecz-
nych zmian są samodzielne rządy 
Prawa i Sprawiedliwości. 

toMasz
Matusiak

tomasz.matusiak@lowiczanin.info

źle działa aparat 
państwowy, przez 
co tempo rozwoju 
i przemian nie jest 
wystarczająco wysokie 
w stosunku do 
potencjału, jaki mamy.

Jarosław Kaczyński w Łowiczu, z kwiatami od sympatyków. w tle – baner wyborczy Grzegorza Schreibera. 
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Łowicz | Studio rampa świętowało urodziny

Solidna dawka endorfin dla każdego
Pokazowe zajęcia 
zumby i nie tylko 
zafundowało 
łowiczanom  
w ubiegłą niedzielę, 
4 października, 
Studio Rampa, które 
świętowało swoje 
drugie urodziny.

Na co dzień w klubie ćwiczy 
około 60 osób. Teraz może być ich 
jeszcze więcej. Akcja otwartych 
drzwi przyciągnęła wielu zaintere-
sowanych. Przyszło około 80 osób. 
Rampa zaproponowała wszystkie 
dostępne w swoim grafiku zajęcia. 
Były wszystkie odmiany zumby: 
dla dzieci, dla osób aktywnych fi-
zycznie, dla osób starszych, kobiet 
w ciąży, o obniżonej sprawności fi-
zycznej. Było też urbhanize, czyli 
program tanecznego fitnessu bazu-
jący na hip hopie, a dla osób dba-
jących o smukłą sylwetkę – fitness. 
Osoby, które postanowiły przyjść 
w niedzielę do Rampy, nie żało-
wały. 

Z drugiego końca miasta spe-
cjalnie na zajęcia pokazowe 
zumby dla maluchów przyje-
chała Małgorzata Bombrych ze 
swoją czteroletnią córką Zuzanną. 
– Nowe miejsce, nowe otoczenie, 

więc Zuzia jest nieco skrępowana, 
ale widzę, że jej się bardzo spodo-
bało. Myślę, że będę ja przywozić 
na te zajęcia. Trochę się rozrusza, 
bardziej poczuje rytm, no i spali 
trochę energii, która na co dzień 
po prostu ją rozpiera – powiedzia-
ła nam pani Małgorzata. 

Rampę odwiedzały też dzie-
ci już zaprawione w zajęciach 
tanecznych, m.in. sześcioletnia 
Natalia. – Córka uczęszcza na pla-
stykę, zajęcia z języka angielskie-
go, ale również na break dance,  
a ponieważ taniec bardzo jej się 
podoba, to dziś przyszłyśmy zoba-
czyć jak jest na zumbie – powie-

działa nam mama Natalii, Anna 
Roruk. A jak jest na co dzień?

– Mamy przyprowadzają do nas 
dzieci, żeby spożytkowały energię, 
ale przy okazji, tak jak na każdych 
grupowych zajęciach, poznawały 
reguły życia w społeczności, uczy-
ły się współpracy. Chodzi też o to, 
żeby zobaczyły, że muzyka coś 
znaczy, że muszą coś wykonać w 
jej rytm, że muszą zmieścić się w 
czasie – mówi Joanna Gałka-Wal-
czykiewicz, właścicielka oraz in-
struktor Studia Rampa. 

Co zumba daje dorosłym? 
Zumba to jest cała masa endor-
fin, czyli pozytywnych emocji, 

hormonów itd. Co daje? To od 
razu widać po moich kursantkach: 
pewność siebie. Panie nabierają 
świadomości swojego ciała, atrak-
cyjności własnej osoby, chodzą 
wyprostowane, z wysoko podnie-
sioną głową, z szerokim uśmie-
chem na ustach – dodaje właści-
cielka Rampy. 

Wisienką na urodzinowym tor-
cie studia był pokaz special class  
z instruktorem zumby Krystia-
nem Porębskim. Klub zorganizo-
wał również jubileuszową loterię,  
w której nagrodą był m.in. dar-
mowy karnet na prowadzone  
w nim zajęcia. Ci, którzy w nie-
dzielę przyszli do klubu, mogli 
skorzystać również z konsultacji  
w kierunku rehabilitacji bólów 
kręgosłupa u Agnieszki Wójcik-
-Przyżyckiej. Na poradę mogły tu 
liczyć osoby cierpiące na zmiany 
zwyrodnieniowe kręgosłupa, dys-
kopatię, rwę kulszową, bóle gło-
wy, bóle szyi, czy drętwienie rąk 
i nóg. 

Niedzielne zajęcia, a także kon-
sultacje, Rampa fundowała za dar-
mo, w zamian za to uśmiechała się 
tylko o karmę dla psów będących 
pod opieką łowickiego Towarzy-
stwa Zwierząt, a przebywających 
w „Lasku Brzozowym”. Zebrano 
35 kg karmy, która wczoraj, czyli 
w środę, 7 października, trafiła do 
schroniska.  ljs

Łowicz | happening na nowym rynku 

Zwierzę nie jest rzeczą
Ulotki w formie rysunków wy-

konanych przez dzieci z łowickich 
przedszkoli, adopcja psów, aukcja 
na rzecz hoteliku dla zwierząt,  
w końcu występy muzyczne – to 
wszystko zadziało się w ramach 
happeningu zorganizowanego  
w ostatnią niedzielę, 4 październi-
ka, na Nowym Rynku przez Ło-
wickie Stowarzyszenie Przyjaciół 
Zwierząt. Była to pierwsza tego 
typu akcja w mieście. 

Członkowie stowarzyszenia  
i działający przy nim wolontariu-
sze rozdali blisko 450 ulotek, któ-
re powędrowały do rąk przechod-
niów nie tylko na Nowym Rynku, 
ale również na Starym Rynku, 
osiedlach Tkaczew i Marii Ko-
nopnickiej. W akcję włączyły się 
dzieci z pijarskiej szkoły podsta-
wowej, a także SP1 i SP2. 

– Działamy od 17 lat na rzecz 
zwierząt na terenie miasta i powia-

tu. W tym roku tak się fajnie zło-
żyło, że Światowy Dzień Zwierząt 
wypada w niedzielę. Postanowi-
liśmy zorganizować happening, 
by przybliżyć ludziom temat do-
tyczący bezpańskich zwierząt,  
w ogóle poruszyć sprawę zwierząt. 
Chcemy uświadomić wszystkim, 
że zwierzę nie jest rzeczą – mówi 
Grażyna Wołynik, prezes Łowic-
kiego Stowarzyszenia Przyjaciół 
Zwierząt. Happening połączony 
został z aukcją na rzecz hoteliku  
w Szczudłowie, gdzie obecnie 
przebywają trzy bezpańskie psy  
z rejonu Łowicza. Była także moż-
liwość zaadoptowania czworono-
ga, na co znaleźli się chętni. 

Na Nowym Rynku pojawi-
li się członkowie stowarzyszenia 
ze swoimi czworonożnymi przy-
jaciółmi, m.in. Magdalena Win-
centak z Wojciechem Wasilew-
skim z Fiorą, czyli berlińskim 

psem pasterskim. Suczka na szyi 
miała przywieszone serduszko  
z napisem „Zwierzę nie jest rze-
czą”. – Ile możemy i jak może-
my, zawsze staramy się czynnie 
uczestniczyć w działaniach sto-
warzyszenia. Uważam, że taki 
happening to dobry pomysł, do-
kładnie tędy droga, bo chodzi  
o to, żeby dotrzeć do jak najwięk-
szej ilości ludzi, m.in. też przez 
ogłoszenia na Facebooku. Z Ło-
wickiego Stowarzyszenia Przy-
jaciół Zwierząt mamy dwa koty, 
a ostatnio przywieźliśmy jedne-
go nawet spod Kielc i właśnie 
przez stowarzyszenie zbierali-
śmy pieniądze, z których udało 
się pokryć dużą część wydatków 
na jego leczenie. Przeszedł dwie 
operacje, miał mieć usuniętą łap-
kę, a udało się ją uratować. No  
i zostaje z nami – mówi Magdale-
na Wincentak. 

O oprawę muzyczną happe-
ningu na Nowym Rynku zadba-
li Władysław Jarecki z Głowna  
i Dominik Pszkit z Bolimowa.  ljs

Dzierzgów | Spotkanie klubów seniora

Wspólna zabawa  
w dobrze znanym gronie

Seniorzy zrzeszeni w kilku klu-
bach bawili się 3 października na 
imprezie integracyjnej zorgani-
zowanej w Domu Bankietowym 
„Kultura” w Dzierzgowie.

Gospodarzem był Klub Seniora 
„Słoneczko” z Bełchowa, na któ-
rego zaproszenie przybyli senio-
rzy z klubów „Radość” z Łowicza, 
„Przyjaźń” i „Ara” ze Skierniewic, 
z Koła Polskiego Związku Niewi-
domych w Łowiczu, strażacy i inni 
zaproszeni goście. Łącznie bawi-
ło się 138 osób. Do tańca przygry-
wał na żywo zespół Progress ze 
Stachlewa. Świetnie spisał się też 
Marek Sekuła, odpowiadający za 
oprawę kulinarną i obsługa, przy-

gotowująca dla gości obfite posił-
ki.

Spotkanie było szczególne 
także dla wszystkich Teres, ob-
chodzących w tym dniu imieni-
ny, w tym dla przewodniczącej 
klubu „Słoneczko”, Teresy Mo-
skwy. Były więc kwiaty, życzenia 
i podziękowania za działalność na 
rzecz integracji seniorów. Zabawa 
trwała od 17.00 do 23.00.

Spotkania integracyjne odby-
wają się przynajmniej kilka razy  
w roku. Uczestniczą w nich też 
inne kluby z okolicy, np. Klub 
Seniora „Promyk” z Bartnik. Na-
stępne odbędzie się prawdopo-
dobnie w Łowiczu.  tm

magdalena wincentak oraz wojciech wasilewski zawsze czynnie uczestniczą w akcjach prowadzonych 
przez łowickie Stowarzyszenie Przyjaciół Zwierząt. Tym razem przyszli ze swoim psem o imieniu Fiora. 
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główne organizatorki sobotniego spotkania – Beata Sawicka, 
kierownik filii GOK w Bełchowie oraz Teresa Moskwa, przewodnicząca 
Klubu Seniora „Słoneczko”.
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Na południowe spotkanie dla najmłodszych z Joanną Gałką-
walczykiewicz przyszło przyszło wiele kilkulatków. 
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gmina Kocierzew Płd. | Oto laureaci konkursu 

Kolorowe aranżacje  
przydomowych oczyszczalni
W środę, 30 września,  
na stronie gminy Kocierzew 
Południowy zamieszczono 
listę laureatów oraz zdjęcia 
zwycięskich projektów  
w konkursie na najładniej 
zagospodarowaną 
przydomową oczyszczalnię 
ścieków w gminie 
Kocierzew Południowy. 
Odwiedziliśmy zwycięzców.

Laureatem I miejsca jest Sylwe-
ster Tomala z Lipnic. Na miejscu 
II znalazła się Wioletta Miazek  
z Jeziorka Południowego, zaś trze-
cie miejsce na podium podzie-
lili Andrzej Wojda z Łagusze-
wa i Marta Roróg z Kocierzewa 
Południowego, którym nagrodę 
przyznano ex aequo. Zwycięz-
cy otrzymają nagrodę pieniężną  
(I miejsce – 800 zł, II miejsce  
– 600 zł i III miejsce – 400 zł). 
Póki co, wójt gminy Agnieszka 
Wojda nie zdecydowała czy na-
groda zostanie wypłacona w go-
tówce, czy w formie bonu na za-
kupy w sklepie ogrodniczym. 

Konkurs został ogłoszony już  
w roku ubiegłym, jeszcze za ka-
dencji poprzedniego wójta Grze-
gorza Stefańskiego. Miał zachęcać 

mieszkańców gminy Kocierzew 
Południowy do dbałości o este-
tykę miejsca zamieszkania. Za-
chęcano do zgłaszania najładniej 
zagospodarowanych oczyszczal-
ni ścieków, które powstały na te-
renie gminy w ostatnich latach. 
Do końca sierpnia do sekretariatu 

gminy wpłynęło 16 zgłoszeń. Jury 
odwiedziło wszystkich, którzy do 
konkursu przystąpili. 

W regulaminie podkreślo-
no, iż technika i sposób upięk-
szania ogrodu oraz ilość i dobór 
roślin nie mają znaczenia, naj-
ważniejsze jest, by zagospoda-

rowanie oczyszczalni miało cha-
rakter trwały, nie jednorazowy 
lub kilkudniowy. 

– Konkursowe jury ocenia-
ło rośliny, czy nie mają one cha-
rakteru jednorocznych. Zależa-
ło nam na tym, aby zwycięskie 
projekty były trwałe. Sprawdzali-
śmy też, na ile pasują one do całej 
koncepcji zagospodarowania te-
renu wokół domu – mówiła wójt 
Agnieszka Wojda. 

Wiele serca i pracy 
W konkursie na najładniej za-

gospodarowaną przydomową 
oczyszczalnię ścieków zwycię-
żył Sylwester Tomala z Lipnic. 
W pracach nad aranżacją tere-
nu pomagały mu siostra Izabela 
i siostrzenica Karolina. Wspól-
nym wysiłkiem stworzyli wokół 
oczyszczalni skalniak z kamieni 
polnych, chodnik, schodki i pło-
tek. Szybko dołączyły do nich 
róże i iglaki. Pan Sylwester przy-
znał, że aranżacja przydomowej 
oczyszczalni ścieków wymaga-
ła dodatkowych nakładów finan-
sowych, a także sporo pracy do-
mowników, ale trud się opłacił, 
bo oczyszczalnia wkomponowa-
ła się malowniczy ogród i teraz 
cieszy oko domowników i gości. 
Zapewnił też, że aranżacja prze-

strzeni wokół oczyszczalni po-
wstała zaraz po jej zainstalowa-
niu w 2014 roku, a nie w wyniku 
ogłoszenia konkursu. Co cieka-
we, Sylwester Tomala w trakcie 
realizacji projektu stworzył wła-
sny system irygacji. – Na szczy-
cie skalniaka ustawiłem płaskie 
tarasy, dzięki którym woda nie 
spływa w dół, a zostaje pochło-
nięta przez glebę i nawadnia ro-
śliny – mówił z dumą. 

Sylwester Tomala na co dzień 
prowadzi wraz z siostrą gospo-
darstwo z sadem jabłkowym i wi-
śniowym. Poza tym zajmuje się 
hodowlą krów, których mleko od-
daje do OSM w Łowiczu. Za pie-
niądze z wygranej zamierza wy-
konać dodatkowy płotek. 

tu tętni życie
Laureatką II nagrody została 

Wioletta Miazek z Jeziorka Po-
łudniowego, która przydomową 
oczyszczalnię aranżowała wspól-
nie z mężem Henrykiem i mamą 
Bożeną. Zarówno pani Wioletta, 
jak i jej mama, uwielbiają kwia-
ty i otaczają się nimi dookoła. 
Dlatego też aranżację oczysz-
czalni rozpoczęły nie wiedząc  
o ogłoszeniu gminnego konkur-
su. Wcześniej obie panie opie-
kowały się dwoma przydomo-
wymi ogródkami. Mąż Wioletty 
pomagał pomagał przy wykona-
niu cięższych prac. – Robię to dla 
siebie. Tak jak każdy, chcę czuć 
się dobrze w przestrzeni, w któ-
rej żyję – mówi Wioletta Miazek. 

W ich projekcie główną rolę 
odgrywa wysepka, którą ozdo-
biły gres i kora ozdobna. Wokół 
niej powstały ścieżki oraz zostały 
ustawione figurki lwa i łabędzia. 

Dom, w którym mieszka Wio-
letta, jest jej domem rodzinnym. 
Mieszka w nim wraz z mężem, 
dziećmi i rodzicami. Wspólnie  
z mężem prowadzą gospodar-
stwo rolne zajmujące się produk-
cją trzody chlewnej. 

Z pewnością sposób, w jaki 
zagospodarowano teren przy 
oczyszczalniach na posesjach 
laureatów, stanowi dobry przy-
kład i może być inspiracją dla in-
nych mieszkańców gminy.  aa 

aranżacja przydomowej 
oczyszczalni ścieków 
wymagała dodatkowych 
nakładów finansowych, 
a także sporo pracy 
domowników, ale trud 
się opłacił.

wioletta miazek z Jeziorka Południowego przestrzeń wokół przydomowej oczyszczalni aranżowała wspólnie 
z mamą Bożeną.

Sylwester tomala z Lipnic dba o wszystkie kwiaty w przydomowym ogrodzie. Miejsca, gdzie jest oczyszczalnia, 
prawie nie widać.
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bielawy
Ruszyły zajęcia 
w odnowionych 
pracowniach 

Z końcem września w Gimna-
zjum im. Józefa Chełmońskiego 
w Bielawach zakończył się re-
mont, podczas którego usuwano 
skutki lipcowej nawałnicy. 

Zerwany wówczas dach za-
stąpiono nowym jeszcze przed 
końcem wakacji, natomiast we 
wrześniu trwały prace remonto-
we w zalanych przez wodę sa-
lach i na korytarzach. 

Objęły one malowanie sufi-
tów i ścian w czterech pomiesz-
czeniach oraz wymianę wypa-
czonych przez wilgoć paneli na 
nową podłogę z deski barlinec-
kiej. Na korytarzach pierwszego 
i drugiego piętra położono nowe 
płytki. 

Odbiór prac nastąpił 30 paź-
dziernika, o czym tego samego 
dnia poinformował na sesji Rady 
gminy Bielawy wójt Sylwester 
Kubiński. Za prace wykonane 
wewnątrz budynku gmina za-
płaciła 50 tys. zł, a położenie 
nowego dachu kosztowało 104 
tys. zł (100 tys. zł pochodziło  
z przyznanej gminie po nawał-
nicy rezerwy celowej MEN,  
a kolejne 50 tys. zł z odszkodo-
wania wypłaconego przez ubez-
pieczyciela).

Od początku października  
w odnowionych pracowniach 
odbywają się lekcje. 

Po remoncie w szkole, z ini-
cjatywy dyrektora Wojciecha 
Balei, zmieniono dotychczaso-
wy podział sal. Te przypisane  
w latach poprzednich konkret-
nym klasom zmieniono na pra-
cownie przedmiotowe. To w bie-
lawskim gimnazjum nowość, bo 
dotychczas do sali zajmowanej 
przez jedna klasę przychodzi-
li nauczyciele poszczególnych 
przedmiotów, a teraz to ucznio-
wie będą zmieniali sale, w któ-
rych łatwiej będzie wyekspo-
nować materiały dydaktyczne  
z konkretnej dziedziny. 

Kolejną innowacją wpro-
wadzoną przez dyrektora 
jest zmiana ustawienia mebli  
– z klasycznego podziału na rzę-
dy dwuosobowych ławek w kie-
runku ustawienia w kształcie li-
tery U, z pustym miejscem na 
środku. 

Taki układ, jak powiedział 
nam dyrektor, ułatwia komunika-
cję nauczyciela z uczniami, bar-
dziej angażuje uczniów w prze-
bieg zajęć i sprawia, że nikt nie 
pozostaje „schowany” z tyłu.  ewr 
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muzeum | inauguracja roku akademickiego 2015/2016

Na początek o Szwajcarii
W czwartek  
1 października w sali 
barokowej łowickiego 
muzeum słuchacze 
Łowickiego Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku  
w obecności 
przedstawicieli władz 
miasta i powiatu, 
a także instytucji 
kultury zainaugurowali 
rozpoczynający się rok 
akademicki 2015/2016.

Bożena Wójt z dumą ogłosiła, 
że ŁUTW ma już 180 słuchaczy  
z powiatu łowickiego oraz poje-
dyncze osoby z powiatów ościen-
nych. 

– Nasza oferta edukacyjna  
z roku na rok ciągle jest posze-
rzana. Obecnie składają się na nią 
m.in. zajęcia komputerowe, nauka 
języka angielskiego, koła kulinar-
ne, rowerowe, brydżowe i literac-
kie – mówiła prezes. 

Wykład inauguracyjny pt. „Pol-
sko – szwajcarskie powiązania 
kulturalne i naukowe” wygłosiła 
prof. dr hab. Teresa Zaniewska, 
wykładowca warszawskiej Szko-
ły Głównej Gospodarstwa Wiej-
skiego. – Zastanawiałam się, co tu 
państwu obiecać i postanowiłam 
obiecać Szwajcarię... W końcu 
powiedzenie „jak w szwajcarskim 

banku” to gwarancja jakości –
wprowadziła w tematykę wykła-
du. 

Potem wyjaśniła, że Adam 
Mickiewicz, Juliusz Słowac-
ki, Henryk Sienkiewicz, Ignacy 
Jan Paderewski czy Tadeusz Ko-
ściuszko to tylko niektóre z posta-
ci, których życiowa droga wiodła 
przez Szwajcarię. Na przykładzie 
zamknięcia w areszcie domowym 
Romana Polańskiego wykazała, 
że nie zawsze te powiązania mu-
szą być chlubne. 

Podczas oficjalnej inauguracji 
jedną z osób zabierających głos 
była Anna Bieguszewska, prze-
wodnicząca łowickiego Klubu Se-
niora „Radość”: – Działamy na 

tych samych płaszczyznach. Dla-
tego zawsze wspieramy się w or-
ganizowaniu różnych uroczysto-
ści. Poza tym wiele osób, które są 
członkami klubu, uczęszcza też na 
zajęcia oferowane przez uniwersy-
tet – podkreśliła. W nowym roku 
akademickim zarząd Łowickiego 
Uniwersytetu Trzeciego Wieku 
przewiduje powstanie dwóch no-
wych sekcji – tańca nowoczesne-
go i jogi. Zostanie też utworzona 
nowa grupa nauki języka angiel-
skiego dla początkujących. 

– Dużo zyskuję, uczęszcza-
jąc na te zajęcia. Najbardziej ce-
nię spotkania z literatury i zaję-
cia z gimnastyki. Uczestniczymy  
w wielu ciekawych wykładach, jak 

ten dzisiejszy – podzieliła się swo-
imi wrażeniami Krystyna Stabry-
ła, która jest jednocześnie człon-
kiem Klubu Seniora „Radość”. 

Bardzo dobrze funkcjono-
wanie Łowickiego Uniwersy-
tetu Trzeciego Wieku oceniła 
też Zofia Kroc, przewodnicząca 
Zarządu Osiedla Stare Miasto:  
– Z uwagi na to, że jestem prze-
wodniczącą zarządu mojego osie-
dla, a także radną, niewiele mam 
czasu, by uczestniczyć w zaję-
ciach i wkładach. Zawsze słyszę 
jednak same pochlebne opinie  
o działalności uniwersytetu. Dzi-
siaj z wielkim zadowoleniem 
przyjęłam informację, że ma on 
już 180 słuchaczy. 

Zaproszeni goście wysłucha-
li koncertu zespołu muzyki kla-
sycznej „Łowickie Smyczki” pod 
kierownictwem Bohdana Fudały. 
Słodki poczęstunek przygotowali 
uczniowie popularnego „Blichu”.

Łowicki Uniwersytet Trzecie-
go Wieku rozpoczął swoją dzia-
łalność w 2008 roku. Od samego 
początku za cel obrał sobie za-
chowanie i zwiększenie spraw-
ności intelektualnej, psychicznej 
i fizycznej swoich członków, do 
których zaliczają się osoby powy-
żej 50 roku życia.

ŁUTW działa pod patrona-
tem burmistrza miasta Łowicza 
oraz pod naukowym patronatem 
SGGW w Warszawie.  aa 

czatolin
Odnowienie 
miejsca pamięci

W Czatolinie trwają prace nad 
odnowieniem miejsca pamięci  
z obeliskiem Jana Piwnika. Sam 
monument nie wymagał remontu, 
trwają natomiast prace nad reno-
wacją elementów jego otoczenia, 
w tym konserwacja i malowanie. 
Por. Jan Piwnik ps. „Donat”, „Po-
nury”, żołnierz AK, został zrzu-
cony jako „cichociemny” w nocy  
z 7 na 8 listopada 1941 roku 
w okolicy Czatolina. Poległ  
w czerwcu 1944 roku. Tablicę 
upamiętniającą jego zrzucenie 
ufundowano w 1996 roku. tm

Łowicz
O kampanii 
wrześniowej 
dla osadzonych

Osadzeni w Zakładzie Karnym 
w Łowiczu mogą, jeśli chcą, po-
szerzać swoją wiedzę z historii 
Polski XX wieku. 

O kampanii wrześniowej 1939 
mówił im ostatnio 23 września 
Tomasz Kucharczyk, kustosz 
Działu Historycznego Muzeum 
w Łęczycy. Był to nie tylko intere-
sujący wykład, ale również emisja 
filmu z inscenizacji potyczki pod 
Łęczycą, prezentacja wyposaże-
nia żołnierzy polskich z 1939 roku 
czy nauka składania koca po żoł-
niersku. 

Kolejne spotkanie dla osadzo-
nych, realizowane przy współpra-
cy Zakładu Karnego z łódzkim 
oddziałem IPN, będzie dotyczyło 
wydarzeń grudnia 1970 roku.  tmwykład inauguracyjny pt. „Polsko – szwajcarskie powiązania kulturalne  

i naukowe” wygłosiła prof. dr hab. Teresa Zaniewska z warszawskiej SGGw.
Na oficjalną inaugurację roku akademickiego przybyło liczne grono 
słuchaczy. Z zainteresowaniem wysłuchali pierwszego wykładu.
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Łyszkowice | realizacja funduszu sołeckiego

Powstała siłownia na zewnątrz, 
czuwa nad nią monitoring
Trwają prace nad 
zagospodarowaniem 
fragmentu parku  
w Łyszkowicach od 
strony ul. Cmentarnej, 
co jest realizacją zadań 
funduszu sołeckiego  
na 2015 rok.

Mieszkańcy sołectwa mają już 
plany na wykorzystanie pieniędzy 
z funduszu sołeckiego na przy-
szły rok. Przypomnijmy, że już 
w czerwcu zostały tam zamonto-
wane atestowane urządzenia do 

ćwiczeń (8 sztuk). Teraz na wy-
równanym i ogrodzonym tere-
nie posadzona została trawa. Zo-
stał już zamontowany całodobowy 
monitoring, który umożliwia pod-
gląd na żywo wszystkiego, co 
dzieje się w tej części parku. Będą 
tam jeszcze montowane kolejne 
urządzenia do ćwiczeń, a także do 
zabaw dla dzieci, przeniesionych  
z placu zabaw przy GOKiS.

Prace w parku są realizacją fun-
duszu sołeckiego na 2015 rok. 

28 września na zebraniu sołec-
kim 14 obecnych mieszkańców 
podjęło decyzję o wykorzystaniu 
środków funduszu sołeckiego na 
przyszły rok. Chodzi o kwotę 25 
tys. zł. 90% tej sumy ma zostać 
przeznaczone na zakup dodatko-
wych urządzeń na plac zabaw przy 
ul. Cmentarnej, zaś 10% na skład-
kę do zakupu agregatu prądotwór-
czego do przepompowni w Kolo-
nii Łyszkowice.  tm

Łowicz | Kościół ojców pijarów

Duże zainteresowanie 
modlitwą o uzdrowienie

W pijarskim kościele pw. Mat-
ki Bożej Łaskawej i św. Wojciecha 
w Łowiczu odprawiane są co jakiś 
czas msze święte w intencji uzdro-
wienia i uwolnienia.

22 września taką mszę odpra-
wił tam franciszkanin o. Józef 
Witko, który ma z łowickimi pija-
rami umowę, wedle której odpra-
wia tego typu msze święte cztery 
razy do roku. Następna planowana 
jest na 10 grudnia. – Msze świę-
te z o. Witko zawsze cieszą się 
większym zainteresowaniem niż 
zwykłe – mówił nam rektor ło-
wickiego zgromadzenia o. Marian 
Galas. – Również i tym razem ko-

ściół wypełnił się po brzegi. Może 
stosunkowo mniej było wiernych  
z Łowicza, za to bardzo dużo go-
ści z innych miejscowości, na 
przykład ze Skierniewic, Brzezin 
czy Łodzi.

W niedzielę 27 września mszę 
świętą o uzdrowienie odprawili 
też sami pijarzy z Łowicza. 

W czasie takich mszy wier-
ni wspólnie modlą się o łaskę po-
trzebną do zwalczania chorób za-
równo ciała, jak i duszy. Zwykle 
msze o uzdrowienie trwają nieco 
dłużej niż zwykłe, towarzyszy im 
też bogatsza oprawa z zaangażo-
waniem osób świeckich.  tm

olimpiada „Zwolnieni z teorii” | Zapisy do drugiej edycji

Wprowadź w życie swój pomysł
Ruszyły już zapisy do dru-

giej edycji programu „Zwol-
nieni z Teorii” – ogólnopolskiej 
olimpiady kierowanej do studen-
tów i uczniów szkół ponadgim-
nazjalnych, mającej na celu roz-
wój praktycznych umiejętności  
z zakresu zarządzania projektami  
u młodych ludzi. Zadaniem 
uczestników jest zrealizowanie, 
tak jak w ubiegłym roku, projek-
tu społecznego zmieniającego na 
lepsze lokalne otoczenie. Przypo-
minamy, że w pierwszej edycji, 
w ubiegłym roku szkolnym swo-

je projekty ukończyło kilkadzie-
siąt grup uczniów z wojewódz-
twa łódzkiego. Najciekawszą 
inicjatywą, która zdobyła nagro-
dę „Najlepszego projektu w wo-
jewództwie łódzkim”, był projekt 
„Muzyka łączy ludzi” zrealizowa-
ny przez uczniów I LO i Pijarskie-
go LO w Łowiczu. Zorganizowali 
oni cykl koncertów charytatyw-
nych, z których pieniądze zostały 
przeznaczone na wsparcie Stowa-
rzyszenia prowadzącego zespół 
ludowy „Furkotki” zrzeszający 
dzieci niedosłyszące. Projekt słu-

żył również promocji regional-
nych muzyków oraz popularyzacji 
różnych gatunków muzycznych. 
W ramach projektu występowa-
li m.in.: Dominik Domińczak  
i Aleksander Stachowski, Seman-
tyka, Ewa Smerecka, Furkotki  
i wielu innych (w każdym kon-
cercie było wielu wykonawców, 
wszystkie relacje są na FB na stro-
nie „Muzyka łączy ludzi”).

„Cały czas czekamy na wszyst-
kich uczniów zainteresowanych 
udziałem w programie. Do końca 
listopada macie czas, aby zareje-

strować się na stronie www.zwol-
nienizteorii.pl. Pomagając swojej 
lokalnej społeczności, możecie 
zdobyć pierwsze doświadczenie 
zawodowe oraz międzynarodo-
wy certyfikat honorowany na ca-
łym świecie” – mówi Paula Bru-
szewska, twórczyni Zwolnionych 
z Teorii. 

Aby wziąć udział w programie, 
uczestnicy powinni stworzyć 3-5 
osobowy zespół, wspólnie poszu-
kać pomysłu na najciekawsze dzia-
łanie, a następnie przy wsparciu ze 
strony organizatorów programu 
wcielić je w życie. W programie 
mogą wziąć udział studenci oraz 
uczniowie szkół ponadgimnazjal-
nych z całej Polski. 

Zamontowany już sprzęt prezentuje sołtys łyszkowic Piotr Klimkiewicz.

RZUt oKIem | POTężne PrawDZiwKi

Udane 
grzybobranie. 
takie okazałe 

prawdziwki  
w lasach nad 

mrogą na terenie 
gm. Bielawy zebrał 
28 września Jerzy 

Kociak, ojciec 
radnego, nauczyciela 

i trenera bielawskiej 
victorii Piotra. 

na zdjęciu, które 
przysłał nam Piotr 

Kociak, prawdziwki 
prezentuje athena 

Konstantinou, 
wnuczka pana 
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Łowicz | Forum Samorządów na rzecz Dużych rodzin

Jak pomóc rodzicom
z małymi dziećmi
– To nie pomoc społeczna, ale inwestycja w kapitał ludzki. Mam nadzieję, że lokalne inicjatywy skłonią 
do działań ogólnokrajowych i dyskusji o tym, jak bon opiekuńczo-wychowawczy powinien wyglądać  
– mówił Stanisław Kluza, przewodniczący Zespołu Ekspertów Związku Dużych Rodzin Trzy+  
podczas Forum Samorządów na rzecz Dużych Rodzin, które 1 października odbyło się w Łowiczu.

Wzięli w nim udział, poza Ło-
wiczem, przedstawiciele kilkuna-
stu samorządów (Lublina, Siedlec, 
Grodziska Mazowieckiego, Olsz-
tyna, Gniezna, Szczecina oraz 
Nysy, gmin Żabia Wola i Leszno-
wola), Kancelarii Prezydenta RP, 
Regionalnego Centrum Polityki 
Społecznej w Łodzi oraz struktur 
Związku Dużych Rodzin Trzy+. 
Wszystkich obecnych przywitali 
burmistrz Łowicza Krzysztof Jan 
Kaliński oraz Joanna Krupska, 
prezes Związku Dużych Rodzin. 

Głównym tematem forum był 
bon opiekuńczo-wychowawczy, 
który od 1 stycznia 2016 roku pla-
nują wprowadzić pilotażowo dwa 
samorządy: Szczecin i Nysa. Za-
sady, na jakich ma się to odby-
wać, przedstawili przedstawiciele 
tych miast: wiceprezydent Szcze-
cina Krzysztof Soska i burmistrz 
Nysy Kordian Kolbiarz. Oba mia-
sta chcą od nowego roku wypła-
cać rodzinom, którzy mają wię-
cej niż jedno dziecko, ale jedno 

w wieku żłobkowym, po 500 zł 
miesięcznie. Każde miasto przy-
jęło jednak inne zasady, ponieważ 
każde z nich boryka się z innymi 
problemami.

szczecin woli bon  
niż budowanie żłobków
Krzysztof Soska wprowadza-

jąc w temat wspomniał, że bon 
opiekuńczo-wychowawczy to je-
den z postulatów Związku Du-
żych Rodzin, sformułowany od 
początku jego powstania, ale – 
w przeciwieństwie do Karty Du-
żej Rodziny – dotąd niezrealizo-
wany. Przypomniał też, że za-
nim powstała ogólnopolska karta, 
działania z nią związane rozpo-
częły się właśnie w samorządach. 
Dlatego też Szczecin, w którym 
realizowany jest program „Szcze-
cin przyjazny rodzinie”, zdecydo-
wał się na wprowadzenie bonu. 
Samorządowcy z tego miasta 
mają nadzieję, że ich działania zo-
staną wykorzystane przy pracach 

nad ogólnopolskim bonem opie-
kuńczo-wychowawczym. Szcze-
cińska uchwała w sprawie bonu 
została podjęta przez Radę Miej-
ską 5 września – 3 dni po wprowa-
dzenie zmiany ustawowej, która to 
umożliwiła. 

Bon, czyli gotówkę w wysoko-
ści 500 zł miesięcznie na dziecko 

w wieku od 13 do 36 miesiąca ży-
cia, będą mogli otrzymać rodzice 
mieszkający i płacący podatki w 
Szczecinie. Promowani będą jed-
nak ci rodzice, którzy oboje pra-
cują zawodowo. Jeśli tylko jedno 
z nich pracuje, ale przedstawią za-
świadczenie, że drugie poszukuje 
pracy, otrzymają bon na 3 miesią-

ce. Gdy pracy nie podejmie – nie 
będzie on kontynuowany. Podob-
nie, gdy jedno z rodziców pracę 
straci i nie podejmie innej – wów-
czas bon stracą po 3 miesiącach. 

Kryterium dochodowe ustalo-
no na poziomie 1.922 zł na oso-
bę w rodzinie netto, w przypadku 
przekroczenia tej kwoty bon nie 
będzie przysługiwał (w przypad-
ku rodziny czteroosobowej, bę-
dzie to 7.688 zł netto). 

Kolejny warunek to niekorzy-
stanie ze żłobka samorządowego. 

Wiceprezydent Szczecina, li-
czącego 400 tys. mieszkańców, 
wyjaśniał wewnętrzne przesłan-
ki, które skłoniło miasto do roz-
wiązania, które kosztować będzie 
3 mln zł rocznie. Główna przy-
czyna to brak żłobków i nadzie-
je, że powstaną prywatne żłob-
ki, kluby malucha i tym podobne 
placówki, w których opiekę znaj-
dzie około 500 dzieci. Gdyby mia-
sto chciało im zapewnić opiekę, 
to musiałoby pobudować 5 żłob-
ków, co byłoby wydatkiem rzędu 
15 mln zł. – Wprowadzając bon 
realizujemy swoje cele, rozwiązu-
jemy problem, dajemy rodzicom 
pomoc i wybór – wyliczał samo-
rządowiec, dodając, że to rodzice 
zdecydują, czy dziecko pozosta-
wią pod opieką babci, niani czy 
prywatnej placówki. 

nysa chce zatrzymać  
u siebie młodych ludzi 
Kordian Kolbiarz mówił krócej 

niż jego przedmówca, ale równie 
ciekawie. Samorząd Nysy zmaga 
się z innymi problemami, z któ-
rych największym w ciągu ostat-
nich 10 lat był spadek o 35% 
liczby mieszkańców w wieku 
18-34 lata. Dzieci rodzi się mało 

i miasto chce coś zrobić, aby ten 
proces zatrzymać. 

Dlatego też bon adresowany 
jest do znacznie szerszego grona 
rodziców: będą go mogli otrzy-
mać rodzice dzieci żłobkowych 
– gdy co najmniej jedno z nich 
pracuje, ale też dzieci przedszkol-
nych, czyli w wieku od 3 do 6 lat 
– jeśli oboje rodzice będą praco-
wać. Samorząd nie wskazuje celu, 
na który pieniądze można wyko-
rzystać, zakładając, że większość 
rodziców dobrze je wyda. Kry-
terium dochodowe ma być wpro-
wadzone, ale nie padły konkret-
ne liczby. Wprowadzenie bonu 
będzie kosztować Nysę, liczącą 
około 40 tys. mieszkańców około 
3 mln zł rocznie. 

Burmistrz Nysy wspomniał też 
o planach budowy mieszkań ni-
skoczynszowych dla młodych ro-
dzin. W ciągu 2-3 lat powstać ma 
w tym mieście 150 takich miesz-
kań. 

reKLaMa

Dziś państwo pomaga 
tylko tym rodzicom, 
których dzieci są  
w żłobkach, a rodzice 
chcąc skorzystać  
z tej pomocy, zmuszani 
są do rozwiązań 
racjonalnych 
ekonomicznie, które 
niekoniecznie są 
dobre dla ich dziecka.
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Założenia szczecińskiego bonu opiekuńczo-wychowawczego 
prezentował wiceprezydent Szczecina Krzysztof Soska (pośrodku). 



19www.lowiczanin.info nr 41      8 października 2015

to powinien być bon 
powszechny
Co w proponowanych roz-

wiązaniach dobre, a co nieko-
niecznie – komentowali samo-
rządowcy oraz Stanisław Kluza 
– przewodniczący Zespołu Eks-
pertów Związku Dużych Rodzin 
Trzy +. Pogratulował on samo-
rządom podjęcia tematu, wyraża-
jąc nadzieję, że może tak jak Kar-
ta Dużych Rodzin, pierwsze bony 
uświadomią także władzom cen-
tralnym, że to jest potrzebne, że 
nie jest to kosztowne, a budżet 
można spiąć. 

Podkreślał jednak to, że ogól-
nopolski bon nie powinien mieć 
charakteru pomocy społecznej, 
ale pomocy powszechnej, więc 
nie powinno być z nim progu do-
chodowego ani warunku jego 
przyznania od drugiego dziecka. 
Bo pieniądze te mają być częścio-
wą rekompensatą za trud wycho-
wania dzieci, które po pewnym 
czasie wkraczają na rynek pracy 
i są częścią systemu ubezpieczeń 
społecznych, który wciąż opie-
ra się na solidarności pokoleń – 

w którym na obecne świadczenia 
emerytów „pracują” osoby aktu-
alnie zawodowo czynne, a benefi-
cjantami są także ci, którzy dzieci 
nie mają. Dlatego nazwał to inwe-
stycją w kapitał ludziki. 

Podobało mu się, że to rodzice 
mają decydować, jak bon będzie 
przez nich wykorzystany, ufając, 
że – poza kilkoma procentami ro-
dzin – rodzice będą postępować 
w dobrze pojętym interesie swo-
jej rodziny. 

– Dziś państwo pomaga tylko 
tym rodzicom, których dzieci są 
w żłobkach, a rodzice chcąc sko-
rzystać z tej pomocy, zmuszani są 
do rozwiązań racjonalnych eko-
nomicznie, które niekoniecznie 
są dobre dla ich dziecka – mówił 
Stanisław Kluza. Jak dalej pod-
kreślał, dla dziecka do 3. rok ży-
cia najlepsze jest to, gdy jest w 
domu z jednym z rodziców, posła-
nie go do żłobka porównał do wy-
słania do sierocińca. – To niewiele 
się różni i to jest dla dziecka bar-
dzo szkodliwe – wyrażał dość od-
ważną opinię. Jego zdaniem pań-
stwo pracując nad rozwiązaniami 
w sprawie bonu, powinno dać ro-
dzicom możliwość wyboru, po-
nieważ obecny system sprawił, że 
najbardziej – jak to ujął „zaniedba-
ne” – są dzieci od 12 do 36 mie-
siąca życia, czyli w okresie, gdy 
skończy się urlop macierzyński, a 
nie rozpocznie wiek przedszkolny. 

Mówił też, że 500 zł wszyst-
kich problemów nie rozwiązuje, 
ale największy potencjał dzietno-
ści mają rodziny niezamożne, któ-
re nie kwalifikują się do pomo-

cy społecznej (gdzie kryterium to 
około 600 zł na osobę), bo mają 
za duże dochody, ale nie mają 
zdolności kredytowej, bo dla ban-
ku dochody mają za małe. – To 
jest bardzo duża grupa w Polsce, 
ale najbardziej skłonna do dziet-
ności i dla nich te 500 zł to będzie 
odczuwalna pomoc – mówił prze-
wodniczący Zespołu Ekspertów 
Związku Dużych Rodzin Trzy +. 

Odnosząc się do tych słów 
Krzysztof Soska ze Szczecina do-
dał jeszcze, że temat bonu ogólno-
polskiego „wisi w powietrzu”, ale 
w Szczecinie skupiono się na tym, 
aby powstawały prywatne żłobki, 
ponieważ budowa nowych kosz-
towałaby – jak mówił wcześniej – 
miliony, a potem do każdego prze-
bywającego tam dziecka dokłada 
się około 500-600 zł miesięcznie. 
Mówił też, że chciałby, aby ogra-
niczenia, jakie założono na star-
cie programu np. bon opiekuń-

czo-wychowawczy od drugiego 
dziecka – z czasem były zmienia-
ne. – Tyle, że w Szczecinie rodzi-
ny nie mają problemu z decyzją 
o pierwszym dziecku, problemem 
jest posiadanie drugiego – podkre-
ślił. 

W dalszej dyskusji głos zabie-
rali przedstawiciele Grodziska 
Mazowieckiego oraz Siedlec – 
w miastach tych nie ma działań 
w kierunku wprowadzenia lo-
kalnych bonów, oczekiwany jest 
ogólnopolski. Joanna Krupska 
odnosząc się do wystąpień samo-
rządowców ze Szczecina i Nysy 
przyznała, że rozwiązania tego 
drugiego samorządu są jej bliż-

sze, ponieważ jej zdaniem w bo-
nie m.in. chodzi o częściowe wy-
nagrodzenia dla rodziców, którzy 
nie pracują zawodowo, ale w ro-
dzinie. 

Burmistrz Łowicza Krzysztof 
Kaliński pytany przez NŁ o wra-
żenia z forum przyznał, że temat 
omawiany był wielokrotnie, więc 
nic nowego dla niego w tym nie 
było. Z przestawionych rozwiązań 
bardziej podobało mu się szcze-
cińskie, w którym było więcej 
konkretów. Pytany o to, czy będą 
podejmowane w Łowiczu działa-
nia w tej sprawie, przyznał, że ra-
czej nie. Będziemy czekać na bon 
ogólnopolski.  mwk

reKLaMa

największy potencjał 
dzietności mają 
rodziny niezamożne, 
które nie kwalifikują się 
do pomocy społecznej 
(gdzie kryterium to 
ok. 600 zł na osobę), 
bo mają za duże 
dochody, ale nie mają 
zdolności kredytowej, 
bo dla banku dochody 
mają za małe.

pochWały za łoWicki zjazD

Spotkanie rozpoczęło się 
miłym dla gospodarzy 
akcentem: podsumowaniem 
czerwcowego, iii Zjazdu 
Dużych rodzin w łowiczu. 
wszyscy zabierający głos 
podkreślali, że łowicz stanął 
na wysokości zadania, 
okazał się bardzo gościnny 
dla rodzin, które miały 
do wyboru bardzo szeroką 
gamę warsztatów dla dzieci 
i dla rodziców. Joanna Krupska 

dodała, że bardzo cenne było 
jej zdaniem wprowadzenie 
elementu regionalnego np. 
przez warsztaty rękodzieła. 
Jedynym mankamentem – 
o którym tylko wspominano – 
było wyżywienie 
(za które odpowiadał urząd 
Marszałkowski – przyp. red.). 
– To trzeba dopracować – 
mówiła Krupska. Kolejny zajazd 
odbędzie się w przyszłym roku 
w Gnieźnie. mwk

Uczestników forum powitali burmistrz łowicza Krzysztof Kaliński  
oraz prezes Związku Dużych rodzin Joanna Krupska. 
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ocenę przedstawionych propozycji podjął Stanisław Kluza, 
przewodniczący Zespołu ekspertów Związku Dużych rodzin Trzy+  
(pośrodku). 
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ŁÓDZKIEŁĄCZY
WWW.LKA.LODZKIE.PL

KUP BILET ŁKA
PRZEZ KOMÓRKĘ

ŁÓDŹ BLIŻEJ CIEBIE

22 POŁĄCZENIA DZIENNIE  ŁOWICZ - ŁÓDŹ KALISKA - ŁOWICZ

Nagroda im. inż. Józefa Nowkuńskiego 
za Projekt "Budowa Systemu Łódzkiej Kolei 
Aglomeracyjnej"

„Lokomotywa Rynku Kolejowego 2015" 
w kategorii "Nowi przewoźnicy"

MediaKreator w kategorii 
FILM/FOTOGRAFIA

wyróżnienie CSR – Przedsiębiorca 
społecznie odpowiedzialny

NASZE NAGRODY NA TARGACH TRAKO

     GDZIE KUPIĆ BILET ?

Bilety na przejazdy pociągami 
Łódzkiej Kolei Aglomeracyjnej - ŁKA dostępne są:

- w kasach biletowych ŁKA, Kolei Mazowieckich,
   Kolei Wielkopolskich i Przewozów Regionalnych
- za pośrednictwem strony internetowej 
   www.e-bilet.lka.lodzkie.pl
- w biletomatach stacjonarnych oraz umieszczonych 
   w pociągach ŁKA (wykaz biletomatów stacjonarnych 
   dostępny na stronie www.lka.lodzkie.pl)
- u obsługi pociągu (płatność gotówką)

szczegóły tutaj:
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wSPomNIeNIa | POZOSTaną w naSZeJ PaMięCi

 24 września: Dorota 
Bartoszuk, l.53, Głowno; 
Jadwiga Pobralska, 
l. 91, łowicz.

 25 września: ewa Michalska, 
l.50, Głowno; Kazimiera 
Kucharska, l.90; Jadwiga 
Dałkiewicz l.66, łowicz.

 26 września: Genowefa 
Kmita, l.77. Teresa Jabłońska, l.66, 
Stryków; roman Siekiera, l.85; 
urszula Gawinek, l.58, łowicz.

 27 września: roman 
Borucki, l.81.

 28 września: Stanisław 
Szadkowski, l.89; Maria 
Korczak, l.81, łowicz.

 29 września: elżbieta 
wojtysiak, l.67; Marian 
Jędrzejczak, l.61, Stryków.

 1 października: Jadwiga 
wojciechowska, l.89, 
Stryków.

 2 października: Zofia 
wanda Bogusz, l.66; 
Bożena Danhofer, l.76.

 5 października: Marianna 
Kaźmierczak, l.102.

oDeSZLI oD NaS | 24.09.-5.10.2015

reKLaMa

reKLaMa

 mieczysław Dylik
   (1935-2015) 

nauczyciel, wychowawca 
młodzieży, popularyzator 
sportu, prawdziwy 
społecznik, wieloletni 
dyrektor Szkoły 
Podstawowej nr 1, prezes 
głowieńskiego koła 
Stowarzyszenia rodzin 
Katolickich prowadzącego 
przy parafi i św. Jakuba 
w Głownie stołówkę 
społeczną. Przewodniczył 
też Oddziałowej Sekcji 
emerytów i rencistów 
ZnP w Głownie, 
był wiceprezesem 
Stowarzyszenia „Senior”, 
należał do Towarzystwa 
Przyjaciół Miasta Głowna. 
Był odznaczony tytułem 
honorowym „Zasłużonego 
dla Miasta Głowna”. 
w pamięci przyjaciół, 
współpracowników, 
wychowanków, uczniów 
i podopiecznych pozostanie 
człowiekiem wyjątkowym, 
którego cechowała 
wrażliwość na krzywdę 
innych osób i gotowość do 
niesienia im pomocy, a także 
wiedza, kompetencja i wielka 
życzliwość. Mieczysław Dylik 
zmarł 7 lica 2015 r. w wieku 
80 lat.

Wraz ze śmiercią Mieczysława 
Dylika w lipcu br., Głowno stra-
ciło wyjątkowego człowieka, od-
znaczonego tytułem Zasłużonego 
dla Miasta oświatowca i społecz-
nika o wielkiej wrażliwości i po-
trzebie działania na rzecz innych. 
Jego odejście pogrążyło w żało-
bie nie tylko najbliższych zmar-
łego, ale także wiele środowisk 
i stowarzyszeń, których był fi la-
rem, zwłaszcza członków Okręgo-
wej Sekcji Emerytów i Rencistów
Związku Nauczycielstwa Polskie-
go w Głownie, Stowarzyszenia 
„Senior”, głowieńskiego koła Sto-
warzyszenia Rodzin Katolickich... 

22 września br. spotkaliśmy się 
z prezeską Stowarzyszenia „Se-
nior” Zofi ą Ogórek, członkami 
zarządu Sekcji EiR ZNP: Tade-
uszem Łukaszewskim, Marią Ja-
kiel i Ireną Dziewiór, a także pre-
zeską Oddziału ZNP w Głownie 
Marzeną Kowalską i skarbnicz-
ką SRK Elżbietą Karską. Dzięki 
ich wspomnieniom, a także przy 
udziale rodziny Mieczysława Dy-
lika powstał poniższy tekst, de-
dykowany pamięci tego, u które-
go – we wszelkich aspektach jego 
działalności zawodowej i społecz-
nej – na pierwszym miejscu za-
wsze było dobro drugiego czło-
wieka. 

z jadzienia przez 
łowicz do Głowna 
Mieczysław Dylik urodził się 

3 stycznia 1935 r. w Jadzieniu 
w gminie Kiernozia pod Łowi-
czem w rodzinie Marianny (z domu 
Matych) i Józefa Dylików. Był
najmłodszym z rodzeństwa, miał 
czterech braci: Jana, Stanisława, 
bliźniaków Antoniego i Tadeusza 
oraz siostrę Irenę. Rodzice pro-
wadzili niewielkie gospodarstwo 
rolne, tato dorabiał, wykonując 
prace murarskie. Tworzyli kocha-
jącą się rodzinę, mogli zawsze na 
siebie liczyć. Mieczysław Dylik 
chodził najpierw do szkoły pod-
stawowej w pobliskich Osinach, 
a następnie w Kiernozi. Był zdol-
ny i pracowity, rodzice uważali 
więc, że powinien kształcić się da-
lej. Wybór, umotywowany wiel-
kim szacunkiem rodziców do za-
wodu nauczycielskiego, padł na 
Liceum Pedagogiczne w Łowi-
czu. W trakcie nauki Mieczysław 
Dylik uprawiał ulubioną piłkę 
siatkową, wchodząc w skład re-
prezentacji szkoły. 

Po ukończeniu liceum, w 1953 r.
rozpoczął (z nakazu pracy) pracę 
jako nauczyciel w Szkole Podsta-
wowej nr 1 w Głownie i na tym 
stanowisku pracował do 1965 r.
Uczył przede wszystkim wycho-
wania fi zycznego i biologii, a nie-
które roczniki również matema-
tyki. Etat nauczycielski wynosił 
wówczas 36 godzin tygodniowo, 
a nauka odbywała się od ponie-
działku do soboty włącznie.

Już pracując w Głownie, Mie-
czysław Dylik ukończył Studium 
Nauczycielskie w Łodzi, a następ-
nie zdobył wykształcenie wyższe 
w Instytucie Kształcenia Nauczy-
cieli w Warszawie na kierunku 
wychowanie fi zyczne. 

20 września 1958 r. wstąpił 
w związek małżeński z miłością 
swojego życia Zofi ą Pelską, któ-

ra najpierw była uczennicą Szko-
ły Podstawowej nr 1, a później na-
uczycielką języka polskiego w tej 
placówce. Państwo Dylikowie do-
czekali się narodzin dwojga dzieci 
– Jolanty (ur. w 1960 r.) i Jacka (ur. 
w 1962 r.). Obydwoje, wzorem 
ojca, wybrali kierunek nauczyciel-
ski. Jacek Dylik jest nauczycie-
lem chemii i fi zyki w Gimnazjum 
w Bełchatowie, a Jolanta Fortu-
niak uczy matematyki w SP nr 1
w Głownie. Z małżeństwa córki
Jolanty z Ryszardem Fortunia-
kiem urodzili się Łukasz i Janusz, 
a z małżeństwa Jacka i Lidii Dy-
lików – córka Beata. Najstarszy 
wnuk Zofi i i Mieczysława Dyli-
ków, Łukasz, jest absolwentem 
Szkoły Głównej Handlowej i pra-
cuje w Warszawie jako analityk 
biznesu, Janusz kończy budow-
nictwo na Politechnice Łódzkiej, 
a Beata jest studentką polonistyki 
i logopedii na Uniwersytecie 
Łódzkim. 

kariera zawodowa 
i działalność w znp
Mieczysław Dylik przeszedł 

wszystkie stopnie kariery zawodo-
wej w oświacie. W 1965 r. został 
zastępcą kierownika głowieńskiej 
„Jedynki”, a następnie – w 1970 r.
– jej dyrektorem, zaś w 1983 r. in-
spektorem oświaty i wychowa-
nia, mającym pod swoją kuratelą 
wszystkie miejskie placówki edu-
kacyjne. Na tym stanowisku do-
pracował do emerytury, na którą 
przeszedł 30 października 1989 r. 

Już w 1954 r. wstąpił do Związ-
ku Nauczycielstwa Polskiego i był
w jego strukturach do końca
swych dni. Naczelne zadania ZNP,
czyli dbałość o polską szkołę i jej
pracowników, były zawsze jego 
priorytetem. Został autorem 
i współautorem wielu publikacji 
wydawanych przez oddział związ-
kowy. Na emeryturze nie zrezy-
gnował z aktywności społecznej. 
W 2000 r. został przewodniczą-
cym Oddziałowej Sekcji Emery-
tów i Rencistów ZNP w Głownie.

– Wkładał wiele serca, wysił-
ku i pracy, aby wszystkim naszym 
emerytom i rencistom żyło się
łatwiej, przyjemniej i radośniej. 
Współtworzył związkowy chór 
Słoneczny Krąg, szczególną troską
otaczał tych, którzy pozostawali 
w trudnej sytuacji życiowej i mate-
rialnej – wspomina wiceprzewod-
nicząca sekcji Maria Jakiel. 

– Przy swojej skromności po-
trafi ł zrealizować własną wolę. 
Miał dar jednoczenia ludzi. My-
ślę, że nie potrafi libyśmy się 
z nim posprzeczać – dodaje druga 
wiceprzewodnicząca sekcji, Irena 
Dziewiór. 

Wielka idea społeczna 
– nakarmić głodnych
Od 1996 r. Mieczysław Dy-

lik współtworzył Koło Stowa-
rzyszenia Rodzin Katolickich 
przy Parafi i Św. Jakuba Apostoła 
w Głownie, którego głównym 
zadaniem było prowadzenie sto-
łówki społecznej, zapewniającej 
gorący posiłek dla najuboższej lud-
ności naszego miasta. Jako prezes
tej charytatywnej instytucji (od 
2004 r), mimo wielu trudności, 
sprawiał, że stołówka zawsze speł-

niała swoją rolę. Wkładał wiele
starań w pozyskiwanie dotacji 
z Urzędu Miejskiego oraz 
darowizn od sponsorów i arty-
kułów spożywczych z Banku
Żywności oraz łowickiego Cari-
tasu. Wielu darczyńców było nie-
gdyś jego uczniami. 

– Mieczysław Dylik należał 
do ludzi, dla których nie było rze-
czy niemożliwych – podkreśla-
ją zgodnie jego współpracownicy 
z ZNP i SRK. W tym kontekście 
skarbniczka głowieńskiego Koła 
Stowarzyszenia Rodzin Katolic-
kich Elżbieta Karska wspomina: 
– Nasze stowarzyszenie rozpoczy-
nało działalność charytatywną w 
najtrudniejszym okresie dla mia-
sta, gdy upadły zakłady pracy, pa-
nowało wysokie bezrobocie i bie-
da. Od 2006 do 2009 r. z posiłków 
w stołówce korzystało codziennie 
ponad 200 osób, obecnie liczba ta 
zmniejszyła się o połowę, a wa-
runki formalne prowadzenia tego 
rodzaju działalności stają się coraz 
bardziej skomplikowane ze wzglę-
du na zaostrzające się wymogi 
sanitarne. Przez cały okres do-
tychczasowej działalności stołów-
ki pan prezes osobiście zabiegał 
o dary i te fi nansowe, i te w posta-
ci artykułów spożywczych. Być 
może przewidywał, że ta forma 
pomagania najuboższym, zrodzo-
na z najszlachetniejszych intencji, 
dobiega kresu, lecz do końca ży-
cia kontynuował tę ideę, która była 
dla niego najważniejsza. Restryk-
cyjne przepisy i bariery, które nie 
zawsze uwzględniały najważniej-
sze potrzeby człowieka będącego 
w kryzysowej sytuacji życiowej, 
nie były dla niego najistotniejsze. 
Najważniejszy był człowiek – ten 
najsłabszy, potrzebujący pomocy. 

Panu Mieczysławowi zależało 
na wymianie wysłużonego wy-
posażenia stołówki i ilekroć udało 
się na ten cel odłożyć jakieś pie-
niądze, trzeba było kupić z nich 
żywność lub opłacić etaty pra-
cowników kuchni w oczekiwa-
niu na przelew dotacji. Po śmierci 
prezesa zarząd koła SRK na czele 
z nową panią prezes Barbarą Gün-
ther postanowił „wypełnić jego te-
stament” i 25 września br. nowe 
wyposażenie, spełniające wymo-
gi sanitarne, zostało zakupione, 
pomieszczenia zostały odremon-
towane, a 5 października, po let-
niej przerwie, działalność stołów-
ki wznowiono. 

Był wychowawcą, 
przyjacielem, 
autorytetem
Ze wspomnień emerytowanych 

oświatowców, którzy z Mieczy-
sławem Dylikiem spotkali się na 
różnych etapach własnej karie-
ry zawodowej lub sami byli jego 
uczniami, przebija się jego obraz 
jako pełnego zapału nauczyciela, 
po ojcowsku kochającego swoich 
wychowanków i poświęcającego 
im czas, również po lekcjach. 

Jako młody nauczyciel Mie-
czysaław Dylik cenił autorytet 
pedagogów starszych wiekiem 
i doświadczeniem, wielu jeszcze 
z tzw. przedwojennej szkoły. Jego 
wielką pasją był sport, którym po-
trafi ł zarazić uczniów. 

ciąg dalszy za tydzień

Mieczysław Dylik (1935-2015) cz. I

Łowicz | Dzień edukacji narodowej

Pamiętając o nauczycielach
Do muzeum w Łowiczu na 

sobotę, 10 października na godz. 
16.20 zaprosiło łowickie staro-
stwo pracowników poległych 
mu placówek oświatowych na 
obchody Dnia Edukacji Naro-
dowej. 

W programie uroczystości za-
planowanie wręczenie nagród fi -
nansowych, odznaczeń ministe-
rialnych i kuratoryjnych. 

Dodatkową atrakcją będzie 
koncert zorganizowany przez 
Fundację Narodowy Instytut 
Sztuki, zatytułowany „Przebo-
je z oper Stanisława Moniusz-

ki”. Początek koncertu o godzi-
nie 18.00.

Pracownicy placówek oświa-
towych poległych Urzędowi 
Miejskiemu, na Dzień Eduka-
cji Narodowej zostali zaproszeni 
do Zespołu Szkół przy ul. Grun-
waldzkiej, 14 października na 
godzinę 11.00. Podczas uro-
czystości wręczone zostaną na-
grody fi nansowe w wysokości 
2.700 zł dla 20 osób (dyrekto-
rów, nauczycieli i pracowników 
obsługi) i odznaczenia resorto-
we. Program artystyczny przed-
stawią uczniowie „Trójki”.  mwk   
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wItamy wśRóD NaS | w OSTaTniCh DniaCh urODZiLi Się w SZPiTaLu w łOwiCZu i w GłOwnie
Poniżej zamieszczamy fotografie noworodków, które w dniach poprzedzających wydanie tego numeru naszego tygodnika urodziły się  w szpitalach w łowiczu i w Głownie, wraz z datą i godziną tej szczęśliwej dla rodziców chwili. 
Dziękujemy rodzicom, którzy zgodzili się na publikację zdjęcia, życzymy dużo radości z powiększenia rodziny. Każde nowo narodzone dziecko witamy serdecznie w naszej lokalnej społeczności. Jeśli wasze dziecko urodziło się  
w tych dniach w jakimś innym szpitalu – prosimy, podeślijcie nam fotografię i dane (e-mail: redakcja@lowiczanin.info) – także z przyjemnością je zamieścimy. Redakcja.

antoś grzelak,  
ur. 21.09.2015 r., godz. 13:20,  
dł. 50 cm, waga 2.400 g, syn 
Moniki i Michała, zam. łowicz.

Filip Szymański,  
ur. 22.09.2015 r., godz. 12:55, 
dł. 57 cm, waga 3.860 g, syn 
agnieszki i Tomasza, zam. łowicz.

mikołaj mitek,  
ur. 21.09.2015 r., godz. 12:15, dł. 54 
cm, waga 3.450 g, syn aleksandry 
i Dawida, zam. łyszkowice.

Szymon Patryk traut,  
ur. 21.09.2015 r., godz. 08:05,  
dł. 57 cm, waga 4.700 g, syn anny 
i Mariusza, zam. łowicz.

aleksandra Jeżak,  
ur. 22.09.2015 r., godz. 10:20, 
dł. 54 cm, waga 3.360 g, córka 
Justyny i artura, zam. Sypień.

maria Szczepanik,  
ur. 23.09.2015 r., godz. 12:00, 
dł. 58 cm, waga 4.100 g, córka 
Małgorzaty i alberta, zam. łowicz.

maja gołębiewska,  
ur. 23.09.2015 r., godz. 11:40,  
dł. 52 cm, waga 2.900 g, córka 
Marii i Sławomira, zam. Boczki.

Filip Fabjański,  
ur. 23.09.2015, godz. 20:20, dł.  
54 cm, waga 3.600 g, syn Joanny  
i Mariusza, zam. Domaniewice.

Pola Lewandowska,  
ur. 24.09.2015 r., godz. 5:55,  
dł. 53 cm, waga 3.380 g, córka 
eweliny i artura, zam. Głowno.

Nikodem ślawski, ur. 25.09.2015 
r., godz. 11:45, dł. 55 cm, waga 
3.680 g, syn aleksandry i łukasza, 
zam. Głowno.

Ignacy gasik, ur. 27.09.2015 r., 
godz. 12:10, dł. 54 cm,  
waga 3.480 g, syn Kingi i Daniela, 
zam. łaźniki.

Pola morcinek, ur. 27.09.2015 r., 
godz. 4:45, dł. 52 cm,  
waga 3.200 g, córka agaty  
i Bartosza, zam. Częstochowa.

wiktoria Dobrosz,  
ur. 27.09.2015 r., godz. 16:25, dł.  
54 cm, waga 3.510 g, córka Marioli  
i Jakuba, zam. Grzymkowice.

tymon buczek,  
ur. 26.09.2015 r., godz. 11:35,  
dł. 57 cm, waga 3.700 g, syn 
Lilianny i Mariusza, zam. łowicz.

Zosia grabowicz, ur. 27.09.2015 r., 
godz. 20:35, dł. 58 cm,  
waga 4.000 g, córka aleksandry  
i Damiana, zam. Bobrowa.

anna magdalena Kozakiewicz, 
ur. 28.09.2015 r., godz. 13:45,  
dł. 58 cm, waga 3.580 g, córka 
iwony i andrzeja, zam. rogóźno.

Natalia Stelmaszczyk,  
ur. 28.09.2015 r., godz. 16:10, 
dł. 57 cm, waga 3.420 g, córka 
Justyny i łukasza, zam. Krubin.

adrian Kosiorek,  
ur. 29.09.2015 r., godz. 03:25,  
dł. 57 cm, waga 3.100 g, syn 
Ludwiki i Kamila, zam. nowe Zduny.

Piotr Przybylski,  
ur. 29.09.2015 r., godz. 08:45,  
dł. 53 cm, waga 2.700 g, syn 
wiolety i arkadiusza, zam. łowicz.

reKLaMa

gracjan marcin cyrański,  
ur. 30.09.2015 r., godz. 11:50,  
dł. 55 cm, waga 3.100 g, syn róży 
i Marcina, zam. Parma.

antonina wolska,  
ur. 01.10.2015 r., godz. 10:00, 
dł. 50 cm, waga 3.020 g, córka 
Katarzyny i Pawła, zam. łowicz.

Jakub Lewandowski,  
ur. 02.10.2015 r., godz. 00:45,  
dł. 55 cm, waga 3.240 g, syn 
Karoliny i Michała, zam. łowicz.

tymoteusz gruda,  
ur. 02.10.2015 r., godz. 05:50,  
dł. 57 cm, waga 3.440 g, syn 
Sylwii i Zbigniewa, zam. Czatolin.

maja gajda, ur. 03.10.2015 r., 
godz. 16:35, dł. 57 cm,  
waga 3.240 g, córka Magdaleny  
i Karola, zam. nowe Grudze.

Hubert milczarek,  
ur. 04.10.2015 r., godz. 09:10, dł. 55 
cm, waga 3.860 g, syn Katarzyny  
i Grzegorza, zam. Bąków Górny.

Leon Piorun, ur. 04.10.2015 r., 
godz. 19:40, dł. 58 cm,  
waga 3.760 g, syn aleksandry  
i łukasza, zam. łowicz.

aleksandra Palos,  
ur. 04.10.2015 r., godz. 23:15,  
dł. 56 cm, waga 3.600 g, córka 
Katarzyny i Krystiana, zam. łowicz.

Karol Kolasa, ur. 30.09.2015 r., 
godz. 0:12, dł. 52 cm,  
waga 2.710 g, syn Darii  
i arkadiusza, zam. Głowno.

Lena majewska,  
ur. 5.10.2015 r., godz. 13:15,  
dł. 56 cm, waga 3.730 g, córka 
Moniki i Krzysztofa, zam. Swędów.

oliwia Piela, ur. 5.10.2015 r.,  
godz. 13:40, dł. 53 cm,  
waga 3.730 g, córka eweliny  
i Michała, zam. Głowno.

antoś Pietrasiak,  
ur. 5.10.2015 r., godz. 16:50,  
dł. 58 cm, waga 4.260 g,  
syn anny, zam. Głowno.

wiktor makowski,  
ur. 05.10.2015 r., godz. 01:45, 
dł. 57 cm, waga 3.400 g, syn 
Bogusławy i Kamila, zam. łowicz.
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Przed wyborami: Co myślą kandydaci      w ważnych dla nas kwestiach
Zamieszczamy 
obok tabelę, która 
umożliwi naszym 
Czytelnikom 
zapoznanie się 
z poglądami 
pochodzących 
z naszej okolicy 
kandydatów partii 
politycznych 
i komitetów 
wyborczych na 
posłów i senatorów 
w zbliżających 
się wyborach 
parlamentarnych. 
Nie zawsze 
kandydaci ci są 
liderami swych list, 
częściej zajmują 
na nich dalsze 
pozycje, ale są 
„nasi”, znamy ich 
z naszego terenu 
– dlatego pytamy 
właśnie ich.
Każdemu z nich 
zadaliśmy 20 
pytań, dotyczących 
kwestii żywotnie 
obchodzących 
obecnie naszych 
obywateli. Pytania 
formułowaliśmy 
w taki sposób, 
by w większości 
przypadków 
możliwa była 
zwarta, konkretna 
odpowiedź, 
najlepiej TAK lub 
NIE. Pytaliśmy 
o emerytury, 
imigrantów, szkoły, 
gospodarkę, 
politykę 
zagraniczną i wiele 
innych spraw. 
Nie wszyscy 
odpowiedzieli, 
zamieszczamy te 
odpowiedzi, które 
otrzymaliśmy. 
Respondentom 
serdecznie 
dziękujemy. 
Zachęcamy  
do lektury. 
Redakcja

Pytanie tadeusz Woźniak,  
pis - solidarna polska

Marek znyk, 
 pis

Danuta  
zakrzewska, 

po

kamil sobol, 
po

ada heichman,  
po

Bogusława  
Bereżewska, 

po

edyta  
strumian, 

po

Maria przytulska, 
zjednoczona  

Lewica

cezary olejniczak,  
zjednoczona 

Lewica

Małgorzata Mosińska, 
zjednoczona Lewica

zofia rogowska- 
tylman, psL

paweł Bejda,  
psL

tadeusz Gajda,  
psL

Wojciech Węgrzynowski,   
psL

andrzej Górczyński,  
bezpartyjny  

(kandyduje z listy psL)

Wojciech Brzeski,  
bezpartyjny  

(kandyduje z listy psL)

Nr 
pyt.

1. czy uważa Pan/Pani, że dotychczasowy rząd stwarza dobre warunki dla 
rozwoju rodzimej, polskiej przedsiębiorczości? Tak nie Tak nie nie tak Tak nie nie nie Tak

Tak, ale zawsze można 
więcej.

nie

żaden dotychczasowy rząd 
nie stwarzał dobrych warun-

ków dla rozwoju przedsiębior-
czości.

Brak jasnej odpowiedzi – red. nie 1.

2. czy jest Pan/Pani za wprowadzeniem w Polsce możliwości zawierania 
„małżeństw” homoseksualnych oraz adopcji dzieci przez pary homoseksu-
alne?

nie nie - nie Tak tak nie nie nie
Małżeństwa – tak,  

adopcja – nie.
nie nie nie

Związki homoseksualne tak, 
dzieci w tych związkach tak 

pod warunkiem, że urodzą się  
w wyniku kontaktów płciowych 

partnerów żyjących w tych 
związkach.

Jestem przeciwny małżeń-
stwom homoseksualnym, a 
szczególnie adopcji dzieci 

przez takie pary. Dzieci powin-
ny mieć i mamę i tatę, bez za-
stanawiania się kto jest kim.

nie 2.

3. czy należy podwyższyć czy obniżyć, a może pozostawić na tym samym 
poziomie kwotę „wolną od przestępstwa”, która rośnie wraz z płacą mini-
malną? (złodzieje, którzy ukradną rzeczy warte mniej niż 25% płacy mini-
malnej nie odpowiadają jak za przestępstwo, ale jak za wykroczenie).

Obniżyć.
Pozostawić na tym sa-

mym poziomie.
- Obniżyć Pozostawić  tak

Pozostawić na 
obecnym po-

ziomie.
Obniżyć. Obniżyć.

Pozostawić na tym samym po-
ziomie.

Pozostawić na tym sa-
mym poziomie.

Obniżyć
w przypadku recy-

dywy zaostrzyć.
Obniżyć. Brak jasnej odpowiedzi – red.

Zostawić na tym samym 
poziomie.

3.

4. czy jest Pan/Pani za legalizacją w Polsce posiadania i używania marihu-
any lub innych „miękkich” narkotyków? nie nie

Tylko i wyłącznie do 
celów medycznych 
według wskazań  

i pod kontrolą lekarza.

nie
a czy zakazany owoc 
nie jest bardziej po-

żądany?
nie nie nie

Tak – w celach lecz-
niczych.

Tak, o ile służą do celów lecz-
niczych.

nie, marihuana do ce-
lów leczniczych – tak.

nie nie Tak nie nie. 4.

5. czy powinny zostać utrzymane czy zlikwidowane przywileje nauczycieli, 
zapisane w ustawie zwanej Kartą Nauczyciela?

Jestem za utrzymaniem Karty 
nauczyciela.

Powinny zostać utrzy-
mane.

- Zostawione. Zlikwidowane. tak
Tak – powinny 
zostać utrzy-

mane.
utrzymane.

Powinny być utrzy-
mane.

utrzymane.

Powinny być zweryfiko-
wane i dostosowane do 
obecnych realiów w ści-
słej współpracy ze śro-
dowiskiem nauczycieli.

utrzymane. utrzymane. Zlikwidowane.
Karta nauczyciela powinna 

zostać.
Karta powinna być utrzyma-
na ale poddana modyfikacji.

5.

6. czy jest Pan/Pani za przywróceniem wieku emerytalnego do poprzedniej 
wysokości? Przy świadomości, że wiązać się to będzie ze znacznie niższy-
mi emeryturami.

Tak Tak nie Tak Tak nie nie Tak Tak

Obniżenie wieku emerytalne-
go dla kobiet do 35 lat pracy, 
dla mężczyzn do 40, chyba, 

że ktoś czuje się na siłach pra-
cować.

nie
Możliwość odejścia na 

emeryturę po 40 la-
tach pracy.

Możliwość wyboru 
przez pracownika.

nie

Tak. nie mogę sobie wyobrazić 
pracy w niektórych zawodach 
aż do utraty sił. na nasze eme-
rytury i tak będziemy musieli 

sobie odłożyć.

nie, ale powinna być możli-
wość wcześniejszego przej-
ścia na emeryturę przy po-
siadaniu odpowiedniego 

stażu pracy.

6.

7. czy zdaniem Pana/Pani powinno być możliwe przekazywanie prowadze-
nia tych szkół podstawowych, których samorządy nie są w stanie utrzymy-
wać, zawiązywanym przez ludzi stowarzyszeniom?

Tak Tak Tak Tak Tak tak nie nie Tak
Jestem przeciwnikiem prywaty-

zacji szkół publicznych.
nie Tak Tak Tak Tak Tak. 7.

8. czy jest Pan/Pani za zaostrzeniem przepisów prawa internetowego, które 
z jednej strony ułatwiłyby walkę z przestępstwami takimi jak np.: cyberprze-
moc, pornografia dziecięca czy piractwo, a z drugiej narażałyby obywateli 
na zwiększoną inwigilację i otwierałyby przed władzą furtkę do próby cen-
zurowania niewygodnych treści?

Tak nie - Tak

Kłaść większy nacisk 
na edukację i uświa-
damianie zagrożeń. 

Skuteczniej zabezpie-
czać portale rządowe

.

nie nie Tak
na pierwszą część  

pytania – tak,  
na drugą – nie.

inwigilacja – nie,  
cyberprzemoc należy wychwy-

tywać i  surowo karać.
Tak

Zaostrzyć, bez inwigila-
cji i cenzury obywateli.

nie
Jestem za zaostrzeniem pra-

wa internetowego z ogranicze-
niem inwigilacji i cenzurowania

Tak. Trzeba kontrolować co się 
dzieje w sieci, bo za bardzo ro-

śnie tam przestępczość.

Tak, ale bez możliwości cen-
zurowania niewygodnych 

treści przez władzę.
8.

9. czy zdaniem Pana/Pani należy przywrócić wiek 7 lat jako wiek, w którym 
dzieci idą do szkoły? Tak Tak nie nie nie nie nie Tak nie Tak nie Tak wybór rodziców. Tak

rodzice powinni sami  
decydować.

nie. 9.

10. czy zdaniem Pana/Pani ubezpieczenia rolników w KRUS powinny być 
nadal dotowane przez państwo?

Tak, gdyż państwo dotu-
je wszystkie ubezpieczenia 
społeczne. To sprawa bez-

pieczeństwa socjalnego. Pro-
blem tkwi jedynie w wysoko-

ści dotacji.

Tak - nie nie  tak Tak
Przy gospodar-

stwach do 10 ha. 
Tak.

Tak

System KruS wymaga refor-
my. rolnicy płacący podatek 

dochodowy powinni być  
w ZuS. należy stworzyć sys-

tem ubezpieczeń produkcji rol-
nej od ryzyka wspierany przez 

państwo.

Tak – zależnie od do-
chodów i wielkości go-

spodarstw.

Tak, jak dotowany jest 
przez państwo ZuS.

Tak nie

Tak, bo jeszcze niedawno rolni-
cy oddawali ziemię do Skarbu 
Państwa i dostawali bardzo ni-
ską emeryturę. Dzisiaj państwo 
tę ziemię sprzedaje z ogrom-

nym zyskiem, stąd wsparcie po-
winno być utrzymane.

Tak. 10.

11. czy zdaniem Pana/Pani Polska powinna zobowiązać się do przyjmowa-
nia dodatkowych kwot emigrantów z Syrii, Iraku i krajów afryki (ponad już 
zadeklarowane)?

Obecnie nie. w przyszłości, 
zależnie od sytuacji w euro-

pie i na świecie.
nie - nie nie tak nie nie nie

Pomagać należy, ale trzeba się 
zastanawiać nad możliwościa-
mi budżetowymi państwa i li-
czyć z ryzykiem terroryzmu.

nie nie nie nie

w Polsce obawiamy się emi-
grantów z powodu innej wiary, 
kultury i tradycji. Boimy się też 
wpuszczenia do Polski terrory-
stów pod przykrywką emigracji.

nie. 11.

12. czy Polska powinna ograniczyć przyjmowanie emigrantów wyłącznie 
do chrześcijan, a całkowicie wykluczyć muzułmanów?

nie, choć powinno się pre-
ferować (!) osoby jak najbar-
dziej zbliżone do nas kultu-
rowo. To ważna sprawa dla 
późniejszej asymilacji imi-

grantów.

Tak! nie nie

nie da się jednoznacz-
nie odpowiedzieć na 

tak sformułowane 
pytanie.

nie Tak nie nie
nie, nie jest to zgodne z moimi 
zasadami tolerancji, nie tylko 
religijnej, to dyskryminacja!

nie Tak nie
nie powinna przyjmować  

w ogóle.

Ludzie w nieszczęściu są tacy 
sami, ale trzeba bardzo dokład-
nie badać czy nie wpuszcza się 

terrorystów.

emigrantów powinniśmy 
przyjmować tylko chrześci-
jan, dopuszczam przyjmo-
wanie muzułmanów pod 

warunkiem, że są to uchodź-
cy, którym w ich kraju grozi 
niebezpieczeństwo prześla-

dowania.

12.

13. czy Pana/Pani zdaniem rząd podejmując decyzję o przyjęciu imigran-
tów do Polski, wbrew wcześniejszym ustaleniom grupy wyszehradzkiej, 
zdradził kraje wchodzące w jej skład?

Tak. w ten sposób podważy-
liśmy zaufanie państw Grupy 

wyszehradzkiej do Polski  
i okazaliśmy się nieprzewidy-
walni. Zyskaliśmy za to nieco 

u niemców.

Tak! nie nie nie nie nie Tak nie nie nie

w tej grupie każdy gra 
w swoją stronę, nas 

wcześniej też kilkukrot-
nie pozostawiono sa-

mych sobie.

nie

używanie w tej sprawie słowa 
zdrada, z całym jej zabarwie-
niem emocjonalnym, jest nad-
użyciem. wystarczy określenie: 

to nie było rozsądne. 

Brak jasnej odpowiedzi – red. Tak. 13.

14. czy proponowana w kampanii wyborczej przez PiS forma pomocy rodzi-
nom w wysokości 500 zł na dziecko powinna trafić do wszystkich rodzin, 
czy też tylko do najuboższych?

Zgodnie z programem PiS – 
500 zł na każde drugie i ko-
lejne dziecko, a w rodzinach 
ubogich także na pierwsze.

500 zł na każde drugie 
dziecko dla wszystkich, 

bez względu na do-
chód. w odniesieniu do 
pierwszego dziecka ta 
kwota przysługiwałaby 

najuboższym.

-

Do żadnej, trze-
ba stworzyć 

ludziom możli-
wości aby pra-

cowali za godne 
wynagrodzenie

„Lepiej podać wędkę 
niż rybę.”

nie
Tylko dla naj-
uboższych.

500 zł na każde 
dziecko,  

gdyż wszystkie 
dzieci są nasze

Tylko dla najuboż-
szych.

wspierać należy każdą rodzinę, 
która ma dzieci!

ani jedno ani drugie  
– pomoc powinna być 

rzeczowa, a nie finanso-
wa, wtedy trafi do dzieci, 
a nie na zakup np. pa-

pierosów i alkoholu

Do wszystkich.
Dla rodzin najuboż-

szych.

500 zł powinno trafić  
do każdej rodziny,  

dla każdego dziecka.

należy wspierać najuboższych, 
bogacze sami sobie poradzą.

Do wszystkich. 14.

15. czy poparłby Pan/Pani ustawę, w której finansowanie lekcji religii nie 
pochodziłoby z budżetu państwa, ale ze środków kościelnych i która na-
kazywałaby wycofanie tych zajęć ze szkół i przeniesienie ich do sal para-
fialnych?

nie nie - nie Tak! Bardzo popieram. tak
Poddałabym 
pod referen-

dum.
Tak Tak Tak nie nie nie Tak

Chociaż bardzo mile wspomi-
nam lekcje religii w salach pa-
rafialnych, to teraz religia jest 
w szkole i nie ma sensu tego 

zmieniać.

nie. 15.

16. czy Pana/Pani zdaniem Polska powinna w sposób stanowczy zadbać  
o prawa Polaków na Litwie, poprzez naciski na rząd litewski oraz przygoto-
wując dla nich program pomocowy?

Tak Tak - Tak Tak tak Tak nie Tak Tak Tak Tak Tak Tak. i nie tylko na Litwie...

Tak. To przykro, że musimy wal-
czyć o prawa Polaków na Litwie 

i to teraz, gdy wszyscy jeste-
śmy w ue.

Tak. 16.

17. czy poprze Pan/Pani plan reformy oświaty i likwidację szkół gimnazjal-
nych i powrót do 8-klasowych szkół podstawowych?

To wymaga pogłębionych 
analiz. Samorządy poniosły 
ogromne koszty reformy, te-

raz byłyby kolejne. ad hoc ra-
czej nie, choć nie wykluczam 

poparcia reformy systemu 
oświaty w ogóle.

Tak nie Tak Tak nie nie Tak Tak

Jestem zwolennikiem innego 
rozwiązania, ponieważ to wią-

że się ze zbyt dużymi kosztami, 
choć gimnazja nigdy nie były 

dobre, ale to raczej ze względu 
na niedotrzymanie warunków 

proponowanych reform.

Tak Tak nie Tak

Z mojego doświadczenia sys-
tem podstawówki 8-klasowej 

był dobry, a potem dziecko wy-
bierało dalszą edukację. Trze-
ba jednak policzyć koszty tej 

reformy, dopiero wtedy można 
udzielić sensownej odpowiedzi.

nie. 17.

18. czy przepisy dotyczące in vitro w obecnej postaci Pana/Panią zadowa-
la? czy widzi Pan/Pani konieczność jej zmiany?

Potrzeba zmiany tych prze-
pisów.

Konieczne są zmiany. - Tak Zadowolona. tak nie nie
na pierwszą część py-

tania – tak,  
na drugą – nie.

Jestem zwolennikiem wolności 
wyboru i uważam, że sprawa 
in vitro jest indywidualną kwe-
stią rodzin podejmujących ta-

kie decyzje.

Tak Potrzeba zmian. Zadowala. Tak, zadowala.

nie ma idealnego rozwiązania 
prawnego. Pojawia się pytanie: 

do jakiego stopnia człowiek 
może zabawiać się w Stwórcę

Konieczność zmiany. 18.

19. czy uważa Pan/Pani, że ujawnione nagrania z restauracji „Sowa i Przy-
jaciele” dowodzą: 
a) tego, że obecna władza jest skompromitowana,
b) skompromitowana jest cała klasa polityczna.
Proszę wybrać właściwą, zdaniem Pana/Pani, odpowiedź.

a) Tak
b) nie

a) - b b b b b b

różni politycy się kompromitu-
ją, niektórzy nie zostali na tym 
przyłapani, dlatego należy coś 
w polityce zmienić i głosować 
na ludzi, a nie na partie poli-

tyczne.

b

Skompromitowana 
jest większość klasy 
politycznej szczebla 

centralnego, potrzeba 
nowych osób z krę-

gosłupem moralnym 
i doświadczeniem ze 
szczebla samorządo-

wego.

b a
wszyscy się skompromitowali, 
to bardzo smutne dla naszego 

państwa.
b 19.

20. w sprawie ukraińskiej Polska powinna:
a) nadal bezwzględnie wspierać Ukrainę w jej walce o niepodległość, gdyż 

leży to w naszym strategicznym interesie,
b) uzależnić wspieranie Ukrainy od uznania przez Ukraińców odpowiedzial-

ności za Rzeź wołyńską.
Proszę wybrać właściwą, zdaniem Pana/Pani, odpowiedź.

a) Tak;
b) nie. historia stosunków 
polsko-ukraińskich, choćby 

najbardziej bolesna, powinna 
być przedmiotem rozmów bi-
lateralnych i nie może w spo-
sób bezwzględny wpływać na 
współczesne budowanie sys-
temu bezpieczeństwa Polski.

b) - a a a a a b
należy wspierać ukrainę, ale li-

czyć się z konsekwencjami!
a

uzależnić wsparcie dla 
ukrainy od większe-
go otworzenia się na 

współpracę gospodar-
czą z Polską i trakto-
wania Polski jako ich 
najpoważniejszego 

partnera w Zachodniej 
europie.

a

Pytanie wskazuje jakoby jedy-
nym determinantem we wspie-
raniu ukrainy było uznanie lub 
brak uznania rzezi wołyńskiej.

Powinniśmy wspierać ukrainę, 
ale obawiam się, że jesteśmy  
w tym coraz bardziej osamot-

nieni, bo wielcy tego świata już 
się dogadali gospodarczo poza 

naszymi plecami.

a 20.
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Przed wyborami: Co myślą kandydaci      w ważnych dla nas kwestiach
Pytanie tadeusz Woźniak,  

pis - solidarna polska
Marek znyk, 

 pis

Danuta  
zakrzewska, 

po

kamil sobol, 
po

ada heichman,  
po

Bogusława  
Bereżewska, 

po

edyta  
strumian, 

po

Maria przytulska, 
zjednoczona  

Lewica

cezary olejniczak,  
zjednoczona 

Lewica

Małgorzata Mosińska, 
zjednoczona Lewica

zofia rogowska- 
tylman, psL

paweł Bejda,  
psL

tadeusz Gajda,  
psL

Wojciech Węgrzynowski,   
psL

andrzej Górczyński,  
bezpartyjny  

(kandyduje z listy psL)

Wojciech Brzeski,  
bezpartyjny  

(kandyduje z listy psL)

Nr 
pyt.

1. czy uważa Pan/Pani, że dotychczasowy rząd stwarza dobre warunki dla 
rozwoju rodzimej, polskiej przedsiębiorczości? Tak nie Tak nie nie tak Tak nie nie nie Tak

Tak, ale zawsze można 
więcej.

nie

żaden dotychczasowy rząd 
nie stwarzał dobrych warun-

ków dla rozwoju przedsiębior-
czości.

Brak jasnej odpowiedzi – red. nie 1.

2. czy jest Pan/Pani za wprowadzeniem w Polsce możliwości zawierania 
„małżeństw” homoseksualnych oraz adopcji dzieci przez pary homoseksu-
alne?

nie nie - nie Tak tak nie nie nie
Małżeństwa – tak,  

adopcja – nie.
nie nie nie

Związki homoseksualne tak, 
dzieci w tych związkach tak 

pod warunkiem, że urodzą się  
w wyniku kontaktów płciowych 

partnerów żyjących w tych 
związkach.

Jestem przeciwny małżeń-
stwom homoseksualnym, a 
szczególnie adopcji dzieci 

przez takie pary. Dzieci powin-
ny mieć i mamę i tatę, bez za-
stanawiania się kto jest kim.

nie 2.

3. czy należy podwyższyć czy obniżyć, a może pozostawić na tym samym 
poziomie kwotę „wolną od przestępstwa”, która rośnie wraz z płacą mini-
malną? (złodzieje, którzy ukradną rzeczy warte mniej niż 25% płacy mini-
malnej nie odpowiadają jak za przestępstwo, ale jak za wykroczenie).

Obniżyć.
Pozostawić na tym sa-

mym poziomie.
- Obniżyć Pozostawić  tak

Pozostawić na 
obecnym po-

ziomie.
Obniżyć. Obniżyć.

Pozostawić na tym samym po-
ziomie.

Pozostawić na tym sa-
mym poziomie.

Obniżyć
w przypadku recy-

dywy zaostrzyć.
Obniżyć. Brak jasnej odpowiedzi – red.

Zostawić na tym samym 
poziomie.

3.

4. czy jest Pan/Pani za legalizacją w Polsce posiadania i używania marihu-
any lub innych „miękkich” narkotyków? nie nie

Tylko i wyłącznie do 
celów medycznych 
według wskazań  

i pod kontrolą lekarza.

nie
a czy zakazany owoc 
nie jest bardziej po-

żądany?
nie nie nie

Tak – w celach lecz-
niczych.

Tak, o ile służą do celów lecz-
niczych.

nie, marihuana do ce-
lów leczniczych – tak.

nie nie Tak nie nie. 4.

5. czy powinny zostać utrzymane czy zlikwidowane przywileje nauczycieli, 
zapisane w ustawie zwanej Kartą Nauczyciela?

Jestem za utrzymaniem Karty 
nauczyciela.

Powinny zostać utrzy-
mane.

- Zostawione. Zlikwidowane. tak
Tak – powinny 
zostać utrzy-

mane.
utrzymane.

Powinny być utrzy-
mane.

utrzymane.

Powinny być zweryfiko-
wane i dostosowane do 
obecnych realiów w ści-
słej współpracy ze śro-
dowiskiem nauczycieli.

utrzymane. utrzymane. Zlikwidowane.
Karta nauczyciela powinna 

zostać.
Karta powinna być utrzyma-
na ale poddana modyfikacji.

5.

6. czy jest Pan/Pani za przywróceniem wieku emerytalnego do poprzedniej 
wysokości? Przy świadomości, że wiązać się to będzie ze znacznie niższy-
mi emeryturami.

Tak Tak nie Tak Tak nie nie Tak Tak

Obniżenie wieku emerytalne-
go dla kobiet do 35 lat pracy, 
dla mężczyzn do 40, chyba, 

że ktoś czuje się na siłach pra-
cować.

nie
Możliwość odejścia na 

emeryturę po 40 la-
tach pracy.

Możliwość wyboru 
przez pracownika.

nie

Tak. nie mogę sobie wyobrazić 
pracy w niektórych zawodach 
aż do utraty sił. na nasze eme-
rytury i tak będziemy musieli 

sobie odłożyć.

nie, ale powinna być możli-
wość wcześniejszego przej-
ścia na emeryturę przy po-
siadaniu odpowiedniego 

stażu pracy.

6.

7. czy zdaniem Pana/Pani powinno być możliwe przekazywanie prowadze-
nia tych szkół podstawowych, których samorządy nie są w stanie utrzymy-
wać, zawiązywanym przez ludzi stowarzyszeniom?

Tak Tak Tak Tak Tak tak nie nie Tak
Jestem przeciwnikiem prywaty-

zacji szkół publicznych.
nie Tak Tak Tak Tak Tak. 7.

8. czy jest Pan/Pani za zaostrzeniem przepisów prawa internetowego, które 
z jednej strony ułatwiłyby walkę z przestępstwami takimi jak np.: cyberprze-
moc, pornografia dziecięca czy piractwo, a z drugiej narażałyby obywateli 
na zwiększoną inwigilację i otwierałyby przed władzą furtkę do próby cen-
zurowania niewygodnych treści?

Tak nie - Tak

Kłaść większy nacisk 
na edukację i uświa-
damianie zagrożeń. 

Skuteczniej zabezpie-
czać portale rządowe

.

nie nie Tak
na pierwszą część  

pytania – tak,  
na drugą – nie.

inwigilacja – nie,  
cyberprzemoc należy wychwy-

tywać i  surowo karać.
Tak

Zaostrzyć, bez inwigila-
cji i cenzury obywateli.

nie
Jestem za zaostrzeniem pra-

wa internetowego z ogranicze-
niem inwigilacji i cenzurowania

Tak. Trzeba kontrolować co się 
dzieje w sieci, bo za bardzo ro-

śnie tam przestępczość.

Tak, ale bez możliwości cen-
zurowania niewygodnych 

treści przez władzę.
8.

9. czy zdaniem Pana/Pani należy przywrócić wiek 7 lat jako wiek, w którym 
dzieci idą do szkoły? Tak Tak nie nie nie nie nie Tak nie Tak nie Tak wybór rodziców. Tak

rodzice powinni sami  
decydować.

nie. 9.

10. czy zdaniem Pana/Pani ubezpieczenia rolników w KRUS powinny być 
nadal dotowane przez państwo?

Tak, gdyż państwo dotu-
je wszystkie ubezpieczenia 
społeczne. To sprawa bez-

pieczeństwa socjalnego. Pro-
blem tkwi jedynie w wysoko-

ści dotacji.

Tak - nie nie  tak Tak
Przy gospodar-

stwach do 10 ha. 
Tak.

Tak

System KruS wymaga refor-
my. rolnicy płacący podatek 

dochodowy powinni być  
w ZuS. należy stworzyć sys-

tem ubezpieczeń produkcji rol-
nej od ryzyka wspierany przez 

państwo.

Tak – zależnie od do-
chodów i wielkości go-

spodarstw.

Tak, jak dotowany jest 
przez państwo ZuS.

Tak nie

Tak, bo jeszcze niedawno rolni-
cy oddawali ziemię do Skarbu 
Państwa i dostawali bardzo ni-
ską emeryturę. Dzisiaj państwo 
tę ziemię sprzedaje z ogrom-

nym zyskiem, stąd wsparcie po-
winno być utrzymane.

Tak. 10.

11. czy zdaniem Pana/Pani Polska powinna zobowiązać się do przyjmowa-
nia dodatkowych kwot emigrantów z Syrii, Iraku i krajów afryki (ponad już 
zadeklarowane)?

Obecnie nie. w przyszłości, 
zależnie od sytuacji w euro-

pie i na świecie.
nie - nie nie tak nie nie nie

Pomagać należy, ale trzeba się 
zastanawiać nad możliwościa-
mi budżetowymi państwa i li-
czyć z ryzykiem terroryzmu.

nie nie nie nie

w Polsce obawiamy się emi-
grantów z powodu innej wiary, 
kultury i tradycji. Boimy się też 
wpuszczenia do Polski terrory-
stów pod przykrywką emigracji.

nie. 11.

12. czy Polska powinna ograniczyć przyjmowanie emigrantów wyłącznie 
do chrześcijan, a całkowicie wykluczyć muzułmanów?

nie, choć powinno się pre-
ferować (!) osoby jak najbar-
dziej zbliżone do nas kultu-
rowo. To ważna sprawa dla 
późniejszej asymilacji imi-

grantów.

Tak! nie nie

nie da się jednoznacz-
nie odpowiedzieć na 

tak sformułowane 
pytanie.

nie Tak nie nie
nie, nie jest to zgodne z moimi 
zasadami tolerancji, nie tylko 
religijnej, to dyskryminacja!

nie Tak nie
nie powinna przyjmować  

w ogóle.

Ludzie w nieszczęściu są tacy 
sami, ale trzeba bardzo dokład-
nie badać czy nie wpuszcza się 

terrorystów.

emigrantów powinniśmy 
przyjmować tylko chrześci-
jan, dopuszczam przyjmo-
wanie muzułmanów pod 

warunkiem, że są to uchodź-
cy, którym w ich kraju grozi 
niebezpieczeństwo prześla-

dowania.

12.

13. czy Pana/Pani zdaniem rząd podejmując decyzję o przyjęciu imigran-
tów do Polski, wbrew wcześniejszym ustaleniom grupy wyszehradzkiej, 
zdradził kraje wchodzące w jej skład?

Tak. w ten sposób podważy-
liśmy zaufanie państw Grupy 

wyszehradzkiej do Polski  
i okazaliśmy się nieprzewidy-
walni. Zyskaliśmy za to nieco 

u niemców.

Tak! nie nie nie nie nie Tak nie nie nie

w tej grupie każdy gra 
w swoją stronę, nas 

wcześniej też kilkukrot-
nie pozostawiono sa-

mych sobie.

nie

używanie w tej sprawie słowa 
zdrada, z całym jej zabarwie-
niem emocjonalnym, jest nad-
użyciem. wystarczy określenie: 

to nie było rozsądne. 

Brak jasnej odpowiedzi – red. Tak. 13.

14. czy proponowana w kampanii wyborczej przez PiS forma pomocy rodzi-
nom w wysokości 500 zł na dziecko powinna trafić do wszystkich rodzin, 
czy też tylko do najuboższych?

Zgodnie z programem PiS – 
500 zł na każde drugie i ko-
lejne dziecko, a w rodzinach 
ubogich także na pierwsze.

500 zł na każde drugie 
dziecko dla wszystkich, 

bez względu na do-
chód. w odniesieniu do 
pierwszego dziecka ta 
kwota przysługiwałaby 

najuboższym.

-

Do żadnej, trze-
ba stworzyć 

ludziom możli-
wości aby pra-

cowali za godne 
wynagrodzenie

„Lepiej podać wędkę 
niż rybę.”

nie
Tylko dla naj-
uboższych.

500 zł na każde 
dziecko,  

gdyż wszystkie 
dzieci są nasze

Tylko dla najuboż-
szych.

wspierać należy każdą rodzinę, 
która ma dzieci!

ani jedno ani drugie  
– pomoc powinna być 

rzeczowa, a nie finanso-
wa, wtedy trafi do dzieci, 
a nie na zakup np. pa-

pierosów i alkoholu

Do wszystkich.
Dla rodzin najuboż-

szych.

500 zł powinno trafić  
do każdej rodziny,  

dla każdego dziecka.

należy wspierać najuboższych, 
bogacze sami sobie poradzą.

Do wszystkich. 14.

15. czy poparłby Pan/Pani ustawę, w której finansowanie lekcji religii nie 
pochodziłoby z budżetu państwa, ale ze środków kościelnych i która na-
kazywałaby wycofanie tych zajęć ze szkół i przeniesienie ich do sal para-
fialnych?

nie nie - nie Tak! Bardzo popieram. tak
Poddałabym 
pod referen-

dum.
Tak Tak Tak nie nie nie Tak

Chociaż bardzo mile wspomi-
nam lekcje religii w salach pa-
rafialnych, to teraz religia jest 
w szkole i nie ma sensu tego 

zmieniać.

nie. 15.

16. czy Pana/Pani zdaniem Polska powinna w sposób stanowczy zadbać  
o prawa Polaków na Litwie, poprzez naciski na rząd litewski oraz przygoto-
wując dla nich program pomocowy?

Tak Tak - Tak Tak tak Tak nie Tak Tak Tak Tak Tak Tak. i nie tylko na Litwie...

Tak. To przykro, że musimy wal-
czyć o prawa Polaków na Litwie 

i to teraz, gdy wszyscy jeste-
śmy w ue.

Tak. 16.

17. czy poprze Pan/Pani plan reformy oświaty i likwidację szkół gimnazjal-
nych i powrót do 8-klasowych szkół podstawowych?

To wymaga pogłębionych 
analiz. Samorządy poniosły 
ogromne koszty reformy, te-

raz byłyby kolejne. ad hoc ra-
czej nie, choć nie wykluczam 

poparcia reformy systemu 
oświaty w ogóle.

Tak nie Tak Tak nie nie Tak Tak

Jestem zwolennikiem innego 
rozwiązania, ponieważ to wią-

że się ze zbyt dużymi kosztami, 
choć gimnazja nigdy nie były 

dobre, ale to raczej ze względu 
na niedotrzymanie warunków 

proponowanych reform.

Tak Tak nie Tak

Z mojego doświadczenia sys-
tem podstawówki 8-klasowej 

był dobry, a potem dziecko wy-
bierało dalszą edukację. Trze-
ba jednak policzyć koszty tej 

reformy, dopiero wtedy można 
udzielić sensownej odpowiedzi.

nie. 17.

18. czy przepisy dotyczące in vitro w obecnej postaci Pana/Panią zadowa-
la? czy widzi Pan/Pani konieczność jej zmiany?

Potrzeba zmiany tych prze-
pisów.

Konieczne są zmiany. - Tak Zadowolona. tak nie nie
na pierwszą część py-

tania – tak,  
na drugą – nie.

Jestem zwolennikiem wolności 
wyboru i uważam, że sprawa 
in vitro jest indywidualną kwe-
stią rodzin podejmujących ta-

kie decyzje.

Tak Potrzeba zmian. Zadowala. Tak, zadowala.

nie ma idealnego rozwiązania 
prawnego. Pojawia się pytanie: 

do jakiego stopnia człowiek 
może zabawiać się w Stwórcę

Konieczność zmiany. 18.

19. czy uważa Pan/Pani, że ujawnione nagrania z restauracji „Sowa i Przy-
jaciele” dowodzą: 
a) tego, że obecna władza jest skompromitowana,
b) skompromitowana jest cała klasa polityczna.
Proszę wybrać właściwą, zdaniem Pana/Pani, odpowiedź.

a) Tak
b) nie

a) - b b b b b b

różni politycy się kompromitu-
ją, niektórzy nie zostali na tym 
przyłapani, dlatego należy coś 
w polityce zmienić i głosować 
na ludzi, a nie na partie poli-

tyczne.

b

Skompromitowana 
jest większość klasy 
politycznej szczebla 

centralnego, potrzeba 
nowych osób z krę-

gosłupem moralnym 
i doświadczeniem ze 
szczebla samorządo-

wego.

b a
wszyscy się skompromitowali, 
to bardzo smutne dla naszego 

państwa.
b 19.

20. w sprawie ukraińskiej Polska powinna:
a) nadal bezwzględnie wspierać Ukrainę w jej walce o niepodległość, gdyż 

leży to w naszym strategicznym interesie,
b) uzależnić wspieranie Ukrainy od uznania przez Ukraińców odpowiedzial-

ności za Rzeź wołyńską.
Proszę wybrać właściwą, zdaniem Pana/Pani, odpowiedź.

a) Tak;
b) nie. historia stosunków 
polsko-ukraińskich, choćby 

najbardziej bolesna, powinna 
być przedmiotem rozmów bi-
lateralnych i nie może w spo-
sób bezwzględny wpływać na 
współczesne budowanie sys-
temu bezpieczeństwa Polski.

b) - a a a a a b
należy wspierać ukrainę, ale li-

czyć się z konsekwencjami!
a

uzależnić wsparcie dla 
ukrainy od większe-
go otworzenia się na 

współpracę gospodar-
czą z Polską i trakto-
wania Polski jako ich 
najpoważniejszego 

partnera w Zachodniej 
europie.

a

Pytanie wskazuje jakoby jedy-
nym determinantem we wspie-
raniu ukrainy było uznanie lub 
brak uznania rzezi wołyńskiej.

Powinniśmy wspierać ukrainę, 
ale obawiam się, że jesteśmy  
w tym coraz bardziej osamot-

nieni, bo wielcy tego świata już 
się dogadali gospodarczo poza 

naszymi plecami.

a 20.
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Pielgrzymi, odmawiając różaniec, zmierzają w stronę sanktuarium MB Pocieszycielki Strapionych. 

Domaniewice | Pielgrzymka Kół żywego różańca

Złączeni w modlitwie różańcowej
3 października przedstawi-

ciele Kół Żywego Różańca z 67 
parafii diecezji łowickiej wzięli 
udział w tradycyjnej pielgrzymce 
do Domaniewic. Tak dużej liczby 
przedstawicieli poszczególnych 
parafii nie było jeszcze nigdy  
w historii tej pielgrzymki, organi-
zowanej po raz 11.

Msza święta koncelebrowa-
na została odprawiona w koście-
le pw. św. Barłomieja pod prze-
wodnictwem ks. bp. Andrzeja F. 
Dziuby. Kościół wypełnił się po 
brzegi wiernymi, wielu z nich 

musiało uczestniczyć we mszy, 
stojąc na placu pod kościołem. 

Po mszy wszyscy jej uczestni-
cy przeszli w uroczystej procesji 
ulicami Domaniewic do sanktu-
arium Matki Bożej Pocieszyciel-
ki Strapionych. Wierni szli w niej, 
odmawiając różaniec. Wielu 
trzymało różańce w dłoniach.

Przy sanktuarium modlitwę 
Anioł Pański odmówił proboszcz 
miejscowej parafii – ks. Krzysz-
tof Osiński.

Parafianie przygotowali dla 
pątników smaczny poczęstunek.

– Chcemy, aby pielgrzymi mo-
gli się nie tylko wymodlić, ale też 
porządnie ugościć – mówiła nam 
Stanisława Baleja, jedna z para-
fianek z Domaniewic biorących 
udział w przygotowaniu poczę-
stunku. – Cieszymy się, że jest 
taka pielgrzymka, bo to duże wy-
różnienie dla naszej parafii i na-
szej miejscowości. Zawsze piel-
grzymi przynoszą ze sobą piękną 
pogodę, tak jak dzisiaj, to już 
niemal reguła! Szacuje się, że  
w pielgrzymce wzięło udział 
przeszło 2500 wiernych.     tm
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wiskitki, Łowicz | Kongres Odnowy w Duchu Świętym

Nawracajcie się i wierzcie w Ewangelię
9 i 10 października w Wiskit-

kach i w Łowiczu odbędzie się 
XVIII Kongres Odnowy w Du-
chu Świętym Diecezji Łowickiej. 
Rozpocznie się w piątek o godz. 
17.15 różańcem w kościele pa-
rafialnym w Wiskitkach, zakoń-
czy w niedzielę około godz. 16. 
po mszy św. w kaplicy łowickie-
go seminarium, której przewodni-
czyć będzie bp Andrzej Dziuba. 

Hasło tegorocznego kongresu 
brzmi „Nawracajcie się i wierzcie 
w Ewangelię”. Gościem pierw-
szego dnia będzie abp. Józef Gó-
rzyński, do niedawna biskup po-

mocniczy diecezji warszawskiej, 
obecnie pracujący w archidiecezji 
warmińskiej. Będzie przewodni-
czył mszy św. o godz. 18.30 i wy-
głosi na niej kazanie. Po liturgii, 
około godz. 20, będzie prowadził 
konferencję pt. „Eucharystia we-
zwaniem do wiary i nawrócenia”. 

Drugiego dnia kongresu roz-
poczyna się zawiązaniem wspól-
noty w Wyższym Seminarium 
Duchownym w Łowiczu. O godz. 
10.00 rozpocznie się modlitwa 
o przebaczenie wzajemnych 
krzywd, którą poprowadzi egzor-
cysta ks. Mirosław Romanowski.  

W godz. 11-12 odbędzie się 
konferencja pt. „Ewangelizacja 
poprzez świadectwo życia” popro-
wadzona przez ks. Jacka Skrobi-
sza, w godz. 12-12.40 swoje świa-
dectwa wiary przedstawiać będzie 
młodzież, małżeństwo, zakonnik 
oraz wdowa konsekrowana.  

Po świadectwach zaplanowano 
15-minutową przerwę, a po niej 
przygotowania do mszy św., któ-
ra rozpocznie się o godz. 14.30,  
a którą sprawować będzie bp. 
Dziuba. Po jej zakończeniu po-
błogosławi on uczestników liturgii  
i zakończy kongres.  mwk 

Łowicz | Dzień Papieski

Jan Paweł II – 
Patron Rodziny
Tradycyjnie już w Łowiczu 
obchody Dnia Papieskiego, 
który przypada  
11 października, rozłożono 
na dwa dni.

W sobotę 10 października od-
będzie się konkurs recytatorski  
z udziałem młodzieży z całej die-
cezji łowickiej. W niedzielę – 
msza św. w katedrze oraz Bieg 
Papieski. 

Konkurs recytatorski poprzedzi 
rejestracja jego uczestników, któ-

ra ruszy o godz. 8.30 w kościele 
Matki Bożej Nieustającej Pomo-
cy na Korabce w Łowiczu. Sam 
konkurs, którego tematem ma być 
hasło tegorocznego Dnia Papie-
skiego „Jan Paweł II – Patron Ro-
dziny” rozpocznie się o godz. 9. 
Po występach młodzież ma za-
planowaną przerwę na obiad  
w szkole przy ul. Grunwaldzkiej. 
Podsumowanie konkursu i wrę-
czenie nagród przewidziano na 13.

W niedzielę 11 październi-
ka prowadzona będzie kwesta na 

Fundację Dzieło Nowego Tysiąc-
lecia, która pomaga zdolnej mło-
dzieży z niezamożnych rodzin. 

Główna msza św. w Dniu Pa-
pieskim odprawiona zostanie  
o godz. 12 w katedrze. Do wzię-
cia udziału w niej zaproszone są 
poczty sztandarowe. Po jej zakoń-
czeniu zaplanowano spotkanie 
pod pomnikiem Jana Pawła II na 
Starym Rynku. 

Bieg Papieski wyruszy z Brat-
kowic o godz. 15, ale zbiórka 
uczestników zaplanowana jest  
o 14.45. Trasa biegu prowadzić 
będzie ulicami: Papieską, Jana 
Pawła II, Stanisławskiego, No-
wym Rynkiem, Kozią i Podrzecz-
ną na Stary Rynek. 

Zakończenie biegu pod po-
mnikiem Papieża – Rybaka oko-
ło godz. 15.30, następnie 10 minut 
później zostanie tam wykonane 
pamiątkowe zdjęcie.  mwk
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Łowicz | Język angielski dla Księżaków i Księżanek

Lekcje językowe i wycieczka
Od sierpnia do końca września 

trwały zajęcia z języka angielskie-
go zorganizowane w ramach pro-
jektu „Język angielski dla Księża-
ków i Księżanek”. Odbywały się 
one w biurze Platformy Obywa-
telskiej na os. Kostka, skorzystało 
z nich 50 mieszkańców Łowicz 
i okolic. 

Projekt zakończył się 27 wrze-
śnia wycieczką do Warszawy, 
podczas której grupa odwiedzi-
ła Muzeum Powstania Warszaw-
skiego oraz Stare Miasto.

Kurs był pomysłem niefor-
malnej grupy Nowoczesne Cen-
trum Edukacji, która pozyskała 
unijną dotację w ramach konkur-
su „Grant na lepszy start”. Gru-
pę utworzyli radni miejscy Paweł 
Pięta i Mariusz Siewiera oraz Ka-
tarzyna Skierska-Pięta. Z powodu 
dużego zainteresowania projek-
tem, zapowiadają oni, że w przy-
szłości będą się starali występo-
wać o kolejne dotacje na edukację 
różnych grup wiekowych miesz-
kańców Łowicza. 

– Nigdy wcześniej nie uczy-
łam się angielskiego, a zajęcia 
były bardzo zachęcające – powie-
działa nam Zofi a Czubak, hafciar-
ka i członkini Zespołu Śpiewa-
czego Ksinzoki, z którego kilka 

osób zdecydowało się zapisać na 
kurs. Doświadczenie to było dla 
niej trochę trudne, ponieważ lek-
torka przekazywała bardzo dużo 
wiedzy naraz, a ona po zajęciach, 
w domu, miała mało czasu na to, 
aby sobie wszystko na spokojnie 
powtarzać. Podobała się jej nato-
miast atmosfera, ponieważ prowa-
dząca zajęcia pomagała i zachę-
cała, aby nie wstydzić się mówić. 
Cieszy się, że nauczyła się podsta-
wowych zwrotów i liczebników. 
– Naprawdę to były ciekawe lek-

cje, fajny początek – podsumo-
wała pani Zofi a. Bała się jednak 
zadeklarować, czy chciałaby je 
kontynuować – ale to tylko z po-
wodu braku czasu. 

Zajęcia podobały się też Ur-
szuli Okrasce. – To był mój 
pierwszy kontakt z angielskim, 
bo w szkole uczyłam się tylko ro-
syjskiego. Warto było spróbować 
– powiedziała nam. Bardzo jej się 
podobały metody pracy lektorki, 
ale przyznała nam, że ona sama 
nie bardzo się do kursu przyłoży-

ła, więc też wiele się nie nauczy-
ła. Dodała też, że dużo więcej 
skorzystała na kursie komputero-
wym, na który w ubiegłym roku 
chodziła do Biblioteki Powiato-
wej. Tamte zajęcia dużo bardziej 
przypadły jej do gustu, miała 
większe chęci do nauki i szybko 
widziała efekty. – Ale w sumie: 
to nic straconego. Mam notatki, 
więc może jeszcze kiedyś przy-
siądę do nich – powiedziała nam 
tytułem podsumowania.

Zarówno Zofi a Czubak, jak 
i Urszula Okraska, powiedziały 
nam, że na zajęciach świetnie ra-
dziła sobie ich koleżanka, Tere-
sa Ciesielska. – Dla mnie to było 
fajne, bo inaczej wygląda nauka 
w szkole, gdy ma się „bat” nad 
sobą, a inaczej na takich zajęciach, 
gdzie poza nauką można spotkać 
się ze znajomymi. Wszyscy je-
steśmy tacy zajęci, że nie mamy 
czasu nawet na to, aby spotkać 
się przy kawie, a przy nauce an-
gielskiego nam się jakoś to udało 
– mówi z uśmiechem. 

Pytana o to, czy chciała-
by uczyć się jeszcze angielskie-
go, przyznaje, że bardzo chętnie. 
– Nauczyłam się wielu słów, 
zwrotów i już czekam na kolejną 
edycję – deklaruje.  mwk 
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ŁoK | Terapia poprzez sztukę

Startują Art Maluchy!
Warsztaty arteterapeutyczne dla 2, 3 i 4-latków 
oraz ich opiekunów, które poprowadzą 
Aneta Pergoł-Dąbrowska z Żyrardowa i Aneta Pędraszewska 
z Łowicza, cieszą się tak dużym zainteresowaniem, 
że już skończyły się na nie zapisy.

Projekt jest realizowany w ra-
mach Małych Grantów 2015. Za-
jęcia startują już w niedzielę. 

– Zapraszamy na zabawy ze 
sztuką. Naszym celem jest przede 
wszystkim stworzenie przestrze-
ni do edukacji i stymulacji arty-
stycznej dzieci poprzez artetera-
pię, pedagogikę zabawy oraz ruch 
rozwijający Weroniki Sherborne 
– zachęcają do zapisywania się 
organizatorki. Obie panie posia-
dają przygotowanie pedagogiczne 
i pracują metodą arteterapii. 

Zajęcia będą miały charakter 
warsztatowy. – Są to zajęcia pla-
styczne, w trakcie których dzieci 
poprzez wykonywanie różnych 
prac z użyciem farb i materia-
łów plastycznych rozwijają swoje 
zdolności poznawcze i zaczynają 
lepiej rozumieć siebie i otacza-
jących ich świat. Arteterapia ba-
zuje na dwóch równoważnych 
elementach: sztuce (twórczości) 
i terapii – wyjaśniła Aneta Per-
goł-Dąbrowska, która z wy-
kształcenia jest pedagogiem spe-
cjalnym. 

Pierwsze zajęcia zatytuło-
wane „Ja i ty – poznajemy sie-
bie” odbędą się już w niedzielę, 
11 października, o godz. 11.00, 
w Łowickim Ośrodku Kultury. 
W cyklu dwugodzinnych zajęć 
weźmie udział 16 dzieci, a każ-
de z nich będzie pod opieką ro-
dzica. 

– Każde spotkanie to integra-
cja rodziców z dziećmi w trak-
cie działalności artystycznej. Pro-
gram został opracowany z myślą 
o aktywizacji nie tylko pod-
opiecznych, ale także ich rodzi-
ców – mówią o projekcie organi-
zatorki. 

Po raz kolejny grupa spotka 
się 18 października na warszta-
tach zatytułowanych „Mam cia-
ło – poznajemy swoje ciało”. 
Spotkania będą odbywały się 
co niedzielę, zawsze o godz. 
11.00. Zajęcia zakończą się 22 
listopada. 

Udział w cyklu sześciu spo-
tkań kosztuje niewiele, bo 50 zł 
– jak widać koszt ten nie odstra-
szył zainteresowanych.  aa 

bratoszewice
Olimpiada 
o gospodarstwie 
domowym

Do 20 października trwa przyj-
mowanie zgłoszeń do wojewódz-
kiej olimpiady wiedzy o wiejskim 
gospodarstwie domowym, której 
organizatorem jest ŁODR w Bra-
toszewicach. Eliminacje oddzia-
łowe rozegrane zostaną 22 paź-
dziernika, a fi nał – 26 listopada 
w Bratoszewicach. W olimpia-
dzie mogą brać udział wszystkie 
chętne gospodynie. Konkurs doty-
czy: zasad zdrowego i racjonalne-
go odżywiania, ekologii i ochrony 
środowiska, agroturystyki i tury-
styki wiejskiej, zagród edukacyj-
nych, produktów tradycyjnych 
i regionalnych, dziedzictwa kul-
turowego oraz podstawowej wie-
dzy z zakresu unijnych dotacji. 
Na zwyciężczynie czekają nagro-
dy rzeczowe. Mieszkanki rejonów 
Głowna, Strykowa i Dmosina 
mogą zaczerpnąć bliższych infor-
macji pod nr tel. 42/719-89-28.  ljs

aby zdrowo żyć | radzi dietetyk

Gluten – nasz wróg czy przyjaciel? (I)

Gluten to mieszanina białek 
gliadyny i gluteniny. Występuje 
w zbożach takich jak: pszenica 
(zwykła, orkisz, durum, kamut), 
żyto, jęczmień (kasza pęczak, ma-
zurska, perłowa), owies (kasza 
owsiana, płatki owsiane). Dzię-
ki wysokiej zawartości glutenu, 
wzrasta przydatność kulinarna 
mąk uzyskanych ze zbóż gluteno-
wych. Ciasta sporządzane z wyko-
rzystaniem tych mąk są elastycz-
ne, ciągliwe, łatwo rosną, mają 
pulchną konsystencję. W efekcie 
wypieki są pożądanej struktury 
i zadowalają nasze zmysły. Im 
więcej glutenu, tym lepsze wyni-
ki kulinarne. 

Dr William Davis zauwa-
żył jednak zbieżność, że wraz ze 
wzrostem spożycia pszenicy i in-

nych zbóż glutenowych, głównie 
odmian hybrydowych, wzrastała 
częstość alergii czy nietolerancji 
pszenicy, w tym glutenu i innych 
zbóż glutenowych.

co to jest 
hybrydyzacja?
W latach 60, z powodu strachu 

przed przeludnieniem i głodem 
na świecie, zwiększenie uprawy 
zbóż zaczęto przedstawiać jako 
jedyny ratunek ludzkości, prze-
ciwstawiając ją „szkodliwej” ho-
dowli zwierząt i produkcji mię-
sa. W celu zwiększenia plonu 
poprzez krzyżowanie odmian 
i wieloletnią selekcję, uzyskano 
odmiany hybrydowe, zwane mie-
szańcowymi, które gwarantowały 
wyższe plony.

Hybrydyzacja miała na celu nie 
tylko wyższe plony, ale również 
zmiany w zakresie genów odpo-
wiadających za jakość i ilość glu-
tenu w kierunku wyższej jego za-

wartości i wyższej przydatności 
kulinarnej. 

Tak więc w ciągu ostatnich kil-
kudziesięciu lat nasza tradycyjna 
pszenica zamieniła się w produkt 
hybrydowy – opłacalny, odporny 
i wydajny, ale znacznie odbiegają-
cy od pierwotnej formy. 

nietolerancje 
pokarmowe
Coraz częściej mamy do czy-

nienia ze zjawiskiem nadwraż-
liwości pokarmowej, czyli nie-
prawidłowej reakcji na wybrane 
pokarmy, bądź ich składniki po-
karmowe. Mówimy wówczas 
o alergii lub braku tolerancji da-
nego pokarmu czy składnika po-
karmowego. Znane są 2 typy nad-
wrażliwości, czyli nietolerancji 
pokarmowej: alergiczna i niealer-
giczna. Ta druga często występu-
je w wyniku niedoboru lub braku 
enzymów niezbędnych do trawie-
nia składników pokarmowych, np. 

brak lub niedobór enzymu lakta-
zy wywołuje nadwrażliwość na 
laktozę (cukier mleczny) i może 
mieć charakter przejściowy, np. 
po przebytej chorobie w połącze-
niu z antybiotykoterapią.

Alergiczne typy nietolerancji 
pokarmowych mogą dawać na-
tychmiastowe objawy po spożyciu 
(reakcje, w których biorą udział 
przeciwciała IgE), ale mogą rów-
nież wystąpić z opóźnieniem (re-
akcje IgG zależne). 

jakie są objawy 
alergii na gluten?
Alergia na gluten nie jest tym 

samym co celiakia, ale obie cho-
roby należą do grupy nietoleran-
cji pokarmowych. Co świadczy 
o tym, że mamy do czynienia 
z alergią na gluten? Objawy mogą 
przybierać różne formy, a ich na-
tężenie i stopień uciążliwości zale-
ży od indywidualnych skłonności 
i stanu zdrowia człowieka. 

objawy alergii na gluten:
 zmiany skórne: w postaci 

atopowego zapalenia skóry, po-
krzywki; ze strony układu pokar-

mowego: kolki, wzdęcia, gazy, 
bóle brzucha, wymioty, biegunki; 
ze strony układu oddechowego: 
skurcz oskrzeli, męczący kaszel; 
obrzęk naczyniowo-ruchowy, 
wstrząs anafi laktyczny.

U dorosłych, w przeciwień-
stwie do dzieci, objawy alergii na 
gluten mogą się pojawiać jedynie 
przy jednoczesnym wysiłku fi -
zycznym. Poza tym dorośli cierpią 
przez całe lata, ale do wywołania 
objawów potrzebne są dużo więk-
sze ilości glutenu. Objawy alergii 
na gluten zmieniają się też w za-
leżności od wieku i stanu zdrowia.

Kiedy w wyniku spożycia glu-
tenu występuje reakcja z udziałem 
przeciwciał IgE, objawy alergii 
pojawiają się w ciągu kilku mi-
nut (do godziny) od spożycia, na-
tomiast kiedy występuje reakcja 
z udziałem przeciwciał IgG, mogą 
wystąpić z opóźnieniem, po kil-
ku godzinach, a czasem nawet po 
dwóch dniach od spożycia glute-
nu.

Jak rozpoznać i leczyć nietole-
rancje pokarmowe – w następnym 
artykule. 

Uczestniczki kursu na wycieczce w warszawie. Od lewej: urszula 
Okraska, Marlena Koza, Zofi a Czubak, Teresa Ciesielska i wanda 
Gielniewska. 
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Łowicz | Filmowych propozycji ciąg dalszy 

Klasyki polskiego kina na ekranie
Dyskusyjny Klub Filmowy „Bez Nazwy” działający 
przy Łowickim Ośrodku Kultury rusza z nowym 
projektem. To „KLASY!K Przegląd Kanonu Polskiego 
Filmu”. Koszt udziału w każdej projekcji wynosi 5 zł.

– Chcemy zainteresować wi-
dza klasyką polskiego kina. Pro-
jekt jest skierowany do uczniów 
szkół ponadgimnazjalnych i se-
niorów ze względu na to, że nie 
są to filmy łatwe w odbiorze.  
A jako, że godzina jest wczesna, 
może to być dobra propozycja dla 
osób pracujących na drugą zmia-
nę – zachęcał Mateusz Rudak, 
pracownik ŁOK. 

Mimo iż informacja o realizacji 
projektu pojawiła się stosunkowo 
niedawno, to już cieszy się on du-
żym zainteresowaniem. Na liście 
gości, tylko do wtorku, widniała 
lista 90 nazwisk. Wśród widzów 
znajdzie się między innymi spora 
grupa uczniów „Ekonomika”. 

– Nasi uczniowie wraz z po-
lonistką i nauczycielką wiedzy 

o kulturze Anną Jatczak chętnie 
uczestniczą w tego typu projek-
tach realizowanych przez ŁOK. 
Zawsze są to ciekawe propozy-
cje i o ile nie kłócą się z podsta-
wą programową, to na pewno 
stanowią wartościową lekcję dla 
naszych uczniów. Docenić na-
leży to, że projekcje filmów łą-
czą się z wykładami. Poza tym 
zgodnie z zaleceniami minister-
stwa kultury powinniśmy korzy-
stać z propozycji kulturalnych, 
jakie oferuje nam środowisko. 
ŁOK jest tak blisko, że szkoda 
byłoby nie skorzystać – mówi 
dyrektor ZSP nr 4, Zofia Szal-
kiewicz. 

Projekt ma na celu zapoznanie 
młodzieży z klasyką polskiego 
filmu na dużym ekranie. Każdy 

seans zostanie poprzedzony pre-
lekcją o filmie, epoce, w jakiej po-
wstał i jego reżyserze. 

Projekcje filmów będą odbywa-
ły się przez cały tydzień, od ponie-
działku (12 października), aż do 
piątku (16 października). Spotka-
nia rozpoczynają się o godz. 10. 

Pierwszym filmem, jaki obejrzą 
widzowie, będzie „Ziemia obieca-
na”, czyli adaptacja powieści Wła-
dysława Reymonta z 1974 roku  
w reż. Andrzeja Wajdy, ukazująca 
epicki obraz konfliktów kapitali-
stycznej Łodzi końca XIX w. 

Zapisy dla grup jak i widzów 
indywidualnych można kierować 
do Mateuszu Rudaka pod adre-
sem mail mateusz.rudak@lok.art.
pl, a także pod numery tel: (46) 
837-40-01 do Łowickiego Ośrod-
ka Kultury oraz kom. 504-086-
997. 

„KINOKLASYKA to filmy, 
które stały się zapisem naszej hi-
storii i kultury, wielkie ekraniza-
cje, filmy ważne społecznie, jak  

i te, które stały się symbolami na-
szej popkultury. Dziś, dzięki re-
konstrukcji cyfrowej, zachwyca-
ją czystością obrazu i dźwięku, 
ukazując zamysł i wirtuozerię ich 
twórców.” - opisuje projekt CRF. 

Projekt został dofinansowany 
kwotą 2.000 zł, które przekazały 
Sieć Kin Studyjnych, Filmoteka 
Narodowa i Polski Instytut Sztuki 
Filmowej. – Kwota może nie jest 
wysoka, ale dzięki niej możemy 
zrealizować projekt, pobierając 
opłatę jedynie 5 zł za każdy seans 
– wyjaśnił Mateusz Rudak.

harmonogram spotkań:
 12 października – „Ziemia 

obiecana”, reż. Andrzej Wajda; 
 13 października – „Dług”, reż. 

Krzysztof Krauze;
 14 października – „Rejs”, reż. 

Marek Piwowski; 
 15 października – „Piłkarski 

poker”, reż. Janusz Zaorski;
 16 października – „Zaklęte 

rewiry”, reż. Janusz Majewski. aa 

ŁoK | Koncertowy cykl „Czterdzieści”

Koncert Leskiego już w sobotę
Leski to kolejny polski artysta, 

który krótko po Anicie Lipnic-
kiej wystąpi w ramach koncerto-
wego cyklu „Czterdzieści” orga-
nizowanego przez ŁOK. Koncert 
rozpocznie się w sobotę 10 paź-
dziernika o godz. 19. Bilety są do 
nabycia w kasie kina Fenix w ce-
nie 30 zł. 

Leski to pseudonim Pawła Le-
szoskiego. Artysta w dość krót-
kim czasie zyskał zaszczytne 
miano nowego singer-songwri-
tera na polskiej scenie alterna-
tywnej. Jego muzyka stawiana 
jest na półce z twórczością Bena 
Howarda, Finka czy Jose Gon-
zaleza. Choć Leski muzyką zaj-
muje się od lat, to niedawno zde-
cydował się przedstawić swoją 
twórczość szerszej publiczności.  
W kwietniu 2014 roku samodziel-
nie wydał epkę „Zaczyn”. Wzbu-
dził nią apetyt na krążek długo-
grający wśród fanów muzyki 
indie-folk i dziennikarzy muzycz-
nych. 

– Folkowymi nutami inspiruję 
się od dawna. Postanowiłem wy-

mieszać je z odrobiną elektroni-
ki, a wszystko scalić opowieścią 
o ludziach. Tak powstał „Splot” 
dźwięków, brzmień i znaczeń –  
z poszukiwania i odkrywania, po-
trzeby wypowiedzi – tak zapo-
wiadał swoją debiutancka płytę 
„Splot” Leski. Krążek ukazał się 
w czerwcu 2015. Jej zawartość za-
prezentuje w trakcie październiko-
wego koncertu.  aa

walewice | nowa wystawa w pałacu

W sobotę wernisaż
Agnieszka Sapińska  
– niepełnosprawna artystka 
malująca ustami, pokaże 
swoje prace w galerii  
pałacu w Walewicach.

Wernisaż wystawy malarskiej 
odbędzie się w sobotę 10 paź-
dziernika o godz. 17.00 w Białej 
Sali pałacu. Na wystawie zapre-
zentowanych ma być ponad 30 

olejnych obrazów artystki, przed-
stawiających przede wszystkim 
kompozycje kwiatowe. Po wer-
nisażu wystawa zostanie przenie-
siona do galerii znajdującej się  
w przeszklonym pałacowym łącz-
niku. Tam będzie ją można oglą-
dać do końca października. 

Agnieszka Sapińska jest miesz-
kanką Mąkolic w gminie Głowno. 
Pochodzi z Piątku, a urodziła się 
w Łęczycy w 1973 r. z dziecięcym 

porażeniem mózgowym, czego 
następstwem jest m.in. niedowład 
rąk. Od 1995 r. pani Agnieszka 
maluje obrazy ustami (trzyma-
jąc w nich pędzelek). Najchętniej 
sięga po farby olejne. Stosuje bo-
gatą kolorystykę, a inspiracji szu-
ka w świecie przyrody i w wiej-
skich krajobrazach. Malarstwa 
uczyła się na prywatnych lekcjach 
pod okiem kilku profesorów. Jest 
stypendystką Światowego Stowa-
rzyszenia VDMFK w Księstwie 
Lichtenstein i należy do Świato-
wego Związku Artystów Malują-
cych Ustami i Nogami.  ewr 

RZUt oKIem | rOCKOwa nieDZieLa
metal dla małych. Zespół 
Infernal bizarre zaprezentował 
najmłodszym łowiczanom swoje 
mocne uderzenie na koncercie, 
jaki w niedzielę 27 września 
zorganizowano na dziecińcu łOK  
w ramach Muzycznego Placu 
Zabaw. To adresowany do rodzin  
z dziećmi projekt cyklicznych 
spotkań z różnymi gatunkami 
muzyki. Dzieci skorzystały z okazji 
do wydawania dzikich okrzyków 
przez mikrofon i skakały w rytm 
dynamicznych utworów. ewr 

BiLety DLa naszych  
czyteLnikóW 

Dla naszych Czytelników mamy 
dwa bezpłatne zaproszenia na 
koncert Leskiego, który wystąpi  
w łowickim Ośrodku Kultury  
w cyklu „Czterdzieści” w sobotę 10 
października o godz. 19.00. By je 
odebrać, wystarczy zgłosić się do 
redakcji i biura ogłoszeń nł  
w czwartek z najnowszym nł  
w ręku. Kto pierwszy, ten lepszy. 
Bilety można również nabyć  
w cenie 30 zł w kasie łowickiego 
Ośrodka Kultury. 
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Łowicz | Co nowego w ekspozycji 34?

Debiutancka wystawa Anny Bryjak
Do 6 listopada w bramie ka-

mienicy przy Zduńskiej 34 można 
będzie oglądać zdjęcia Anny Bry-
jak tworzące wystawę „Łowickie 
w obiektywie”. Autorka spotka-
ła się z gronem blisko 30 osób na 
wernisażu 2 października.

Ekspozycję tworzy 51 zdjęć 
wykonanych na terenie powiatu 
łowickiego. Dominują pejzaże, są 
też fotografie zwierząt i obiektów 
architektonicznych. 

Znajdziemy na nich zarówno 
miejsca powszechnie znane, jak 
pałac w Walewicach, ale też ta-
kie, które mogliśmy mijać gdzieś 
przejazdem, nie zwracając na nie 
uwagi. Zdjęcia są lekko obrabiane 
przy pomocy najprostszych pro-
gramów komputerowych.

Ewa Bryjak jest mieszkanką 
Bełchowa. Fotografią zaczęła się 

interesować 6 lat temu, podczas 
wycieczki do arboretum w Ro-
gowie. „Łowickie w obiektywie” 
jest jej pierwszą samodzielną wy-
stawą. Wcześniej, latem tego roku, 

jej fotografie znalazły się na jednej 
z plansz wystawy ze skierniewic-
kiej parowozowni. Swoje prace 
Ewa Bryjak prezentuje głównie  
w internecie.  tm

goK bobrowniki | Zaproszenie na środę

Głośne czytanie  
i twórcze rysowanie

GOK w Bobrownikach zapra-
sza w środę 14 października naj-
młodszych mieszkańców miejsco-
wości (od 4 do 10 lat) na ciekawe 
zajęcia. Najpierw, o godz. 15 od-
będą się zajęcia tańca towarzy-
skiego, a o godz. 16. zajęcia czy-
telniczo-plastyczne. 

Te drugie zajęcia będą realizo-
wane wspólnie z mieszczącą się 
po sąsiedzku biblioteką. Dzie-
ci rozpoczną je w czytelni, gdzie 

poznają wiersze o nauczycielach 
i ich pracy, aby potem przejść na 
salę ośrodka, gdzie będą wykony-
wać dla nich laurki i karty. 

Zajęcia taneczne będą odby-
wać się w każdą środę tygodnia, 
zaś czytelniczo-plastyczne tylko 
w pierwszą środę miesiąca. 

Na zdjęciu zajęcia z 23 wrze-
śnia, gdy tematem były wiersze  
i prace plastyczne dotyczące jesie-
ni.  tb
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Sickroom na scenie w Klubie Pracownia.
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Jacek Rybus - jeden z prowadzących ekspozycję 34 – oraz anna 
Bryjak, autorka zdjęć najnowszej wystawy.
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Łowicz | night of chaos

Mocne granie w Pracowni
Ciężkie, agresywne i mrocz-

ne gitarowe granie zafundowali 3 
października gościom klubu Pra-
cownia przy Łowickim Ośrodku 
Kultury muzycy zespołów Sickro-
om i Crosswave. Imprezę nazwa-
no „Night of chaos”.

Rzeczywiście, można po-
wiedzieć, że zaczęła się ona już  

w godzinach nocnych – po 22. 
Najpierw na scenie zaprezentował 
się łowicki Sickroom. 

Zespół grał tam już wiele razy, 
ale sobotni występ był pierw-
szym po ponad rocznej przerwie. 
Przez ten czas zaszło w nim kilka 
zmian, z których najważniejszą 
było odejście Kamila „Śledzi-

ka” Szkupa, wokalisty Sickroom 
przez ostatnie 8 lat. Występ na 
„Night of chaos” był pierwszym 
z nowym wokalistą – Kamilem 
Słubikiem.

Drugim zespołem występują-
cym tego dnia był pochodzący  
z Łodzi Crosswave. Dla niego tak-
że był to pierwszy koncertowy 
występ w tym roku. Crosswave 
także gra ciężką odmianę metalu, 
ale z pewnymi elementami indu-
strialu i muzyki elektronicznej. tm

Zajęcia z 23 września dotyczyły jesieni. Dzieci najpierw czytały  
i słuchały wierszy na jej temat, potem wykonywały m.in. korale z jarzębiny.

głowno | Festiwal Grafikalia 2015

W MOK i dworcu  
inne godziny otwarcia

Od 1 do 29 października trwa 
organizowany przez Miejski 
Ośrodek Kultury w Głownie dru-
gi w historii Festiwal Grafikalia. 

Jednym z elementów skła-
dowych festiwalu jest wystawa 
„Młoda Grafika Polska”, na któ-
rej obejrzeć można prace pocho-
dzące ze zbiorów Biennale Gra-
fiki Studenckiej w Poznaniu. 
Oglądać można ją w dwóch miej-
scach. W siedzibie Miejskiego 

Ośrodka Kultury od poniedział-
ku do czwartku 12.00-19.00, a w 
piątki od 12.00 do 17.00. 

Większa ilość prac będzie wy-
stawiona w wyremontowanym 
dworcu PKP. Tutaj godziny i dni 
otwarcia są inne. 

Od czwartku do soboty moż-
na oglądać grafiki między 12.00 
a 18.00. W niedziele ekspozycja 
będzie czynna od 13.00 do 17.00. 
 kl
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Nieborów | w Pałacu radziwiłłów powstawał odcinek do cyklu „Sensacje XX wieku”

Nieborów odsłania tajemnice Enigmy
Licząca około 40 osób ekipa filmowa przez dwa dni pracowała w Pałacu Radziwiłłów w Nieborowie nad zdjęciami do ostatniego 
odcinka cyklu dokumentalnego pt. „Sensacje XX wieku”, w którym Bogusław Wołoszański wcieli się w rolę narratora i opowie 
widzom o niezwykłych wydarzeniach minionego wieku. Premierowe odcinki cyklu pojawią się na antenach National Geographic 
Channel oraz TVP 1 już jesienią.

Ekipa filmowa przyjechała do 
Nieborowa już w niedzielę. Po 
zamknięciu kompleksu parkowo-
-pałacowego dla zwiedzających 
przystąpiła do pracy nad planowa-
niem poszczególnych scen. Trze-
ba było zdecydować, które meble 
należy zostawić, a które wynieść, 
sprawdzić akustykę i zaplanować 
ustawienie oświetlenia. Następ-
nie filmowcy udali się na spoczy-
nek. Część z nich nocleg spędziła  
w dworku „Biała Dama”, pozo-
stali w pałacu. 

W poniedziałek wczesnym ran-
kiem – bo praca na planie rozpo-
czyna się o godz. 6 – wystartowa-
ły zdjęcia do ostatniego odcinka, 
w którym widzowie poznają ta-
jemnicę złamania szyfru Enigmy. 

Sceny były kręcone zarówno w 
parku jak i w pałacu, a w jednej z 
nich zadebiutowały nawet... nie-
borowskie łabędzie. 

Zdaniem ekipy filmowej to bar-
dzo wdzięczne stworzenia, któ-
re dość łatwo udało się przekupić 
okruchami chleba. 

Praca nad zdjęciami była też 
niezwykłą atrakcją dla pracow-
ników kompleksu pałacowo-par-
kowego, którzy bacznie obser-
wowali poczynania filmowców. 
Podziwiali ich za cierpliwość, 
gdyż bywało, że niektóre sceny 
powtarzano wielokrotnie. 

Koprodukcję Telewizji Polskiej 
i National Geographic Channel 
oparto na materiałach archiwal-
nych TVP i fabularyzowanych in-
scenizacjach z udziałem aktorów. 
W nowych odsłonach „Sensacji 
XX wieku” zagrali m.in.: Jakub 
Wesołowski, Lesław Żurek, Irene-
usz Czop, Michał Czernecki, Mi-
rosław Baka, Adam Woronowicz, 
Marcin Sztabiński. 

Tematami sześciu premiero-
wych odcinków, które widzowie 
zobaczą jeszcze jesienią, będą bi-
twa pod Komarowem, gen. An-
drei Własow oraz złamanie szyfru 
Enigmy. Cykl wystartuje w TVP1 
w poniedziałek 19 października 
o godz. 20:25. W pierwszej ko-
lejności Jedynka pokaże „Szablę 

polską”, czyli odcinek poświęco-
ny bitwie pod Komarowem – naj-
większej bitwie konnicy w wojnie 
polsko-bolszewickiej w 1920 r., 
będzie „Generał Własow”, a w li-
stopadzie Jedynka pokaże cztero-
odcinkowe widowisko pt. „Enig-
ma” opowiadające o kulisach 
złamania przez polskich krypto-
logów niemieckiej maszyny szy-
frującej. 

I właśnie w ostatnim odcin-
ku, którego akcja dzieje się już 
w czasie II wojny światowej, zo-
baczymy nieborowskie plenery. 
„Sensacje XX wieku” to autorski 
cykl Bogusława Wołoszańskie-
go. Polski dziennikarz i populary-
zator historii, autor wielu książek  

o tematyce historycznej w produk-
cji pełni rolę narratora, ale przede 
wszystkim scenarzysty i produ-
centa. 

plastyczne wnętrza  
i piękne plenery 
– Sprawa generała Własowa, 

który przeszedł na stronę Niem-
ców po to, aby obalić Stalina. Bi-
twa pod Komarowem – piękna, 
zapomniana już niestety bitwa  
z 1920 r., kiedy nasza kawale-
ria zatrzymała pochód armii Bu-
dionnego na Warszawę. Pochód 
ten mógł zmienić przebieg wojny 
polsko-bolszewickiej. No i oczy-
wiście 4 odcinki „Enigmy” – opo-
wiedział nam w skrócie o startu-

jącym jesienią cyklu Bogusław 
Wołoszański. 

Zapytany przez NŁ, dlaczego 
pałac Radziwiłów został wybrany 
na plan zdjęciowy, Bogusław Wo-
łoszański odparł, że budowla od-
znacza się niezwykłą plastyczno-
ścią, co pozwala na odtwarzanie 
scen, które w rzeczywistości roz-
grywały się we Francji i Wielkiej 
Brytanii. 

Reżyser Rober Wichrowski do-
daje, że pałac Radziwiłłów jest 
miejscem szczególnym, gdyż 
można tu realizować zarówno sce-
ny plenerowe, ze względu na wy-
stępowanie zbiorników wodnych, 
jak i sceny gabinetowe.

Naszym czytelnikom zdradza-
my, że w nieborowskich plenerach 
zagrali między innymi Andrzej 
Precigs (Denniston), Mariusz Bo-
naszewski (Knox) czy Ireneusz 
Czop (Langer). 

– Knox... wspaniały angielski 
szyfrant. Do końca nie wierzył, że 
Polacy byli w stanie rozpracować 
Enigmę. Utrzymywał, że Polacy 
nie rozpracowali szyfru, a musie-
li go wykraść albo wykupić, ale... 
być może wiedział, że się myli, 
gdyż ostatecznie przyznał Pola-
kom rację – mówił o swojej roli 
Mariusz Bonaszewski. 

 – Aktorzy odgrywają role lu-
dzi, którzy mieli niezwykłe za-
sługi w złamaniu szyfru Enigmy, 
ale historia obeszła się z nimi nad-
zwyczaj brutalnie. Dwaj głów-
ni bohaterowie, którzy ogromnie 
wiele zrobili, by było możliwe 
złamanie Enigmy i zachowanie 
sekretu przed Niemcami, czyli 
pułkownik Gwido Langer i pod-
pułkownik Maksymilian Cięż-
ki, zmarli w nędzy i zapomnieniu  
w Londynie. Nie zasłużyli sobie 
na taki los – mówi Wołoszański.

Robert Wichrowski zdradza 
NŁ kulisy produkcji: – W Niebo-
rowie realizujemy sceny z udzia-
łem polskich bohaterów, czyli 
Ciężkiego i Langera, ale też sceny 
z wywiadu brytyjskiego, w któ-
rych występują Knox, Denniston  
i Menzies. Zdjęcia realizuje Wal-
demar Szmidt. 

Jak „spisał” się Nieborów na 
planie – zobaczymy niebawem na 
ekranach.  aa

ekipa filmowa na planie. wiele osób pracuje na efekt, który będziemy mogli podziwiać na ekranach. 
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Nawet krótka scena wymaga wielu powtórzeń. Tę, w której Knox  
i Denniston odbywają tajną rozmowę również powtórzono kilka razy. 

Statystka przygotowuje się do 
sceny. 
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Łowicz | Sąd rejonowy

Były dyrektor winny 
nieprawidłowości 
podatkowych
Sędzia Anna Kwiecień-Motylewska nie miała wątpliwości, 
że ks. Piotr S., były dyrektor radia Victoria i związanej 
z nim agencji reklamowej o tej samej nazwie, jest 
winien zarzucanych mu czynów w toczącej się przed 
Sądem Rejonowym w Łowiczu sprawie karno-skabowej. 
Ogłoszenie wyroku miało miejsce 25 września o godz. 11.

Na sali sądowej nie było żadnej 
ze stron postępowania. Gdy wy-
rok ogłaszano, reporter „Nowego 
Łowiczanina” był jedyną osobą, 
która go wysłuchała. 

Przypomnijmy, że w akcie 
oskarżenia postawiono księdzu 
dwa zarzuty dotyczące nieodpro-
wadzania na czas do Urzędu Skar-
bowego podatków. Oskarżycielem 
w postępowaniu był Urząd Skar-
bowy w Łowiczu. Kwoty nieod-
prowadzonych podatków doty-
czyły 2011 roku. Wynosiły one 
22.528 zł – w przypadku agencji 
reklamowej oraz 14.294,85 zł –  
w przypadku rozgłośni. Obrońca 
natomiast podczas wcześniejszych 
rozpraw podkreślał, że kwoty te 
ostatecznie zostały odprowadzone 
do Urzędu Skarbowego, jeszcze 
przed rozpoczęciem procesu. 

Łączna kara, jaką orzeczo-
no, to grzywna w wysokości 
60 stawek dziennych po 80 zł, 
1.000 zł tytułem częściowego 
zwrotu kosztów sądowych oraz 
826 zł za adwokata z urzędu. 

W uzasadnieniu sędzia mó-
wiła, że rozgłośnia i agencja re-
klamowa to dwa odrębne podat-
kowe podmioty, ale pod jednym 
kierownictwem. Były one zo-

bligowane do oprowadzania po-
datków – w tym przypadku zali-
czek na poczet podatku od osób 
fizycznych – pracowników za-
trudnionych w obu firmach.

W okresie, gdy dochodziło 
do nieprawidłowości, dochodzi-
ło do zmian kadrowych wśród 
pracowników, którzy zajmowa-
li się księgowością. Niezmien-
nie nigdy nie było tam głównej 
księgowej. Jedna osoba zajmo-
wała się tworzeniem wszystkich 
dokumentów, na podstawie któ-
rych płacono fiskusowi, a Piotr 
S. był nieprzerwanie dyrekto-
rem. Był on jedyną osobą, która 
miała dostęp do pieniędzy, któ-
re zgromadzone były na kontach 
i która fizycznie dokonywała 
wszystkich przelewów. 

Miał też nadzór nad wszyst-
kim pracownikami, które spo-
rządzały dokumentację dla po-
trzeb podatków oraz wpływ na 
podmioty zewnętrzne, którym 
zlecano rozliczenia. 

– Dyrektor był odpowiedzial-
ny za organizację pracy, wszyst-
kie obowiązki podległych mu 
pracowników, miał nadzór nad 
całą księgowością – uzasadniała 
sędzia wymierzoną karę.  mwk

Łowicz | Dlaczego BhP-owiec nie prowadził postępowań powypadkowych? 

Wypadki na służbie 
przechodziły bez echa 
Sprawa przeciwko Krzysztofowi J., byłemu funkcjonariuszowi PSP w Łowiczu,  
oskarżonemu o niedociągnięcia i opieszałość w prowadzeniu postępowań powypadkowych  
w łowickiej jednostce straży, dobiega końca. Na ostatnim posiedzeniu, 28 września,  
sędzia Anna Kwiecień-Motylewska przesłuchała pozostałych świadków, pośród których  
znaleźli się m.in. byli komendanci – Piotr B., Andrzej P., emerytowany już zastępca komendanta 
– Jan G. oraz obecny funkcjonariusz straży – Zbigniew B.

Świadkowie zostali przesłu-
chani na okoliczność urazów, 
jakie odnosili funkcjonariusze  
w łowickiej komendzie PSP, za-
sad powoływania zespołów po-
wypadkowych oraz roli, jaką 
pełnił w tym postępowaniu 
Krzysztof J., funkcjonariusz od-
powiedzialny za przestrzeganie 
zasad BHP i prewencję. 

Zeznania składał m.in. pra-
cujący w łowickiej jednostce 
PSP, 31-letni Zbigniew B., któ-
ry urazu doznał dwukrotnie –  
w 2010 r. w czasie pełnienia 
służby i w 2011 podczas przy-
gotowań do zawodów pożar-
niczych. Do pierwszego zda-
rzenia doszło, gdy strażacy 
usuwali substancję, która wycie-
kła z jednego z pojazdów na ulicę.  
Do usunięcia plamy użyli sor-
bentu – substancji pochłaniają-
cej. Podmuch wiatru sprawił, że 
część szkodliwej substancji che-
micznej dostała się pod hełm 
strażaka wywołując pieczenie 
oczu. Funkcjonariusz straży naj-
pierw trafił do szpitala w Ło-
wiczu, gdzie nie udzielono mu 
odpowiedniej pomocy medycz-
nej ze względu na brak oddzia-
łu okulistycznego, a następnie 
do szpitala w Skierniewicach, 
gdzie lekarz dyżurujący oczyścił 
mu oczy.

Jak wyjaśnił Zbigniew B., 
uraz nie rodził żadnych dodat-
kowych konsekwencji zdrowot-
nych uniemożliwiających mu 
służbę w jednostce, dlatego nie 
czuł się osobą pokrzywdzoną. 
Wypadek zgłosił oficerowi dy-
żurnemu i na tym poprzestał. Na 
pytanie prokuratora, czy rozma-
wiał o wypadku z oskarżonym  
i czemu nie złożył pisemnego 
zawiadomienia odpowiedział: – 
Jeśli składałem wyjaśnienia to 
ustne, a nie pisemne. Nie czu-
łem się osobą pokrzywdzoną. 
Dla mnie najważniejsze było to, 
że jestem zdrowy i mogę pełnić 
służbę. 

Drugiego urazu Zbigniew B. 
doznał, gdy przygotowywał się 
do zawodów pożarniczych. Był 
to uraz nadgarstka, który począt-
kowo został zakwalifikowany 
jako złamanie, zaś później oka-
zało się, że jest nadwerężony. 
Zdarzenie zgłosił dowódcy. 

Jakiś czas później otrzymał 
wezwanie z Komendy Woje-
wódzkiej PSP do stawiennic-
twa na komisję lekarską. Będąc 
na niej wyjaśnił, że uraz nie po-
woduje niezdolności do pra-
cy i sprawa została zakończona. 
Okres prowadzenia postępowa-
nia powypadkowego częścio-
wo zbiegł się z nieobecnością 
Krzysztofa J., który przebywał 
w tym czasie na zwolnieniu. 

Zeznania składał też emeryto-
wany zastępca obecnego komen-
danta PSP w Łowiczu – Jan G. 
Wyjaśnił, że Krzysztof J. wielo-
krotnie podkreślał, iż jest specja-
listą w dziedzinie BHP. Dlatego 
też zwykle prowadził postępo-
wania powypadkowe samodziel-
nie, a następnie dokumenty spo-
rządzone z jego przebiegu dawał 
do wglądu pozostałym człon-
kom komisji. 

Ponadto Jan G. wyjaśnił, że 
wielokrotnie wydawał Krzysz-
tofowi J., zezwolenie na dodat-
kowe zarobkowanie poza służbą 
w PSP. Okazało się jednak, że 
wówczas, kiedy oskarżony prze-
bywał na zwolnieniu, dalej wy-
konywał dodatkową pracę. Były 
zastępca komendanta uznał to 
za niedopuszczalne i sporządził 
odpowiednią opinię, w której 
sprzeciwił się dodatkowemu za-
robkowaniu oskarżonego poza 
służbą. 

Adwokat oskarżonego przy-
wołał kwestię konfliktu pomię-
dzy byłym komendantem Pio-
trem B. a jego mandantem. 
Konflikt miał dotyczyć niepra-
widłowości w funkcjonowaniu 
kasy zapomogowo-pożyczko-
wej. Jan G. zaprzeczył, jakoby 

takie nieprawidłowości miały 
miejsce, mimo iż sprawa otarła 
się swego czasu o organy ściga-
nia. Ponadto zeznał, że nie pa-
mięta, czy konflikt pomiędzy 
wspomnianymi stronami fak-
tycznie zaistniał, ale kwestia ta 
rodziła napięcie pomiędzy róż-
nymi stronami, więc mogło do 
niego dojść. 

Kiedy pytania i odpowiedzi za-
częły już zbaczać na dalsze tory 
i ocierać się o różne wątki po-
boczne, sędzia na wniosek pro-
kuratora zwróciła się o powrót 
do meritum spraw. 

Wówczas oskarżony przywo-
łał kwestię powołania komisji 
powypadkowej, która zebrała 
się po tym, jak uległ on urazowi 
w trakcie służby. W jej składzie 
znaleźli się: Jan G. jako prze-
wodniczący oraz Alina W. i Ra-
dosław S. 

Oskarżony zarzucił, iż w skła-
dzie nie było osoby z przeszko-
leniem BHP. Jan G. wyjaśnił, że 
komisja została poddana kontro-
li ze strony Komendy Głównej,  
a ta nie stwierdziła uchybień w 
jakości prac, mimo iż nie nie 
było w niej osoby z przygotowa-
niem BHP. 

W raporcie jednak znalazła 
się notka o tym, że osoba taka, 
co do zasady, w składzie komisji 
powinna się znaleźć. Jan G. ze-
znał, że w komendzie była oso-
ba z przygotowaniem BHP, któ-

ra mogłaby zasiąść w komisji. 
Był to podwładny oskarżonego  
i w obawie o naciski ze strony 
przełożonego nie został powo-
łany. W odwecie oskarżony za-
rzucił, że Jan G., jako podwład-
ny komendanta, mógł być pod 
wpływem nacisków. 

Kolejną osobą, która składa-
ła zeznania, był były komendant 
PSP w latach 2009-2012, Piotr 
B. Wyjaśnił, że oskarżony nie 
zgłaszał wypadków, do jakich 
odchodziło na służbie, między 
innemu tego, któremu uległ Zbi-
gniew B. 

Ponadto na wniosek adwoka-
ta broniącego interesów oskar-
żonego, przypomniał, iż jego 
podwładny był beneficjantem 
nagród pieniężnych za pracę. 
Wyjaśnił jednak, że aby owe 
nagrody otrzymać, wystarczy-
ło spełnić kilka prostych kryte-
riów jak niekaralność, brak to-
czących się postępowań karnych 
i nieprzebywanie na zwolnieniu 
dłuższym niż 30 dni. 

Adwokat w swojej linii obro-
ny usiłował dowieść tezy, że 
jego mandant miał bardzo wie-
le obowiązków w trakcie peł-
nienia służby i był zbyt dociążo-
ny. Jednak zarówno Piotr B., jak 
i jego poprzednik Andrzej P. 
– komendant PSP w Łowiczu  
w latach 2007-2009, nie po-
twierdzili tej wersji. Obaj uzna-
li, że oskarżony miał zakres obo-
wiązków o podobnym ładunku 
odpowiedzialności i obciąże-
nia jak pozostali funkcjonariu-
sze. Andrzej P. przyznał jednak, 
że Krzysztof J. był dobrym pra-
cownikiem i wyróżniał się na 
tle innych funkcjonariuszy. Bar-
dzo dobrze realizował zadania  
w prewencji, pracował z Mło-
dzieżowym Drużynami Pożarni-
czymi, prowadził przygotowania 
do turnieju wiedzy pożarniczej. 

Tym sposobem sędzia prze-
słuchała wszystkich świadków.  
 aa 

Okazało się,  
że wówczas, kiedy 
oskarżony przebywał 
na zwolnieniu, 
dalej wykonywał 
dodatkową pracę.
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uL. warSZawSKa 183, SKLeP P. OLKOwiCZ; Sobota, PL. ZawiSZy CZarneGO 12, SKLeP P. BińCZaK; SoKoŁów 19, SKLeP P. GłOwaCKieGO; StacHLew 113a, SKLeP P. wierZBiCKieJ; StaRy DębSK 6a, SKLeP P. Pawła TarGa-

SZewSKieGO, śLeSZyN, uL. Górna 5, SKLeP P. MąCZyńSKieJ;  waLISZew StaRy 19, SKLeP  P. PaBiJańCZyK; ZaboStów DUży, SKLeP P. SZaLenieC; ZawaDy 67, SKLeP P. SOKaLSKieJ; ZŁaKów boRowy 139a, SKLeP P. PieCKi.

PUNKty PRZyJmowaNIa ogŁoSZeń DRobNycH Do „wIeścI”: bIURo ogŁoSZeń gŁowNo, uL. łOwiCKa 40; DmoSIN 1, BOżena KrZeSZewSKa, PieKarnia:  StRyKów: SKLeP „ZOSia”, uL. TarGOwa 25/27; SKLeP P. łuKaSZa 

PaPińSKieGO, STary ryneK 4/29.

PUNKty PRZyJmowaNIa ogŁoSZeń DRobNycH Do „NŁ DLa życHLINa, oPoRowa, beDLNa I PacyNy”: beDLNo 28, SKLeP Mini-MaG; DobRZeLIN, uL. wł. JaGiełły, SKLeP MaGDa; PacyNa, uL. TOwarOwa 4, SKLeP P. MaG-

DaLeny DurKi; PLecKa DąbRowa, SKLeP „MOniKa”; śLeSZyN, uL. Górna 5, SKLeP P. MąCZyńSKieJ; życHLIN, uL. łąKOwa 9a, SKLeP „MaGDa”; uL. naruTOwiCZa 85F, SKLeP „MaGDa”; uL. 29 LiSTOPaDa 25-26, SKLeP „eLeMiS”.

wyDawca I ReDaKcJa NIe PoNoSZą oDPowIeDZIaLNoścI Za tReść ogŁoSZeń I ReKLam oPUbLIKowaNycH ZgoDNIe Z aRt. 36 UStawy  Z DNIa 26.01.1984 R. „PRawo PRaSowe”

samochodowe

kupno
 �auta bezwypadkowe, tel. kom. 

795-297-763.

 �autoskup: 1 zł za 1 kg, wszystkie, tel. 
kom. 888-460-461.

 �Subiekt Nieborów auto-kasacja, 
sprzedaż części, tel. (46) 838-55-41.

 �absolutny skup Opel, vw, audi oraz 
auta na LPG, tel. kom. 570-722-022.

 �auto skup 1zł/kg, tel. kom. 
537-667-709.

 �Kupię auta, gotówka, młode roczniki, 
tel. kom. 501-196-901.

 �Skrzynie biegów, Polonez: 
silnik, skrzynia 1.8, 2,0 Opel, vw, 
Mercedes, BMw wszystkie sprawne, 
wyeksplotowane, tel. kom. 605-695-882.

 �Skup pojazdów samochodowych. 
Zaświadczenia do wK. Sprzedaż 
części, tel. kom. 605-695-882.

 �Skup powypadkowych, starych, 
skorodowanych samochodów, tel. kom. 
512-476-760.

 �Złomowanie Pojazdów- 
zaświadczenia, auto-skup: uszkodzone, 
rozbite, wyeksploatowane, rząśno 13, 
tel. kom. 602-123-360.

sprzedaż
 �aLFa rOMeO 156 Sportwagon,  

1.9 JTD, tel. kom. 790-846-566.

 �auDi a3, 1.6 benzyna/gaz, 2000 rok, 
5-drzwiowy, srebrny metalik, bogate 
wyposażenie, tel. kom. 513-329-718.

 �auDi a4, 1.9 TDi, 2005 rok, kombi,  
w rozliczeniu przyjmę tańszy, 17.600 zł, 
tel. kom. 513-375-786.

 �auDi a4, 1.9 TDi, 2005 rok, srebrny 
metalik, kombi, tel. kom. 664-901-471.

 �BMw 530 XD diesel, 2006 rok, 
czarny, tel. kom. 698-535-737.

 �BMw e-36 Compact, 1994 rok, 
niebieski, tel. kom. 607-734-190.

 �CiTrOËn C15, 1.9 diesel, 2001 rok, 
tel. kom. 697-546-957.

 �CiTrOËn Saxo, 1.1, 1999 rok, 
119.000 km, tel. (46) 838-66-98, tel. 
kom. 600-420-324.

 �DaCia Duster, 1.6 benzyna/gaz,  
2012 rok, tel. kom. 609-230-123.

 �DaewOO Lanos, 1.6, 1999 rok, tel. 
kom. 533-110-710.

 �DaewOO Lanos, 1.5 gaz, 2001 rok, 
i właściciel, wspomaganie, tel. kom. 
604-392-876.

 �DaewOO Lanos, 2000 rok, zadbany, 
tel. kom. 888-953-006.

 �DaewOO Tico, 1997 rok, zielony 
metalik, stan dobry, tel. (42) 719-16-90.

 �FiaT 126p, 1994 rok, tel. kom. 
797-857-114.

 �FiaT 126p, 1999 rok, przegląd i OC 
2016 rok, tel. kom. 796-769-130.

 �FiaT Ducato, 2.0 JTD, tel. kom. 
603-103-174.

 �FiaT Panda, 1.1, 2005 rok, 79.000 
km, serwisowany, bezwypadkowy, 
kupiony w Polskim salonie, stan bardzo 
dobry, tel. kom. 665-977-562.

 �FiaT Punto ii, 2001 rok, stan idealny, 
tel. kom. 606-819-096.

 �FiaT Punto, 1.2 benzyna, 2000 rok, 
5-drzwiowy, 4.700 zł, do nagocjacji, tel. 
kom. 695-951-013.

 �FiaT Punto, 1.1, 1999 rok, wrzosowy 
metalik, bezwypadkowy, tel. kom. 
604-706-309.

 �FiaT Seicento benzyna/gaz,  
1999 rok, tel. kom. 609-669-618.

 �FiaT Seicento, 900 SX, 1998 rok, 
78.000 km, tel. kom. 663-690-562.

 �FiaT Seicento, 900 benzyna/gaz, 
2000 rok, srebrny metalik, tel. kom. 
604-706-309.

 �FiaT Seicento benzyna/gaz, 2001 
rok, stan bdb+ opony zimowe, tel. kom. 
665-276-448.

 �FiaT uno, 1.0, 1997 rok, stan dobry, 
tel. kom. 607-602-146.

 �FOrD escord, 1998 rok, 1.400 zł, tel. 
kom. 501-561-767.

 �FOrD Fiesta, 1.4 TDCi, 2004 rok, tel. 
kom. 692-209-455.

 �FOrD Focus ii, 2005 rok, tel. kom. 
600-415-584.

 �FOrD Focus ii, 1.6 TDCi, 2006 rok, 
stan bdb, tel. kom. 693-150-562.

 �FOrD Focus, 2004 rok, stan idealny, 
tel. kom. 606-819-096.

 �FOrD Mondeo, 1.8 D, 1993 
rok, garażowany, tanio, tel. kom. 
501-068-334.

 �FOrD Mondeo kombi, 2002 rok, stan 
bdb., tel. kom. 509-619-695.

 �LuBLin, części, tel. kom. 514-924-815.

 �MerCeDeS a160 benzyna,  
2000 rok, tel. kom. 509-614-094.

 �MerCeDeS Benz 208, 1996 rok,  
dobry stan techniczny, tel. kom. 
506-587-248.

 �OPeL astra, 1.4, 1994 rok, tel. kom. 
693-652-229.

 �OPeL astra, benzyna/gaz, 1996 rok, 
tel. (46) 861-24-29.

 �OPeL astra G Caravan benzyna/gaz, 
1998 rok, bogate wyposażenie, stan 
bdb., tel. kom. 782-009-297.

 �OPeL astra ii, 2.0 16v DTi, 2001 rok, 
tel. kom. 516-991-703.

 �OPeL astra, 1998 rok, 2.500 zł, tel. 
kom. 606-902-303.

 �OPeL astra, 1.4 benzyna, metalik, 
16 v, 1997 rok, hak, mały przebieg, 
pierwszy właściciel, tel. kom. 
698-397-767.

 �OPeL Corsa, 1.2, 1995 rok, tel. kom. 
794-583-942.

 �OPeL Corsa B, 1.2 16v, 1998 rok, 
4.200 zł, 3D, tel. kom. 511-381-992.

 �OPeL Corsa D, 1.3 CDTi, 2012 rok, 
5-drzwiowy, i właściciel, serwisowany, 
bezwypadkowy, tel. kom. 604-077-521.

 �OPeL vectra, 1.6, 16 v, 1997 rok, tel. 
kom. 887-700-737.

 �OPeL vectra, 2.0 DTi, 2003 rok, full 
opcja, 13.500 zł, tel. kom. 665-373-897.

 �OPeL Zafira, 2003 rok, tel. kom. 
603-886-339.

 �PeuGeOT 307, 1.4 hDi, 2006 rok, 
150.000 km, klimatyzacja, oryginalny 
lakier, stan rewelacyjny, tel. kom. 
604-706-309.

 �PeuGeOT Boxer, 2.5 D, 1997 rok, tel. 
kom. 792-939-304.

 �POLOneZ atu, 1997 rok, stan bdb, 
tel. kom. 607-447-741.

 �POLOneZ Caro, 1998 rok, + gaz, tel. 
kom. 509-142-316.

 �renauLT Kangoo, 1.4, 2000 rok, tel. 
kom. 603-315-123.

 �renauLT Kangoo, 1.5 DCi, 2006 rok,  
ii właściciel, stan bdb, tel. kom. 
605-920-882.

 �renauLT Megane, 1.6, tel. kom. 
606-134-102.

 �renauLT Megane Scenic, 1.5, DCi, 
2005 rok, 10.700 zł, klimatyzacja oraz 
Scenic ii, 1.9 DCi, 2004 rok;  
(w rozliczeniu przyjmę tańszy), tel. kom. 
513-375-786.

 �renauLT Scenic, 1.9 DCi, 2003 rok, 
tel. kom. 721-435-515.

 �renauLT Thalia, 1.4, benzyna/gaz, 
2002 rok, tel. kom. 792-180-011.

 �SeaT Toledo, 1.9 TDi, 2002 rok, tel. 
kom. 505-651-180.

 �SKODa Fabia, 2004 rok, tel. kom. 
502-312-887, 791-424-805.

 �SKODa Fabia, 1.2 12v, 2007 rok, 
104.000 km, serwisowany w aSO, 
bezwypadkowy, i właściciel, bogate 
wyposażenie, tel. kom. 600-944-728.

 �SKODa Felicia, 1.6 benzyna, 
1996 rok, garażowana, 1.500 zł do 
negocjacji, tel. kom. 510-556-447.

 �SKODa Octavia, 1.9, 2006 rok, tel. 
kom. 505-899-244.

 �TiCO, tel. kom. 790-502-153.

 �TOyOTa avensis verso, D4D,  
2002 rok, tel. kom. 793-330-636.

 �TOyOTa Corolla, 2.0 D4D,  
2003 rok, kombi, tel. kom. 783-858-550, 
607-403-263.

 �TOyOTa yaris, 2003 rok, 5-drzwiowa, 
tel. (42) 719-59-07, tel. kom. 
506-338-448.

 �vOLvO v40, 1.9 diesel, 1999 rok, 
tanio, tel. kom. 505-663-345.

 �vw Bora, 1.6, 2003 rok, 
tel. (46) 838-88-39.

 �vw Bora, 1.9 TDi, 2003 rok, 150 KM, 
tel. kom. 696-417-148.

 �vw Golf, iv, 1999 rok, tel. kom. 
509-700-296.

 �vw Golf, diesel kombi, 1993 rok, tel. 
kom. 723-938-111.

 �vw Golf ii, tel. kom. 669-933-822.

 �vw Golf iv, tel. kom. 792-674-001.

 �vw Golf iv, 1.4, 16v, 2000 rok, tel. 
kom. 693-064-352.

 �vw Golf iv, 1.9 TDi, czarny, tel. kom. 
725-291-392.

 �vw Golf v, 1,9 TDi, 2007 rok, tel. kom. 
723-981-745.

 �vw Passat B5 kombi, 1998 rok, stan 
dobry, tel. kom. 506-163-569.

 �vw Passat kombi, 1.8 benzyna/gaz, 
1994 rok, tel. kom. 600-822-089.

 �vw Passat kombi, 1.9 TDi, 2008 rok, 
tel. kom. 723-981-745.

 �vw Passat, 2004 rok, szary metalik,  
i własciciel, kombi, bogate 
wyposażenie, tel. kom. 607-385-638.

 �vw Polo iv FL, 1.4 TDi, 2006 rok,  
70 KM, tel. kom. 888-448-019, dzwonić 
po 15-tej.

 �vw Polo, 1.4, gaz, 1998 rok, 4.700 zł, 
tel. kom. 511-381-992.

 �vw Polo, 2011 rok, stan bdb., tel. 
kom. 693-108-648, 691-988-765.

 �vw Sharan, 1.9 TDi, 1997 rok, 
srebrny, tel. kom. 505-338-040.

 �vw Transporter, 1.9, 1995 rok, tel. 
kom. 669-444-894.

 �vw Transporter, 1992 rok, tel. kom. 
880-445-598.

 �żuK 1990 rok, plandeka, stan dobry, 
tel. kom. 609-514-291.

 �żuK, w całości lub na części, tel. 
kom. 663-319-284.

inne
 �naprawa automatycznych skrzyń 

biegów „Piotr Michalak”, tel. kom. 
501-461-936.

 �Części samochodowe, używane, 
Stacja Demontażu Pojazdów rząśno 
13, tel. kom. 664-006-089.

 �LPG- serwis- montaż- diagnoza, tel. 
kom. 600-148-628.

 �Pomoc drogowa, tel. kom. 
665-734-042.

 �Sprzedam przyczepę kempingową, 
tel. kom. 798-659-241.

 �Sprzedam przyczepkę 
samochodową, tel. kom. 607-378-990.

 �Felgi, alufelgi, koła zimowe, tel. kom. 
601-419-747.

 �Koła zimowe 13, tel. kom. 
506-771-822.

 �Koła zimowe Fiat 155/70 r13; 
akumulator 12 v, 50 ah, tel. kom. 
799-192-053.

 �Sprzedam przyczepę samochodową, 
tel. kom. 887-759-001.

 �Bagażnik samochodowy inter 
Pack relingi Thule, tanio, tel. kom. 
795-539-905.

 �Bagażnik samochodowy na rowery, 
hak, tanio, tel. kom. 795-539-905.

 �Sprzedam silnik Passat, tel. kom. 
692-668-521.

motorowe

kupno
 �Kupię stare motocykle, części, tel. 

kom. 513-185-357.

 �Motorynka - wSK, tel. kom. 
888-896-738.

sprzedaż
 �Skuter router do remontu, 400 zł, tel. 

kom. 721-805-716.

 �honda Transalp XL 600, 1996 rok, tel. 
kom. 609-468-158.

 �Sprzedam skuter romet 60 tłok  
i cylinder nowy, tel. (46) 838-61-22,  
po 19.00.

garaże

wynajem
 �Garaż do wynajęcia, Bratkowice, tel. 

kom. 604-978-469.

nieruchomości

kupno
 �Kupię ziemię łyszkowice i okolice, tel. 

kom. 502-602-463, 16:00-19:00.

 �Kupie ziemię powyżej 1 hektara, 
gotówka, tel. kom. 501-020-993.

 �Kupię ziemię rolną z dostępem do 
drogi na trasie łowicz-łyszkowice,  
1-4 ha, tel. kom. 888-431-443.

 �Kupię ziemię, gospodarstwo rolnę 
lub wydzierżawię grunty w gminie: 
żychlin, Zduny, Bedlno i inne, tel. kom. 
667-531-717.

 �Działkę budowlaną, łowicz, 
Mysłaków Brzozówek, tel. kom. 
538-438-507.

sprzedaż
 �Sprzedam działki budowlane  

w głownie, tel. kom. 606-414-222.

 �Działki budowlane, nieborów, tel. 
kom. 607-328-032.

 �Dwupoziomowe mieszkanie, 
114 mkw., centrum łowicza, stan 
developerski, cena atrakcyjna, tel. kom. 
508-174-797.

 �Mieszkanie w łodzi 33 mkw., tel. kom. 
698-027-701.

 �Sprzedam działki budowlane: 715, 
900, 1.385 mkw., w Zielkowicach, 
Czajki, tel. kom. 880-099-354.
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 �Sprzedam działkę budowlaną, 
Górki-Jastrzębia, 1.320 mkw., tel. kom. 
695-814-300.

 �Mieszkanie 48,5 mkw., łowicz, os. 
Bratkowice, tel. kom. 662-967-762.

 �Mieszkanie M-3, os. Bratkowice, tel. 
kom. 697-077-391, po 18-tej.

 �Działka budowlana 1.433 mkw., 
Mysłaków, tel. kom. 692-363-474.

 �Działka rolno-budowlana 1.86 ha, 
w tym 0,70 ha lasu, Karolew gm. 
nieborów, tel. kom. 880-230-011.

 �Cztery pokoje, 75,5 mkw., blisko 
dworca PKP, os. Szarych Szeregów, tel. 
kom. 601-385-890.

 �Dom z działką w stanie surowym  
w Głownie, tel. kom. 601-814-018.

 �Sprzedam działkę z rozpoczętą 
budową domu, tel. kom. 601-814-018.

 �Działka 4,6 ha w jednym kawałku, 
uprawiana, 135x340 m, tanio, łazin, tel. 
kom. 501-020-993.

 �Sprzedam działkę budowlaną, tel. 
kom. 607-171-928.

 �Działka budowlana nieborów, 
niedaleko Pałacu 1513 mkw., woda, 
prąd, tel. kom. 661-966-124.

 �Mieszkanie pow. 68 mkw., os. huta 
Józefów, Głowno, tel. kom. 509-653-
337, 504-033-093.

 �Sprzedam działki budowlane  
w Strzelcewie, tel. kom. 600-723-972.

 �Mieszkanie 3-pokojowe, 60 mkw., 
Kostka, tel. kom. 600-248-791, 
668-599-646.

 �Domek 60 mkw., działka 6.000 mkw., 
budowlano-usługowa, narożna, łowicz, 
tel. kom. 603-878-783.

 �Sprzedam działki budowlane 
(media), blisko PKP Kornelin 2 km od 
Sochaczewa, tel. kom. 788-236-586.

 �Mieszkanie, 48 mkw., Dąbrowskiego, 
parter (bądź zamienię na większe), tel. 
kom. 516-199-690, po 16:00.

 �Sprzedam działkę budowlaną, 
łowicz, tel. kom. 608-264-404.

 �Sprzedam mieszkanie 3-pokojowe, 
60 mkw., w łowiczu na os. Bratkowice, 
tel. kom. 500-243-427.

 �Dwupokojowe, 52 mkw., tel. kom. 
880-141-984, łowicz.

 �Mieszkanie 47 mkw., os. 
Dąbrowskiego, tel. kom. 500-136-658.

 �Sprzedam 48 mkw., 2 piętro, 
Dąbrowskiego, po remoncie, z meblami 
pod zabudowę, tel. kom. 693-622-240.

 �Sprzedam mieszkanie 48.8 mkw., 
tanio, łowicz, ul. Kaliska, tel. kom. 
784-759-358.

 �Sprzedam łąkę za Bzurą 1,32 ha  
w urzeczu, tel. kom. 600-605-866.

 �Działka rekreacyjna z murowanym 
domkiem po kapitalnym remoncie  
w rOD „niedźwiadek” w niedźwiadzie, 
tel. kom. 502-629-406.

 �Sprzedam działkę rolną o pow. 
1,67 ha w gminie Bolimów, tel. kom. 
607-330-538.

 �Sprzedam 1 ha łąki, w Jastrzębi, tel. 
kom. 662-962-513.

 �Sprzedam M-4, 44 mkw., reymonta, 
kl. 2, ii piętro, tel. kom. 696-369-009, 
po 19.00.

 �Działki, głowno, ul. graniczna 24, 
tel. kom. 694-903-240.

 �Działka budowlana przy ul. 
żeromskiego 43, żychlin, o pow. 
0,5621, tel. kom. 601-263-550.

 �Sprzedam mieszkanie włsnościowe 
os. Konopnickiej, 49 mkw., 2 pokoje 
z kuchnią, i piętro, duży balkon, 
słoneczne, parkiet, zadbane, tel. kom. 
602-258-341, 602-432-737.

 �Działka budowlana, 1.040 mkw., na 
nowym osiedlu w Chąśnie, tel. kom. 
728-929-767.

 �Sprzedam 3 ha ziemi, Jeziorko, tel. 
kom. 887-698-385.

 �Sprzedam ziemię, niespusza wieś, 
tel. kom. 735-397-702.

 �Sprzedam działkę z budynkami  
w Stugienicach, tel. (46) 897-14-12.

 �Działka budowlana min. 1.200 
mkw., k/lasu, blisko łowicza, tel. kom. 
606-370-704.

 �Sprzedam mieszkanie, kawalerkę, 
30 mkw., w pełni wyposażone,  
I pietro, miejsce parkingowe w cenie 
lokal, ul. grunwaldzka 1, tel. kom. 
604-535-469.

 �Budowlano-rolna, 2,6 ha, 220x117 m, 
rzeczka, wola Szydłowiecka, tel. kom. 
603-878-783.

 �Mieszkanie 47,5 mkw., noakowskiego 
sprzedam lub zamienię na mniejsze, tel. 
kom. 517-719-072.

 �Sprzedam M-3, 49 mkw., iii piętro, 
130.000 zł lub wynajmę, tel. kom. 
668-158-058.

 �Sprzedam ziemię rolną 6,70 ha 
położoną w Lisiewicach Małych 23, tel. 
kom. 515-797-218, 505-415-039.

 �Sprzedam działkę rolno-budowlaną 
4.600 mkw., Czatolin, 13 zł/mkw, tel. 
kom. 696-691-596.

 �Działka budowlana, łąka 1.50 ha, 
okolice łowicza, tel. kom. 697-155-781.

 �Starzyńskiego, 48 mkw., iv piętro, tel. 
kom. 663-766-584.

 �Działka Mysłaków 19x125 
m, podłączony prąd, tel. kom. 
660-366-785.

 �Sprzedam działkę budowlaną 3.000 
mkw., Skaratki, tel. kom. 667-539-954.

 �Mieszkanie, nowe Zduny, tel. kom. 
604-122-730, wieczorem.

 �Działka inwestycyjna 3.350 mkw., 
koło Baumit, 50 zł/mkw., tel. kom. 
501-247-715.

 �Sprzedam mieszkanie 48 mkw., 
łowicz, centrum, tel. kom. 605-155-972, 
po 17.

 �Bąków, ziemia 2.21 ha, z dojazdem, 
tel. kom. 792-620-178.

 �Mieszkanie 50 mkw., Tkaczew 3, tel. 
kom. 602-706-178, po 19.00.

 �Sprzedam działkę budowlaną z 
domem, 0.53 ha, Jasieniec, gm. rybno, 
tel. kom. 691-374-039, 669-560-392.

 �Ziemia orna 3 ha, Dmosin, tel. kom. 
603-071-939.

 �Mieszkanie 32 mkw., osiedle 
Kopernika, Głowno, tel. kom. 
501-529-048.

 �Mieszkanie 32 mkw., Starzyńskiego, 
iv p., tel. kom. 663-133-507.

 �Sprzedam dom w Głownie, tel. kom. 
507-176-413.

 �ładne działki budowlane pod 
łowiczem, tel. kom. 721-907-721, 
512-490-910.

 �Sprzedam domek (do remontu) 
+ działa 750 mkw., narożna (do 
zabudowy), łowicz, os. Górki, (109.000 
zł), tel. (46) 837-76-30, 46/830-32-32, 
po 19.00.

 �Gospodarstwo 1,4 ha, budynki, 
Sypień k./nieborowa, tel. kom. 
518-443-192.

 �Działka budowlana 3542 mkw.  
w Głownie (możliwość podziału na dwie 
działki), cena do uzgodnienia, tel. kom. 
721-351-850.

 �Sprzedam działkę rolną - łąkę. 
Powierzchnia całkowita 1,09 ha. łąka 
utrzymana w bardzo dobrej kulturze 
rolnej, 7 zł/mkw., tel. kom. 667-403-600, 
Marcin, Bełchów.

 �Dąbrowskiego, 48 mkw., ii p, tel. kom. 
695-104-010.

 �Mieszkanie 44,2 mkw. wraz z działką, 
okolice Głowna, tel. kom. 502-772-976.

 �Dom, działka 4.595 mkw., Głowno, 
190.000 zł, tel. kom. 602-882-617.

 �M-3, Zabrzeźnia, ii piętro, tel. kom. 
602-445-248.

 �Sprzedam las powyżej hektara, 
gmina łyszkowice, tel. kom. 
668-171-618.

 �Działka o powierzchni 48 arów 
w Osinach, gmina Kiernozia, 
zabudowana, ogrodzona, tel. kom. 
512-179-465.

 �Mieszkanie, 60 mkw., parter, 
Bratkowice, tel. kom. 509-838-542.

 �Sprzedam mieszkanie na os. 
noakowskiego, 36.5 mkw., parter, tel. 
kom. 726-102-793.

 �Sprzedam dom w Głownie na 
działce 1.000 mkw., media, tel. kom. 
664-944-374.

 �Sprzedam dom z działką, łowicz, tel. 
kom. 507-939-708.

 �wynajmę mieszkanie 51 mkw.,  
w domku jednorodzinnym- parter, 
osobne wejście, centrum łowicza, tel. 
kom. 500-003-342.

 �Sprzedam dom w stanie sórowym, 
zamknięty, 127 mkw., tel. kom. 
508-694-697.

 �Sprzedam dom z działką, 
Bratoszewice, tel. kom. 504-507-730, 
514-734-737.

 �Kawalerka łódź, rydla, tel. kom. 
508-490-081.

 �Stryków, bloki, 3 pokoje, tel. kom. 
607-843-312.

 �Sprzedam dom z zabudowaniami 
gospodarczymi i działką, umeblowany. 
Okazja!, tel. kom. 609-541-325.

 �Sprzedam pilnie gospodarstwo 
rolne, 2.30 ha, budynki+ dom, tel. kom. 
609-207-829.

wynajem
 �Kwatery pracownicze, Głowno koło 

Strykowa, tel. kom. 502-420-340, 
503-065-351.

 �wezmę w dzierżawę grunty rolne  
w odległościach do 7 km od 
Domaniewic i Chruślina, tel. kom. 
696-130-651.

 �wynajmę krojownię z całym 
wyposażeniem na terenie Głowna, tel. 
kom. 603-610-884.

 �wynajmę lokale: 30 mkw., 35 mkw., 
30+35 mkw., duże witryny, łowicz, tel. 
kom. 600-415-454.

 �Pokoje do wynajęcia, tel. 666-587-317.

 �wynajem M-3, tel. kom. 501-518-757.

 �wynajmę mieszkanie M-3, i piętro, tel. 
kom. 608-799-281.

 �Do wynajęcia lokale w centrum 
łowicza, tel. kom. 509-659-963.

 �nieruchomość rolna (gmina Zgierz) 
- 9 ha do wydzierżawienia, tel. kom. 
608-641-030.

 �wynajmę lokal na sklep spożywczy  
w wyborowie, tel. kom. 662-085-112.

 �Pokoje do wynajęcia, Łowicz, tel. 
kom. 696-220-132.

 �Do wynajęcia mieszkanie 20 mkw.,  
tel. (46) 837-32-49, tel. kom. 
511-491-109.

 �wynajmę M-3, 50 mkw., ul. 
Kopernika, tel. kom. 505-087-395.

 �Do wynajęcia pomieszczenia 
w łowiczu dla: Mechanika 
Samochodowego, elektromechanika, 
instalatora LPG, tel. kom. 502-251-751.

 �wynajmę pokoje, dom, Łowicz, tel. 
kom. 604-237-423.

 �wynajmę mieszkanie, niepalącemu 
małżeństwu, łowicz, tel. kom. 
604-362-195.

 �wynajmę 3 pokoje + łazienka, 
Dmosin ii, tel. kom. 692-749-175.

 �Do wynajęcia M-4, Bratkowice, tel. 
kom. 605-679-749.

 �Do wynajęcia M-2 w Głownie, osiedle 
Kopernika, tel. kom. 506-136-444, po 
17.00.

 �wynajmę lokal 27,6 mkw. na 
działalność usługowo-handlową, 
łowicz, ul. Długa (obok Galerii), tel. 
kom. 785-114-514.

 �Do wynajęcia pokój na os. 
Broniewskiego, tel. kom. 512-076-145.

 �wynajmę kawalerkę, os. 
Dąbrowskiego, tel. kom. 607-426-830.

 �Do wynajęcia pokój dla 1-2 uczennic, 
tel. kom. 693-543-658.

 �wynajmę lub sprzedam sklep na 
Targowicy w łowiczu, w głównej 
alejce, w rzędzie z mięsem, tel. kom. 
605-636-176.

 �wynajmę M3, Bratkowice, tel. kom. 
501-815-757.

 �wynajmę dom w Bratoszewicach 
+ garaż pod działalność, tel. kom. 
606-901-938.

 �Do wynajęcia lokal na gastronomię 
na stacji paliw KJG Company  
w Stroniewicach, tel. kom. 530-929-790.

 �wynajmę kawalerkę, tel. kom. 
889-224-296.

 �wynajmę kawalerkę o powierzchni 
29 mkw. Stan bardzo dobry,  
z wyposażeniem. Lokalizacja: łódź 
Baluty., tel. kom. 608-128-670, pon-pt  
w godz. 7:00-17:00.

 �Lokal głowno, centrum, tel. kom. 
603-641-489.

 �Dom 3 pokoje z kuchnią, wygody dla 
firmy, Głowno, tel. kom. 603-641-489.

zamiana
 �Zamienię mieszkanie w bloku na 

domek na wsi, tel. kom. 516-153-870.

 �Mieszkanie w łodzi 33 mkw., 
na większe w łowiczu, tel. kom. 
698-027-701.

kupno różne
 �Kupię stare książki motocyklowe, tel. 

kom. 512-816-406.

 �Kupię topole, dęba i inne tartaczne, 
tel. kom. 696-379-599.

 �Kupię smołę, tel. kom. 501-575-305.

sprzedaż różne
 �Drewno kominkowe, opałowe, 

rozpałkowe, pakowane w workach, tel. 
kom. 501-658-261.

 �wyprzedaż kręgi, pokrywy, 
przepusty, płytki chodnikowe, tel. kom. 
531-467-981.

 �Zbiorniki plastikowe 1000 l, tel. kom. 
604-411-266.

 �wyprzedaż: kamień elewacyjny, 
daszki na słupki i murki, tel. kom. 
531-467-981.

 �Piasek płukany, pospółka, żwiry, 
podsyp, tel. kom. 600-895-026.

 �Piasek, żwir, kamień, tanio, tel. kom. 
518-802-389.

 �Sprzedaż ziemi czarnej, piasku, 
kruszyw, tel. kom. 693-565-564.

 �Drewno opałowe, rozpałkowe, 
możliwy dowóz. Stemple budowlane, 
nowe, tel. kom. 885-122-144.

 �Piasek, żwir 2-16; 16-32, łowicz, 
Kocierzew, rybno, tel. kom. 
783-482-883.

 �żwir 2-16; 16-32, piasek, Kiernozia, 
Chąśno, Złaków, Zduny, tel. kom.  
697-442-808, 783-482-883.

 �żwir 2-16; 16-32, piasek, żychlin, 
Pacyna, Oporów, tel. kom. 697-442-808.

 �Skrzynki plastikowe 15 kg, nowe, 
używane, tel. kom. 500-385-907.

 �Laptop, tel. kom. 500-204-559.

 �Kuchnia węglowa, tel. kom. 
733-805-081.

 �węgiel ekogroszek z dostawą  
i rozładunkiem, tel. (23) 661-10-13, 
tel. kom. 789-333-677.

 �Drewno kominkowe, opałowe, suche, 
tel. kom. 601-189-972.

 �wełniak łowicki, niekompletny, tel. 
kom. 720-172-280.

 �Likwidacja lokalu: stoły, krzesła, 
krzesła+ pokrowce, naczynia, lodówki, 
barek, warnik, tel. (46) 838-75-53, tel. 
kom. 501-747-392.
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 �Sofa 2-osobowa, rozkładana, stan 
bdb, tel. kom. 600-349-516.

 �Piec c.o. 30 kw Sokół + osprzęt, 
palone 4 sezony, 2.300 zł, Głowno, tel. 
kom. 697-973-609.

 �Sprzedam dęba ok. 3 m3, tel. kom. 
516-991-703.

 �Sprzedam segment pokojowy, tel. 
kom. 600-626-773.

 �Sprzedam szafę, 2-drzwiową, nową, 
brąz, tel. kom. 795-242-111.

 �Sprzedam telewizor 21 cali, tel. kom. 
606-490-951.

 �Sprzedam linę holowniczą, stalową, 
tel. kom. 606-490-951.

 �Sprzedam ladę chłodniczą, Julia, 
1.9x1.2, tel. kom. 508-132-318.

 �Sprzedam ziemie torfową, tel. kom. 
783-131-913.

 �Prądnica 100 Kw, tel. kom. 
514-924-815.

 �Piec ekogroszek 60 kw Tilgner  
- 100% sprawny, tel. kom. 602-368-505.

 �Sprzedam studzienkę 
wodomierzową, tel. kom. 605-567-198.

 �Sprzedam tanio klej do styropianu, 
piecyk grzewczy na butlę, tel. kom. 
502-980-287.

 �Trzy kuchnie gazowe w dobrym 
stanie, tanio; piec 50 kw, tanio, tel. kom. 
669-303-235.

 �Ślusarstwo, betoniarki, części, 
naprawa. rusztowania, tel. kom. 
510-124-700.

 �Drewno opałowe, kominkowe, tanio, 
tel. kom. 602-733-249.

 �Sprzedam tanio łóżeczko, krzesełko 
do karmienia Fisher Price, nosidełko, 
tel. kom. 691-715-557.

 �Sprzedam 60 sztuk żeberek 
żeliwnych, tel. kom. 607-835-330.

 �Betoniarki: sprzedaż, remonty, części, 
tel. kom. 603-072-751.

 �Sprzedam overlock Textima 
3-nitkowy, silnik 360 wat, 400 zł, tel. 
kom. 796-707-200.

 �Betoniarka, tel. kom. 888-896-738.

 �Sprzedam drewno kominkowe, tel. 
kom. 532-365-546.

 �Sprzedam słomę (kostka); cegłę;  
Fiat 125P, tel. kom. 693-589-000.

 �Skrzynki 1, nowe w Dmosinie, tel. 
kom. 692-749-175.

 �Skrzynki 1 jasne + palety, tel. kom. 
660-150-258.

 �Krzewy różane, tel. kom. 609-261-493.

 �Drewno opałowe i kominkowe, 
wycinka drzew, tel. kom. 505-700-777.

 �Sprzedam meble pokojowe, tel. kom. 
782-123-948.

 �Okna z demontażu, tel. kom. 
794-708-704.

 �Butla acetylen, śrutownik, kuchnia, 
rębak do gałęzi, tel. kom. 510-411-917.

 �nowe grzejniki żeliwne, tel. kom. 
695-774-230.

 �Krajzega silnik 3kw, 0,75 kw, tel. 
kom. 517-226-328.

 �Zbiornik na olej opałowy, duża buda 
dla psa, tel. kom. 668-403-654.

 �używaną kuchnię gazowo-
elektryczną z piekarnikiem sprzedam, 
tel. kom. 697-508-015.

 �Sprzedaż drzewa, opałowego, 
rozpałkowego, tel. kom. 695-736-381.

 �Sprzedam altankę, tel. kom. 
664-485-229.

 �Sprzedam namiot handlowy, tel. kom. 
600-657-411.

 �Sprzedam okno PCv, szer. 2.0x1.55, 
używane, tel. kom. 787-982-333.

 �Topola ścięta, dł. 13 m, śred. 70 cm, 
6 mk3, cena 100 zł/m, Bobrowniki, tel. 
kom. 881-768-460.

 �rębak do gałęzi i agregaty 
prądotwórcze, tel. kom. 882-281-560.

 �Bele topolowe, dł. 6 m, grubość  
7 cm, szer. 32 cm, tel. (46) 839-68-11, 
wieczorem.

 �altanka nowa, huśtawka, tanio, tel. 
kom. 511-311-145.

 �Overlock 3-nitkowy, tanio, tel. kom. 
502-425-856.

 �Samsung 40 cali, tel. kom. 
662-067-043.

 �Oddam ziemię z wykopów, tel. kom. 
662-067-043.

 �Kanapa „3”+ fotel- ekoskóra; 
dywan; wersalka+ 2 fotele, tel. kom. 
607-516-918.

 �Okna plastikowe, nowe, 3 sztuki, 
tanio, tel. kom. 795-539-905.

 �Sprzedam wyposażenie sklepu 
spożywczego oraz dwie lady 
chłodnicze, tel. kom. 603-747-130.

 �Sprzedam tanio tuje, łowicz 
Bolimowska 61, tel. (46) 837-85-84.

 �Sprzedam drewno opałowe 270 zł/
tona; kontakt, tel. kom. 663-145-177, 
pon-pt w godz. 7:00-17:00.

 �Sprzedam skrzyniopalety, nowe, tel. 
kom. 692-132-798.

 �Sprzedam kanapę w bardzo dobrym 
stanie. Szczegóły pod nr, tel. kom. 
692-155-438.

praca

dam pracę
 �Przyjmę do pizzerii pomoc kelnerki 

oraz kierowcę - praca w weekendy, tel. 
kom. 697-233-935.

 �Poszukuję pomocnika  
z doświadczeniem do pracy na 
budowie w łowiczu, tel. 606-792-731.

 �Zatrudnię szwaczki i pomoc  
w szwalni, praca w Głownie, tel. kom. 
668-349-942.

 �Zatrudnię kierowcę C+e  
z doświadczeniem, kraj, tel. kom. 
662-190-347.

 �Zatrudnię szwaczki, stała praca, 
głowno, tel. kom. 607-443-788.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+e  
w transporcie międzynarodowym, tel. 
kom. 608-059-817, 606-457-050.

 �Zatrudnię mechanika samochodów 
ciężarowych, tel. kom. 608-059-817.

 �Zatrudnię spedytora  
z doświadczeniem w transporcie 
międzynarodowym, tel. kom.  
608-059-817, 606-457-050.

 �Zatrudnię dziewiarza, maszyny 
płaskie Stoll, głowno, tel. kom. 
603-627-246.

 �Przyjmę pracownika do sprzątania na 
peronach, mile widziane prawo jazdy 
kat. B, tel. kom. 692-307-611.

 �Zatrudnię dziewiarza do maszyn 
płaskich, tel. kom. 607-818-142.

 �Zatrudnię elektryka, pomocnika 
elektryka, tel. kom. 508-382-347.

 �Zatrudnię szwaczki, tel. kom. 
607-818-142.

 �Zatrudnię pomoc na dziewiarnię, 
głowno, tel. kom. 607-443-788.

 �Zatrudnię kierowcę C+e, tel. kom. 
889-907-194.

 �Zatrudnię parowaczkę 
(prasowanie swetrów), głowno, tel. 
kom. 607-443-788.

 �Zatrudnię brukarza lub pomocnika, 
tel. kom. 661-937-398.

 �Przyjmę pracowników do kostki 
brukowej, Gągolin, tel. kom. 
695-384-425.

 �Zatrudnię operatora na dźwig, praca 
w Kutnie, tel. kom. 501-029-833.

 �Szwaczki do szycia kostiumów 
kąpielowych w głownie, stała praca, 
tel. kom. 602-457-089.

 �Zatrudnię spedytora transport 
krajowy, międzynarodowy, wysokie 
zarobki; Cv: freshmar@wp.pl.

 �Firma zatrudni kierowców z kategorią 
C+e, kraj, firanki, tel. kom. 519-113-663.

 �Kierowcę do 3,5 tony (bus), 
transport międzynarodowy, tel. kom. 
503-508-772.

 �Kierowca C+e, kraj, izoterma, 
poniedziałek-piątek, tel. kom.  
500-333-660, łowicz.

 �Kierowca z doświadczeniem, bus  
3,5 t, plandeka, kraj, poniedziałek-
piątek, tel. kom. 500-333-660, łowicz.

 �Zatrudnię szwaczki - dzianina, tel. 
kom. 603-610-884.

 �Przyjmę kierowcę do pizzerii: praca 
na stałe, tel. kom. 781-418-081.

 �Zatrudnię operatora koparki  
i spycharki, z doświadczeniem, tel. kom. 
601-239-804.

 �Zatrudnię pracowników fizycznych, 
tel. kom. 601-239-804.

 �Zatrudnię kierowcę C+e, kraj, tel. 
kom. 661-541-350, 601-069-699.

 �Zatrudnię murarzy z okolic łowicza, 
tel. kom. 692-382-852.

 �Zatrudnię kierowcę w ruchu 
krajowym na ciągnik siodłowy, dobre 
zarobki, tel. kom. 606-289-088.

 �Zatrudnię dziewiarza, pomocnika 
dziewiarza oraz przyuczę do stanowiska 
dziewiarz, telefon od 9 do 16, od 
poniedziałku do piątku, tel. kom.  
507-044-910, 503-135-431.

 �Zatrudnię mechanika 
samochodowego, stała praca, tel. kom. 
516-489-137.

 �Zatrudnię do pracy biurowej 
programistę wycinarki CnC, 
wykształcenie techniczne, łowicz, 
okolice, tel. kom. 793-065-376.

 �Zatrudnię szwaczki, tel. kom. 
733-448-522.

 �Zatrudnię dociepleniowców i 
murarzy z doświadczeniem, tel. kom. 
600-575-945.

 �Pracownik fizyczny 14 zł brutto, tel. 
kom. 514-954-310.

 �Zatrudnię murarzy, malarzy, tynkarzy, 
Stryków, tel. kom. 603-872-901.

 �Zatrudnimy piekarzy do pieca lub do 
ciasta na dobrych warunkach w okolicy 
Głowna, tel. kom. 504-573-701.

 �Przyjmę ślusarza, spawacza, tel. kom. 
665-147-488.

 �Zatrudnię do pracy murarzy oraz do 
dociepleń, tel. kom. 505-102-406.

 �Zatrudnię kelnerkę (możliwość 
przyuczenia do zawodu), tel. kom. 
782-223-546.

 �Zatrudnię kierowcę do rozwożenia 
pizzy (łowicz), tel. kom. 782-223-546.

 �Zatrudnię pomocnika kucharza 
(możliwość przyuczenia do zawodu), 
łowicz, tel. kom. 721-680-807.

 �Firma dziewiarska w Łowiczu 
zatrudni dziewiarza na maszyny 
komputerowe oraz farmowaczkę, 
pakowaczkę, tel. kom. 
601-332-896.

 �Zatrudnię mechanika samochodów 
ciężarowych, dobre zarobki, tel. kom. 
604-237-423.

 �Zatrudnię kierowcę C+e  
z doświadczeniem w transporcie 
międzynarodowym, chłodnie, dobra 
stawka, tel. kom. 782-223-211.

 �Zatrudnię kierowcę c+e  
w transporcie międzynarodowym, 
tel. kom. 537-180-085.

 �Zatrudnię do pracy przy instalacjach 
antenowych i elektrycznych, pracownik 
fizyczny, tel. kom. 697-801-028.

 �Zatrudnię sprzedawcę w hurtowni 
budowlanej, tel. kom. 602-587-341.

 �Zatrudnię kierowcę kat. c+e, 
transport międzynarodowy, wysokie 
zarobki, tel. kom. 502-605-719.

 �Zatrudnię kierowców kat. C+e, kraj, 
zagranica, tel. kom. 790-803-388.

 �Przyjmę od zaraz- brukarz, tel. 
kom. 508-286-519.

 �nowa firma zatrudni prasowacza, 
prasowaczkę z doświadczeniem, tel. 
kom. 516-103-366.

 �Zatrudnię pracownika (kobietę) 
ze znajomością języka angielskieg, 
pakietu office, mile widziana 
znajomość programu Photo Shop, 
głowno, tel. kom. 607-443-788.

 �Zatrudnię kierowcę kat. B- kurierka, 
tel. kom. 504-247-248.

 �Zatrudnię mechanika 
samochodów ciężarowywch  
i osobowych, okolice Strykowa, tel. 
kom. 605-097-071.

 �Przyjmę kelnerkę praca na stałe oraz 
kucharza do przyuczenia weekendowo, 
tel. kom. 781-418-101.

 �Zatrudnię kierowcę kat. c e, mile 
widziany emeryt, z okolic głowna, 
Strykowa, tel. kom. 605-097-071.

 �Szukamy osób do pakowania rajstop 
- akord, łowicz, tel. kom. 500-210-200.

 �Zlecę przeszycia dzianiny 
szwalniom i chałupnikom, tel. kom. 
602-898-692.

 �Piekarnia w Głownie zatrudni 
kierowcę kat. B, tel. kom. 785-014-575.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C również 
dorywczo, kraj, łowicz, tel. kom. 
601-385-525.

 �Zatrudnię dziewiarza z możliwością 
przyuczenia, tel. kom. 607-818-142.

 �Zatrudnię parowaczkę, prasowanie 
swetrów, tel. kom. 607-818-142.

 �Zatrudnię pracownika obsługi klienta 
na stację paliw w łowiczu, 1/2 etatu, tel. 
kom. 605-199-148.

 �Zatrudnię kierowcę C+e, na kraj, tel. 
kom. 696-691-596.

 �Przyjmę na staż magazyniera-
kierowcę. wymagania: osoba 
zarejestrowana jako bezrobotna, prawo 
jazdy kat. B, najchętniej 30-55 lat, tel. 
kom. 609-200-646.

 �Zatrudnię kierowców w 
transporcie międzynarodowym, kat. 
prawa jazdy c+e. Umowa o pracę., 
tel. kom. 602-596-467.

 �Zatrudnię szwaczki- umowa, tel. kom. 
609-525-529.

 �Zatrudnię do układania kostki, tel. 
kom. 663-690-050.

 �Stacja Paliw Orlen w Głownie zatrudni 
na stanowisko kasowe dyspozycyjną 
osobę ze średnim wykształceniem, tel. 
kom. 695-355-492.

 �brukarza zatrudnię, tel. kom. 
795-511-050.

 �Zatrudnię kierowcę C+e, kraj  
i zagranica, tel. kom. 605-094-166.

 �Zatrudnimy fryzjerki/fryzjerów, 
cV modna07@wp.pl, tel. kom. 
727-515-777.

 �Zatrudnię kierowcę w transporcie 
międzynarodowym cysterny spożywcze, 
tel. kom. 665-525-555.

 �Zatrudnię kierowcę w transporcie 
międzynarodowym, tel. kom. 
603-277-446.

 �Zatrudnię pracowników na budowę, 
tel. kom. 603-591-544.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+e  
w transporcie krajowym, naczepa 
chłodnia, tel. kom. 608-067-847.

 �Zatrudnię do dociepleń budynków, 
murarza, tel. kom. 534-835-309.

 �Zatrudnię kierowcę na kraj C+e, tel. 
kom. 602-354-612.

 �Zatrudnię mechanika 
samochodowego, tel. kom. 
602-354-612.

 �apteka zatrudni technika farmacji, tel. 
kom. 601-052-035.
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 �Dam pracę: elewacje, 
wykończenia wnętrz, tel. kom. 
500-005-095.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+e, tel. kom. 
782-978-573.

 �Zatrudnię kierowcę C+e, kierunek 
hiszpania (kółka), umowa o 
pracę, dogodne warunki, tel. kom. 
601-940-945.

 �Firma zatrudni kierowcę kat. c+e 
w ruchu krajowym. Załadunki Fm, 
Polska, tel. kom. 602-389-703.

 �Przyjmę do pracy młodą dziewczynę, 
nie uczącą się, tel. kom. 601-147-409.

 �Firma zatrudni kierowcę  
z doświadczeniem kat. c+e w ruchu 
krajowym bądź międzynarodowym, 
chłodnia, tel. kom.  
602-389-703.

 �Zatrudnię drwala-pilarza  
z uprawnieniami, tel. kom. 608-468-278.

 �Opiekun/ka seniorów w niemczech  
i anglii. Legalnie, bez prowizji, 
atrakcyjne warunki i wynagrodzenie, 
Promedica24, tel. kom. 797-169-375.

 �Przyjmę kierowcę (wahadło, kraj), tel. 
kom. 505-003-844.

 �Zatrudnię magazyniera, łowicz, tel. 
kom. 602-527-481.

 �Zatrudnię kierowcę C+e w ruchu 
krajowym. Stałe trasy, tel. kom.  
517-833-097, Marcin.

 �Zatrudnię kierowcę na busa, tel. 
kom. 889-338-747.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+e, 
transport krajowy, tel. kom. 
509-499-556.

 �Przyjmę do układania kostki, tel. 
kom. 508-286-519.

 �Przyjmę kierowcę C+e, jazda po 
kraju- kontenery lub chłodnia. na 
chłodnię najlepiej z Kutna, tel. kom. 
695-774-244.

 �Zatrudnię szwaczkę (chałupniczkę), 
szycie biustonoszy, dwuigłówka, tel. 
kom. 667-674-394.

 �Zatrudnię do sadu, tel. kom. 
669-844-345.

 �Kierowca kat. C+e,  
z doświadczeniem, transport 
międzynarodowy, tel. kom. 
691-200-608.

 �Zatrudnię pracownika do zakładu 
obróbki metali, wymaganie znajomość 
rysunku technicznego i obsługi maszyn 
skrawających, Głowno, tel. kom. 
601-076-850.

 �Zatrudnię- praca fizyczna (prace 
kolejowe, brukarz), tel. kom. 
663-716-151.

 �Firma krawiecka zatrudni krojczego, 
Głowno, tel. kom. 609-460-554.

 �Zatrudnię osobę w gospodarstwie 
rolnym, tel. kom. 693-054-739.

 �Salon fryzjerski z wyposażeniem , tel. 
kom. 607-516-918.

 �Przychodnia w łowiczu zatrudni 
magistra fizjoterapii lub technika 
masażystę, tel. kom. 505-099-355.

 �Zatrudnimy osoby do pracy przy 
segregacji, pakowaniu artykułów 
spożywczych. Miejsce pracy 
Sochaczew. Zapewniamy dowóz, tel. 
kom. 792-662-262.

 �Zatrudnię kierowcę C+e,  
z doświadczeniem, tel. kom. 
691-621-098.

 �Zatrudnię na staż do biura, tel. kom. 
609-111-509.

 �Zatrudnię szwaczki, stębnówka, 
overlock, kostiumy kąpielowe, tel. kom. 
516-132-006.

 �eurokontakt (nr lic.1109) poszukuje 
do pracy za granicą: brygadzistów, 
elektryków, hydraulików, płytkarzy, 
posadzkarzy, dekarzy, stolarzy, cieśli, 
lakierników, regipsiarzy, kominiarzy, 
tel. kom. 713-384-263, ogloszenia@
euro-kontakt.eu.

 �eurokontakt (nr lic.1109) poszukuje 
do pracy za granicą: monterów: 
rusztowań, instalacji, wentylacji  
i klimatyzacji, spawaczy, murarzy, 
malarzy, zbrojarzy, tel. kom.  
713-384-263,  
ogloszenia@euro-kontakt.eu.

 �Przedszkole Leśne skrzaty  
w Sochaczewie zatrudni nauczycieli,  
Cv prosimy kierować na adres:  
praca@lesneskrzaty.info.pl.

 �eurokontakt (nr lic.1109) zatrudni: 
pracowników tartaku, kelnerów  
z francuskim, pokojówek, asystentów 
ds. administracji z francuskim, 
pracowników fizycznych z dobrym 
francuskim lub niemieckim, osób do 
zbiorów pieczarek z francuskim, tel. 
kom. 713-384-263,  
ogloszenia@euro-kontakt.eu.

 �Firma z łowicza, zatrudni mechanika- 
montażystę maszyn, Pro-vega, ul. 
Małszyce 9a, mail: praca@pro-vega.pl, 
tel. (46) 811-55-22.

 �Zatrudnię kierowcę na samochód 
ciężarowy Man kat. C, tel. kom. 
795-409-044.

 �Zatrudnię pracowników 
ogólnobudowlanych z Głowna, tel. kom. 
601-321-914.

 �Pogotowiekręgosłupa.pl, zatrudni 
masażystów. Przyuczmy do zawodu, 
warszawa, tel. kom. 500-701-703.

 �Zatrudnie stolarza, tel. 602-669-749.

 �Firma Marinex Sp. J. zatrudni 
kierowcę kat. C+e. Kontakt, tel. kom. 
607-405-177, w godz. 8:00-16:00.

 �Zatrudnię kierowcę kat. B - kurier, 
mile widziane doświadczenie, tel. kom. 
516-755-833.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C, stałe trasy, 
z możliwością przyuczenia, tel. kom. 
600-357-428.

 �Zatrudnię szwaczki na overlock, 
stębnówkę, dwuigłówkę, umowę  
o pracę, tel. kom. 602-399-245.

 �Zatrudnię osobę do serwisu opon 
na stanowisko mechanik-wulkanizator, 
Bratoszewice, tel. kom. 505-151-701.

 �Przyjmę pomocnika 
ogólnobudowlanego, tel. kom. 
662-129-221.

 �Zatrudnię do zbioru jabłek, tel. kom. 
664-324-016, Proszę dzwonić po godz. 
18:00, okolice Patok.

szukam pracy
 �Kierowca z busem, praca dorywcza, 

tel. kom. 693-589-000.

 �Szwalnia przyjmie przeszycia, 
profesjonalnie, terminowo, tel. kom. 
510-742-883.

 �Pomogę przy dziecku lub osobie 
starszej, tel. kom. 505-027-459.

usługi wideo
 �wideofilmowanie DSLr Full hD, 

fotografia. Promocje na rok 2015/2016, 
www.blysk-fotostudio.pl, tel. kom. 
889-148-555.

 �Cyfrowe wideofilmowanie, 
fotografowanie, Blu-ray, tel.  
(46) 837-94-85, tel. kom. 608-484-079.

 �wideofilmowanie hD, fotografowanie, 
tanio, tel. kom. 606-852-557.

 �Fotografia i wideofilmowanie: 
ślubne, dziecięce, reklamowe, 
facebook-studionadachu, tel. kom. 
604-101-516.

 �wideofilmowanie DvD, Blu-ray, 
zdjęcia, tel. kom. 698-535-780.

 �wideofilmowanie, fotografia, tanio, tel. 
kom. 692-519-140.

 �www.studiokadr.cdx.pl.

 �wideofilmowanie hD „Kasia” 
+zdjęcia, tel. kom. 602-633-407.

 �videofilmowanie: DvD, hD, Blu-ray, 
tel. kom. 608-747-256.

 �Śluby, chrzty, komunie: Foto-video. 
auta do ślubu, tel. kom. 606-447-777.

 �wideofilmowanie, tel. kom. 
600-287-992.

 �wideofilmowanie, fotografowanie, 
DvD, full-hD, www.fotowideo.webt.
pl, tel. (46) 837-79-81, tel. kom. 
606-302-466.

remontowo-
budowlane

usługi
 �Tynki, tel. kom. 503-077-863.

 �układanie kostki brukowej, tanio, tel. 
kom. 667-837-817.

 �wznoszenie budynków mieszkalnych, 
gospodarczych i przemysłowych, 
dachy, solidnie, tel. kom. 785-402-533.

 �wykończenia wnętrz, tel. kom. 
785-402-533.

 �Dachy, pokrycia dachowe, 
konstrukcje, obróbki, tel. kom. 
609-846-316.

 �Tynki tradycyjne, z piaskiem 
kwarcowym, wylewki; solidnie, tel. kom. 
501-931-961.

 �Cyklinowanie, polerowanie, układanie 
parkietu, tel. kom. 501-249-461.

 �Docieplanie budynków, 
stropodachów granulatem 
styropianowym; kondygnacja: 999 zł, 
tel. kom. 602-570-424.

 �Usługi nową koparko-ładowarką, 
młot hydrauliczny; koparką 
gąsienicową, tel. kom. 790-606-451.

 �usługi koparko-ładowarką JCB, tel. 
kom. 604-411-266.

 �tynki maszynowe, gipsowe, 
cementowo-wapienne oraz posadzki 
(mixokret), tel. kom. 502-452-907.

 �wylewki agregatem, tel. kom. 
509-038-623.

 �wylewki betonowe, tel. kom. 
511-440-509.

 �usługi remontowo-budowlane, 
docieplenia poddaszy, elewacji, tel. 
kom. 500-027-261.

 �Stolarstwo, schody, tel. kom. 
607-789-345.

 �Tynki maszynowe, wylewki, tanio, 
solidnie, tel. kom. 604-144-668.

 �Dachy, blachodachówki, blachy 
trapezowe, tel. kom. 512-033-338.

 �usługi remontowo-budowlane, tel. 
kom. 532-115-111.

 �Układanie kostki brukowej, tel. 
kom. 724-355-094.

 �Cyklinowanie bezpyłowe, tel. kom. 
666-088-518.

 �wylewki agregatem; natrysk 
ocieplenia pianą poliuretanową 
poddaszy www.ocieplenie-domu.
pl, tel. kom. 531-402-222, 
698-480-048.

 �Budowa domów, budynków 
gospodarczych, przeróbki, rozbiórki itp., 
tel. kom. 785-333-971.

 �Docieplanie budynków, elewacje, 
struktury- agregatem. Tanio, szybko, 
solidnie, tel. kom. 607-612-176.

 �Bramy przesuwne, ogrodzenia, siatka 
ogrodzeniowa, montaż, producent, tel. 
kom. 503-572-046.

 �Gładź, malowanie, glazura, terakota, 
wykańczanie wnętrz, docieplanie, 
tel. (46) 837-10-33, tel. kom. 
609-541-373.

 �Malowanie, gładzie, remonty, tel. kom. 
726-022-431.

 �Dachy: naprawa, wymiana, podbitki, 
tel. kom. 607-610-786.

 �malowanie dachów, tel. kom. 
782-977-735.

 �wylewki maszynowe mixokret, tel. 
kom. 517-032-915.

 �Cyklinowanie bezpyłowe, lakier, olej, 
tel. kom. 697-892-966.

 �Ogrodzenia: betonowe, panelowe, 
siatka, bramy, wiaty itp. montaż, tel. 
kom. 606-303-471.

 �Okna: naprawa, regulacja, tel. kom. 
609-135-411.

 �Malowanie mieszkań, układanie 
paneli, tel. kom. 668-342-534.

 �wykopy minikoparką, tel. kom. 
781-151-525.

 �remonty, wykończenia, dekoracje 
ścienne, tel. kom. 504-081-135.

 �łazienki, kompleksowo, tel. kom. 
733-788-522.

 �Docieplanie budynków, gładzie, 
malowanie, płyty k/g, panele 
podłogowe i ścienne, glazura, terakota, 
tel. kom. 607-343-338.

 �remonty, wykończenia od a do Z, tel. 
kom. 608-228-789.

 �wylewki, tynki agregatem, tel. 
kom. 605-416-083.

 �usługi koparko-ładowarką, roboty 
ziemne, niwelacje gruntu, wykopy pod 
fundamenty, szamba itp., tel. kom. 
503-115-145.

 �ogrodzenia, bramy, balustrady, 
bramy garażowe, tel. kom. 
506-771-822.

 �usługi minikoparką, tel. kom. 
697-725-830.

 �Docieplenia stropu, styrobeton, 
zamiennik styropianu, tel. kom. 
605-416-083.

 �Cyklinowanie, polerowanie, lakier olej, 
tel. kom. 600-984-398.
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 �vertal - żaluzje poziome, pionowe, 
rolety materiałowe i antywłamaniowe, 
siatki przeciw owadom. Produkcja, 
montaż, tel. kom. 602-736-692.

 �układanie kostki brukowej, 
granitowej, tel. kom. 692-789-266.

 �Sprzątanie piwnic i strychów, tel. kom. 
725-239-372.

 �remonty, glazura, terakota, gładzie, 
płyty k/g, malowanie elewacji, tel. kom. 
788-708-316.

 �Montaż pokryć dachowych, 
blachodachówka termozgrzewalna, tel. 
kom. 515-236-149.

 �Docieplenia budynków, niskie ceny, 
tel. kom. 600-917-292, 507-431-463.

 �remonty, niskie ceny, tel. kom.  
600-917-292; 507-431-463.

 �usługi remontowo-budowlane. 
Solidnie, profesjonalnie, tel. kom. 
696-154-330.

 �Glazura, terakota, panele, tel. kom. 
724-536-422.

 �Podłogi drewniane, parkiety: 
układanie, cyklinowanie, polerowanie, 
lakierowanie, olejowanie. Schody: 
renowacja. Profesjonalnie, solidnie, tel. 
kom. 733-552-113, 601-378-677.

 �Profesjonalne układanie, 
cyklinowanie z polerowaniem parkietów, 
lakierowanie. Schody -cyklinowanie, 
lakierowanie, tel. kom. 607-090-260.

 �Prace brukarskie, profesjonalnie, 
tel. kom. 508-286-519.

 �Malowanie, gładź, hydraulika, tel. 
kom. 515-830-969.

 �usługi koparko-ładowarką  
i mini-koparką, Kocierzew, tel. kom. 
721-136-035.

 �wykończenia wnętrz, tel. kom. 
505-225-425.

 �Murowanie, tynkowanie, wylewki, 
docieplenia, kominy, klinkier, tel. kom. 
505-225-425.

 �remonty, glazura, tarakota, 
dładzie, malowanie. płyty k/g, sufity 
podwieszane, tel. kom. 721-108-965.

 �Ogrodzenia betonowe, metalowe, 
siatki, panele, klinkier, montaż, 
wylewki, wiaty, fundamenty, tel. kom. 
505-700-777.

 �Dachy: profesjonalnie, papa 
termozgrzewalna, rynny, tel. kom. 
668-208-450.

 �Malowanie, gipsowanie, tapetowanie, 
panele, glazury, płyta G/K, tel. kom. 
535-466-501.

 �gipsy, glazura, terakota, 
malowanie, prace remontowe: 
wykonam, tel. kom. 516-153-870..

 �usługi ślusarsko-spawalnicze, 
walcowanie blachy, kształtowników, 
spawanie żeliwa, tel. kom. 782-730-137.

 �balustrady, poręcze ze stali 
kwasoodpornej, tel. kom. 
724-605-762

 �remonty, wykończenia wnętrz, wolne 
terminy, tel. kom. 663-330-214.

 �wolne terminy, wykończenia wnętrz, 
szybko, solidnie, tel. kom. 669-340-492.

 �Docieplenia budynków, elewacje 
zewnętrzne, glazura, terakota, adaptacja 
poddaszy, kompleksowe wykończenia 
wnętrz, faktury vaT, tel. kom. 
606-737-576.

 �remonty i wykończenia mieszkań  
i łazienek, tel. kom. 799-268-290.

sprzedaż
 �Siatka ogrodzeniowa, słupki. 

Producent, Mysłaków, tel. kom. 
886-562-223.

 �Dachy, blachodachówki, blachy 
trapezowe, tel. kom. 512-033-338.

 �Stemple budowlane, tel. kom. 
516-199-906.

 �Sprzedam stemple budowlane, tel. 
kom. 602-368-505.

 �Sprzedam 2 m sześcienne desek 
nieużywanych, impregnowanych, tel. 
kom. 668-437-957.

 �Sprzedam maszyny ślusarskie, 
stolarskie, spawalnicze, tel. kom. 
600-657-411.

 �Sprzedam bramę z płotkami  
z demontażu, tel. kom. 511-146-431.

 �Cegła max, deski nowe, słupki, 
siatka, drut zbrojeniowy, tel. kom. 
603-332-421.

 �Sprzedam panele budowlane  
z rozbiórki, tel. kom. 503-784-574.

usługi 
instalacyjne

 � instalacje elektryczne: nowe, 
przeróbki, tel. kom. 696-081-582.

 �usługi elektryczne, tel. kom. 
693-943-789.

 �hydraulika kompleksowo, tel. kom. 
601-818-310.

 �Hydraulika, tel. kom. 608-263-951.

 �usługi hydrauliczne, spawalnicze, 
mechaniczne, naprawy rozruszników, 
alternatorów, hamulcy, tel. kom. 
506-891-289.

 �usługi hydrauliczne, tel. kom. 
691-991-000.

 �Oczyszczalnie przydomowe  
z montażem. Profesjonalnie, tel. kom. 
693-413-492, www.bioinstalacje.pl.

 �hydraulik, także awarie, tel. kom. 
733-788-522.

 � instalacje elektryczne, tel. kom. 
602-633-407.

 �Montaż alarmów, tel. kom. 
602-633-407.

 � instalacje, przeróbki elektryczne, tel. 
kom. 509-838-364.

 �usługi elektryczne, tel. kom. 
570-439-967.

usługi inne
 �Masz problem z komputerem: 

zadzwoń. Fachowo. Szybko. Tanio, tel. 
kom. 504-070-837.

 �Przeprowadzki, transport, tel. kom. 
695-885-953.

 �rozdrabnianie gałęzi rębakiem, 
wycinka zakrzaczeń, tel. kom. 
667-732-751.

 �Zespół muzyczny, wesela, www.
diwers.pl, tel. kom. 661-323-807.

 �Dekoracja sal weselnych (pokrowce, 
obrusy w komplecie), tel. kom. 
693-776-474.

 �Koparka gąsiennicowa, kopanie 
stawów, koparko-ładowarka (z młotami), 
wszelkie prace ziemne, rozbiórkowe, 
usługi wywrotką, tel. kom. 693-565-564.

 �Zespół, wokalistka, didżej, tel. 
kom. 503-746-892.

 �wypożyczę stół wiejski, nalewak 
piwny, ławeczki, parasol, dowóz, tel. 
kom. 889-994-992.

 �Kamaz: przewóz piasku, żwiru, ziemi, 
tel. kom. 601-630-882.

 �Cięcie drzew niebezpiecznych, 
pielęgnacja zieleni i ogrodów, tel. kom. 
782-718-483.

 �Tartak mobilny, tel. kom. 516-199-906.

 �Odnawianie wanien, tel. kom. 
600-979-826.

 �Tartak przewoźny elektryczny i 
spalinowy, tel. kom. 512-907-059.

 �Okna: naprawa, regulacja, tel. kom. 
609-135-411.

 �Piaskowanie, szkiełkowanie, mycie: 
elewacji, dachów, kostki brukowej, tel. 
kom. 889-204-499.

 �Transport wywrotką - piach, żwir, 
ziemia, pospółka, podsypka itp., tel. 
kom. 503-115-145.

 �Pranie dywanów i tapicerki meblowo-
samochodowej w zakładzie i u klienta, 
tel. kom. 501-431-978.

 �Dj, wesela, 18-tki, tel. kom. 
723-512-075.

 �naprawa telewizorów, łowicz, 
Topolowa 19, tel. (46) 837-70-20, tel. 
kom. 728-227-030.

 �Podnośnik koszowy, usuwanie drzew. 
Stryków, Głowno, okolice, tel. kom. 
696-049-953.

 �usługi rębakiem do gałęzi, tel. kom. 
696-049-953.

 �Mycie okien, sprzątanie domów, tel. 
kom. 726-768-368.

 �Piaskowanie z dojazdem do klienta, 
tel. kom. 518-168-598.

 �Tartak przewoźny, spalinowy  
i elektryczny, tel. kom. 512-907-059.

 �Sala, wynajem, imprezy 
okolicznościowe, nieborów, wolne 
terminy, tel. kom. 605-695-882.

 �Naprawa komputerów. Szybko, 
tanio, solidnie. Dojazd gratis, tel. 
kom. 697-365-652.

matrymonialne
 �Poznam dziewczynę do 35 lat, tel. 

kom. 784-858-324.

 �Poznam dziewczynę 35+, tel. kom. 
792-290-436.

 �Poznam fajną kobietę, tel. kom. 
695-975-023.

 �Mężczyzna 40 lat, bez nałogów 
pozna kobietę w wieku do 38 lat 
do stałego związku, SMS, tel. kom. 
698-997-919.

nauka
 �angielski, profesjonalnie, dzieci, 

młodzież, tel. (46) 837-53-15.

 �Język angielski, tel. kom. 
663-684-178.

 �Język niemiecki, tel. kom. 
668-963-922.

 �nauczyciel języka niemieckiego, 
lekcje, tel. kom. 505-256-528.

 �Matematyka, tel. kom. 791-802-482.

 �Kanadyjczyk polskiego pochodzenia: 
nauka języka angielskiego i 
francuskiego, wszystkie poziomy. 
Tłumaczenia, tel. kom. 604-621-125.

 �angielski, łowicz, tel. kom. 
604-461-803.

 �angielski, mgr filologii angielskiej, 
nauczyciel, lekcje, tel. kom. 
501-475-100.

 �Polski: korepetycje, prace, egzaminy, 
nowa matura. Fachowo, tel. kom. 
603-246-033.

 �hiszpański, francuski, tel. kom. 
509-852-532.

 �angielski, tel. kom. 889-999-312.

 �nauczyciel matematyki udzieli 
korepetycji, tel. kom. 507-203-909.

 �Matematyka, tel. kom. 792-245-010.

 �Korepetycje z fizyki, matematyki, stara 
i nowa matura, tel. kom. 604-449-538.

 �Matematyka, tel. kom. 607-440-582.

 �nauka Języka angielskiego Jacek 
romanowski, tel. kom. 607-440-582.

 �Język angielski, profesjonalnie, tel. 
kom. 603-704-267.

 �najlepszy angielski w mieście, solo  
i w parach, wszystkie poziomy, tel. kom. 
517-802-511.

 �Korepetycje chemia, matematyka: 
gimnazjum, technikum, liceum, tel. kom. 
883-754-507.

 �Fizyka, matematyka, szkoła 
podstawowa, gimnazjum, nauczycielka, 
tel. kom. 606-312-997.

 �angielski, tel. kom. 515-459-141.

 �rosyjski korepetycje, tel. kom. 
693-833-062.

 �niemiecki korepetycje, tłumaczenia, 
tel. kom. 693-833-062.

 �angielski korepetycje, wszystkie 
poziomy, tłumaczenia, tel. kom. 
693-833-062.

 �Korepetycje matematyka, fizyka, 
przygotowanie do matury, tel. kom. 
889-586-507.

 �Korepetycje chemia, przygotowanie 
do matury, tel. kom. 665-371-067.

 �Język polski. Kompleksowe 
przygotowanie do matury ustnej  
i pisemnej, tel. kom. 604-122-730.
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 �Język angielski, nauczyciel, 
egzaminator maturalny, tel. kom. 
662-611-189.

 �angielski, polski: korepetycje, 
wypracowania, wszystkie poziomy. 
Profesjonalnie, tel. kom. 607-328-038.

 �Korepetycje matematyka, tel. kom. 
661-481-644.

 �Fizyka, matematyka, rozszerzona, tel. 
kom. 883-942-255.

rolnicze – kupno

płody rolne
 �Kupię każde zboże, odbiór własnym 

transportem, tel. kom. 783-112-512.

 �Kupię każde zboże, odbiór własny, 
tel. kom. 607-202-732.

 �Kupię zboże, tel. kom. 508-471-814.

 �Kupię duże ilości zbóż paszowych, 
możliwość transportu, tel. 692-292-969.

 �Skup zbóż paszowych: pszenica  
590 +vaT, jęczmień 530 +vaT, 
pszenżyto 520 +vaT, Leśniczówka, tel. 
kom. 505-406-917.

 �Kupię zboże paszowe, tel. kom. 
693-157-117.

 �Kupię owies, tel. (46) 874-76-69, tel. 
kom. 604-634-249.

 �Kupie mokre ziarno kukurydzy, tel. 
kom. 664-187-631.

 �Kupię duże ilości zbóż paszowych, 
odbiór własnym transportem, płatność 
gotówką, tel. kom. 504-561-585.

 �Groch siewny Batuta, tel. kom. 
606-370-704.

 �Kupię maty słomiane, tel. kom. 
885-054-888.

 �Kupię zboże paszowe, tel. kom. 
664-715-685.

 �Kupię zboże paszowe, transport, 
gotówka, tel. kom. 668-478-617.

 �Kupie limit na wysłodki buraczane 
do cukrowni Dobrzelin, tel. kom. 
782-453-176.

hodowlane
 �Skup bydła rzeźnego, hodowlanego, 

cielęta, maciory , tel. kom. 502-460-724, 
500-258-237.

 �Skup bydła, koni, tel. kom. 
604-267-833.

 �Kupie byczki i jałówki, tel. kom. 
515-121-410.

 �Kupię cielaki do dalszego chowu, tel. 
kom. 609-562-159.

 �Skup macior, knurów, trzody 
chlewnej. wysokie ceny, tel. kom. 
603-711-760.

 �Cielaki mięsne”Limuzjon” dobrej 
budowy lub mieszańce o wadze  
60-80 kg, tel. kom. 600-605-866.

 �Kupię 3 mięsne jałoszki, waga:  
50-80 kg, tel. kom. 665-379-649.

 �Skup bydła rzeźnego, tel. kom. 
601-817-654.

 �Kupię bydło pourazowe, tel. kom. 
668-478-617.

maszyny
 �Każdego władymirca, ursusa, tel. 

kom. 725-361-836.

 �Kupię prasę kostkującą: Sipma, 
welger, Claas, Famarol; kombajn: anna, 
Bolko, Karlik; kopaczkę; sadzarkę; 
ciągnik władimirec T-25; prasę rolującą: 
Claas rolland 44, 46, 62, 66, arobale, 
welger, tel. kom. 518-857-308.

 �Kupię c-328, c-330, c-360, 
c-355, c-380, mtZ, t-25 
władimirec bez dokumentów, do 
remontu, tel. kom. 502-939-200.

 �Kupię ciągniki, przyczepy inne 
maszyny rolnicze mogą być 
uszkodzone, tel. kom. 502-358-304.

 �Siewnik poznaniak do remontu, 
może być dziurawy zbiornik, tel. kom. 
664-981-618.

 �Sadzarka i sadzarka S-211, tel. kom. 
797-513-264.

 �Kupię ciągnik T-25, C-330, C-360  
i maszyny, tel. kom. 516-741-314.

rolnicze - 
sprzedaż

płody rolne
 �otręby z melasą granulowane dla 

bydła, z dowozem i rozładunkiem 
, tel. (23) 661-10-13, tel. kom. 
789-333-677.

 �Sprzedam pszenżyto, około 5 ton, tel. 
kom. 693-141-816.

 �wysłodki niemelasowane oraz tofi 
workowane, z dowozem  
i rozładunkiem, tel. (23) 661-10-13, 
tel. kom. 789-333-677.

 �Pszenżyto (do siewu), gmina Dmosin, 
tel. kom. 604-871-975.

 �melasa dla bydła paleto-pojemnik 
1.000 l z dostawą i rozładunkiem, 
tel. (23) 661-19-88, tel. kom. 
789-333-677.

 �Sadzonki porzeczki czarnej, tel. kom. 
721-021-154.

 �otręby: pszenne, jęczmienne; 
śruty: sojowa, rzepakowa  
+ workowane, z dostawą  
i rozładunkiem, tel. (23) 661-1893, 
tel. kom. 789-333-677.

 �Sprzedam pszenicę do siewu 
Bamberkę i Juliusz w pierwszym 
roku po wymianie, tel. (46) 838-82-24, 
Kalenice 195.

 �Sadzonki truskawek roksana, alba  
i inne, tel. kom. 883-237-644.

 �Sprzedam pszenżyto i mieszankę 
zbożową oraz siano, tel. kom. 
723-452-607.

 �Pszenica Bamberka, Boczki, tel. kom. 
604-948-641.

 �Sprzedam sadzonki truskawek 
roksana, honeoye, alba, tel. kom. 
609-454-775.

 �Sprzedam pszenicę, tel. kom. 
728-894-563.

 �Sprzedam słomę, okrągłe belki, 
możliwość transportu, tel. kom. 
605-657-256.

 �Sprzedam sadzonki truskawek, tel. 
kom. 885-640-804.

 �Pszenżyto 10 ton, mieszanka 
zbożowa 10 ton, tel. kom. 723-114-747.

 �Sprzedam kapustę szatkowaną  
i w główkach, tel. kom. 535-606-333.

 �Zboże 2,5 t, tel. kom. 797-215-940.

 �Sprzedam śrutę sojową  
i rzepakową pakowaną w worki big-
bag lub w worki po 25 kg, tel. kom. 
781-291-825.

 �Pszenica, żyto, pszenżyto, jęczmień, 
rybno, tel. kom. 784-553-915.

 �Ziemniaki Lord, Denar, tel. kom. 
697-714-837.

 �Pszenżyto Tomko, tel. kom. 
500-255-144.

 �żyto dańkowskie Diament, tel. kom. 
604-169-278.

 �Sprzedam dynię, tel. kom. 
532-365-546.

 �Sprzedam ziarno fasoli szparagowej, 
skrzynki uniwersalne, tel. kom. 
669-499-802.

 �Sprzedam jęczmień paszowy  
i pszenżyto, tel. kom. 885-254-502.

 �Sprzedam ziemniak paszowy od 
kombajnu, tel. kom. 695-433-053.

 �Sprzedam liście buraczane, tel. kom. 
512-592-291.

 �Sprzedam pszenicę, do siewu, tel. 
kom. 667-118-084.

 �Sprzedam pszenżyto i pszenicę, tel. 
kom. 798-894-906.

 �Sprzedam żyto Dańkowskie Diament; 
słomę mieszanki w kostce, tel. kom. 
601-474-955.

 �Sprzedam owies, Bratoszewice, tel. 
kom. 603-802-140.

 �Sadzonki truskawek honeoye, 
Głowno, tel. kom. 604-260-576.

 �Ziemniaki paszowe, drobne, tel. kom. 
667-719-222.

 �Sadzonki truskawek, tel. kom. 
605-725-688.

 �Zamienię siano na obornik, tel. kom. 
509-428-673.

 �Sprzedam ziemniaki od kombajnu, 
tel. kom. 602-648-497.

 �żyto z pszenżytem, tel. kom. 
602-689-205.

 �Sprzedam sadzonki truskawki Miss, 
Kocierzew, tel. kom. 607-083-813.

 �Sprzedam pszenżyto wiarus 
i rok ze Strzelc po czyszczeniu 
pektusem, tel. (24) 277-97-27, tel. kom. 
885-254-502.

 �Sprzedam sadzonki truskawek Cler, 
tel. kom. 503-878-383.

 �Sprzedam gorczycę, tel. kom. 
664-197-871.

 �Sprzedam sadzonki truskawek, 
stolnicę do wędlin, tel. kom. 
603-945-950.

 �DDgS susz gorzelniany, 23% 
białka, tel. kom. 888-666-226.

 �Sprzedam buraki i dynie na pasze, tel. 
kom. 602-175-570.

 �Sprzedam sadzonki włoskiej 
truskawki- roksana, tel. kom. 
609-165-855.

 �Jęczmień, okolice Głowna, tel. kom. 
603-754-598.

 �Słoma owsiana z pszenżyta, małe 
kostki, ze stodoły, tel. (46) 839-68-11.

 �Pszenżyto, pszenica, tel. kom. 
606-242-693.

 �żyto po centrali, tel. kom. 724-551-112.

 �Pszenica ozima Ostroga, pszenżyto, 
okolice Głowna, tel. kom. 663-793-845.

 �Brukiew jadalna (żółta), cena do 
uzgodnienia, tel. kom. 669-840-092.

 �Sprzedam ziemniaki: irga i Denar, tel. 
kom. 669-775-344.

 �Sprzedam mieszankę bez owsa, tel. 
kom. 791-819-995.

 �Sprzedam 14 balotów sianokiszonki, 
kostka, pszenżyto, pszenica, okolice 
Sochaczewa, tel. kom. 660-947-557.

 �Kukurydza sucha cała i mielona, 
waliszew Dworski, tel. kom. 
726-078-244.

 �żyto, pszenżyto, tel. kom. 
693-830-160.

 �winogron czerwony, tel. kom. 
882-470-380.

 �Sadzonki brzozy, tel. kom. 
606-208-568.

 �Sprzedam owies, 15 ton, tel. kom. 
733-067-051.

 �Sprzedam siano w balotach, tel. kom. 
502-633-591.

 �Marchew, 0.45 kg, łowicz, tel. kom. 
501-583-658.

 �Pszenżyto, tel. kom. 693-960-636.

hodowlane
 �Sprzedam krowy mięsne mamki na 

wycieleniu, tel. kom. 607-613-259.

 �Sprzedam cielaki mięsne, tel. kom. 
607-613-259.

 �Jałówka na wycieleniu, okolice 
Bielaw, tel. kom. 785-557-747.

 �Krowa na wycieleniu, tel. kom. 
663-739-506.

 �Sprzedam krowę cielną, tel. kom. 
606-461-989, 662-611-486.

 �Dwie jałoszki 150 kg, 250 kg, tel. 
kom. 605-159-165.

 �Sprzedam prosiaki, tel. kom. 
693-093-631.

 �Sprzedam byczka 60 kg, 
tel. (46) 838-12-75.

 �Sprzedam jałówkę na wycieleniu, tel. 
kom. 721-347-722.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, tel. 
kom. 500-049-265.

 �Sprzedam prosięta, okolice Głowna, 
tel. kom. 504-985-644.
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 �Sprzedam drób rosołowy, tel. kom. 
600-716-691.

 �Sprzedam cielaki, tel. kom. 
888-953-006.

 �Sprzedam 5 jałówek pod zacielenie, 
tel. kom. 660-235-610.

 �Sprzedam krowę, wycielenie Xii.2015, 
tel. kom. 726-497-756.

 �Jałówka cielna, termin: 25.11.2015, tel. 
kom. 724-398-052.

 �Jałówka na wycieleniu, tel. kom. 
505-067-843.

 �Sprzedam jałówkę, wycielenie koniec 
października, tel. kom. 791-338-704.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, tel. 
kom. 518-103-986.

 �Jałówka na wycieleniu, tel. kom. 
533-403-503.

 �Krowy wysokocielne, młode, tel. kom. 
792-061-562.

 �Sprzedam 2 cielne jałówki rasy 
czerwono-białej, tel. kom. 880-154-022.

 �Sprzedam prosiaki, tel. kom. 
602-686-518.

 �Krowa, 3 cielak, poród 11.11.2015, tel. 
kom. 664-004-591.

 �Jałówka na wycieleniu: listopad; 
jałówki zacielone i podzacielenie; 
jałówki 150-250 kg, tel. kom. 
503-163-721.

 �Jałówka na wycieleniu, tel. kom. 
607-628-561.

 �Sprzedam cielaki czarno-białe  
o wadze 50-100 kg, Dmosin, tel. kom. 
660-702-548.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, tel. 
kom. 793-975-658.

 �Sprzedam warchlaki, tel. kom. 
609-906-583.

 �Jałówka wysokocielna, tel. kom. 
608-137-544.

 �Sprzedam krowę po ocieleniu 
po pierwszym cielaku, tel. kom. 
725-283-816.

 �Sprzedam jałówki Jersey, tel. kom. 
603-781-887.

 �Sprzedam jałówkę na wycieleniu, 
20.10.2015, tel. kom. 603-592-345.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, 
termin wycielenia na 14.10.2015, tel. 
kom. 510-519-114.

 �Loszki PBZ, tel. kom. 663-063-208.

 �Sprzedam prosięta, okolice Strykowa, 
tel. kom. 505-523-031.

 �Prosiaki, tel. kom. 787-140-487.

 �Sprzedam prosięta, tel. kom. 
881-956-637.

maszyny
 �Sadownicze: MF374, opryskiwacze, 

platformy, kosiarki i inne z importu, tel. 
kom. 504-475-567.

 �Sprzedam przyczepę 6 t, tel. kom. 
609-562-159.

 �amazone, agregat uprawowo-siewny, 
3-metrowy, tel. kom. 784-743-138.

 �agregat uprawowo-siewny Famarol  
3 m, 2006 rok, tel. kom. 665-734-042.

 �rozrzutnik obornika Fortschritt oraz 
wszystkie części nowe i używane, tel. 
kom. 693-830-160.

 �Pług 2-skibowy, brony „3” ciężkie, 
kultywator 14 zębów, tel. kom. 
669-960-684.

 �Części używane do C-328, C-330, 
C-360, C-380, C-355, MTZ, T-25 
władimirec, silniki skrzynie, tylne 
mosty, zwolnice, felgi i inne, tel. kom. 
880-353-819.

 �Bizon, tanio, tel. kom. 691-730-169.

 �Sprzedam opryskiwacz 400 litrów, tel. 
kom. 607-330-538.

 �Ciągnik MTZ-82T, 1999 rok, agregat 
uprawowo-siewny Famarol 3 m,  
i właściciel, tel. kom. 660-408-769.

 �agregat uprawowo-siewny Famarol  
3 m, 2005 rok, tel. kom. 660-408-769.

 �Opryskiwacz ciągany Pilmet, 1.000 
l, belka 12 m; mieszalnik 2 t; śrutownik 
bijakowy 11 Kw, tel. kom. 660-408-769.

�Kultywator podorywkowy Konskilde, 
tel. kom. 693-253-063.

 �Bizon Z-056, 1986 rok, tel. kom. 
663-690-562.

 �Pługi Kverneland, zagonowe, 
obrotowe, zabezpieczenia, tel. kom. 
601-272-521.

 �agregat uprawowy, bierny, 6 m, 
Konskilde, tel. kom. 601-272-521.

 �rozsiewacz nawozu, amazone, tel. 
kom. 601-272-521.

 �Sprzedam burty do rozrzutnika 
1-osiowego, polskiego, tel. kom. 
691-479-342.

 �Sprzedam kabinę do ciągnika, tel. 
kom. 606-490-951.

 �Sprzedam pługi Kverneland na 
resorze, rozsiewacz amazone 800, tel. 
kom. 799-081-590.

 �Siewnik do zboża zachodni, 3 m; 
siewka do nawozu; pług 4-skibowy, 
zagonowy, półzawieszany, tel. kom. 
607-992-213.

 �Siewnik zbożowy, 2.5 m; wiele innych 
maszyn, tel. kom. 889-013-143.

 �Kultywator, opryskiwacz, siewnik, tel. 
kom. 604-348-985.

 �Sprzedam maszt widlaka, tel. kom. 
506-664-741.

 �Pług 3-skibowy obrotowy; wycinak do 
kiszonki, tel. kom. 669-356-380.

 �Kombajn STOLL v50, w całości lub 
na części, tel. kom. 508-909-412.

 �Sprzedam śrutownik ssąso-tłoczący 
15kw, tel. kom. 606-989-475.

 �Ciągnik C-330, 1974 rok; C-360 
1977 rok; rozrzutnik 1-osiowy; krajzega, 
śrutownik na kamienie;, tel. kom. 
791-391-697.

 �rozrzutnik 2-osiowy, tel. kom. 
733-193-968.

 �Sprzedam pług 2-skibowy, tel. kom. 
663-319-284.

 �Beczka asenizacyjna 4.000 litrów, 
ocynkowana, rozrzutnik 1-osiowy 4 tony, 
cyklop, tel. kom. 669-177-506.

 �Ciągnik Pronar 82 Sa z turem,  
82 KM, 2005 rok, stan bdb, tel. kom. 
502-358-304.

 �Krokodyl do Tura do obornika 
i kiszonek, 1.900 zł, tel. kom. 
732-926-200.

 �Przyczepka rolnicza 1-osiowa,  
1.600 zł, tel. kom. 732-926-200.

 �wycinak do kiszonki, tel. kom. 
609-514-291.

 �Przyczepka ciągnikowa; rębak 
fabryczny, tel. kom. 604-931-629.

 �Śrutownik walcowy, tel. kom. 
602-478-540.

 �Sprzedam mieszalnik 2 tony, tel. kom. 
664-715-685.

 �rozrzutnik obornika, tel. kom. 
609-541-312.

 �Sprzedam rozrzutnik 4 tony, tel. kom. 
604-969-205.

 �Sprzedam ciągnik Pronar 82, 2004 
rok, tel. kom. 501-123-881.

 �Zetor 7245 horal, cena 33.000 zł, 
stan bdb, tel. kom. 510-158-921.

 �Siewnik poznaniak czerwony, stan 
bdb, cena 3.000 do uzgodnienia, tel. 
kom. 510-158-921.

 �aplikator ze stali nierdzewnej do 
beczki asenizacyjnej, cena 5.000 zł, tel. 
kom. 510-158-921.

 �Sprzedam wspomaganie kierownicy 
do ciągników ursus C-330, C-360, T-25, 
tel. kom. 692-335-998.

 �Sprzedam kabina, Tur do C-330, 
T-25, opony, tel. kom. 690-899-100.

 �C-360, T-25, Same 4x4, tel. kom. 
667-491-487.

 �Pług 3, brony 5, sadzarka, tel. kom. 
690-899-100.

 �Pługi obrotowe: 3-; 4-skibowy, 
rozrzutnik Fortschritt T-088; siewka do 
nawozu rauCh 1.500 kg, tel. kom. 
600-822-089.

 �Zetor Fortera 11441, 2003 rok, tel. 
kom. 600-822-089.

 �rozrzutnik jednoosiowy, tel. kom. 
603-071-939.

 �Bizon ZO-56, 1990 rok, stan bdb., tel. 
kom. 500-204-628.

 �Kosiarka rotacyjna Mesko, opona 
12,4x32, pług 2, przetrząsarko-
zgrabiarka 5, tel. kom. 508-985-884.

 �Siewnik poznaniak, tel. kom. 
664-981-618.

 �Sprzedam agregat uprawowy, beczkę 
asenizacyjną, śrutownik bijakowy, 
mieszalnik pasz, tel. kom. 509-293-050.

 �Sprzedam kabinę do C-360 i C-330, 
pług 3-skibowy grudziądzki, tel. kom. 
785-912-253.

 �ładowacz cyklop, tel. kom. 
606-232-925.

 �Ciągnik C-330; skrzynia Zetora, 4.200 
zł, tel. kom. 691-639-756.

 �Sprzedam głębosza na 2 łapy, 
tel. (46) 861-60-35.

 �Sprzedam dwie osie kwadratowe od 
D-44, tel. kom. 691-240-698.

 �Sprzedam C-330 z kabiną, 1984 rok, 
15.800 zł, tel. kom. 668-931-670.

 �Bizon Z-56; Zetor 7211; przyczepa 
hL, 8 t; cyklop; prasa Z-224; pług 
3-skibowy; kultywator, tel. kom. 
512-179-465.

 �Brona talerzowa unia Cut, 3,90 m, 
2012 rok, tel. kom. 737-785-432.

 �Talerzówka 2X8, tel. 667-133-737.

 �Pług 3-skibowy obrotowy rabewerk; 
3-skibowy, zagonowy, Overum; beczki 
asenizacyjne 3.000, 4.000, 5.000 l; 
ocynk, tel. kom. 600-428-743.

 �wał Cambella; przyczepa do 
przewozu koni; pompy do beczek 
asenizacyjnych, naprawa, tel. kom. 
600-428-743.

 �Kombajn Claas Dominator 76, stan 
bdb, prasa kostka Sipma, stan bdb, 
tel. (42) 719-59-18.

 �Ciągnik C-330M, 1988 rok, oryginał, 
tel. kom. 505-228-654.

 �Gruber Brodnica 2 m, tel. kom. 
724-551-112.

 �Gruber unia Koss 3 m, tel. kom. 
724-551-112.

 �John Deere 2650, 1991 rok, stan 
bdb, tel. kom. 693-064-352.

 �Białoruś rolnicza, 1989 rok, stan bdb, 
tel. kom. 693-064-352.

 �C-330, 1974 rok, bez dokumentów, 
tel. kom. 512-347-439.

 �Lemken 3-skibowy, obrotowy, 
oryginał, tel. kom. 668-594-262.

 �Sprzedam przyczepą 3-stronną 
wywrotkę, zarejestrowana, okolice 
Sannik, tel. kom. 511-786-307.

 �Sprzedam ciągnik 360 z turem  
i zgrabiarkę 7 do siana oraz zgrabiarkę 
pasową w dobrym stanie, tel.  
(46) 838-39-05, tel. kom. 604-430-387.

 �Chwytak do bel, tel. kom. 
508-194-021.

 �Sprzedam ciągnik, opryskiwacz, tłuk 
do gałęzi, tel. kom. 722-178-764.

 �Ciągnik rolniczy T-25, stan bdb, tel. 
kom. 501-542-563.

 �Glebogryzarkę grudziądzką 
sprzedam, stan bdb, tel. kom. 
603-781-887.

 �Sprzedam rozrzutnik 2-osiowy,  
1998 rok, tel. kom. 531-450-890.

 �Sprzedam ciągnik T-25 władimir, 
1982 rok, przyczepa 1-osiowa, tel. kom. 
600-137-595, 784-820-268.

 �Sprzedam siewkę do nawozu 
amazone, stan dobry, cena 950 zł., 
okolice rybna, tel. kom. 607-609-762.

 �Obciążniki do C-360, C-330, 
C-912, przód-tył, komplety, tel. kom. 
693-830-160.

 �C-328 w dobrym stanie, tanio, tel. 
kom. 509-459-028.

 �Schładzalnik mleka 550, rozrzutnik 
2-osiowy, 1989 rok, tel. kom. 
509-849-431.

 �Zetor 6911 z turem lub zamienię na 
konia, tel. kom. 509-459-028.

 �Prasa warfama, Metal-Fach, John 
Deere, owijarka do bel, przyczepa 
do bel, ciągnik Zetor Major, tel. kom. 
608-128-670.

 �Pług zagonowy 4-skibowy, na 
resorach, Kverneland; talerzówka  
24 talerze; rozrzutnik 6 ton, Tandem, tel. 
kom. 606-485-033.

inne
 �Obornik z dowozem, tel. kom. 

601-630-882.

 �Obornik, tel. kom. 665-220-406.

 �Dojarka i konwie w komplecie, tel. 
kom. 728-752-686.

 �Skrzynki na owoce, palety, wagi, 
wózek do jabłek, tel. kom. 665-464-794.

 �Sprzedam basen 550 litrów, tel. kom. 
728-894-563.

 �obornik z dowozem, tel. kom. 
726-121-861.

 �Dojarka rurociągowa oraz zgarniacz 
obornika linowy, tel. kom. 662-294-778.

 �Sprzedam basen 325 l, stan bdb; 
dojarka, tel. kom. 530-576-074.

 �Sprzedam opony 900 r20 i oponę 
600/65 r38, tel. kom. 504-561-585.

 �Basen na mleko alfa Lawal 350 l, tel. 
kom. 669-303-235.

 �Kompresor 2-tłokowy, tel. kom. 
513-666-808.

 �Sprzedam opryskiwacz zawieszany 
Perkoz 815, firmy Bury; 2 opony 
16.9/34, stan dobry, tel. kom. 
697-941-558.

 �Sprzedam opryskiwacz sadowniczy 
300 l, Termit, tel. kom. 787-982-333, 
697-286-861.

 �Zbiornik na mleko 240 litrów, tel. kom. 
508-194-021.

 �Opryskiwacz Pilmet, tel. kom. 
533-667-939.

rolnicze - usługi
 �Bielenie budynków inwentarskich, 

dezynfekcja, tel. kom. 663-452-727.

 �Transport maszyn rolniczych, 
budowlanych, tel. kom. 665-734-042.

 �Transport niskopodwoziówką, tel. 
kom. 503-115-145.

 �Bramy garażowe, wrota, drzwi, tel. 
kom. 506-771-822.

 �Siew zbóż agregatem uprawowo-
siewnym. agregat graczkowy z wałem 
crosskil lub tależowy z wałem packera. 
Siewnik z zaprawiarką ziarna 120 zł/ha. 
Faktury vaT, tel. kom. 606-294-284.

 �Zbiór kukurydzy na ziarno 
kombajnem new holland, tel. kom. 
695-052-735.

 �Zbiór i skup kukurydzy na ziarno, 
transport, tel. kom. 664-187-631.

 �wykonuję kosiarki sadownicze, 
tel. (46) 832-14-57, tel. kom. 
513-666-808.

 �Białkowanie obór, tel. kom. 
518-168-598.

 �Zrobię bramy do stodoły, garażu, 
obory oraz ogrodzenia, tel. kom. 
505-928-735.

 �Naprawa ciągników, maszyn 
rolniczych i sprzętu budowlanego, 
tel. kom. 510-809-025.

 �Orka, uprawa, siew, nawożenia 
gnojowicą i obornikiem, transport 
przyczepą, tel. kom. 728-890-565.

zwierzęta

sprzedaż
 �Sprzedam młode koziołki po koźle 

górskim, 60 zł; krycie kóz, tel. kom. 
534-775-437.

 �Sprzedam 5 suk owczarka 
niemieckiego, długowłosego, tel. kom. 
886-559-176.

 �Sprzedam kuca, łowicz, tel. kom. 
502-323-404.

 �Sznaucer miniaturki, szczenięta, tel. 
kom. 504-010-956.

 �Oddam szczeniaki, tel. kom. 
515-132-289.

 � indyki, perliczki, tel. kom. 
603-708-043.

 �Sprzedam bażanty diamentowe, tel. 
kom. 606-432-666.

 �Sprzedam bażanty złociste, tel. kom. 
533-667-939.

 �Sprzedam szczenięta labrador 
retriever, tel. kom. 668-902-039.

 �Sprzedam tirowe x3 ilości dynii 
Bambino 2-4kg -mała, idealna do 
spożycia + jako pasza dla zwierząt, 
nie pryskana. Dostarczymy, tel. kom. 
663-546-419.
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informacje
 �Informacja PKP (ogólnokrajowa) 

22-194-36 
 �Informacja PKS (całodobowa)  

46-837-38-13
 �Informacja o tel. krajowych 118-913
 �Informacja o międzynarodowych  

numerach 118-912
 �Rozmowy międzynarodowe  

– zamawianie 9051
 �Naprawa tel. – błękitna linia 19393
 �biuro zleceń 9497
 �wojewódzkie centrum Zarządzania 

Kryzysowego w łodzi 9287

telefony
 � taxi osobowe:  

46-837-34-01; 46-191-91; 46-830-05-00; 
603-06-18-18; 794-013-013; 606-486-555; 
600-508-308; Dworcowa: 602-774-552

 �taxi bagażowe: 46-837-35-28 
 �Powiatowy Urząd Pracy: 46-837-04-20
 �Starostwo Powiatowe w Łowiczu: 

sekretariat 46 837-59-02
 �Urząd miejski: sekretariat 46-830-91-51 
 �Urząd Skarbowy:  

centrala 46 837-43-58, 
46-837-32-38, sekretariat 46-837-80-28 

 �ZUS 46-830-17-12
 �Łowickie Stowarzyszenie absty-

nenckie „Pasiaczek” łowicz, ul. św. 
Floriana 7, tel. 46-837-66-92, pon.-pt. godz. 
16.00-20.00.

 �grupa aa „Łowiczanka” spotkania  
przy Klubie Pasiaczek czw. godz. 19.00. 

 �Punkt pomocy dla ofiar przemocy  
w rodzinie (siedziba Stowarzyszenia 
„nadzieja” ul. Podrzeczna 3a),  
tel. 46-830-03-63, czynny: 16.00-19.00.

 �gminna grupa abstynencka  
w bielawach, spotkania w czwartki 
w godz. 10-11. informacji udziela uG Biela-
wy w czwartki w godz. 8.00-10.00.

 �Punkt konsultacyjny przy grupie 
wsparcia „Przeminęło z wiatrem”  
w Domaniewicach, (problem przemocy)  
czynny: pt. 16-18 tel. 46-838-33-11.

 �Samopomocowa grupa abstynencka 
„Nie ma mocnych” w Zdunach 
(siedziba GOK), czw. godz. 18.00.

dyżury przychodni
 �Nocna i świąteczna Pomoc Lekarska 

ul. ułańska 28, tel. 46-837-56-11, 46-837-56-
12, 46-837-56-13 lub 509-056-091– czynna: 
w dni robocze 18.00-8.00, soboty, niedziele 
i święta od 8.00 (przez 24 h). 

 �Poradnia Leczenia Uzależnień,  
ul. ułańska 28, tel. 837-37-07

 �Poradnia Zdrowia Psychicznego  
ul. 3 Maja, tel. 46-837-33-07

pogotowia
 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Straż pożarna 998 alarmowy
 �Policja 997 alarmowy
 �Policyjny telefon zaufania 837-80-00
 �ogólnopolska poradnia telefoniczna  

dla osób dorosłych w kryzysie  
emocjonalnym, czynna od pon.-pt. godz. 
14.00-22.00 pod bezpłatnym numerem 
telefonu 116 123; www.116123.edu.pl

 �Pogotowie energetyki cieplnej  
46-837-59-16

 �Pogotowie wodno-kanalizacyjne  
46-837-35-32

 �Pogotowie energetyczne 991, 
46-837-36-05

 �awarie oświetlenia ulicznego:  
konserwator 881-551-551, 46 830-91-45

 �warsztat konserwatorski  
łSM 46-837-65-58

 �gaz butlowy: 516-053-554, 697-649-492, 
46-837-84-40, 46-837-16-16,  
46-837-66-08, 46-837-41-02, 46-837-30-30, 
46-837-20-37, 46-838-36-36, 509-887-080; 
46-837-47-77, 46-837-44-44

 �Zakłady pogrzebowe: 46-837-53-85, 
46-837-07-10, 46-837-20-22, 46-837-26-74, 
46-838-72-62, 602-131-698

 �Lecznice dla zwierząt:  
ul. Starościńska 5, tel. 46-837-52-48, 

ul. Chełmońskiego 31, tel. 46-837-35-24, 
ul. Krakowska 28, tel. 46-830-22-86,  
łyszkowice, tel. 46-838-87-19 
Bielawy, tel. 46-839-20-95

apteki
 �Łowicz – apteka całodobowa: 

ul. Stanisławskiego, tel. 46-830-22-02
 �bielawy, ul. Garbarska 10, tel. 839-22-76
 �chąśno 64, tel. 838-18-25
 �Domaniewice, ulica Główna 9,  

tel. 838-33-85; ul. Górna 1a, tel. 911-55-44
 �Kiernozia, rynek Kopernika 12,  

tel. 24-277-91-58; ul. Kościuszki 6, tel. 24-
277-97-64; ul. łowicka 12a, 24-382-11-66

 �Kocierzew Płd. 101, tel. 839-42-42
 �Łyszkowice, ul. Kościelna 3, tel. 46-838-

87-86; ul. wolności 6B, tel. 606-221-872
 �Nieborów 209, tel. 46-838-56-25
 �bełchów, Przemysłowa 2, tel. 46-837-11-83
 �Sobota, Pl. Zawiszy Czarnego 20,  

tel. 46-838-22-81
 �Zduny 1a, tel. 46-838-74-68
 �Zduny 34, tel. 46-838-75-35

msze święte  
w niedziele i święta

 �Kościół pw. św. Ducha: 7:00, 8:30, 
10:00, 12:00, 18:00; nabożeństwa 
różańcowe codziennie o godz. 17.15.

 �Kościół pw. chrystusa Dobrego 
Pasterza: 7.00, 8.00, 10.00 (dla 
młodzieży), 11.15 (dla dzieci), 12.30, 17.00; 
nabożeństwo różańcowe: od poniedziałku 
do soboty w godz. 17.30, w niedziele o 
godz. 16.15.

 �bazylika Katedralna: 7.00, 9.00, 10.30, 
12.00, 18.00; nabożeństwa różańcowe: 
codziennie o godz. 17.30.

 �Kościół o.o. Pijarów:  
8.00, 9.30, 11.00, 12.30, 16.00; 

 �Kościół Sióstr bernardynek: 8.00, 10.00
 �Kościół pw. matki bożej Nieustającej 

Pomocy: 8:00, 10:00, 12:30, 18:00; 
nabożeństwa różańcowe: codziennie o 
godz. 17.15.

 �Kaplica seminaryjna: 10.00.
 �Kościół św. Leonarda: 11.30.

boiska i hale 
sportowe

 �orlik przy ul. grunwaldzkiej  
w Łowiczu tel. 608-433-787

 �orlik przy ul. bolimowskiej 15/19  
w Łowiczu tel. 516-031-268; czynny: pon.-
-pt. 10.00-21.30, sob.-ndz. 10.00-20.00;

 �orlik w Popowie tel. 46 895-15-36
 �Stadion piłkarski ul. Starzyńskiego 6/8, 

tel. 46-837-62-08
 �Stadion wielofunkcyjny  

ul. Jana Pawła ii nr 3, tel. 46-837-51-06
 �Hala oSiR nr 1 ul. Jana Pawła ii nr 3,  

tel. 46-837-51-06, czynne: pon. 7.00-15.00, 
wt. 7.00-20.00, śr., czw., pt. 7.00-15.00; 

 �Hala oSiR nr 2 ul. Topolowa 2,  
tel. 46-837-09-04; pon.. wt., śr., 8.00-16.00; 
czw. 8.00-20.00; pt. 8.00-16.00; 

 �boisko przy SP nr 1 – tel. 519-130-551 
czynne od pon.-pt. w godz. 16.00-20.00,  
w weekendy w godz. 12.00-20.00)

 �boisko przy SP nr 4 – tel. 46 837-36-94
 �Lo im. chełmońskiego – 46 837-42-00
 �SP bąków górny – 46 838-79-66
 �SP bednary – 46 8386576
 �SP Kocierzew Płn. – 46 838-48-26
 �SP Stachlew – 46 838-67-29  

(tylko dla mieszkańców gminy łyszkowice)
 �SP mysłaków – 46 838-59-25
 �SP Nieborów – 46 838-56-94
 �gimnazjum bolimów – 46 838-03-99
 �Kompleks sportowy w bolimowie 

czynny od 8.00 do zmroku
 �gimnazjum Łaguszew – 46838-43-93
 �ZSP błędów – 46 838-14-76

pływalnia miejska 
łowicz, ul. Kaliska 5, tel. 46-837-32-94

grafik wejść na pływalnię dla posiada-
jących karnety i kupujących bilety:

 �Poniedziałek –13.00-13.45; 15.45-16.30; 
20.15-22.00 (ostatnie wejście o 21.00)

 �wtorek – 12.10-13.00; 15.00-16.30; 19.30-
22.00 (ostatnie wejście o 21.00)

 �środa –15.00-16.30; 20.15-22.00 
(ostatnie wejście o 21.00)

 �czwartek – 13.00-15.45; 19.30-22.00  
(ostatnie wejście o 21.00)

 �Piątek – 12.10-13.00; 17.40-18.30; 19.30-
22.00 (ostatnie wejście o 21.00)

 �Sobota – 11.00-20.00 
(ostatnie wejście o 19.00)

 �Niedziela – 10.00-20.00  
(ostatnie wejście o 19.00)
grota solna i sauna – czynne codziennie 
w godz. 14.00-20.00.

wystawy stałe
 �muzeum w Łowiczu: „Sztuka baroku” 

– wystawa rzemiosła artystycznego (meble, 
tkaniny, szkło, porcelana), a także malar-
stwa i rzeźby; Kaplica św. Boromeusza; 
czynna od wtorku do niedzieli w godz. 
10.00-16.00; bilety: normalny 10 zł, ulgowy 
6 zł; wstęp bezpłatny – wtorek. 

 �muzeum w Łowiczu: „Historia miasta 
i regionu” – wystawa zabytków archeolo-
gicznych, militariów, portretów trumiennych, 
pamiątek powstańczych, gabinet kolekcjo-
nera; czynna od wtorku do niedzieli w godz. 
10.00-16.00; bilety: normalny 10 zł, ulgowy 
6 zł; wstęp bezpłatny – wtorek. 

 �muzeum w Łowiczu: „etnografia 
Księstwa Łowickiego” – wystawa strojów 
ludowych, wycinanek, rzeźby, ceramiki, 
tkanin i eksponatów z dziedziny papiero-pla-
styki; czynna od wtorku do niedzieli w godz. 
10.00-16.00; bilety: normalny 10 zł, ulgowy 
6 zł; wstęp bezpłatny – wtorek. 

 �muzeum w Łowiczu: „Łowicka galeria 
sztuki” – wystawa prac znaczących arty-
stów XX w. związanych z łowiczem, m.in. 
Cz. Tańskiego, S. noakowskiego, a. Kraw-
czyka, K. Strzemińskiego, T. Klonowskiego, 
Z. Pągowskiego, Z. i r. artymowskich,  
Z. rostad-abadie i twórczość obecnie 
działających malarzy; czynna od wtorku  
do niedzieli w godz. 10.00-16.00; bilety: 2 zł. 

 �mini skansen przy muzeum w Łowiczu 
– czynny od wtorku do piątku w godz. 10.00- 
16.00; w soboty i niedziele w godz. 10.00-
17.00; bilety: normalny 5 zł, ulgowy 3 zł, 
spacerowy 2 zł; wstęp wolny – niedziela.

 �Izba Pamięci Łowickich żydów –
ukazuje dzieje tej społeczności w łowiczu, 
od chwili pojawienia się starozakonnych w 
mieście, poprzez powstanie i intensywny 
rozwój gminy żydowskiej, aktywny udział w 
społeczno-gospodarczym życiu miasta w 
XiX i XX wieku, wybuch ii wojny światowej,  
aż do ostatecznej jej zagłady. Muzeum w 
łowiczu, ul. Stary rynek 5/7.

 �muzeum Diecezjalne w Łowiczu – 
zwiedzanie katedry wraz z eksponatami 
znajdującymi się w wieży; możliwość 
oglądania panoramy miasta z tarasu;  
czynne od poniedziałku do czwartku  
od 10.00 do 16.00, w piątki i soboty  
od 10.00 do 14.00; łowicz, Stary rynek 20.

 �Izba Pamięci Stanisława Klickiego – 
wystawa urządzona przez Grupę historycz-
ną „Kampinos” na i piętrze Baszty im. gen. 
Klickiego w łowiczu; czynna w niedziele  
w godz. 16.00-18.00. wstęp wolny.

 �Skansen w maurzycach – czynny 
codziennie w godz. 9.00-16.00; od 16.00 do 
19.00 zwiedzanie obiektów tylko z zewnątrz; 
bilety: normalny 8 zł, ulgowy  
5 zł, spacerowy 3 zł.

 �ekspozycja poświęcona bronisławie 
Skwarnej, poetce i hafciarce ludowej – 
wystawa przygotowana w jednej z chałup  
w Skansenie w Maurzycach; wstęp jw.

 �Pałac i wystawa majoliki w Nieborowie 
– czynne od 1 do 31 października od wtorku 
do niedzieli w godz. 10.00-16.00 (wtorek – 
wstęp wolny). Ostatni zwiedzający wchodzą 
do wnętrz ekspozycyjnych 30 minut 
przed zamknięciem. Bilety: Pałac, Ogród, 
Manufaktura Majoliki: 22 zł normalny, 13 zł 
ulgowy, 50 zł bilet rodzinny (2 osoby dorosłe, 
dzieci do lat 18, maksymalnie 6 osób); 1 zł 
dzieci 7-16 lat. w związku z realizacją filmu 
dokumentalnego

 �ogrody w Nieborowie i arkadii – od 1 
do 31 października kasy czynne od wtorku 
do niedzieli w godz. 10.00–16.00 (wtorek 
– wstęp wolny); poniedziałek – zamknięte 
dla zwiedzających. Po zamknięciu kas 
– ogrody czynne do zmierzchu. Bilety: 

nieborów (Ogród i Manufaktura Majoliki): 
12 zł  normalny, 8 zł ulgowy, 1 zł dzieci 7-16 
lat; arkadia (Ogród i Świątynia Diany): 12 zł 
normalny; 8 zł ulgowy; 1 zł dzieci 7-16 lat.

 �muzeum motoryzacji w Nieborowie – 
czynne: piątek, sobota i niedziela w godz. 
10.00-1800, w innych terminach tylko po 
telefonicznym uzgodnieniu (tel. 46 838-50-
68, 501-945-960); nieborów 231a; bilety: 
normalny – 10 zł, ulgowy (dzieci i młodzież 
do lat 15, emeryci, renciści) – 7 zł, dzieci do 
lat 7 (pod opieką dorosłych) – bezpłatnie.

 �muzeum Ludowe rodziny brzozow-
skich w Sromowie czynne w dni powsze-
dnie w godz. 9.00-17.00, w niedziele i święta 
w godz. 12.00-17.00, tel. 46-838-44-72.

 �Pałac w Sannikach – czynny codziennie 
w godz. 8.00-17.00; zwiedzanie z przewod-
nikiem: pon.-pt. w godz. 7.30-15.30, sobota 
9.00-17.00; bilety: 10 zł i 3 zł (ulgowy).

 �Park przy pałacu w Sannikach – czynny 
codziennie w godz. 8.00-17.00; wstęp wolny.

 �Pałac w walewicach – można zobaczyć 
m.in. apartament napoleoński, kaplicę  
pałacową i inne piękne wnętrz. Zwiedzanie 
z przewodnikiem w soboty i w niedziele,  
w godz. 11:00-11:50 i 12:00-12:50. Koszt: 
dzieci 5 zł/osoba, dorośli – 10 zł/osoba. 

 �ekspozycja 500 guzików z muzeum 
guzików w Łowiczu, w tym ok. 200 sztuk 
guzików personalnych; Galeria łowicka,  
i piętro, ul. Stanisławskiego; czynna pon.-pt. 
w godz. 10.00-19.00, sob. 9.00-15.00. 

 �„gloria Victis 1863-1864 – Pamięć 
i tradycja w 150. rocznicę wybuchu 
Powstania Styczniowego na Ziemi 
Łowickiej” – wystawa on-line przygotowana 
na podstawie materiałów archiwalnych pre-
zentowanych w 2013 r. w siedzibie Oddziału 
w łowiczu archiwum Państwowego m.st. 
warszawy; scenariusz Marek wojtylak;  
www.warszawa.ap.gov.pl/powstanie/lowicz/

 �„Powrót do przeszłości 1919-2014 
(95. rocznica przybycia do Łowicza  
10 PP)” – wystawa zdjęć w dużym forma-
cie, ZSP nr 1, łowicz, ul. Podrzeczna 30.

wystawy czasowe
 � Kwiaty, pejzaże i inne – wystawa malar-

stwa anny Szcześniak; czynna codziennie 
do odwołania; Centrum Kultury i Promocji 
Ziemi łowickiej, łowicz, Stary rynek 17. 

 �„byłem wówczas w Sannikach u Pru-
szaków. Sanniki, Pruszakowie, chopin” 
– ekspozycja czynna do końca roku, od 
wtorku do piątku w godz. 8.00-15.00. Pałac 
w Sannikach, ul. warszawska 1.

 �„Polska widziana oczami Japończyka” 
– wystawa fotografii Shigemi yamahira; 
czynna do 12 października. Pałac  
w Sannikach, ul. warszawska 142.

 � „Łowickie w obiektywie” – wystawa 
fotograficzna anny Bryjak z Bełchowa uka-
zująca nieznane oblicze Ziemi łowickiej.   
Czynna do 6 listopada. Foto art Galeria 
ekspozycja 34, łowicz, ul. Zduńska 34.

 �„tropem skierniewickich kolekcji” – 
ekspozycja pamiątek dot. historii Skierniewic, 
a także eksponatów nawiązujących do prze-
szłości łowicza;  czynna do 31 października, 
Muzeum w łowiczu, Stary rynek 5/7.

 �„czas zatrzymany” – wystawa rysunków, 
wycinanek i muszli ze zbiorów edwarda 
noniewicza, czynna do końca października. 
Miejska Biblioteka im. K. Cebrowskiego  
w łowiczu, os. Bratkowice 3a. 

 �„malarskie podróże - grecja” –wystawa 
prac agnieszki Kopczyńskiej i Zbigniewa 
Błaszczyka. wernisaż: piątek, 9 październi-
ka o godz. 18.00, Gminny Ośrodek Kultury 
w Bolimowie, ul. łowicka 9.

 �wernisaż prac pani agnieszki Sapiń-
skiej – sobota, 10 października o godz. 
17.00 w Białej Sali Pałacu walewice.  
wernisażu będzie można oglądać w prze-
szklonej galerii arkadowej Pałacu.

kino Fenix 
łowicz ul. Podrzeczna 20, tel. 46-837-40-01

 �czwartek, 8 października:
godz. 16.30, 20.00 – chemia – dramat 
obyczajowy prod. polskiej
godz. 18.15 – Król życia – komedia prod. 
polskiej

 �Piątek, 9 października:
godz. 16.30 – chemia – dramat obycza-
jowy prod. polskiej
godz. 18.15 – Nigdy nie jest za późno – 
dramat prod. uSa
godz. 20.00 – everest – film przygodo-
wy, thriller prod. islandia, uSa, anglia

 �Sobota, 10 października:
– kino nieczynne

 �Niedziela – czwartek,  
   11-15 października:

godz. 16.30 – chemia – dramat obycza-
jowy prod. polskiej
godz. 18.15 – Nigdy nie jest za późno – 
dramat prod. uSa
godz. 20.00 – everest – film przygodo-
wy, thriller prod. islandia, uSa, anglia

 �Poniedziałek – piątek, 
   12-16 października 

godz. 10.00 – KLaSy!K – Przegląd 
Kanonu Polskiego Filmu:
- poniedziałek, 12 października: Ziemia 
obiecana, reż. andrzej wajda
- wtorek, 13 października: Dług, reż. 
Krzysztof Krauze
- środa, 14 października: Rejs, reż. Marek 
Piwowski
- czwartek, 15 października: Piłkarski 
poker, reż. Janusz Zaorski
- piątek, 16 października: Zaklęte rewiry, 
reż. Janusz Majewski

koncerty
 �Sobota, 10 października:
godz. 19.00 – Leski – koncert z cyklu 
„Czterdzieści” vol. 5; sala kina Fenix, łOK, 
ul. Podrzeczna 20; bilety: 30 zł.

 �wtorek, 13 października:
godz. 18.00 – „warszawska Jesień” 
–Koncert Koła młodych Związku 
Kompozytorów Polskich, w którym 
grane będzie „De propos en propos”– 
michała Janochy; budynek Centrum 
Promocji Kultury w Dzielnicy Praga 
Południe m. st. warszawy przy ul. Pod-
skarbińskiej 2. wstęp wolny. 

inne 
 �Piątek, 9 października:
godz. 18.00 – prelekcja Zbigniewa 
Zagajewskiego pt. „Jan Długosz – 
kapłan i historyk” w Gminnym Ośrodku 
Kultury w Domaniewicach. wstęp wolny.

 �Piątek – sobota, 9-10 października:
godz. 17.15-21 (pt.), godz. 9.00-16 (sob.) – 
„Nawracajcie się i wierzcie w ewange-
lię” – XVIII Kongres odnowy w Duchu 
świętym Diecezji Łowickiej; w piątek: 
Kościół w wiskitkach; w sobotę: Semina-
rium Duchowne w łowiczu.

 �Sobota – niedziela,  
   10-11 października:

godz. 8.30-13.00 (sb.); godz. 12.00-15.40 
(ndz.) – „Jan Paweł II – Patron Rodzi-
ny” – Dzień Papieski. w programie: 
sobota: Konkurs recytatorski w Parafii 
Matki Bożej nieustającej Pomocy w 
łowiczu, ul. Brzozowa 15; niedziela: msza 
św. w Bazylice Katedralnej w łowiczu; 
„Bieg Papieski”, start: Zespół Szkół 
z Oddziałami integracyjnymi przy ul. 
Młodzieżowej 15 w łowiczu; pamiątkowe 
zdjęcie uczestników biegu przy pomniku 
Jana Pawła ii na Starym rynku.
godz. 9.30, 11.00 – X Rajd „Szlakiem 
cichociemnych żołnierzy aK”; trasa  
piesza i rowerowa. Zbiórka uczestników 
rajdu pieszego 10.10.2015 r. o godz. 9:30, 
a rowerzystów o godz. 11:00; cykliści 
trasy rowerowej jednodniowej spotykają 
się 11.10.2015 o godz. 8:00 na Starym 
rynku w łowiczu. 

 �środa, 14 października:
godz. 9:00-15:00 – „środa z Łódzkim 
NFZ” – promowanie Zintegrowanego 
informatora Pacjenta; Zespół Opieki 
Zdrowotnej w łowiczu, ul. ułańskiej 28.

 �Sobota, 17 października:
godz. 15.00-17.30 – Łowicki strój 
ludowy - tradycja żywa – konferencja 
naukowa; Muzeum w łowiczu, Stary 
rynek 5/7; wstęp wolny.

 �środa, 21 października
godz. 17.00 – spotkanie Dyskusyjnego 
Klubu Książki dotyczące książki pt. „Słu-
chaj pieśni wiatru”; Powiatowa Biblioteka 
Publiczna w łowiczu, ul. Stary rynek 5/7. 
(wejście od ul. 3 Maja).

telefony
 �Informacja: PKS 42-631-97-06
� Filia PUP w głownie 42-719-20-76
� Filia Powiatowego Urzędu Pracy  
w Strykowie 42-719-84-22
� Urząd gminy głowo 42-719-12-91
� Urząd miejski w głownie  
42-719-11-51
� taxi w głownie 42-719-10-14
� Urząd miasta-gminy Stryków  
42-719-80-02
� KRUS 42-719-95-15
� Policja w głownie 42-719-20-20
� Policja w Strykowie: 42-719-80-07

msze święte  
w niedziele i święta

 �Parafia św. Jakuba w głownie:  
7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00

 �Parafia św. maksymiliana w głownie: 
8.00, 9.30, 11.30, 16.00

 �Parafia św. barbary w głownie:  
7.00, 9.00, 11.00, 18.00

 �Parafia św. marcina w Strykowie: 
8:00, 9:30, 11:00, 18:00

pogotowia
 �Policja 997 alarmowy
 �Straż pożarna: 998 alarmowy
 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Policja w głownie 42-719-20-20
 �Policja w Strykowie: 42-719-80-07
 �Straż pożarna: w głownie 42-719-10-08  

w Strykowie 42-719-82-95;
 �Lecznica dla zwierząt w głownie:  

42-719-14-40, 887-894-942;  
w Strykowie: 42-719-80-24 

 �Zakłady pogrzebowe  
w głownie: 42-710-71-90, 42-719-30-24;  
w Strykowie: 42-719-86-16

 �Pogotowie wodociągowe w głownie 
42-719-16-39

 �Pogotowie energetyczne w Strykowie 
42-719-80-10; w Zgierzu 42-675-10-00; 

dyżury przychodni 
 �Przychodnia Rejonowa w głownie, 
ul. Kopernika 19, tel. 42-719-10-92; 

Poradnia ogólna: pn.-pt. 7.00-18.00.
 �Przychodnie w Strykowie: 
ul. Kościuszki 27: tel. 42-719-80-34; 
ul. Targowa 16: tel. 42-719-92-30. 

apteki
 �Dyżury aptek w głownie 
czwartek, 8 października:  
ul. Kopernika 19, tel. 42 719-20-12
piątek, 9 października:  
ul. Kopernika 19, tel. 42 719-20-12
sobota, 10 października:  
ul. Kopernika 19, tel. 42 719-20-12
niedziela, 11 października:  
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95
poniedziałek, 12 października: 
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95
wtorek, 13 października: 
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95
środa, 14 października:  
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95
apteki pełnią dyżury: w dni powszednie 
od 19.00 do 8.00 dnia następnego;  
w soboty i niedziele w godz. 20.00-8.00 
dnia następnego; w święta od godz.  
8.00 do godz. 8.00 dnia następnego.

 �Dyżury aptek w Strykowie 
niedziela, 11 października: 

ul. Kolejowa 11, tel. 42 719-82-71
 �Punkt apteczny w Popowie  
głowieńskim nr 35: tel. 42 719-57-57,  
czynny: pon.-pt. w godz. 8.00-15.00;
Punkt apteczny w bratoszewicach,  
ul. Szkolna 14, tel. 42 719-65-25,  
czynny : pon., śr., pt. 8.00-16.00, wt., czw. 
8.00-17.00 

wystawy
 �„gorący dotyk lata...” – wystawa mono-

typii Katarzyny Orthwein; czynna do końca 
października, pon.-pt. w godz. 9-17; Galeria 
Bank&DM w Głownie, ul. Młynarska 5/13, 
budynek BS, i piętro. wstęp wolny. 

 �„młoda grafika Polska” – wystawa  
w ramach Festiwalu Grafikalia 2015, 
czynna do 29 października w Miejskim 
Ośrodku Kultury w Głownie: pon.-czw. 
w godz. 12-19, pt. 12-17 oraz w budynku 
dworca PKP: czw.-sb. w godz. 12-18, ndz. 
13-17.

 � „Polska po 10 kwietnia” – wystawa 
zdjęć przedstawiająca ludzkie przeżycia, 
miejsca pamięci o ofiarach Katastrofy 
Smoleńskiej; czynna do 11 października, 
kościół św. Jakuba apostoła w Głownie.

koncerty
 �Sobota, 10 października:
godz. 16.30 – „Statek casablanca” 
–  koncert operetkowy. Dom Kultury 
w Strykowie, pl. łukasińskiego. wstęp 
wolny.

inne 

 �Sobota, 10 października:
godz. 12.00 – Uliczny bieg Papieski. 
Start i meta: kościół św. Jakuba apostoła 
przy ul. łowickiej w Głownie.

 �Niedziela, 11 października:
godz. 15.00 – bajkowy maraton: „Pio-
truś Pan” i „Szewczyka Dratewka” – 
spektakle dla najmłodszych w wykonaniu 
artystów Teatru widzimisie i Teatru 
Pacuś z łodzi; Miejski Ośrodek Kultury w 
Głownie; wstęp wolny.

 �Poniedziałek, 12 października:
godz. 17.00 – Prawo spadkowe – 
otwarte spotkanie z prawnikiem; świetlica 
Zespołu Szkół nr 1 im. prof. r. a. Ceber-
towicza w Głownie.



oFeRty PRacy
POwiaTOwy urZąD PraCy w łOwiCZu
(stan na 7 października 2015 r.) 

 � Technik prac 
biurowych 

 � Pracownik przy-
gotowujący posiłki 
typu fast food 

 � Kucharz potraw 
orientalnych

 � Kierowca operator 
wózków jezdnio-
wych (widłowych)-
-magazynier

 � Mechanik 
 � Pracownik ochrony 
fizycznej 

 � Pomocniczy robot-
nik drogowy 

 � elektromonter
 � Mechanik - ser-
wisant

 � Dyrektor do spraw 
personalnych - ko-
ordynator robót 

 � Kierowca 
samochodu 
ciężarowego

 � Zbrojarz 
 � Szwaczka maszy-
nowa

 � Kucharz 
 � Kierowca operator 
wózków jezdnio-
wych (widłowych)

 � Sprzedawca
 � Ślusarz-spawacz 
 � Pracownik ochrony 
fizycznej 

 � Kasjer sprzedawca
 � Salowa

ślubowali sobie:
 � Justyna Kołucka z Ostrowa i Sebastian 

adamas z łowicza
 � Patrycja Siadura i Dominik tomczyk 

oboje ze Strykowa

KRoNIKa 
wyPaDKów 
mIŁoSNycH

RoLNIK SPRZeDaJe 
(ceny z dnia 6 października 2015 r.)

żywiec wieprzowy:

 � różyce: 3,80 zł/kg+vaT

 � Skowroda Płd.: 4,40 zł/kg+vaT

 � Domaniewice: 3,80 zł/kg+vaT

 � Chąśno: 3,90 zł/kg+vaT

 � Kiernozia: 3,70 zł/kg+vaT

 � Karnków: 3,80 zł/kg+vaT

żywiec wołowy:

 � Skowroda Płd.: jałówki 6,80 zł/kg+vaT,  
krowy 5,00 zł/kg+vaT; byki 7,30 zł/kg+vaT;

 � różyce: jałówki 6,00 zł/kg+vaT; 
krowy 5,00 zł/kg+vaT; byki 7,00 zł/kg+vaT;

 � Domaniewice: jałówki 6,00 zł/kg+vaT;  
krowy 5,00 zł/kg+vaT; byki 7,00 zł/kg+vaT;

 � Kiernozia: jałówki 5,80-6,70 zł/kg+vaT; krowy 
3,00-5,00 zł/kg+vaT; byki 6,00-7,00 zł/kg+vaT; 

SKaRb RoLNIKa 
nOTOwania Z TarGOwiSKa  
(ceny z dnia 6 października 2015 r.)

  w łowiczu w Głownie

aronia kg 2,50 

botwina pęczek - 1.50-2,00

borówka kg 20 -

brokuły szt. 1,50-4 3,00

buraczki czerwone kg 2 1,50-2,00

cebula kg 2 2,50

cebula dymka pęczek - -

czosnek  szt. 1-1,5 1,00-1,50

fasolka zielona kg 7 5,00

fasolka żółta kg 7 5,00

gruszki kg 2-4 3,00-4,00

grzyby kg 30-40 

jabłka kg 1-3 1,50-2,50

jaja fermowe 15 szt. 6-9 5,00-8,00

jaja wiejskie 15 szt. 10-12 10,00-11,00

jeżyna kg 10 

kalafior szt. 1,50-4 2,50

kapusta biała szt. 3,5-5 2,00-3,00

kapusta kiszona  5-7 -

kapusta pekińska szt. 3-6 -

koperek pęczek 2 1,00

maliny 0,5 kg 6 6,00

marchew kg 2 2,00

miód  35/0,9 l 15-16,00/0,5l

natka pietruszki pęczek 1-2 1,00

ogórki kiszone  5 -

ogórek gruntowy kg 2-3,5 1,00-2,50

ogórek zielony kg 4 -

papryka czerwona kg 4-5 2,00-3,50

papryka zielona  4-5 2,00-3,50

papryka żółta kg 4-5 2,00-3,50

pieczarki kg 5-8 -

pietruszka kg 5 4,00-5,00

pomidor polski kg 2-5 1,00-4,00

por szt. 2 1,50-2,00

rzodkiewka pęczek - 2,00

sałata szt. 2-3 2,00

sałata lodowa szt. 3,50-5 -

seler szt. 2,50 1,50-2,00

słonecznik szt. - 2,00-4,00

szczypiorek pęczek - 1,00

śliwki kg 3-5 2,00-3,00

włoszczyzna  pęczek 3-4 3,00

ziemniaki kg 1-1,50 1,00-1,20
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Sport

La | Mistrzostwa Świata i europy 

Będkowski krótko
Po raz kolejny w tym sezonie 

przypomniał się kibicom ultra-
maratończyk z Ziemi Łowickiej 
Jacek Będkowski (35 l.), który 
specjalizuje się w biegach na dy-
stansach od maratonu (42,195 km) 
do 100 km. 12 września ponow-
nie w swojej karierze zmierzył się  
z morderczym dystansem 100 ki-
lometrów. Jacek podjął się tego na 
Mistrzostwach Świata i Europy  
w Holenderskim Winschoten re-
prezentując nasz kraj. Będkow-
ski na pokonanie 100 kilometro-
wej trasy potrzebował 8 godzin 48 
minut i 26 sekund, co dało mu 90. 
miejsce na Świecie i 66. miejsce  
w Europie. Bieg ukończyło zaled-
wie 273 zawodników. 

– Byłem szczęśliwy, może nie 
tyle z samego czasu na mecie, ale 
z podjętej walki i tego, że wygra-
łem z własnym bólem. Były to 

dla niego wspaniałe chwile, któ-
re zrodziły się w bólach i ze łzami 
w oczach. Będę pamiętał ten start 
jako jeden z najtrudniejszych, bo 
to dzięki niemu zrozumiałem, że 
nie tylko ważne jest świetne przy-
gotowanie, szczęście, dyspozycja 
dnia, pogoda, ale chyba najważ-
niejsza w tym wszystkim jest gło-
wa, dzięki której walka trwa dalej 
lub kończy całą zabawę. – opo-
wiadał o starcie ultramaratończyk. 

Przygotowania do biegu były 
bardzo intensywne. – Praktycz-
nie każdy tydzień biegałem po-
nad 100 km, a w najważniejszym 
okresie było to od 150 km do 200 
km tygodniowo. Już planuję ko-
lejny start i będzie to jak zwykle 
mocny akcent. Jestem z tych bie-
gaczy, którzy ciągle wyznaczają 
sobie nowe cele i nie mogą wysie-
dzieć w miejscu – dodał.  zł

Jacek będkowski zmagał się z dystansem 100 km. 

brydż | iii liga 

Ruszyła III liga brydża
Miłośnicy brydża z Ziemi Ło-

wickiej w weekend 19-20 wrze-
śnia 2015 w podłódzkich Sokol-
nikach zainaugurowali rozgrywki 
III ligi Brydża Sportowego. 

Drużyna Olimpii Chąśno w 
swoim drugim sezonie zanotowa-
ła dużo lepszy start niż w roku po-
przednim. Na pierwszym zjeździe 
zespół z Chąśna rozegrał pięć me-
czów, z czego wygrał 3 pojedynki: 
z LKS Piast Sieradz 17.06 – 2.94, 
z Lechią Tomaszów 13.61 – 6.39 i 
PTC Pabianice 10.55 – 9.45. Dwa 
mecze zakończyły się porażką: z 
Intra Łódź 2.56 – 17.44 oraz Ve-
olia Łódź 7.02 – 12.98. Te wyni-
ki dały 9. miejsce w klasyfikacji 
szesnastu drużyn grających w 
łódzkiej III Lidze Brydżowej. 

– Dobry start w rozgrywkach 
zawdzięczamy serii turniejów 
rozegranych w okresie letnim, 
gdzie zawodnicy zdobyli sporo 
doświadczenia i umiejętności – 
powiedział drużyny Roman Ja-
gielski. 

– Gra zawodników staje się 
pewniejsza. Naszym celem w li-
dze jest gra o spokojne utrzyma-
nie, bez niepotrzebnej nerwówki z 
poprzedniego sezonu, gdzie ligo-
wy byt został uratowany w ostat-
nim meczu. Jednocześnie ape-
lujemy do miłośników „czterech 
asów” – Jeśli tylko macie chęć po-
grać w brydża, to zapraszamy do 
nas. Telefon kontaktowy do kapi-
tana zespołu 512076145 – zachęca 
prezes klubu Piotr Trębski.  zł

Judo | MP w Bochni i zawody w iwicznej

Judocy walczyli o medale
Podopieczni trenerki Iwony 

Grzegory-Gajda z klubu Zryw 
Łowicz, w sobotę 2 października 
startowali w Mistrzostwach Polski 
Młodzików w Bochni. 

Adam Kostrzębski, w wadze 
do 46 kg, w której z głosiło się 
aż 40 zawodników z całej Polski,  
w swojej pierwszej walce spotkał 
się z Michałem Kowalczykiem 
(Warszawa) i niestety przegrał, 
ale Michał wciągnął  Adama w 
repasaże, a sam został Mistrzem 
Polski w tej kategorii wagowej. 
Adam w drugiej walce spotkał się 
z Jakubem Orlikowskim (Słupsk) 
i tą walkę wygrał. W kolejnym 
pojedynku okazał się lepszy od 
Jakuba  Zielińskiego (Płock). Póź-
niej trafił na zawodnika z klubu 
Lemur Warszawa – Marcina Ko-
walskiego i musiał pogodzić się z 
porażką, plasując się ostatecznie 
na 9. miejscu w Polsce.  

Drugi łowicki judoka Adam 
Surma walczył w kat. 38 kg. Nie-
stety nie miał tyle szczęścia i już w 
pierwszej walce został wyelimino-
wany z turnieju.

Tego samego  dnia odbyły się 
też zawody dla najmłodszych 
zawodników w Nowej Iwicznej. 
Bardzo chętnie łowiccy judocy 
skorzystali z zaproszenia UKJ 
Bushido, gdzie trenerem jest 
Krzysztof Burba – były zawodnik 
Łowickiego Zrywu. Startowało 
tu dziewięciu młodych zawodni-
ków z Łowicza, którzy zdobyli 
aż 5 medali. Julia Antoniak (kat. 
do 27 kg) wywalczyła 2. miejsce, 
Julia Malowaniec (do 32 kg) upla-
sowała się również na 2. miejscu, 
Szymon Jabłoński zwyciężył w 
kategorii do 33 kg, a Piotr Słomia-
ny był tu 4.  W kategorii do 35,5 
kg Jan Surma wygrał całą rywa-
lizację, podobnie zaprezentował 
się Szymon Modrak (kat. do 36,5 
kg), zajmując 1. miejsce. W pozo-
stałych startach Wiktoria Boryna 
zajęła 4. lokatę (kat. 43,5kg),  Filip 
Popławski (kat. do 46 kg) był 2, a 
Patryk Domański – 4. 

Najlepszym zawodnikiem tur-
nieju został łowiczanin – Szymon 
Modrak, który wygrał wszystkie 
walki w swojej kategorii.  zł

młodzi judocy z dyplomami po zawodach. 

Lekka atletyka | rekord Polski

Znów rekordowy rzut 
Cypriana Mrzygłóda 

Cyprian Mrzygłód znów zadzi-
wił swoją wielką formą i talentem 
i ponownie poprawił swój wyśru-
bowany rekord Polski. W minio-
ny weekend w Stargardzie Szcze-
cińskim Mrzygłód posłał oszczep  
za magiczną odległość 80 me-
trów, a dokładnie 81,50 m. 

– Taka odległość jest drugim 
wynikiem uzyskanym w tym 
roku na świecie – mówił obecny 
trener Cypriana – Leszek Wal-
czak. 

– Poleciało tak jak chciałem 
– skomentował oszczepnik krót-
ko.  –  Mój rezultat to 9. wynik 
w historii rzutu oszczepem o wa-
dze 700 gramów juniorów młod-
szych, więc ogólnie wrażenie 
jest takie, że ładnie kończę se-
zon i trzeba dobrze przepracować 
zimę, żeby w nowym sezonie da-
leko rzucać – podsumował swoje 
magiczne osiągnięcie Mrzygłód.  

Przypomnijmy, że Cyprian jest 
aktualnie zawodnikiem niestowa-

rzyszonym, trenującym od dwóch 
lat pod okiem trenera Leszka 
Walczaka w SMS-ie w Gdańsku, 
należy do Kadry Polski. Cypria-
na wspomina trener Mieczysław 
Szymajda z UKS Błyskawica.  
– Do konkurencji tej Cyprian 
przygotowywany był od paź-
dziernika 2013 r. w naszym klubie  
i osiągnął w tej dyscyplinie swój 
pierwszy sukces jakim był brą-
zowy medal Mistrzostw Polski 
Młodzików w Radomiu 28 wrze-
śnia 2013 r. – wspominał Szymaj-
da.

Warto dodać, że tegorocz-
ny uczestnik Mistrzostw Świata  
juniorów młodszych w kolum-
bijskim Cali Cyprian 26 wrze-
śnia 2015 wystartował w Mi-
tyngu Zakończenia Sezonu  
w Białogardzie, gdzie w kon-
kursie rzutu oszczepem 700 gra-
mów z wynikiem 78,02 m od-
niósł zdecydowane zwycięstwo 
w konkursie. 

Tydzień wcześniej na zawo-
dach w Kołobrzegu Cyprian 
również zadziwił. Wystartował  
z wszystkimi najlepszymi polski-
mi oszczepnikami z kategorii se-
niorów, rzucając oszczepem 800 
gramów, czyli oszczepem naj-
cięższym i z kosmicznym wyni-
kiem 69,47 m poprawił swój re-
kord życiowy o blisko 10 metrów! 
Cyprian był w konkursie siódmy 
(zwyciężył uczestnik ostatnich 
Mistrzostw świata w Pekinie 
Marcin Krukowski z wynikiem 
76,80 m), będąc wyprzedzony 
jeszcze przez kilku innych repre-
zentantów Polski z kadry senio-
rów, ale i tak był sprawcą ogrom-
nej sensacji, ponieważ pokonał 
28-letniego uczestnika Igrzysk 
Olimpijskich w Londynie Pawła 
Rakoczego, który osiągnął rezul-
tat 69,03 m. To drugi wynik w hi-
storii polskiej LA. Rok temu Ma-
teusz Strzeszewski rzucił około 
71 metrów.  zł

cyprian mrzygłód zadziwia 
kibiców lekkiej atletyki. 

Dart | 2. kolejka ii ligi łSD

Drugie zwycięstwo Lega
Kolejny sukces odnotowała na 

swoim koncie łowicka drużyna 
darta Krokody-LEG. W niedzielę, 
4 października, podczas 2. kolejki 
II ligi Łódzkiego Stowarzyszenia 
Darta, łowiczanie zdobyli naj-
większą liczbę punktów, utrzy-
mując się tym samym na pozycji 
lidera. Tym razem przeciwnikiem 
w rozgrywkach była AgRafKa 
Zgierz, którą pokonali 11:3.

Trzecia kolejka odbędzie się w 
niedzielę, 11 października w Pu-
bie Krokody-Leg w Łowiczu przy 
ul. Krzysztofa Kamila Baczyń-
skiego 9 o godz. 17.00, a rywalem 
będą Ignoranci Łódź.   gogo

 2. kolejka II ligi ŁSD: agrafKa 
Zgierz – Krokody-LeG łowicz 3:11, 

Team żuberki – Młode wilki Ka-
mienica 1:13, ignoranci łódź – Dart 
vaders łódź 5:9, Zdarte K.Z.n. łódź 
– Drink 4x4 łódź 11:3, Dartailica 
łódź – rokita łódź 8:6, Ooopaaa 
łódź – autsajderzy łódź 4:10.
tabela II ligi Łódzkiego Stowa-
rzyszenia Darta: 
1. Krokody-Leg Łowicz (1) 2 4 22-6

2. Młode wilki Kamienica (4) 2 4 21-7

3. autsajderzy łódź (2) 2 4 20-8

4. Zdarte K.Z.n. łódź (7) 2 2 17-11

5. rokita łódź (4) 2 2 14-14

6. agrafKa Zgierz (3) 2 2 12-16 

    Dartailica łódź (11) 2 2 12-16 

    Dart vaders łódź (12) 2 2 12-16

9. Drink 4x4 łódź (4) 2 2 11-17 

10. ignoranci łódź (7) 2 0 11-17

11. Ooopaaa łódź (7) 2 0 10-18

12. Team żuberki łódź (10) 2 0   6-22 

Dart | 5. turniej Xvii edycji Otwartych Mistrzostw łowicza

Lotki wystartowały eksperymentalnie
W piątek, 2 października, Pub 

Krokody-LEG zgromadził sied-
miu graczy w dartsa. Dotychczas 
turniej rozgrywany był w syste-
mie radzieckim, czyli drabinką. 
Ze względu na mniejszą liczbę 
uczestników, tym razem rywa-
lizacja odbywała się w systemie 
„każdy z każdym”. Sylwester 

Grzanka, dotychczasowy lider, 
po raz kolejny okazał się zdobyw-
cą największej liczby punktów. Na 
drugim miejscu uplasował się Ja-

cek Kocus, zaś Michał Kryszkie-
wicz zajął miejsce trzecie. Wszy-
scy trzej reprezentują Łowicki 
Klub Dartsa Leg.

W kategorii generalnej nadal 
na prowadzeniu, z coraz większą 
przewagą nad pozostałymi, jest 
Grzanka. Kryszkiewicz zajmuje 2. 
pozycję, a na 3. miejscu utrzymuje 
się Mieczysław Różycki.

Kolejne spotkanie odbędzie się 
w piątek, 9 października o godz. 
19.00. Organizatorzy zapraszają 
wszystkich chętnych do przyłą-
czenia się do rozgrywek.  gogo 

 5. turniej XVII edycji otwartych 
mistrzostw Łowicza: 
1. Sylwester Grzanka – łKD Leg łowicz (1) 92

2. Michał Kryszkiewicz – łKD Leg (2) 54

3. Mieczysław różycki – łKD Leg (4) 48

4. Paweł adamczyk – łKD Leg (5) 42

3. artur Siekierski – łKD Leg (3) 40

6. andrzej Pągowski – łKD Leg (6) 36

7. Jacek Kocus – łKD Leg (8)   34

8. Bogdan adamczyk (7) 28

9. Marek Piaskowski – łKD Leg (10) 18

10. Sławomir Makowski (9) 18

11. Mariusz Siekierski – łKD Leg (11)   8

12. Michał Panek (12)   6
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michał Kryszkiewicz prowadzi 
lotkę do celu.

Drużyna darta prezentuje nowe koszulki.
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Lekka atletyka | łowicki Bieg Trzeźwości  

Udana XXIII edycja 
Na łowickich Błoniach w so-

botę 3 października odbył się Ło-
wicki Bieg Trzeźwości. Zawody 
zorganizowane były już po raz 
XXIII przez działaczy Rodzinne-
go Klubu Abstynenckiego „Pasia-
czek” i Ośrodek Sportu i Rekre-
acji Łowicz. Pogoda i frekwencja 
dopisały. 

W biegu głównym, którego tra-
sa wynosiła 5 km, pewne zwycię-
stwo odniósł Tomasz Kunikowski 
z Placencji. Tomek zalicza się 
obecnie do czołówki najlepszych 
zawodników z łódzkiego regionu, 
dlatego był tu zdecydowanym fa-
worytem. Na drugim miejscu do 
mety dotarł Leonard Siekiera, a na 
trzecim Jakub Szram. Obaj biega-
cze są podopiecznymi Tadeusza 
Rutkowskiego z Pijarskiego LO. 

Wśród kobiet rywalizację wy-
grała Julia Szymkowicz, która 
również reprezentuje barwy Pi-
jarskiego LO. Na drugim miejscu 
dobiegła reprezentantka klubu 
Starzyńskiego Biega – Renata 
Wiśniewska, a na trzecim, jej klu-
bowa koleżanka Marzena Gędek. 

Epika „Starzyńskiego Biega” 
zdominowała sobotni bieg. Na li-
nii startu dominował kolor żółtych 
koszulek, które noszą reprezen-
tanci tego klubu. 

Po zakończeniu każdego biegu 
dyplomy i puchary dla najlep-
szych zawodników wręczał oso-
biście burmistrz Krzysztof Jan 
Kaliński i prezes „Pasiaczka” An-
drzej Kępka. W tym roku wszyscy 
uczestnicy otrzymywali pamiątko-

we dyplomy. Tradycyjnie po za-
wodach można było zjeść pyszną 
kiełbaskę z grilla.   zł

wyNIKI:
 Rocznik 2009 i młodsi – dy-
stans 100 m: Chłopcy: 1. Jakub 
wojda; 2. Marcel Liwarski; 3. Bartosz 
Lesiak. Dziewczęta:  1. angelika Ma-
zur; 2. Małgorzata Świeszkowska;  
3. Patrycja Pierzchała. 
 Rocznik 2007-2008 dziewczęta 
– dystans 200 m: 1. aleksandra Czu-
bik (SP 1 łowicz); 2. Patrycja wojcie-
chowska (SP 2 łowicz); 3. Michalina 
Kędzia (SP 1 łowicz); chłopcy – dy-
stans 300 m:  1. Krystian Charążka 
(SP Bąków); 2. Szymon Kasiński (SP 
Oszkowice); 3. antoni wolski (Pijar-
ska SP łowicz)
 Rocznik 2005-2006, dziewczęta 
– dystans 400 m: 1. Monika Stefań-
ska (SP Bąków); 2. Julia Surma (SP 
Bąków); 3. Michalina Leśkiewicz (SP 
2 Głowno); chłopcy – dystans 600 
m: 1. Kornel woliński (SP łaguszew); 
2. igor woliński (SP łaguszew); 3. 

Jan Filipowicz (Pijarska SPKP ło-
wicz)
 Rocznik 2003-2004, dziewczę-
ta – dystans 500 m: 1. Lena Portasz 
(SP 1 łowicz); 2. Julia wosiewicz (SP 
1 łowicz); 3. Magdalena Olejniczak 
(SP Oszkowice); chłopcy – dystans 
700 m: 1. Jonatan Politowicz (SP 1 
łowicz); 2. Sebastian Kutkowski (SP 
2 łowicz); 3. Paweł Graczyk (SP 1). 
 Rocznik 1999-2001: Dziewczęta 
– dystans 900 m: 1. Sylwia Kazimier-
czak (GP łaguszew); 2. Joanna ra-
dosz (Pijarskie GKP łowicz); 3. aga-
ta Blus. Chłopcy – dystans 1400 m: 
1. Mikołaj Klimczak (GP łaguszew); 
2. Paweł Kunikowski; 3. Jan Kaźmier-
ski (Pijarskie GKP)
 bieg główny – dystans 5000 
m: Kobiety: 1. Julia Szymkowicz (Pi-
jarskie LO); 2. renata wiśniewska 
(Starzyńskiego Biega); 3. Marzena 
Gędek (Starzyńskiego Biega). Męż-
czyźni: 1. Tomasz Kunikowski (LKS 
Dar Placencja); 2. Leonard Siekiera 
(Pijarskie LO); 3. Jakub Szram (Pijar-
skie LO)

Short track | Zawody rankingowe

Mamy kolejny talent?
Cały czas sportowych talen-

tów poszukuje trener Mieczysław 
Szymajda, który specjalizuje się 
w łyżwiarstwie i lekkiej atlety-
ce. Obecnie szkoleniowiec z Do-
maniewic pracuje z 11-letnim 
uczniem Szkoły Pijarskiej w Ło-
wiczu – Piotrem Dąbrowskim. 

Młody łyżwiarz w minio-
ny weekend  był autorem dużej 
niespodzianki. Jego występ na 
Ogólnopolskich Zawodach Ran-
kingowych w Short Tracku, któ-
re odbyły się w 4 października 
na lodowisku w Sanoku był bar-
dzo udany. Zawody w Sanoku 
to największa krajowa impreza  
w kategorii wiekowej łowickie-
go łyżwiarza, składająca się z pię-
ciu zawodów. Po podsumowaniu 
wyników zostaną wyłonieni naj-
lepsi zawodnicy w Polsce na po-
szczególnych dystansach. Młody 
łowiczanin wystartował w gronie 
blisko dwudziestu zawodników,  
w biegach na 222 metry  i 500 me-
trów i w obu konkurencjach zajął 
doskonałe 5. miejsca ustanawia-
jąc w jednej i drugiej konkurencji 
swoje rekordy życiowe. 

Piotrek uzyskał  wyniki 28,16 s 
w wyścigu na 222 metry  i 58,45 
s w wyścigu na 500 metrów. Ten 
młody zawodnik zasługuje na 
szczególne słowa uznania, ponie-
waż jako jedyny łyżwiarz w swo-
jej grupie wiekowej do swojego 
startu przygotowywał się „bez ły-
żew”. Wiadomo przecież, że UKS 
Błyskawica lodowiska sztucznego 
nie posiada. 

– Uważam, że Piotrek pokazał 
niebywały charakter.  Nikt z trene-
rów,  którzy obserwowali jego wy-
stęp nie mógł uwierzyć, że trenu-
je bez lodowiska.  Wierzę, że uda 
się jeszcze poprawić jego wyni-

ki i w końcowej klasyfikacji bę-
dzie w pierwszej trójce w Polsce 
– podsumował dumny ze swojego 
podopiecznego trener Mieczysław 
Szymajda. 

Czy Piotrek Dąbrowski pójdzie 
śladami mistrza olimpijskiego 
Zbyszka Bródki? Będziemy śle-
dzić jego wyniki i kibicować. 

W zawodach w Sanoku bardzo 
dobrze zaprezentował się również 
kolejny zawodnik UKS Błyskawi-
ca 15-letni Dawid Sztampke,  któ-
ry również do zawodów przygoto-
wywał się bez lodu i w wyścigu na 
1500 metrów zajął 6. miejsce.  zł

Piłka nożna
Pelikan II zagra 
z Astrą

Rezerwy Pelikana tym razem 
staną naprzeciw Astrze Zdu-
ny. Gracze trenera Piotra Gawli-
ka są faworytem w tym starciu. 
W sobotę o jakże ważne punkty 
będzie walczył Vagat Domanie-
wice, który zagra u siebie z Ma-
covią Maków. W klasie A będzie 
w Bolimowie, gdzie Rawka bę-
dzie chciała zatrzymać liderujący 
w tabeli Zryw. W niedziele przed-
południem warto wybrać się do 
Placencji na mecz Daru z Victorią 
Bielawy, z pewnością dwie druży-
ny nie odpuszczą i zrobią wszyst-
ko by zyskać komplet punktów.

W B klasie także czekają nas 
ciekawe pojedynki. Choćby taki 
mecz jak Korona II Wejsce kon-
tra Zjednoczenie Dzierzgów Bo-
browniki wzbudza sporo emocji 
i zapowiada się niezwykle cieka-
wie.   ever 

 a klasa:  10 października:
Czarni Bednary – Miedniewiczan-
ka Miedniewice (15:00) 
Olimpia Jeżów – Olimpia niedźwia-
da (15:00)
 a klasa: 11 października: 
Dar Placencja – victoria Bielawy 
(11:15) 
rawka Bolimów – Zryw wygoda 
(11:00)

 b klasa: 11 października: 
Meteor reczyce – KS Ostrowiec 
(11:00) 
Fenix Boczki – Jutrzenka Mokra 
Prawa (14:00)
naprzód Jamno – Kopernik Kier-
nozia (14:00) 
victoria Zabostów Duży – Płomień 
Piotrowice(14:00)
Korona ii wejsce – Zjednoczenie 
Dzierzgów Bobrowniki (15:00) 

7. kolejka klasy a

Brawo Dar
Bardzo ważne zwycięstwo  

w Miedniewicach odniósł Dar 
Placencja, który w dodatku prze-
grywał po pierwszej połowie 1:0.

– Oczywiście jestem zadowo-
lony ze zwycięstwa ale nie do 
końca z poziomu gry moich za-
wodników. Pozytywnym aspek-
tem jest dobra forma strzelecka 
Adriana Kromskiego, który przy 
tej mizerii bramkowej drużyny 
zaliczył już piąte trafienie (50% 
zdobytych bramek), wyręczając 
po raz kolejny swoich kolegów 
z ataku. Wierzę też, że fatum in-
dolencji strzeleckiej  moich na-
pastników w końcu ich opuści 
i zdobędą swoje pierwsze bramki 
w tym sezonie – ocenił Dariusz 
Szymanik.

W innym meczu tej kolejki 
Olimpia Niedźwiada rozbiła na 
własnym boisku Czarnych Bed-
nary aż 4:0. Zespół z Niedźwia-
dy spisują się w tym sezonie obie-
cująco. Czarni w tym meczu grali 
w osłabieniu po czerwonej kartce 
Damiana Grzywacza. 

Spora niespodzianka miała 
miejsce w Wygodzie. Lider ta-
beli Zryw Wygoda nieoczekiwa-
nie przegrał z Olimpią Jeżów 0:1, 
ten wynik nas nieco zszokował 
bo Zryw to główny kandydat do 
awansu do okręgówki. – To był 
nasz bardzo słaby występ. Punkty 
oddaliśmy prawie bez walki. Mu-
simy się wziąć w garść bo jak się 
okazuje i o czym się przekonali-
śmy w sobotę ze bez walki na sto-
jąco meczów nie będziemy wy-
grywać! –  powiedział Arkadiusz 
Stolarczyk ze Zrywu. 

Świetnie przed własną publicz-
nością spisali się gracze Victorii 

Bielawy, którzy nie dali najmniej-
szych szans Pogoni Godzianów. 
Victoria z dorobkiem 14 punk-
tów zajmuje wysokie trzecie miej-
sce w tabeli. Jak na beniaminka to 
bardzo dobry rezultat, oby tak da-
lej!  ever

7. kolejka skierniewickiej kl. a:
 miedniewiczanka miedniewice 
– Dar Placencja  1:2 ( 1:0); br.: ad-
rian Kromski 60, 65
 olimpia Niedźwiada – czarni 
bednary 4:0 (1:0); br.: Skierski ł. 6, 
Panek 52, Janeczek 76, Zabost 90
 Zryw wygoda – olimpia Jeżów 
0:1

Piłka nożna | 6. kolejka B klasy

Grad goli w meczu lidera
Aż dziewięć goli oglądali kibi-

ce, którzy przyszli na mecze Zjed-
noczenia Dzierzgów z Victorią 
Zabostów. – Po zmianach w skła-
dzie wreszcie cały zespół walczył 
i dało to efekt. Dopiero w 94. mi-
nucie lider strzelił zwycięskiego 
gola. Cały czas to my prowadzi-
liśmy. Szkoda, że nasz bramkarz 
odniósł kontuzje i musiał wejść za-
wodnik z pola. Gra cieszy, ale wy-
nik nie – oceniła to spotkanie Zo-
fia Kucharska, trenerka Victorii. 

Ciekawie było w meczu Pło-
mienia Piotrowice z Naprzodem 
Jamno. Mecz zakończył się re-
misem 2:2, a Naprzód prowadził 
2:0. Płomień w tym meczu wyko-
nywał…trzy rzutu karne. – Zbyt 

lekceważące podejście do druży-
ny przeciwnej,spowodowało iż nie 
zdobyliśmy kolejnych 3 punktów 
– powiedziała kierownik druży-
ny Henryka Kierzkowska. Moc-
no zdenerwowany po tym meczu 
był prezes Naprzodu – Grzegorz 
Kapusta: W drugiej połowie sę-
dzia był jednostronny i podyk-
tował 3 rzuty karne dla drużyny 
z Piotrowic, w dobrej dyspozycji 
był bramkarz Naprzodu Grzegorz 
Wysocki który obronił wiele sytu-
acji w tym jednego karnego. zda-
niem zawodników sędzia byl nie 
dysponowany i tego dnia nie po-
winien sędziować meczu. Według 
nas sędzia mógł być pod wpły-
wem alkoholu – skwitował. 

Kolejny mecz przegrał Meteor 
Reczyce. Tym razem zespół Ma-
riusza Sałudy dość niespodziewa-
nie uległ w Kiernozi tamtejszemu 
Kopernikowi 2:1. Meteor płaci 
jeszcze frycowe jako nowy zespół 
w rozgrywkach, zaś dla Koperni-
ka to pierwsze punkty w tym se-
zonie.

Spora niespodzianka mia-
ła miejsce w meczu derbowym 
Gminy Kocierzew. KS Ostrowiec 
wygrał po raz drugi w tym sezonie 
i tym samym pokonał Fenix Bocz-
ki 3:2. Z pewnością dla drużyny 
z Boczek ten wynik to duży za-
wód. W ostatnim meczu tej kolej-
ki Start Złaków Borowy pewnie 
wygrał z Jutrzenką Mokra Prawa 
4:1 i tym samym drużyna Arka 
Przyżyckiego wskoczyła na fotel 
wicelidera.  ever 

6. kolejka skierniewickiej kl. b: 
 Kopernik Kiernozia – meteor 
Reczyce 2:1
 Jutrzenka mokra Prawa – Start 
Złaków borowy 1:4
 Zjednoczenie Dzierzgów bo-
browniki – Victoria Zabostów 
Duży – Korona II wejsce 5:4; br.: 
Kosiorek 2, Janeczek, Sekuła – dla 
victorii
 Płomień Piotrowice – Naprzód 
Jamno 2:2; br.: Oktawian andrzej-
czak 2 (obie z rzutów karnych) – Ma-
teusz Jarosz, Kamil Sobieszek
 KS ostrowiec – Fenix boczki 
3:2

Start do biegu głównego na dystansie 5000 metrów. 
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Zimny prysznic dla Orła
Po przegranej z Widzewem 

Łódź gracze Orła mieli wolny 
weekend, jednak już w kolejną 
środę rywalizowali w 11. kolejce 
spotkań z Zawiszą Rzgów, a w so-
botę 3 października zmierzył się  
u siebie ze spadkowiczem z III ligi 
Omegą Kleszczów.  

W kolejnym meczu Orzeł za-
gra w sobotę 10 października  
w Szczercowie z przedostatnią w 
tabeli IV ligi Astorią. Ten mecz 
rozpocznie się o godz. 15:00.  ever

11. kolejka IV ligi łódzkiej: 
 Zawisza Rzgów – LKS orzeł 
Nieborów 0:2 (0:1); br.: Mariusz Tra-
kul (17) i hubert Skrzypczyk (90+1). 
orzeł: Mariusz Jędrzejewski – ro-
man Periżok, rafał Kołaczyński, 

Bartłomiej Tkacz, Maciej Perzyna 
– rafał Trakul (46 Mateusz Barto-
siewicz), Marcin Kosiorek (78 Jakub 
Zagawa), radosław Kuciński, Kon-
rad wisiński – Dawid Sut, Mariusz 
Trakul (88 hubert Skrzypczyk).

12. kolejka IV ligi łódzkiej:
 LKS orzeł Nieborów – omega 
Kleszczów 1:5 (1:2); br.: Dawid Sut 
(10 karny) – Maciej Gasik 2 (14 i 36), 
Mateusz Jacak (55 karny), Piotr Ja-
neczek (80) i Mateusz roczek (90)
orzeł: Mariusz Jędrzejewski – Ma-
ciej Perzyna, Michał Plichta, rafał 
Kołaczyński (50 Mateusz Bartosie-
wicz), Kamil Mitrowski – rafał Tra-
kul, Bartłomiej Tkacz (67 Mariusz 
Trakul), roman Periżok, radosław 
Kuciński (77 Marcin Kosiorek), Kon-

rad wisiński (55 Tomasz rembow-
ski) – Dawid Sut.

tabela po 12. kolejkach:
1. GKS ii Bełchatów (1) 12 30 35-10

2. KS Paradyż (2) 12 28 30-13

3. rTS widzew łódź (4) 11 22 16-6

4. LKS Omega Kleszczów (3) 12 22 26-18

5. LKS Zjednoczeni B. (7) 12 20 21-19

6. Pilica Przedbórz (5) 12 20 17-10

7. Polonia Piotrków Tryb. (6) 11 19 20-13

8. MKS Zjednoczeni S. (8) 12 18 13-17

9. LKS Orzeł nieborów (9) 12 17 24-26

10. ZKS włókniarz Zelów (11) 12 16 18-21

11. LKS rosanów (10) 12 16 15-16

12. MKS Jutrzenka warta (16) 12 16 15-14

13. MKP Boruta Zgierz (14) 12 15 12-14

14. LKS Zawisza Pajęczno (12) 12 14 11-16

15. rKS Mechanik r. (13) 12 12 19-31

16. Zawisza rzgów (15) 12 11 21-26

17. andrespolia w. G. (19) 12 11 14-24

18. Stal Głowno (17) 12 10 22-34

19. astoria Szczerców (18) 12   9 11-16

20. Mazovia rawa Maz. (20) 12   6 16-32
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Wygrana z Widokiem, przegrana z Mazovią
Bardzo dobrze spisali się gra-

cze trenera Marcina Rychlew-
skiego z rocznika 2005, którzy 
w Skierniewicach rywalizowali  
z Widokiem.

Po pierwszej tercji nasza druży-
na prowadziła aż 5:1 i napawało to 
optymizmem przed dalszą częścią 
meczu. Po drugiej odsłonie na ta-
blicy wyników widniał wynik 6:2 
i wydawało się, że wygrana Peli-
kana nie jest zagrożona. Widok 
grał ambitnie i w ostatniej tercji 
przewyższał naszą drużynę, jed-
nak ostatecznie Pelikan 2005 wy-
grał w Skierniewicach 9:6!

Gorzej poszło młodszym kole-
gom z rocznika 2006, którzy ule-
gli Mazovii Rawa Mazowiecka 

6:2. Początek nie zapowiadał po-
rażki ponieważ podopieczni tre-
nera Przemysława Plichty prowa-
dzili po pierwszych 20 minutach z 
Mazovią 1:0. W kolejnych dwóch 
tercjach przewaga Mazovii nie 
podlegała dyskusji i gospodarze 
zainkasowali komplet punktów. 

W następnej kolejce spotkań 
Pelikan 2005 zmierzy się 10 paź-
dziernika w Łowiczu z Astrą Zdu-
ny. Początek meczu o godzinie 
11:00 na Orliku przy ulicy Boli-
mowskiej. Pelikan 2006 w następ-
nej kolejce pauzuje. ever

widok Skierniewice – MuKS Peli-
kan-2005 łowicz 6:9 (1:5, 1:1, 4:3); 
br.: wojciech Piasecki 3 (5, 36 i 59), 

Karol Pegza 2 (46 i 55) i Mateusz Ju-
rek (54) – Maksymilian Czeczko (8), 
alan Palos 4 (10, 14, 51 i 57), Oskar 
Płuska 2 (12 i 49), Kacper adam-
czyk (19) i Mateusz Skonieczny (25).
Pelikan: Patryk Stępniak i igor wró-
blewski – Kacper Misiak, Jakub Mil-
czarek, Maksymilian Czeczko, Mate-
usz Skonieczny, alan Palos, Kacper 
adamczyk, Paweł Golis, Oskar 
Płuska, Krystian wróbel, Jan Siurek, 
Jakub Tarkowski i Piotr włodarczyk.
Mazovia rawa Mazowiecka – MuKS 
Pelikan-2006 łowicz 6:2 (0:1, 3:1, 
3:0); br.: Kacper redlicki-Dobrowol-
ski 3 (27, 54 i 60), Kacper Jadczak 
(29), Bartłomiej Stańczyk (30) i Da-
mian nagórka (50) – Kacper Stęp-
niewski (5) i Jan Pietrzak (19)

Pelikan-2006: wojciech reske i Do-
minik Bakalarski – Paweł Kozanecki, 
Piotr Czajka, Kacper Stępniewski, 
Jan Pietrzak, Julian urbański i an-
toni haczykowski oraz Tomasz 
Zrazek, Kamil Kostrzewski, Szymon 
Kosmowski, Jakub Białek, Szymon 
Pilichowski i Szymon ambroziak.

tabela orlik e1:
1. mUKS Pelikan-2005 (1)  5 13 52-19

2. Mazovia rawa Maz. (3) 4 10 32-10

3. czarni bednary (1) 5   9 37-14

4. widok Skierniewice (4) 5   6 26-32

5. Białka Biała rawska (5) 4   0   8-39

6. astra Zduny (6) 3   0   3-44

tabela orlik e2:
1. Mazovia rawa Maz. (1) 4 12 37-2

2. mUKS Pelikan-2006 (2) 4   9 30-9

3. unia Skierniewice (3) 4   3 10-26

4. astra Zduny (4) 3   3   6-27

5. Pogoń Godzianów (5) 3   0   2-21

Piłka nożna | Liga okr. młodzików D1

Trzy gole i trzy punkty
W meczu 4. kolejki skiernie-

wickiej ligi młodzików Pelikan 
wygrał z Olimpią Chąśno 3:1.  
Mimo że Pelikan był gospoda-
rzem meczu to spotkanie rozegra-
no na świetnie przygotowanej, na-
turalnej murawie w Chąśnie. 

Zespół Olimpii dość nieoczeki-
wanie w 20. minucie wyszedł na 
prowadzenie, za sprawą Szymona 
Lenarczyka. Pelikan 2003 wziął 
się do roboty i siedem minut póź-
niej było już 1:1, a strzelcem gola 
dla Pelikana była... Aleksandra 
Budzeń, która skierowała piłkę do 
własnej siatki. 

W drugiej odsłonie meczu 
„Biało-ZIeloni” niepodzielnie pa-
nowali na boisku i przełożyło się 
to na wynik spotkania. Najpierw 
gola dla łowickiego zespołu strze-
lił Kacper Kosmowski, zaś wy-

nik meczu ustalił Marek Piekacz, 
który wpisał się na listę strzelców  
w 57. minucie gry.

– Rozegraliśmy niezłe zawody. 
Długo utrzymywaliśmy się przy 
piłce i wynik nie jest najważniej-
szy. Widać, że drużyna robi po-
stępy w grze. Straciliśmy gola po 
ciekawej sytuacji ze spalonym, jak 
najbardziej słuszną. Szkoda, że 
nasza obrona dała się zmylić i się 
zagapiła – stwierdził Dawid Łu-
gowski. 

Weekendowy mecz Pelikana  
z Mazovią Rawa Maz. został prze-
łożony na inny termin.  ever

 mUKS Pelikan-2003 Łowicz – 
olimpia chąśno 3:1 (1:1); br.: alek-
sandra Budzeń (27 samobójcza), 
Kacper Kosmowski (38) i Marek Pie-
kacz (57) – Szymon Lenarczyk (20)

Piłka nożna | ii liga woj. trampkarzy C2

Powalczyli do przerwy
Gracze Pelikana z rocznika 

2002 przegrali w 7. kolejce z ŁKS-
-em II Łódź 0:4.  Łowicka druży-
na bardzo dobrze radziła sobie  
w pierwszej odsłonie meczu. 
Podopieczni trenera Jakuba Ję-
drachowicza nie przestraszyli się 
rywala z wyższego miejsca w ta-
beli i grali jak równy z równym. 
Mimo sytuacji z obu stron kibice 
zgromadzeni na stadionie OSiR 
nie oglądali w pierwszej połowie 
goli.

W drugiej odsłonie od pierw-
szych minut ŁKS II przeważał 
i zaczął stwarzać coraz większe 
zagrożenie pod bramką najpierw 
Bartosza Graczyka, a później 
Karola Szczepańskiego. Efek-
tem przewagi był gol dla gości 
kilka minut po wznowieniu gry.  
W końcówce meczu goście z Ło-
dzi strzelili jeszcze trzy gole i osta-
tecznie wywieźli z Łowicza kom-
plet punktów. Pelikan po niezłej 
pierwszej połowie, w drugiej spi-
sał się znacznie słabiej i zasłuże-
nie przegrał. 

– Do przerwy pojedynek 
był bardzo wyrównany i ciężko 
było wskazać faworyta. Niestety  

w przerwie trener ŁKS-u przepro-
wadził od razu 4 zmiany, wprowa-
dzając na plac gry zawodników 
o bardzo dobrych warunkach fi-
zycznych. To miało wpływ na 
wynik meczu. W drugiej połowie 
chłopaki opadli z sił. Cieszy jed-
nak zdrowie i serce jakie zostawi-
li na boisku! – skomentował trener 
Jakub Jędrachowicz. 

Pelikan 2002 w następnej ko-
lejce zagra z MKS-em Zduń-
ska Wola. Spotkanie odbędzie  
w Zduńskiej Woli 10 października 
o godzinie 13:30.  ever

 mUKS Pelikan-2002 Łowicz 
– ŁKS II Łódź 0:4 (0:0); br.: Jakub 
Majcher 2 (40 i 70) i Oskar Błoch 2 
(60 i 65)

1. Stal Głowno (1) 6 18 31-5

2. aKS SMS łódź (4) 4 12 30-3

3. łKS ii łódź (3) 7 10 17-15

4. Start łódź (5) 5   8 21-11

5. Pogoń Zduńska wola (8) 5   8   7-6

6. wKS wieluń (2) 6   7 10-20

7. uKS Piotrcovia (6) 7   7 16-20

8. MKS Zduńska wola (9) 5   4   7-25

9. mUKS Pelikan (10) 7   3   7-44

10. włókniarz M. (7) 4   3 10-9
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Ważna wygrana z Mazovią, porażka z GKS
Bardzo dobrze spisali się za-

ległym meczu 6. kolejki z Mazo-
vią Tomaszów Mazowiecki gra-
cze trenera Pawła Kutkowskiego z 
rocznika 2001 ponieważ pokonali 
rywali 2:1.

Rywale z Tomaszowa Mazo-
wieckiego, szybko bo w 3. mi-
nucie meczu strzelili gola na 
1:0. Pelikan wyrównał po strzale 
z rzutu wolnego Krystiana Tabary, 
spory udział w tym trafieniu miał 
bramkarz gości który nie popisał 
się najlepszą interwencją. Gra obu 
zespołów była chaotyczna i oglą-
daliśmy mało składnych akcji.

W drugiej połowie obraz gry 
niewiele się zmienił, na szczęście 
Pelikan potrafił zadać zabójczy 
cios. W 68. minucie meczu piłkę 
do siatki Mazovii skierował Jakub 
Lis i ten gol okazał się golem na 
wagę kompletu punktów.

Po wtorkowym meczu z Ma-
zovią, gracze Pelikana wybrali 

się do Bełchatowa na mecz z fa-
woryzowanym GKS-em. Nieste-
ty w tym meczu nie poszło im 
już tak dobrze. Rywale z GKS-
-u szybko pokazali łowickim za-
wodnikom, że są zespołem zde-
cydowanie lepszym. GKS już 
po pierwszej połowie prowadził 
aż 8:0, a w drugiej połowie me-
czu gospodarze dołożyli kolejne 
pięć trafień i Pelikan może mówić  
o pechowej „trzynastce”.

– Wysoka porażka z bądź sil-
nym przeciwnikiem. Małym 
usprawiedliwieniem może być 
duże osłabienie personalne zespo-
łu ponieważ grać nie mogło czte-
rech podstawowych zawodników 
ale również trzeba przyznać, że 
drużyna z Bełchatowa wyjątko-
wo nam nie leży i za każdym ra-
zem bez skrupułów obnaża nasze 
braki. Przeciwnicy grali szybka 
techniczna piłkę i przewyższali 
nas zdolnościami motorycznymi. 

Szkoda, że aż tak wysoko przegra-
liśmy ponieważ moich zawodni-
ków stać na pewno na dużo więcej 
ale cóż takie mecze tez się zdarza-
ją trzeba szybko zapomnieć i zdo-
bywać punkty w kolejnych spotka-
niach. Naszym celem jest zajęcie 
jak najwyższego miejsca w lidze, 
a co za tym idzie utrzymanie się  
w tej klasie rozgrywkowej – po-
wiedział trener Kutkowski.

Pelikan już w niedzielę 11 paź-
dziernika podejmie w Łowiczu na 
stadionie OSiR lidera tabeli ŁKS 
Łódź. Początek meczu o godzinie 
11:00.  ever

 mUKS Pelikan-2001 Łowicz – 
mazovia tomaszów mazowiecki 
2:1 (1:1); br.: Krystian Tabara (28) 
i Jakub Lis (68)
Pelikan: Filip Szymajda – hubert 
Kałużny (41 Olaf andrzejewski), 
Maciej Grotkowski, Mateusz Kardas, 
Miłosz Kępka – Patryk Papuga (70 

Patryk Kośmider), igor Tomaszew-
ski (55 Krystian Białas, 75 Tomasz 
Bednarek), hubert Matyjas, Krystian 
Tabara – Jan Sejdak, Jakub Lis.
 gKS bełchatów – mUKS Peli-
kan-2001 Łowicz 13:0 (8:0); br.: 
ernest Kruszyński 2 (17 i 35), Da-
wid Kępiński 2 (23 i 27), Bartłomiej 
Grzywacz2 (33 i 40), Miłosz nowak 
3 (34, 58 i 72), Bartosz łudczak 
(39), Jakub Sionkowski 2 (43 i 67) 
i Damian Jaceński (77)
Pelikan: hubert Duda – hubert 
Kałużny, Mateusz Kardas (20 Oskar 
Sadowski), Miłosz Kępka, Tomasz 
Bednarek (65 Piotr Siekiera) – Pa-
tryk Papuga, igor Tomaszewski, Olaf 
andrzejewski, Jan Sejdak (41 Patryk 
Kośmider), Jakub Lis – Krystian Bia-
łas (55 Kuba Tomaszkiewicz).

1. łKS łódź (1) 8 20 20-6

2. GKS Bełchatów (3) 7 15 34-7

3. uKS SMS łódź (2) 7 14 20-6

4. mUKS Pelikan (4) 8 12 13-31

5. Ceramika Opoczno (5) 8 12 20-21

6. widzew łódź (6) 6   6   5-7

7. Mazovia Tomaszów Maz.  (7) 7   4   5-15

8. rKS Mechanik (8) 7   0   5-29

Piłka nożna | 8. kolejka ii ligi wojewódzkiej juniorów B1

Wygrana w meczu na szczycie
W meczu na szczycie 
ligowej tabeli Pelikan 
Łowicz okazał się lepszy 
od drugiej w tabeli Omegi 
Kleszczów, wygrywając 3:2.

W pierwszej odsłonie meczu 
nie działo się zbyt wiele. Gra to-
czyła się głównie w środkowej 
strefie boiska. Pelikan nie zdołał 
w tej części strzelić gole, niestety 
uczynili to gracze z Kleszczowa 
i mogli z pochylonym czole udać 
się w kierunku szatni ponieważ 
wygrali pierwszą połowę 1:0. 

Wskazówki udzielone przez 
trenera Jarosława Rachubińskie-
go najwyraźniej podziałamy na 
jego podopiecznych w drugiej po-
łowie. Pelikan strzelił trzy gole, 
najpierw do siatki Omegi piłkę 
skierował Maciej Dałek, a kolej-
ne gole strzelili – Adrian Musia-
lik i Krystian Rutkowski. Omegę 
stać było tylko na jedno trafienie 
w drugiej połowie meczu. Peli-
kan odniósł bardzo ważne zwy-
cięstwo, zawodnicy pokazali cha-
rakter. Przegrywając do przerwy 
potrafili odwrócić losy meczu  
i wygrać mecz!

– Niezły mecz w wykonaniu 
mojego zespołu. Cieszy, że dwa 
razy odrobiliśmy stratę bramki 
i potrafiliśmy jeszcze zadać decy-
dujący cios. Ważne zwycięstwo  

z tego względu, że drużyna Ome-
gi to bezpośredni konkurent do za-
jęcia wysokiego miejsca w tabeli – 
skomentował trener Rachubiński.

Następny mecz Pelikan 1999 
zagra w sobotę 10 października  
o godz. 14:30 w Łowiczu zmierzy 
się z CHKS-em Łódź.  ever

 mUKS Pelikan-1999 Łowicz – 
omega Kleszczów 3:2 (0:1); br.: 

Maciej Dałek (62), adrian Musialik 
(70) i Krystian rutkowski (74).

Pelikan: Oktawian Zimny – Dawid 
Konikowski, Michał Perzyna, Da-
mian Górowski, Mateusz Szymań-
ski (60 antoni łukawski) – wiktor 
Gładki (55 Marek Konieczny), ra-
dosław Grefkowicz (70 Mateusz 
Kaźmierczak), Krystian rutkowski, 
Szymon Bejda (50 Maciej Dałek), 

Kacper Jaros – adrian Musialik (80 
Jan Puchalski).

1. mUKS Pelikan Łowicz (1)  8 19 26-6 

2. włókniarz Konstantynów (4) 8 17 33-8

3. Pogoń Zduńska wola (5) 8 16 20-8

4. Omega Kleszczów (2) 8 14 30-10

5. ChKS łódź (3) 8 14 21-10

6. Mazovia rawa Maz. (7) 8   7   7-25

7. Concordia 1909 P. (6) 8   4   9-27

8. Orzeł łódź (8) 8   0   4-56

Pelikan odniósł ważne zwycięstwo z Omegą.

Piłka nożna | i liga woj. juniorów a1

Siedem goli i wygrana!
W 8. kolejce spotkań pod-

opieczni trenera Pawła Kutkow-
skiego wybrali się na mecz do 
Kutna. Pod nieobecność trenera 
zespołem z ławki kierował Seba-
stian Cichal.

Po pierwszej zaciętej połowie 
obie drużyny schodziły do szat-
ni z remisowym wynikiem 2:2. 
Gole dla łowickiej drużyny strze-
lili w pierwszej odsłonie Maciej 
Balik i Kacper Rześny. Druga 
połowa zapowiadała więc sporo 
emocji.

Łowicki zespół ruszył w dru-
giej części gry do ataków i przy-
niosło to piorunujący efekt. Akcja 
za akcje i nasi gracze z każdą mi-
nutą coraz pewniej czuli się na bo-
isku. Ostatecznie Pelikan zaapli-
kował rywalom w drugiej połowie 
aż pięć goli, tracąc tylko jednego. 
Mecz z hattrickiem na koncie za-
kończył Balik. 

– Bardzo potrzebne punkty 
zdobyte na wyjeździe co pozwoli-
ło zbliżyć się do czołówki. Ciszy 
skuteczność moich zawodników 
ale musimy jeszcze trochę popra-
cować nad grą w obronie żeby nie 

tracić aż tylu bramek. W tej lidze 
każdy może wygrać z każdym co 
dodaje jej kolorytu wiec trzeba 
grać w kolejnych meczach i do-
dawać kolejne punkty Podzięko-
wania dla Sebastiana “Bastka” Ci-
chala za poprowadzenie drużyny z 
ławki rezerwowych – skomento-
wał trener Kutkowski.

W 9. serii gier Pelikan 1997 za-
gra u siebie 10 października z Wi-
dzewem Łódź. Mecz rozpocznie 
się o godzinie 10:00 na stadionie 
OSiR w Łowiczu.  ever

  Kutno – KS Pelikan-1997 Ło-
wicz 3:7 (2:2); br.: Jan nadolski (7), 
Mateusz Sobczyk (28) i Mateusz 
Dębowski (85) – Maciej Balik 3 (22, 
61 i 70), Kacper rześny 2 (32 i 51), 
Jakub Sejdak (65), Filip Golędzinow-
ski (73 karny)

1. Ceramika Opoczno (1) 7 15 14-8

2. rTS widzew łódź (3) 7 15 20-8

3. warta Sieradz (2) 7 12   9-9

4. Pelikan Łowicz (5) 7 10 17-19

5. aKS SMS łódź (4) 7   9 14-14

6. Mechanik radomsko (6) 6   6   8-10

7. KS Kutno (7) 7   4 12-26
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Z Wieluniem remis po raz drugi
Trudne chwile przeżywa zespół 

Pelikana Łowicz z rocznika 2000, 
który rywalizuje z najlepszymi ze-
społami województwa łódzkiego 
w wojewódzkiej lidze juniorów 
młodszych B2. Podopieczni tre-
nera Artura Balika przegranym 
meczem 7. kolejki 0:2 w Łodzi  
z Widzewem zakończyli pierw-
szą rundę pojedynków, z której nie 
mogą być zadowoleni. 

Łowiczanie w sześciu spotka-
niach zgromadzili tylko 4 punk-
ty, wygrywając jeden mecz i jeden 
remisując. 

W sobotę 3 października łowi-
czanie zaczęli rundę rewanżową. 
Na stadionie OSiR Łowicz podej-
mowali WKS Wieluń, z którym 
w pierwszym meczu zremisowa-
li 0:0. Nasza ekipa miała w tym 
meczu zdecydowaną przewagę, 
ale zagrała bardzo nieskutecznie. 
Do przerwy łowiczanie mieli aż 
cztery „setki”, jednak zdobyli tyl-
ko jednego gola. W 14. minucie 
bramkę dla Biało-zielonych strze-
lił Przemysław Kochanek. Goście 
byli natomiast bardzo skuteczni  
i wykorzystali nasze dwa błędy. 
Do przerwy WKS prowadził 2:1. 
Po zmianie stron łowiczanie ata-
kowali, ale długo nie mogli zdo-
być wyrównania. Upragniona 
bramka padła dopiero w doliczo-
nym już czasie, a punkt dla swo-

jej ekipy uratował Szymona Ko-
walczyka.

– Nie wiem co się dzisiaj sta-
ło. Mieliśmy tyle okazji do zdoby-
cia bramki,  a skuteczność była fa-
talna. Chyba w całym sezonie nie 
stworzyliśmy sobie tyle dobrych 
sytuacji. Ten mecz powinniśmy 
wygrać, ale niestety nie udało się – 
powiedział trener Artur Balik. 

 Po pierwszej rundzie Pelikan 
2000 plasuje się na przedostaniem 
miejscu w tabeli i wszystko wska-
zuje na to, że walka o utrzymanie 
w łódzkiej ekstraklasie nie będzie 
łatwa. 

Już w tę niedzielę team Pelika-
na 2000 walczyć będzie o punkty 
w Łodzi z ŁKS-em.  zł
 
 widzew Łódź – mUKS Peli-
kan-2000 Łowicz 2:0 (2:0)
Pelikan: aleksander Krajewski – Ja-
nusz Świerkowski, Kacper Misztal, 
Tomasz wudkiewicz (49 adam Pyt-
kowski), Kamil Bogusz – wojciech 
Guzek, Mikołaj  Zimowski, Jan ha-
czykowski (49 Filip Siejka), Mateusz 
Sekuła – Przemysław Kochanek, 
adrian rosa (54 Krystian weselak).
 7. kolejka I ligi wojewódzkiej ju-
niorów młodszych b2: łKS łódź 

– Sport-Perfect łódź 2:1, Lechia 
Tomaszów Mazowiecki – GKS Beł-
chatów 0:3, uKS SMS łódź – wKS 
wieluń 5:0. 

 mUKS Pelikan-2000 Łowicz – 
wKS wieluń 2:2 (1:2); br.: Przemy-
sław Kochanek (14) i Szymon Kowal-
czyk (80+3) – Dominik wesołowski 
(24) i adrian Mikołajczyk (28).
Pelikan: albert Morawski – Janusz 
Świerkowski, Kacper Misztal, Ka-
mil Bogusz (51 adrian Fryczkie), 
adam Pytkowski (41 Tomasz wud-
kiewicz) – wojciech Guzek (48 Jan 
haczykowski), Mikołaj  Zimowski 
(51 Szymon Kowalczyk), Kuba So-
kół, Kacper wiechno – Przemysław 
Kochanek, Mateusz Sekuła (48 Kry-
stian weselak).

 8. kolejka I ligi wojewódzkiej ju-
niorów młodszych b2: uKS SMS 
łódź – GKS Bełchatów 1:2, łKS 
łódź – widzew łódź 3:0, Lechia To-
maszów Mazowiecki – Sport-Perfect 
łódź 0:3. 

1. Sport-Perfect łódź (2) 8 18 23-6

2. GKS Bełchatów (3) 8 18 19-15

3. uKS SMS łódź (1) 7 16 19-9

4. łKS łódź (4) 7 15 13-5

5. wKS wieluń (5) 8   8   9-17

6. widzew łódź (6) 7   7   8-11

7. mUKS Pelikan (7) 7   5   5-16

8. Lechia Tomaszów Maz. (8) 8   0   5-22

młodzi gracze z rocznika 2000 zremisowali z wKS wieluń 2:2. 

Piłka nożna kobiet| 7. kolejka ii ligi kobiet – gr. mazowiecka

Pelikanki nie zwalniają tempa 
Nadal świetnie spisują się w II 

lidze kobiet dziewczyny Pelikana 
Łowicz. Nasz zespół nie zwalnia 
tempa i w meczu 7. kolejki odniósł 
już 6 zwycięstwo w tym sezonie. 

Podopieczne trenera Roberta 
Wilka na mecz 7. kolejki udały się 
od Ostrołęki, gdzie zagrały z ostat-
nim w tabeli Jantarem. Łowiczan-
ki były faworytkami tego pojedyn-
ku i pewnie wygrały 5:1.

Pierwsza połowa meczu za-
kończyła się wynikiem 1:2. Pe-
likanki wyszły na prowadzenie 
w 24. minucie po bramce Miro-
slavy Vypasniak, ale miejscowe 

szybko odpowiedziały i był remis 
1:1. Prowadzenie tuż przed prze-
rwą ponownie zdobyła Vypasnik, 
która zdobyła swoją drugą bram-
kę w tym pojedynku. Ta sama za-
wodniczka już po przerwie po raz 
trzeci wpisała się na listę strzel-
ców. W 50. minucie po jej bram-
ce łowiczanki prowadziły już 3:1. 
Za dwie minuty miejscowe dobi-
ła golem Karolina Szulc, a wy-
nik meczu na 5:1 ustaliła Natalia 
Czerbniak w 60. minucie. 

W sobotę 10 października na-
sze dziewczyny zagrają w Łowi-
czu. Rywalem będzie 6. zespół  

z ligowej tabeli UKS Ząbkovia 
Ząbki. Początek meczu zaplano-
wany jest na 15.00.  zł
 
 FK Jantar ostrołęka – Pelikan 
Łowicz 1:5 (1:2); br.: e. Milewska 
(25) – M. vypasniak 3 (24, 38 i 50), 
K. Szulc (52) i n. Czerbniak (60).
Pelikan: agata Pacler – Lidia Sowiń-
ska, Marta Tręboszka, Sylwia Troja-
nowska (70 Katarzyna Janiec), Mag-
dalena Pacler – Kamila Czaja (46 
Sylwia Brzezińska), anna Pioruńska, 
Marta Kosiorek, natalia Czerbniak 
– Miroslava  vypasniak (52 Justyna 
Milewska), Karolina Szulc.

 7. kolejka II ligi kobiet: KS Teresin 
– PKS Piastovia Piastów 0:2, uMKS 
Zgierz – MuKS Dargfil Tomaszów 
Mazowiecki 0:2, uKS Ząbkovia Ząb-
ki – Tur MOSir Bielsk Podlaski 7:2, 
aZS uw warszawa – uKS SMS ii 
łódź 2:4.Pauza: DTS helios eko-
-Sport Białystok.
 
1. Pelikan Łowicz (1) 7 18 25-6

2. uKS SMS   ii łódź (3) 6 15 17-8

3. aZS uw warszawa (2) 7 13 13-9

4. PKS Piastovia Piastów (5) 6 10 18-14

5. KS Teresin (4) 7 10 18-7

6. uKS Ząbkovia Ząbki (8) 6   9 25-16

7. MuKS Dargfil Tomaszów (7) 5   9   8-3

8. DTS helios eko-Sport (6) 5   6 11-19

9. uMKS Zgierz (10) 6   3   7-20

10. Tur MOSir Bielsk P. (9) 7   3   9-24

11. FK Jantar Ostrołęka (11) 6   3 11-36 

Piłka nożna | akademia Piłkarskiej 

Festyn łowickiej Akademii
Małe  piłkarskie święto mają 

za sobą najmłodsi członkowie 
Akademii Piłkarskiej z łowickie-
go oddziału. Podopieczni trenera 
Konrada Ścibora w sobotę 3 paź-
dziernika wzięli udział w piłkar-
skim festynie zorganizowanym 
właśnie przez Akademię. Tego 
dnia do rywalizacji sportowej sta-
nęli młodzi piłkarze z oddziałów 
Akademii Piłkarskiej w Łowi-
czu, Rawie Mazowieckiej i Białej 
Rawskiej. 

Najmłodsi z grup Kinder  
z roczników 2010, 2009 i 2008 ry-
walizowali na 4 małych boiskach 

w grach 2x2 i 4x4. Starsi z roczni-
ków 2006/2007 rywalizowali pod-
czas „prawdziwego” meczu. 

Dodatkową atrakcją była stre-
fa piłkarskich umiejętności. Dzie-
ci miały możliwość zaprezento-
wania swojej techniki w trakcie 
konkursu na jak najszybsze po-
konanie toru przeszkód. Dla naj-
lepszych zawodników czekały 
upominki w formie getrów pił-
karskich. Słodkie nagrody mogli 
otrzymać ci, którzy przystąpili do 
konkursu strzeleckiego. Maluchy 
świetnie się bawiły i zdobywały 
nowe piłkarskie doświadczenia.  zł

młodzi piłkarze zadowoleni po festynie piłkarskim. 
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Piłka nożna | 5. kolejka skierniewickiej ligi młodzików

„Biało-Zieloni” rozstrzelali rywali!
Dwa zespoły Pelikana Łowicz 

z rocznika 2004 rywalizowały  
w weekend 3-4 października w 
rozgrywkach ligowych. Obie 
drużyny wysoko wygrały swoje 
spotkania.

MUKS Pelikan nie dał naj-
mniejszych szans Victorii Bie-
lawy, deklasując zespół rywala  

w stosunku 17:0!”Królem polo-
wania” okazał się Michał Hole-
wa, który strzelił w tym meczu 
pięć goli. 

Michał poszedł w ślady Ro-
berta Lewandowskiego, który nie 
tak dawno zaaplikował pięć goli 
w meczu przeciwko VfL Wolfs-
burg. Po trzy trafienia zanotowa-

li natomiast Antek Knera, Kacper 
Styszko oraz Patryk Rygacki.

Drugi zespół KS Pelikan tak-
że wysoko wygrał w tej serii gier. 
Gracze trenera Bernarda Wud-
kiewicza wygrali u siebie z Ko-
pernikiem Kiernozia 7:1. W tym 
spotkaniu zgodnie po dwa gole 
strzelili Bartosz Terenowicz, Fa-
bian Pliszka i Dominik Kwintal. 
Ostatniego gola dołożył Kacper 
Jasiński.

W następnej kolejce spo-
tkań MUKS Pelikan zmierzy się  
w sobotę 3 października w wy-
jazdowym meczu z Victorią Bie-
lawy (początek meczu o godzi-
nie 10:00), zaś KS Pelikan zagra  
w niedzielę o godzinie 13:30 
zmierzy się na stadionie OSiR  
z Kopernikiem Kiernozia.  ever  

 Victoria bielawy – mUKS Peli-
kan-2004 Łowicz 0:17 (0:5); br.: 
Kacper Styszko 3 (1, 10 i 57), Mi-
chał holewa 5 (6, 36, 42, 46 i 56), 
antoni Knera 3 (11, 35 i 39), Bar-
tosz wudkiewicz (16), Patryk ry-

gacki 3 (47, 48 i 50), Kacper Zyg-
munciak (55) i samobójcza (58)
mUKS Pelikan: Jakub Oblicki – 
łukasz Pińkowski, antoni Knera, 
Bartosz wudkiewicz, Piotr Stry-
charski, Patryk rygacki, Kacper 
Styszko, Kacper Stępień, Michał 
holewa, aleksander Sokół i Kac-
per Zygmunciak. 

 KS Pelikan-2004 Łowicz – Ko-
pernik Kiernozia 7:1 (2:0); br.: 
Bartosz Terenowicz 2 (6 i 50), Fa-
bian Pliszka 2 (15 i 42), Dominik 
Kwintal 2 (46 i 55) i Kacper Jasiń-
ski (52)
KS Pelikan: radosław Skoniecz-
ny – Bartosz Skonieczny, antoni 
wróblewski, Jakub wilk, łukasz 
Pięta, Kacper Jasiński, Bartosz 
Terenowicz, Fabian Pliszka, adrian 
Fiutkowski, Jacek antoni Bejda  
i Dominik Kwintal.
 
tabela po 4. kolejce: 
1. KS Pelikan-2004 łowicz (1) 5 13 41-3

2. MuKS Pelikan-2004 (2)  4 12 60-2

3. Laktoza łyszkowice (4)  4   9 16-6

4. Mazovia rawa Maz, (3) 5 10 27-14

5. victoria Bielawy (5)  5   6   9-33

6. Pogoń Godzianów (6) 5   4   3-30

7. Kopernik Kiernozia (7)  5   3   5-19

8. Orlęta Cielądz (8) 5   1   3-38KS Pelikan wygrał w weekend 7:1.
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Piłka nożna | Klasa okręgowa

Pelikan przegrał mecz na szczycie
W najciekawiej zapowiadają-

cym się meczu 8. kolejki lider ze 
Skierniewic okazał się lepszy od 
wicelidera z Łowicza. Unia już 
po 30. minutach prowadziła 2:0  
i takim wynikiem zakończyło się 
spototkanie na szczycie ligowej ta-
beli w skierniewickiej okręgówce. 
– Typowy mecz na remis, w któ-
rym sytuacje bramkowe obu dru-
żyn można by policzyć na palcach 
jednej ręki. Niestety dla nas bram-
ka z rzutu wolnego oraz uderze-
nie zza pola karnego dały zwycię-
stwo gospodarzom – skomentował 
Piotr Gawlik, trener Pelikana II.

Bardzo dobrze przed własną 
publicznością spisała się Astra 
Zduny, która pokonała ostat-
ni w tabeli Olympic Słupia 4:1, 
co ciekawe Astra przegrywa-
ła do przerwy z outisderem 0:1. 
Tym samym gracze trenera My-
koli Dremluka zrehabilitowali się  
za porażkę walkowerem z Wi-
dokiem Skierniewice (w zespole 
Astry wystąpił w tym meczu tyl-
ko jeden młodzieżowiec, wyma-
ganych jest dwóch) i Wydział Gier 
OZPN Skierniewice przyznał 
walkowera Widokowi. – Przespa-
liśmy pierwszą połowę, do drugiej 
podeszliśmy agresywniej co i dało 
swój efekt. Po ostatnich wydarze-
niach bardzo ważne zwycięstwo – 
skwitował Mykola Dremluk, gra-
jący trener Astry.

Laktoza nie zdołała upilno-
wać najlepszego strzelca Jutrzen-
ki Drzewce Andrzeja Perskiego  
i po golu tego gracza Jutrzenka 
prowadziła 1:0. Laktoza mimo 
ataków nie zdołała doprowadzić 
do remisu, a gola ustalającego 
wynik meczu zdobył 2 55. minu-
cie Szymon Kopeć i Laktoza prze-
grała z Jutrzenką 0:2. 

Korona Wejsce chyba nieco 
przestraszyła się Widoku Skier-
niewice i już do przerwy przegry-
wała na własnym boisku 0:3. Co 
ciekawe Korona trzy gole straciła 
po... rzutach wolnych. Najpierw 
strzał Wojciecha Borowca obro-
nił Patryk Żaczek, ale przy dobit-
ce Kamila Karwata był bez szans. 
Później sam Borowiec umie-
ścił piłkę w siatce bezpośrednio 
po strzale z rzutu wolnego. Gol 
na 3:0 to bramka zwana stadiony 
świata. Pomocnik Widoku słynie 
z kapitalnie wykonywanych sta-

łych fragmentów gry. Honorowe-
go gola dla Korony strzelił Mate-
usz Wójcik.

Aż 7 goli padło w Bełchowie, 
gdzie na świetnie przygotowanej 
murawie Pogoń uległa Juvenii 
Wysokienice 3:4. W tym meczu 
kibice nie narzekali na brak emo-
cji i grad goli. Ostatecznie lepsza 
okazała się Juvenia, która wyra-
sta na czarnego konia rozgrywek, 
zespół z Bełchowa traci zbyt dużo 
goli i oddaje punkty rywalom.

Fatalnie w ostatnim czasie pre-
zentują się gracze Vagatu Doma-
niewice. Zespół Piotra Ruciń-
skiego tym razem uległ Olimpii 
Chąśno i to nie jest żadna nie-
spodzianki. Rozmiary zwycię-
stwa Olimpii to chyba lekkie za-
skoczenie bo Olimpia wygrała aż 
7:1, prowadząc po pierwszych 45 
minutach aż 50:0. Ponownie ho-
norowego gola dla Vagatu strzelił 
Daniel Gałaj, ale gracze z Doma-
niewic muszą wziąć się do roboty, 
inaczej spadną z ligi. Olimpia po 
wpadce w Cielądzu zrehabilito-
wała się natomiast swoim kibicom 
z nawiązką.  ever

wyniki 8. kolejki skierniewickiej 
ligi okręgowej:
 Unia Skierniewice – Pelikan II 
Łowicz 2:0 (2:0).
 astra Zduny – olympic Słupia 
4:1 (0:1).
 Laktoza Łyszkowice – Jutrzen-
ka Drzewce 0:2 (0:1).
 Korona wejsce – widok Skier-
niewice 1:3 (0:3).
 Pogoń bełchów – Juvenia wy-
sokienice 3:4 (1:1).
 olimpia chąśno – Vagat Do-
maniewice 7:1 (5:0).
 macovia maków – orlęta cie-
lądz 2:2 (1:1).

1. unia Skierniewice (1) 8 24 24-6

2. Pelikan II Łowicz (2) 8 17 21-12

3. Juvenia wysokienice (3) 7 16 27-14

4. Orlęta Cielądz (4) 7 16 22-11

5. Jutrzenka Drzewce (5) 8 14 21-10

6. astra Zduny (6) 8 13 17-15

7. widok Skierniewice (11) 8 12 15-9

8. olimpia chąśno (8) 8 10 20-17

9. Macovia Maków (7) 8 10 15-23

10. Laktoza Łyszkowice (10) 8   7 13-22

11. Pogoń bełchów (9) 8   7 19-25

12. Korona wejsce (12) 8   6 14-25

13. Vagat Domaniewice (13) 8   6   7-33

14. Olympic Słupia (14) 8   3   7-20
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PRogNoZa PogoDy | 8.10.2015 – 14.10.2015

SytUacJa  SyNoPtycZNa: 
Pogodę kształtuje układ wyżowy z centrum 
nad Skandynawią. Ze wschodu napływa 
chłodna masa powietrza.

cZwaRteK - PIąteK: 
Pogodnie, zachmurzenie małe, miejscami 
umiarkowane, bez opadów, ale chłodno. 
widzialność dobra. wiatr wschodni, słaby, 
okresami do umiarkowanego, 3-7 m/s.
Temp. max w dzień: + 10 st. C do + 12 st. C.
Temp. min w nocy:  0 st. C do  - 2 st. C.

Sobota - NIeDZIeLa: 
Pogodnie, zachmurzenie małe, miejscami 
umiarkowane, bez opadów, ale chłodno. 
widzialność dobra, rano umiarkowana, 
zamglenia. wiatr wschodni, słaby  
do umiarkowanego, 3-7 m/s.
Temp. max w dzień: + 7 st. C do + 8 st. C.
Temp. min w nocy:  0 st. C do - 2 st. C.

PoNIeDZIaŁeK - wtoReK - śRoDa:.
Pogodnie, zachmurzenie małe, okresami 
umiarkowane, bez opadów oraz chłodno. 
widzialność dobra.
wiatr wschodni, słaby i umiarkowany, 3-7 m/s.
Temp. max w dzień: + 8 st. C do + 10 st. C.
Temp. min w nocy:  + 2 st. C do 0 st. C, 
przymrozki do - 1 st. C.

BiurO MeTeOrOLOGiCZne CuMuLuS

PRogNoZa bIometeoRoLogIcZNa 
Pogoda na ogół korzystnie wpływać będzie 
na nasze samopoczucie. Dobra sprawność 
psychofizyczna i fizyczna.

Piłka nożna | 11. kolejka iii ligi

Złe dobrego początki 
- „Żółty” bohaterem
start otWock 2 (1)
peLikan łoWicz 3 (0)

1:0 – łukasz Choiński (9), 1:1 – 
Michał żółtowski (50), 1:2 – Da-
mian Kosiorek (62), 1:3 – Szymon 
Maruszewski (75 – samobójcza), 
2:3 – Dawid Brewczyński (90).
Pelikan: Przemysław Perzyna – 
Piotr Gawlik, Marcin nowak, Bar-
tosz Broniarek, Michał adamczyk 
– Damian Kosiorek (77 rafał Pa-
robczyk), Daniel Bończak, Michał 
Gamla (85 Szymon Salwin), Szy-
mon Kiwała (46 Michał żółtowski) 
– Konrad Kowalczyk, robert Ko-
walczyk (70 Bartłomiej Czarnecki).
Sędziował: łukasz Gudyn (war-
szawa). żółte kartki: Damian Ko-
siorek (1), robert Kowalczyk (1), 
Bartłomiej Czarnecki (1). 

Patrząc na tabelę i osiągnię-
cia w tym sezonie wydawało się, 
że faworytem meczu w Otwocku 
jest Pelikan. Start dobrze zaczął 
sezon, ale po raz ostatni wygrał 
w sierpniu. Przypomnijmy rów-
nież, że w zeszłym sezonie druży-
na spod Warszawy utrzymała się 
tylko dzięki zawirowaniom licen-
cyjnym. Jednak i ostatnia forma 
biało-zielonych nie była budująca.  
O ile podopieczni Bogdana Jóź-
wiaka nie wyglądali źle jeżeli cho-
dzi o styl gry, to dużo gorzej było 
z osiąganymi wynikami. Łowicza-
nie w poprzednich czterech me-
czach zdobyli tylko trzy punkty 
przegrywając przy tym trzy z nich.

Szkoleniowiec Ptaków zdecy-
dował się na niewielkie zmiany w 
wyjściowym składzie. Do kadry 
powrócili Michał Żółtowski oraz 
Konrad Kowalczyk pauzujący za 
żółte kartki. Pierwszy z wymienio-
nych rozpoczął mecz na ławce re-
zerwowych, drugi wrócił od razu 
do wyjściowej jedenastki (kosztem 
Bartłomieja Czarneckiego). „Ko-
wal” nie zagrał, jak zwykle w tym 
sezonie, na pozycji defensywnego 
pomocnik, ale za plecami grające-
go na szpicy napastnika.

Mecze ze Startem Otwock za-
wsze były trudne i ciężkie dla bia-
ło-zielonych. Szybko się okazało, 
że nie inaczej miało być w sobo-
tę. Już w dziewiątej minucie Łu-
kasz Choiński wykorzystał fakt, 
że wcześniej jego partner wygrał 
walkę o górną piłkę i nie zmarno-
wał sytuacji sam na sam z Prze-
mysławem Perzyną, a łowiczanie 
musieli gonić wynik. W kolejnych 
minutach okazało się, że przy-
jezdni myślami pozostali jeszcze  
w szatni. No, poza Przemysławem 
Perzyną. Bramkarz Ptaków za-
chował czujność i obronił dwa na-
prawdę groźne strzały rywali, któ-
re mogły zakończyć się kolejnymi 
bramkami.

Pelikan rozkręcił się dopiero po 
dwudziestu minutach rywaliza-
cji. Łowiczanie zaczęli dochodzić 
do okazji strzeleckich i byli bliscy 
wyrównania. Niewiele zabrakło 
Damianowi Kosiorkowi, który tyl-
ko ostemplował w słupek. Groźnie 
główkował Konrad Kowalczyk, 
ale piłka poszybowała ponad po-
przeczką. Aktywni byli skrzydło-
wi, ale na przerwę do Start scho-
dził z jedną bramką przewagi.

Bogdan Jóźwiak nie zamierzał 
czekać i od razu dokonał roszady 
w składzie. Swój udział w meczu 
zakończył Szymon Kiwała. Na 
murawę, na bok obrony, wprowa-
dzony został Michał Żółtowski. 
Michał Adamczyk został przesu-
nięty do pomocy. „Żółty” dostał 
jednak polecenie, aby grać bardzo 
ofensywnie, co okazało się strza-
łem w dziesiątkę. Już pięć minut 
po pojawieniu się na murawie za-
mienił dośrodkowanie kapitana 
drużyny z rzutu wolnego na bram-
kę. Dwanaście minut później to on 
wystąpił w roli asystenta. Po dwój-
kowej akcji przeprowadzonej wraz 
z „Miśkiem” wycofał piłkę do Da-
miana Kosiorka, który popisał się 
precyzyjnym strzałem i wyprowa-
dził łowiczan na prowadzenie.

Pelikan zaczął na murawie 
wyraźnie przeważać i kontrolo-

wać boiskowe wydarzenia. Swoją 
wyższość udowodnił na kwadrans 
przed końcem. Michał Żółtow-
ski wstrzelił piłkę w pole karne,  
a Szymon Maruszewski interwe-
niował na tyle niefortunnie, że po-
konał własnego bramkarza.

Goście mieli kolejne okazje, 
aby pogrążyć rywala i ostatecz-
nie rozstrzygnąć losy meczu. Bra-
kowało jednak dokładności przy 
wyprowadzaniu kontrataków,  
a ze strzałami w światło bram-
ki radził sobie golkiper gospoda-
rzy. Biało-zieloni po raz kolejny  
w tym sezonie nie potrafili „do-
bić” przeciwnika i nie jako sami 
zgotowali sobie nerwową koń-
cówkę. 

W ostatnich minutach znako-
mitym strzałem z dystansu popi-
sał się Dawid Brewczyński. Go-
spodarze ruszyli do przodu, a że 
czasu mieli niewiele to grali pił-
kę „na aferę”. Łowiczanie nie dali 
sobie jednak wbić trzeciej bramki 
i zgarnęli w sobotę komplet punk-
tów. 

Podopieczni Bogdana Jóź-
wiaka zdobyli cenne trzy punkty 
i cały czas utrzymują pozycję na 
granicy bezpiecznej oraz spadko-
wej strefy. W sobotę bohaterem 
zespołu został Michał Żółtowski, 
który w przeciągu trzech kwa-
dransów odmienił losy rywaliza-
cji. Wpisał się na listę strzelców 
oraz możemy mu doliczyć dwie 
asysty. Ponadto w końcówce osła-
bił rywala. To po faulu na nim  
w ostatnich minutach z murawy 
wyleciał Bartosz Bobrowski.

Po tej serii gier cierpliwość 
skończyła się również działa-
czom startu. Bartosz Bobrowski 
został zwolniony z funkcji tre-
nera zespołu, ale nie rozstaje się  
z klubem. Będzie nadal występo-
wał jako piłkarz na III-ligowych 
boiskach. Nowym szkoleniow-
cem został Piotr Zasada, który do 
tej pory pracował między innymi  
z młodzieżą Legii Warszawa.  

 mateusz Lis

Piłka nożna | Przed 12. kolejką iii ligi

Nowy kontra stary lider
W najbliższej serii gier tylko 

jeden mecz wyrasta na niekwe-
stionowany hit. Będzie to spo-
tkanie otwierające zmagania. Już  
w piątek – nowy lider rozgrywek 
– Świt Nowy Dwór Mazowiec-
ki – podejmie Lechię Tomaszów 
Mazowiecki. Tomaszowianie, 
dla odmiany, po ostatniej nie-
spodziewanej porażce spadli  
ze szczytu ligowej tabeli.

Pozostałe mecze aż tak cie-
kawie się nie zapowiadają, ale 
chyba tylko z pozoru. Przykła-
dem niech będzie drugi piątkowy 
mecz – Polonia ostatnio przegra-
ła z Sokołem i teraz musi wygrać 
żeby nie tracić dystansu do ligo-
wej czołówki. Czarne Koszule 
zadanie mają teoretycznie łatwe, 
bowiem zagrają z przedostatnim 
w tabeli Oskarem Przysucha. Be-
niaminek w ostatniej serii gier 
ograł jednak Ursusa Warszawę 
pomimo tego, że przegrywał do 
przerwy 0:2. 

11. seria gier po raz kolejny po-
kazała, że w III lidze ciężko jest 
przewidzieć jakikolwiek mecz  

i z pozoru nawet najmniej in-
teresujący mecz może dostar-
czyć masę emocji. Hasło o tym,  
że „nie ma słabych drużyn” 
i „każdy może wygrać z każdym” 
jest niezwykle wyświechtane. Na 
tę chwilę wydaje się jednak ade-
kwatne do realiów tych rozgry-
wek. Zbyt dużo w grupie łódz-
ko-mazowieckiej III ligi zależy 
od dyspozycji dnia, aby bawić się  
w typowanie wyników. mLis

12. kolejka III ligi: 
 Piątek, 9 października: Świt 
nowy Dwór Mazowiecki – Lechia 
Tomaszów Mazowiecki, Polonia 
warszawa – Oskar Przysucha
 Sobota, 10 października: ener-
gia Kozienice – Błękitni raciąż, 
warta Sieradz – Start Otwock, ur-
sus warszawa – Pilica Białobrzegi, 
ner Poddębice – Sokół aleksan-
drów łódzki, warta Działoszyn – 
łKS łódź, Broń radom – Legia ii 
warszawa
 Niedziela, 11 października: Pe-
likan Łowicz – Pogoń grodzisk 
mazowiecki (godz. 11:15).

Pelikan Łowicz | Przed meczem Pelikan – Pogoń

Będzie grad goli w Łowiczu?
Od początku sezonu Pelikan 

niebezpiecznie balansuje na gra-
nicy strefy spadkowej oraz bez-
piecznej. W najbliższą niedzielę 
łowiczanie podejmą Pogoń Gro-
dzisk Mazowiecki. Ci z kolei mają 
duże problemy z wydostaniem się 
z drugiej połówki tabeli, ale mają 
tylko dwa punkty mniej na kon-
cie od biało-zielonych. Ostatecz-
nie trzy mecze z udziałem Pogoni 
były gwarancją wielu bramek. 

W poprzedniej serii gier pod-
opieczni Tomasza Matuszewskie-
go przegrali 2:3 z Legią II, wcze-
śniej identycznym wynikiem na 
ich niekorzyść zakończyła się po-
tyczką z Bronią, ale już 23. wrze-
śnia piłkarze zwyciężyli 4:3 ze 
Startem Otwock. Przywołana już 
przegrana z radomianami, prze-
rwała passę sześciu kolejnym me-
czów bez porażki Pogoni.

Aktualnie Pogoń znajduje się 
na dwunastym miejscu w tabe-
li. Bilans trzech wygranych, pię-
ciu remisów oraz trzech porażek 
jest nieznacznie gorszy od osią-
gnięć łowiczan w tym sezonie. 
Grodziszczanie do tej pory strzeli-
li 16 goli (tyle co Pelikan), ale stra-
cili 15 (o dwa więcej). Zespół ten 
przyzwoicie prezentuje się rów-
nież w meczach wyjazdowych. 
Zanotował po dwa: zwycięstwa, 
remisy oraz przegrane.

W kadrze najbliższego ry-
wala Ptaków znajduje się kilku 
doświadczonych zawodników. 
Wśród nich wyróżnia się 35-let-
ni napastnik Maciej Tataj. Ma na 
koncie 31 meczów w polskiej eks-
traklasie oraz 6 bramek (w bar-
wach Korony Kielce). Oprócz nie-
go jest także trzech graczy, którzy 
swoich sił próbowali w najwyższej 

klasie rozgrywkowej w barwach 
Polonii Warszawa: 10 meczów za-
liczył Damian Jaroń, czterokrotnie 
na murawy ekstraklasy wybiegał 
Sebastian Olczak, a jeden epizod 
zaliczył Mateusz Gliński. Do tego 
nie brakuje zawodników, którzy 
grywali czy to na zapleczu ekstra-
klasy czy w II lidze.

Łowiczanie będą sobie musie-
li również radzić za zmęczeniem.  
W środku tygodnia czeka ich 
mecz okręgowego Pucharu Pol-
ski z Widokiem Skierniewice. 
– W tym spotkaniu wyjdziemy  
w optymalnym zestawieniu na 
dany dzień, ale niektórzy z piłka-
rzy potrzebują odpoczynku. Poka-
żą się ci, co grali mniej – zapowie-
dział Bogdan Jóźwiak dodając, 
że innego wyniku jak wygranej  
z Widokiem nie bierze pod uwa-
gę.  mateusz Lis

Piłka nożna | Komplet wyników 11. kolejki iii ligi

Sypnęło niespodziankami. Świt na czele
Zwycięstwo Pelikana ze Star-

tem okazało się jeszcze cenniej-
sze, dzięki wynikom jakie padały 
w ten weekend. Spośród drużyn, 
które w tabeli plasują się przed 
biało-zielonymi, komplet punk-
tów dopisały na swoje konto tyl-
ko ekipy Świtu Nowy Dwór Ma-
zowiecki, Sokoła Aleksandrów 
Łódzki oraz Legii II Warszawa.

Nowodworzanie wygrali nad-
spodziewanie wysoko w Racią-
żu z Błękitnymi. Beniaminek nie 
był zbyt wymagającym rywalem  
i niemal od początku spotkania mu-
siał gonić wynik. Już do przerwy 
przegrywał 0:3, a goście nie za-
mierzali na tym poprzestać. Osią-
gnięcie Świtu również zasługuje 
na wyróżnienie – nowodworza-
nie jeszcze żadnego meczu w bie-
żących rozgrywkach nie przegrali  
i znaleźli się na czele tabeli.

Tuż za nimi jest Sokół Aleksan-
drów Łódzki. Aleksandrowianie 
skromnie ograli Polonię Warsza-
wa, chociaż długo wydawało się, 
że Czarne Koszule wywiozą je-
den punkt. Na trzecie miejsce spa-
dła Lechia Tomaszów Mazowiec-
ki, która nieoczekiwanie przegrała 

z beniaminkiem z Poddębic przed 
własną publicznością.

Klapą skończył się również 
mecz ŁKS Łódź. „Ełkaesiacy” 
ostatnio ograli Pelikana, ale teraz 
zostali brutalnie sprowadzeni na 
ziemię przez Wartę Sieradz. Prze-
ciętnie spisujący się do tej siera-
dzanie zwyciężyli w Łodzi aż 3:0.

Zwycięstwa zanotowały ekipy 
z ligowego dołu. Ostatnia w ta-
beli Energia Kozienice ograła 2:0 
Broń Radom, ale nie zdołała opu-
ścić najniższego szczebla podium. 
To ze względu na to, że komplet 
punktów zdobył także Oskar Przy-
sucha. Beniaminek przegrywał do 
przerwy z Ursusem Warszawa 
0:2, ale po zmianie stron zaapliko-
wał rywalom aż cztery gole!  mLis

wyniki 11. kolejki III ligi:
 błękitni Raciąż – świt Nowy 
Dwór mazowiecki 0:5 (0:3)
 Sokół aleksandrów Łódzki – 
Polonia warszawa 1:0 (0:0)
 Pilica białobrzegi – warta 
Działoszyn 2:1 (2:0)
 oskar Przysucha – Ursus war-
szawa 4:2 (0:2)
 ŁKS Łódź – warta Sieradz 0:3

 energia Kozienice – broń Ra-
dom 2:0 (1:0)
 Start otwock – Pelikan Łowicz 
2:3 (1:0)
1:0 – łukasz Choiński (9), 1:1 – Mi-
chał żółtowski (50), 1:2 – Damian 
Kosiorek (62), 1:3 – (samobójcza – 
75), 2:3 – Dawid Brewczyński (90).
 Pogoń grodzisk mazowiecki – 
Legia II warszawa 2:3 (1:2)
 Lechia tomaszów mazowiecki 
– Ner Poddębice 1:3 (0:0)

1. Świt nowy Dwór Mazowiecki 11 23 22-9

2. Sokół aleksandrów łódzki 11 22 16-7

3. Lechia Tomaszów Maz. 11 21 20-10

4. łKS łódź 11 20 20-15

5. Polonia warszawa 11 18 19-8

6. Legia ii warszawa 11 18 20-14

7. ursus warszawa 11 16 14-14

8. Pelikan Łowicz 11 16 16-13

9. warta Sieradz 11 16 11-8

10. Broń radom 11 15 14-18

11. Błękitni raciąż 11 14 10-19

12. Pogoń Grodzisk Maz. 11 14 16-15

13. warta Działoszyn 11 11 9-17

14. Pilica Białobrzegi 11 10 14-20

15. ner Poddębice 11 10 14-19

16. Start Otwock 11 10 12-25

17. Oskar Przysucha 11 9 17-29

18. energia Kozienice 11 8 12-16
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46 830-34-08), e-mailem (reklama@lowiczanin.info) 
lub osobiście w biurze ogłoszeń, ul. Pijarska 3a,  
w pon., wt. i pt. w godz. 7.30-18.00,  
śr. i czw. w godz. 7.30-16.00,  
sob. w godz. 8.00-14.00.

ogłoszenia drobne przyjmowane są osobiście 
w biurze ogłoszeń, punktach wymienionych na stro-
nie 30, a także przez stronę www.lowiczanin.info
Skład tekstu własny. 

Druk: SereGni PrinTinG GrOuP Sp. z o.o.  
03-796 warszawa, ul. rzymska 18a.

nakład kontrolowany nowego łowiczanina  
8.590 egz. nakład wraz z wydaniem głowieńskim 
(wieści z Głowna i Strykowa), też kontrolowanym 
przez ZKDP: 11.000 egz.

100%
własności polskiej

Koszykówka | Kontuzja łowiczanina

Maciej Kucharek 
na razie nie zagra
Bardzo złe wieści dotarły  
do nas z klubu AZS 
Koszalin, gdzie w tym 
sezonie w koszykarskiej 
ekstraklasie gra Maciej 
Kucharek.

Tuż przed rozpoczęciem ligo-
wego sezonu łowiczanin doznał 
poważnej kontuzji i na razie nie 
będzie występował w Tauron Ba-
sket Lidze. 

Po pokazowym meczu w Sław-
nie okazało się, że trzech zawod-
ników AZS doznało urazów.  Ku-
charek zerwał więzadła krzyżowe 
tylne i czeka go operacja.

 – To tragiczna wiadomość dla 
całej drużyny. Kontuzja odniesio-
na w meczu pokazowym, gdzie 

dwie drużyny umówiły się zarów-
no na remis, jak i na pewien styl 
gry. Trudno nie być poirytowa-
nym – tłumaczył Piotr Kwiatkow-
ski, dyrektor AZS Koszalin.

Władze klubu AZS Koszalin 
zapewniają, że Maciej Kucharek, 
podobnie jak w zeszłym sezonie 
Krzysztof Szubarga i Szymon Łu-
kasiak nie zostanie pozostawiony 
sam sobie. – Zapisy kontraktowe 
to jedno, ale dbanie o zawodni-
ka to inna sprawa. Maciej miał  
w poniedziałek operację, a później 
będzie się rehabilitował w kosza-
lińskim centrum Remedica. Cały 
sztab medyczny, trener przygoto-
wania fizycznego, będzie do jego 
dyspozycji do momentu powrotu 
do zdrowia – zapewnia dyrektor 
klubu.  zł

Koledzy z aZS Koszalin są razem z Maciejem Kucharkiem.
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Sport szkolny | rejonowa Licealiada Szkolna w La

Lekkoatletki z Chełmońskiego 
w finale wojewódzkim

Po startach w zawodach eli-
minacyjnych najlepsi ucznio-
wie szkół ponadgimnazjalnych 
reprezentowali powiat łowicki 
w finałach Wojewódzkiej Lice-
aliady Szkolnej w drużynowej 
lekkiej atletyce, które w tym roku 
szkolnym odbyły się we wtorek,  
29 września w Łodzi. 

W walce o medale wzięły 
udział dwie drużyny z Łowicza: 
dziewczęta z I Liceum Ogólno-
kształcącego im. Józefa Cheł-
mońskiego w Łowiczu (nauczy-
ciel w-f Przemysław Popławski) 
oraz chłopcy z II Liceum Ogól-
nokształcącego im. Mikołaju Ko-
perniku w Łowiczu (nauczyciel-
ka w-f Zofia Kucharska). 

W gronie dziewczyn pierwsza 
trójka była poza zasięgiem, a ry-
walizacja o miejsca 4-11 wyrów-
nana. Ostatecznie łowiczanki skla-
syfikowane zostały na 10. miejscu, 
gromadząc 1009 punktów.  

W rywalizacji drużynowej 
całkiem dobrze zaprezentowali 
się zawodnicy z II LO, zajmując  
5. miejsce w klasyfikacji general-
nej. Ekipa z Medyka miała nawet 
szansę na medal, ale zabrakło kil-
ku dobrych wyników i w sumie 
zgromadzone 1124 punkty oka-
zało się zbyt mało. Zabrakło 76 
punktów.  zł

 wyniki Finału wojewódzkiego 
Licealiady Szkolnej w drużyno-
wej lekkiej atletyki dziewczę-

ta – Łódź, 29.09.2015. 100 m: 
roksana Polit (i LO łowicz) 14,98 s, 
Maria Zygmunt (i LO łowicz) 15,61 
s, Katarzyna Jagoda (i LO łowicz) 
16,60 s. 400 m: Sylwia Brzezińska 
(i LO łowicz) 67,39 s, Laura Traczyk 
(i LO łowicz) 71,26 s, natalia Szko-
piak (i LO łowicz) 73,97 s. 800 m: 
natalia Kubica (i LO łowicz) 2:54,39 
min, Paulina wieteska (i LO łowicz) 
2:56,51 min. Kula: wioleta Siekiera 
(i LO łowicz) 8,69 m, Katarzyna 
rześna (i LO łowicz) 8,68 m, Pauli-
na Siek (i LO łowicz) 8,42 m. Skok  
w dal: Paulina wiechno (i LO ło-
wicz) 4,06 m, Paulina Zachacz (i LO 
łowicz) 3,96 m, Katarzyna Jagoda 
(i LO łowicz) 3,92 m. Sztafeta 
4x100 m: 1. LO SMS aleksandrów 
łódzki 51,04 s, 2. ii LO Sieradz 52,72 
s, 3. ZSP Kleszczów 52,99 s, 7. i LO 
łowicz (roksana Polit, Sylwia Brze-
zińska, Paula Zachacz i aleksandra 
Siekierska) 56,93 s.
 
1. LO SMS aleksandrów łódzki 1337

2. ZSP Kleszczów 1230

3. ii LO Sieradz 1148

4. ZSZ 3 Skierniewice 1068

5. i LO Ozorków 1060

6. iii LO łódź 1054

7. ii LO Zduńska wola 1048

8. XXXi LO łódź 1046

9. ii LO radomsko 1033

10. I Lo Łowicz 1009

11. ZSO Opoczno   952 
 
 wyniki Finału wojewódzkiego 
Licealiady Szkolnej w drużyno-

wej lekkiej atletyki chłopców  
– Łódź, 29.09.2015. 100 m: Ja-
kub Sejdak (ii LO łowicz) 12,04 s, 
Maciej Balik (ii LO łowicz) 12,05 
s, Maciej rachubiński (ii LO ło-
wicz) 12,13 s. 400 m: Sebastian 
Sobieszek (ii LO łowicz) 56,59 s, 
Dawid Feliga (ii LO łowicz) 57,92 
s, Przemysław wilk (ii LO łowicz) 
58,11 s. 1500 m: Patryk Sekuła 
(ii LO łowicz) 4:34,97 min, Miesz-
ko Brzózka (ii LO łowicz) 4:49,77 
min. Kula: wiktor wieczorek (ii LO 
łowicz) 10,71 m, Cezary Palewicz 
(ii LO łowicz) 9,96 m, Dawid Ka-
szewski (ii LO łowicz) 9,89 m. Skok  
w dal: Bartosz Sekuła (ii LO łowicz) 
5,45 m, Michał rokicki (ii LO ło-
wicz) 5,26 m, Bartosz Dubiel (ii LO 

łowicz) 5,17 m. Sztafeta 4x100 
m: 1. LO SMS aleksandrów łódzki 
44,68 s, 2. ii LO łowicz (Sebastian 
Sobieszek, Maciej Balik, Jakub Sej-
dak i Maciej rachubiński) 44,85 s, 
3. ZS łęczyca 45,51 s.
 
1. LO SMS aleksandrów łódzki 1386

2. ZS łęczyca 1214

3. i LO Sieradz 1200

4. ZS 1 Kutno 1161

5. II Lo Łowicz 1124

6. ZZS e-e radomsko 1099

7. ZSP wieruszów 1097

8. ZSP 1 Piotrków Trybunalski 1064

9. ZSP 8 Tomaszów Mazowiecki 1012

10. ZSP 1 Opoczno 1010

11. XXXi LO łódź   953

12. XXXii LO łódź   870

Lekka atletyka | Powiatowe indywidualne Mistrzostwa w Biegach Przełajowych

13. mistrzostwa powiatu łowickiego na Błoniach za nami
Jak co roku, pierwszą dużą 

szkolną imprezą sportową były 
Powiatowe Indywidualne Mistrzo-
stwa w Biegach Przełajowych. 
Rywalizację organizuje Powiato-
wy Szkolny Związek Sportowy 
i OSiR Łowicz. W poniedzia-
łek, 28 września, na łowickich 
Błoniach rywalizowało łącznie  
225 młodych sportowców ze szkół 
podstawowych, gimnazjalnych 
i ponadgimnazjalnych, a najlep-
si zakwalifikowali się do finałów 
wojewódzkich w Uniejowie.

W sumie na przełajowe trasy 
swoje ruszyły 52 szkolne repre-
zentacje. Największa frekwencja 
była w biegach gimnazjalnych, 
gdzie do walki o medale zgłosiło 
się blisko 50 uczestników. Zawod-
nicy z miejsc 1-3 zostali uhonoro-
wani pamiątkowymi medalami.  zł

 Powiatowe ImS: Dziewczęta: 
1. Lena Portasz (SP 1 łowicz), 2. 
aleksandra Dałek (SP Bąków), 3. 
aleksandra Szewczyk (SP nowe 
Zduny), 4. wiktoria wojda (SP ła-
guszew), 5. Oliwia rokicka (SP 3 
łowicz), 6. Zuzanna Korejwo (SP 1 

łowicz). chłopcy: 1. Bartosz wud-
kiewicz (SP 4 łowicz), 2. Jonatan 
Politowicz (SP 1 łowicz), 3. Kacper 
Styszko (SP 3 łowicz), 4. Kacper 
Stępień (SP 3 łowicz), 5. Sebastian 
Kutkowski (SP 2 łowicz), 6. antoni 
Knera (SP 2 łowicz)

 Powiatowa gimnazjada Szkol-
na: Dziewczęta: 1. natalia Kuciń-
ska (G Popów), 2. Sylwia Kaźmier-
czak (GP łaguszew), 3. Joanna 
radosz (Pijarskie GKP łowicz), 4. 
anna Kamińska (G Popów), 5. 
Małgorzata Mostowska (GP nowe 
Zduny), 6. izabela Koza (GP nowe 
Zduny). chłopcy: 1. Mikołaj Klim-
czak (GP łaguszew), 2. Tomasz 
Makowski (GP Popów), 3. Krystian 
Jakiel (G 2 łowicz), 4. Kacper Balik 
(G 2 łowicz), 5. Paweł Kunikowski 
(GP Popów), 6. Kacper Kosmowski 
(GP nowe Zduny).

 Powiatowa Licealiada Szkolna:
Dziewczęta: 1. Julia Szymkowicz 
(Pijarskie LOKP łowicz), 2. Julia 
Macho (Pijarskie LOKP łowicz), 3. 
Sylwia Masłowska (ZSP 4 łowicz), 
4. Maja Konikowska (ZSP 4 ło-

wicz), 5. Paulina rosa (ZSP 4 ło-
wicz), 6. natalia Siejka (i LO łowicz)
chłopcy: 1. Leonard Siekiera (Pi-
jarskie LOKP łowicz), 2. Szymon 
Bejda (ZSP 4 łowicz), 3. Jakub 
Szram (Pijarskie LOKP łowicz), 4. 
łukasz urbaniak (i LO łowicz), 5. 
Franciszek Kaliński (i LO łowicz), 6. 
Sylwester wójcik (i LO łowicz)

Powiatowe ImS:
Dziewczęta:
1. SP 2 łowicz   17

2. SP nowe Zduny   17

3. SP Kocierzew Pdn.   15

4. SP Oszkowice   15

5. SP 1 łowicz   13

6. SP Bąków   13

7. ZS Stowarzyszenie   13

8. SP 3 łowicz   13

9. SP łaguszew     6

10. SP Błędów     3

chłopcy:
1. SP 1 łowicz   18

2. SP 2 łowicz   17

3. SP Kocierzew Pdn.   13

4. ZS Stowarzyszenie łowicz   13

5. SP nowe Zduny   12

6. SP 3 łowicz     9

7. SP Bąków     9

8. SP Błędów     9

9. SP Oszkowice     8

10. SP łaguszew     7

11. SP 4 łowicz     6

12. Pijarska SPKP łowicz     6

Powiatowa gimnazjada Szkolna:
Dziewczęta: 

1. GP nowe Zduny   21

2. G Popów   20

3. G 2 łowicz   16

4. GP Domaniewice   16

5. PG Błędów   15

6. G łaguszew   14

7. G Kocierzew Pdn.   13

8. Pijarskie GKP łowicz   11

9. G Bielawy     7

10. G 3 łowicz     6

chłopcy:
1. G 2 łowicz   21

2. G Popów   20

3. GP nowe Zduny   17

4. GP Domaniewice   17

5. G Kocierzew Pdn.   16

6. PG Błędów   15

7. G 3 łowicz   12

8. G Bielawy   10

9. G łaguszew     9

10. Pijarskie GKP łowicz     4

Powiatowa Licealiada Szkolna:
Dziewczęta: 
1. i LO łowicz   19

2. ZSP 4 łowicz   17

3. Pijarskie LOKP łowicz   14

4. ZSP 3 łowicz     6

chłopcy:
1. i LO łowicz   23

2. ZSP 4 łowicz   21

3. ZSP 1 łowicz   19

4. ii LO łowicz   15

5. ZSP 3 łowicz   15

6. Pijarskie LOKP łowicz   14

ekipa II Lo im. Kopernika w Łowiczu w dobrych humorach. 
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Start biegu chłopców ze szkół podstawowych. 

D
O

M
in

iK
 K

u
Ś



czWartek  8 października 2015 | nr 41 (1162) | rok XXv www.lowiczanin.info

Sport
ŁowIcKI 
INFoRmatoR 
SPoRtowy
INFoRmatoR 

michał żółtowski
bohaterem meczu
Start otwock – Pelikan Łowicz. str. 42

Koszykówka | 1. kolejka ii ligi męskiej

Wygrana na inaugurację II ligi 
ksiĘŻak łoWicz  82 (16, 19, 26, 21)
kLuB koszykarski WarszaWa  57 (13, 12, 14, 18)

Księżak: Mariusz wójcik 17 (3x3), Maciej Cukierda 16, Bartosz włuczyński 
12 (4x3), Michał Świderski 10 (3x3) i hubert Makuch 9 oraz Maciej Piątek 
14, Szymon aniszewski 2, Jakub Szkup 2, Maciej Siemieńczuk i Mateusz 
Gładki. Najwięcej dla KK: Jan Bielecki 12 (4x3) i adam nowakowski 8.
widzów: 200.

Bardzo dobrze wypadła inau-
guracja rozgrywek II ligi koszy-
kówki łowickiemu Księżakowi.  
Podopieczni trenera Roberta 
Kucharka pierwszy mecz zagrali 
w Łowiczu z zespołem Klub Ko-
szykarski Warszawa i odnieśli 
pewne zwycięstwo 82:57. 

Rywal z Warszawy to benia-
minek rozgrywek. Zespół został 

zgłoszony do ligi przez byłych 
zawodników i trenerów Polonii 
Warszawa, którzy powołali Fun-
dacje Nowa Warszawa, a działa-
ją w niej miłośnicy koszykówki 
związani wcześniej z fundacja 
Polonia 2011. 

Ekipa z Warszawy ma pewny 
budżet i zapowiada nawet wal-
kę o I ligę, jednak w Łowiczu 
z Księżakiem nie miała zdanych 
szans. 

Początek inauguracyjnego 
pojedynku należał do Księżaka, 
jednak później mecz się wy-
równał. W 17. minucie goście z 
Warszawy wyszli nawet na pro-

wadzenie 25:23, ale po chwili 
znów łowicki team wygrywał. 
Po dobrym okresie gry Macieja 
Cukierdy i Mariusza Wójcika 
szybko zrobiło się 35:25 i z za-
pasem 10 oczek Księżacy zeszli 
na przerwę. 

Po zmianie stron zespół tre-
nera Kucharka zagrał bardzo 
dobrze. Mocna gra w obronie 
i skuteczność w ataku szyb-
ko pozwoliła odskoczyć na 20 
punktów. Po trójkach Bartosza 
Włuczyńskiego, Michała Świ-
derskiego oraz Huberta Maku-
cha po 30 minutach Księżacy 
prowadzili już 61:39. 

W czwartej kwarcie nasz 
team spokojnie kontrolował 
wynik. Trener Kucharek dał po-

grać młodym zawodnikom. Pod 
koniec meczu efektownym wsa-
dem popisał się Maciej Cukier-
da, swoje punkty zdobyli młodzi 
gracze (rocznik 1998) Jakub 
Szkup i Szymon Aniszewski. 
Ostatecznie wygraliśmy pewnie 
ten mecz 82:57. 

Radość ze zwycięstwa nieco 
przyćmiła kontuzja Mateusza 
Gładkiego, który na noszach 
musiał opuścić halę OSiR nr 2. 
Uraz jest dość poważny, zatem 
Mateusza czeka dłuższa rehabi-
litacja, aby wrócić do gry. 

Po tym wysokim zwycięstwie 
Księżak został wiceliderem gru-
py B II ligi i mamy nadzieję, 
że niedługo wskoczy na fotel li-
dera.  zł

mariusz wójcik (15) ostatnio grał w mKS Skierniewice, a teraz wzmocnił Księżaka łowicz. 

o meczu po meczu 
Cieszy pierwsze 
zwycięstwo

trener Księżaka 
Robert Kucha-
rek: Cieszy zwycię-
stwo w pierwszym 
meczu, ale niektó-
rych zawodników 

trochę zjadła trema, szczególnie 
w i i w ii kwarcie. Myślę, że z czasem 
będzie lepiej. Szkoda, że na koniec 
mieliśmy taki niemiły akcent. Kontu-
zja Mateusza Gładkiego wyglądała 
bardzo groźnie i na razie czeka go 
dłuższa przerwa. Szkoda, bo w tym 
sezonie miał grać więcej minut.

bartosz włuczyń-
ski (Księżak, 31,5 
min., 12 pkt. (4x2),  
eval – 13) – Pierw-
sza kwarta była 
bardzo wyrówna-

na. Dopiero w końcówce drugiej 
kwarty udało nam się nieco oddalić 
od rywala. w trzeciej odsłonie zagra-
liśmy dobrze w obronie, trafi liśmy kil-
ka razy z dystansu i to zadecydowa-
ło o dalszych losach meczu. widać 
było momentami, że brakuje nam 
jeszcze zgrania. Myślę, że to kwestia 
jeszcze kilku meczów. Chcemy grać 
szybko i do tego będziemy dążyć. 

Koszykówka | ii liga grupa B

Księżak wiceliderem po 1. kolejce
Za nami pierwsza kolejka 

w II lidze koszykówki. Tabela po 
1. kolejce prezentuje się bardzo 
przyjemnie. 

Łowicki Księżak nie zawiódł 
swoich kibiców i pewnie wygrał 
swój pierwszy mecz we własnej 
hali, pokonując KK Warszawa 
82:52. 

Powody do zadowolenia mogą 
mieć również sympatycy ko-
szykówki z Łodzi. Podopieczni 
trenera Piotra Zycha z AZS UŁ 

Szkoła Gortata Łódź pokonali 
Stal Stalową Wolę 88:69. 

W derbach Warszawy ekipa 
z Pragi KS Shmoolky nie dała 
najmniejszych szans młodej Po-
lonii Warszawa i wygrała 77:63, 
prowadząc w pewnym momencie 
meczu już 60:28. 

Od zwycięstwa rozpoczęła 
rozgrywki solidna ekipa z Prze-
myśla, która na inaugurację roz-
grywek pokonała Domlublin.pl 
AZS UMCS Lublin 69:59. 

W ostatnim meczu w ponie-
działek Rosa Sport II Radom 
wysoko pokonała BKS Tur Bielsk 
Podlaski 97:69 i została pierw-
szym liderem naszej grupy.  zł

 1. kolejka II ligi koszykówki 
męskiej grupa b: aZS uł 
Szkoła Gortata łódź – ZKS Stal 
Stalowa wola 88:69,  KS Shmoolky 
warszawa – Polonia warszawa 
77:63, MKS Start Sa Lublin – Sokół 
Ostrów Mazowiecka 75:67, MCS 

Daniel Gimbaskets 2 Przemyśl – 
domlublin.pl aZS uMCS Lublin 
69:59,  rosa Sport radom – BKS 
Tur Bielsk Podlaski 97:69.

1. rosa Sport ii radom 1 2 97:69

2. Księżak Łowicz 1 2 82:57

3. aZS uł Szkoła Gortata 1 2 88:69

4. KS Shmoolky warszawa 1 2 77:63

5. MCS Daniel Przemyśl 1 2 69:59

6. MKS Start Sa Lublin 1 2 75:67

7. Sokół Ostrów Mazowiecka 1 1 67:75

8. Domlublin.pl aZS uMCS 1 1 59:69

9. Polonia warszawa 1 1 63:77

10. ZKS Stal Stalowa wola 1 1 69:88

11. Klub Koszykarski warszawa 1 1 57:82

12. BKS Tur Bielsk Podlaski 1 1 69:97

Koszykówka | Zapowiedź 2. kolejki ii ligi koszykówki

Liczymy na pewne zwycięstwo w Warszawie
W 2. kolejce II ligi kibice ko-

szykówki w Łowiczu będą śle-
dzić poczynania Księżaka w 
Warszawie. Ekipa trenera Ro-
berta Kucharka jedzie do stoli-
cy, gdzie zagra z Polonią War-
szawa. To bardzo młody i mało 
doświadczony zespół, zatem my 
jedziemy na ten pojedynek w 
roli faworyta. Polonia w pierw-
szym meczu wyraźnie przegrała 

z KS Shmoolky Warszawa, ale 
nie można jej lekceważyć. Pa-
miętamy, że w minionym sezo-
nie łowiczanie mieli problemy z 
koncentracja i motywacja w wal-
ce ze słabszymi zespołami. 

W innych pojedynkach cieka-
wie zapowiada się walka w me-
czu MCS Daniel Gimbaskets 2 
Przemyśl – KS Shmoolky. Oby-
dwie ekipy zaczęły od zwy-

cięstw i teraz ktoś musi doznać 
pierwszej porażki.

W meczu w Lublinie pozna-
my siłę lidera z Radomia, który 
w pierwszej kolejce odniósł wy-
sokie zwycięstwo, a teraz będzie 
chciał potwierdzić formę strze-
lecką. zł

 2. kolejka II ligi koszykówki 
męskiej – grupa b (2015.10.10-

11): Polonia warszawa – Księżak 
łowicz, Klub Koszykarski warsza-
wa – Sokół Ostrów Mazowiecka, 
BKS Tur Bielsk Podlaski – aZS uł 
Szkoła Gortata łódź, ZKS Stal Sta-
lowa wola – MKS Start Sa Lublin 
(s, godz. 18.00), MCS Daniel Gim-
baskets 2 Przemyśl – KS Shmoolky 
warszawa (n, godz. 17.00), domlu-
blin.pl aZS uMCS Lublin – rosa 
Sport radom (n, godz. 18.00).

Księżak dobrze zaprezentował się w pierwszym meczu. 

zBiGnieW
łaziŃski

zbyszek.lazinski@lowiczanin.info
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trzeźwości. str. 39

cZwaRteK, 8 PaŹDZIeRNIKa:
 14.30 – Stadion sportowy OSir 
im. 10 Pułku Piechoty w łowiczu, 
ul. Jana Pawła ii nr 3; XXII edycja 
czwartków Lekkoatletycznych;

PIąteK, 9 PaŹDZIeRNIKa:
 17.00 – hala OSir nr 2 w łowiczu, 
ul. Topolowa 2; 1. kolejka stre-
fowej ligi koszykówki juniorów 
starszych U-20: UmKS Księżak 
Łowicz – UmKS Piotrcovia Piotr-
ków trybunalski;
 19.00 – Pub Krokody-LeG 
w łowiczu, ul. K.K. Baczyńskiego 9; 
6. edycja XVII otwartych mi-
strzostw Łowicza w dartsie 501 
d.o.;

Sobota, 10 PaŹDZIeRNIKa:
 9.00 – Stadion OSir im. 10 PP 
w łowiczu, ul. Jana Pawła ii 3; 6. ko-
lejka skierniewickiej ligi piłki noż-
nej okręgowej młodzików młod-
szych D2: mUKS Pelikan-2004 
Łowicz – KS Pelikan-2004 Ło-
wicz;
 11.00 – Stadion OSir im. 10 PP
w łowiczu, ul. Jana Pawła ii 3; 9. ko-
lejka I ligi wojewódzkiej piłki noż-
nej juniorów a1: Pelikan-1997 
Łowicz – RtS widzew Łódź;
 11.00 – Boisko Orlik w łowiczu, 
ul. Bolimowska 15/19; 6. kolejka 
skierniewickiej ligi piłki nożnej 
okręgowej orlików e1: mUKS Pe-
likan-2005 Łowicz – astra Zduny;
 14.30 – Stadion OSir im. 10 Pułku 
Piechoty w łowiczu, ul. Jana Pawła 
ii 3; 9. kolejka II ligi wojewódzkiej 
piłki nożnej juniorów młodszych 
b1: mUKS Pelikan-1999 Łowicz 
– chKS Łódź;

NIeDZIeLa, 11 PaŹDZIeRNIKa:
 10.00 – Stadion OSir im. 10 PP 
w łowiczu, ul. Jana Pawła ii 3; 
4. kolejka skierniewickiej ligi piłki 
nożnej okręgowej młodzików D1: 
mUKS Pelikan-2003 Łowicz – wi-
dok Skierniewice;
 11.15 – Stadion w łowiczu, ul. S. 
Starzyńskiego 6/8; 12. kolejka III 
ligi piłki nożnej: Pelikan Łowicz 
– gKS Pogoń grodzisk mazo-
wiecki;
 12.00 – Stadion OSir im. 10 PP 
w łowiczu, ul. Jana Pawła ii 3; 
9. kolejka I ligi wojewódzkiej pił-
ki nożnej trampkarza c1: mUKS 
Pelikan-2001 Łowicz – ŁKS Łódź;
 15.00 – Stadion Miejski w łowiczu, 
ul. S. Starzyńskiego 6/8; 8. kolejka 
II ligi piłki nożnej kobiet: Pelikan 
Łowicz – UKS Ząbkovia Ząbki;
 15.30 – Stadion OSir w łowi-
czu, ul. Jana Pawła ii 3; 9. kolejka 
skierniewickiej ligi piłki nożnej 
okręgowej seniorów: Pelikan II 
Łowicz – astra Zduny;
 17.00 – Pub Krokody-LeG w ło-
wiczu, ul. K. K. Baczyńskiego 9; 3. 
kolejka II ligi Łódzkiego Stowa-
rzyszenia Darta: Krokody-Leg 
Łowicz – Ignoranci Łódź;
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Codzienny dziennik niecodzienności
Władysława Tarczyńskiego 
nie trzeba łowiczanom bliżej 
przedstawiać. Wystarczy 
powiedzieć, że gdyby nie jego 
zbiory, nie mielibyśmy dziś  
bogatej historycznej ekspozycji  
w łowickim muzeum. Nie byłoby 
też z pewnością pamięci o dziejach 
Łowicza i losach jego mieszkańców 
po wybuchu I wojny światowej, 
gdyby nie pisana przez niego 
Kronika pierwszych 9 miesięcy 
Wielkiej Wojny, której rękopis 
znajduje się w zasobie łowickiego 
oddziału Archiwum Państwowego.

Jej publikacja jest aktualnie przygotowywana 
jako kolejne wydawnictwo Naczelnej Dyrekcji 
Archiwów Państwowych z cyklu biblioteki 
pamiętników „Wielka Wojna – codzienność 
niecodzienności”. Zanim jednak kronika Tar-
czyńskiego ukaże się w formie książkowej, 
warto przybliżyć jej treść, zachęcając tym 
samym do lektury.

Czym jest kronika, a w zasadzie dziennik 
prowadzony systematycznie przez Władysława 
Tarczyńskiego? To z jednej strony zapis toczą-
cych się batalii wojennych od chwili ogłoszenia 
mobilizacji w Królestwie Polskim od 30 lipca 
1914 aż do 14 maja 1915 r., obserwowanych 
z bliskiej perspektywy przez osobę autora 
i poddanych jego subiektywnej ocenie, z dru-
giej zaś próba pokazania trudów codziennego 
bytu mieszkańców, uwięzionych w oblega-
nym, a następnie okupowanym przez wojsko 
mieście. W konsekwencji działań wojennych  
w październiku 1914 r. staje się bowiem Ło-
wicz ważnym punktem na mapie walk operacji 
łódzkiej, a od połowy grudnia 1914 r. miejscem 
przyfrontowego zaplecza dla 9 Armii niemiec-
kiej, prowadzącej krwawe boje pozycyjne  
z Rosjanami nad Bzurą i Rawką.

Tarczyński za „naszymi”
Czytelnik kroniki już na wstępie rozpoznaje, 

po czyjej stronie konfliktu leży sympatia autora. 
Dla Tarczyńskiego, poddanego Imperium Ro-
syjskiemu, wrogowie to Niemcy i ich sojusznicy. 
Oni też są odpowiedzialni za aresztowania i 
wysiedlenia oraz rozstrzeliwania osób, które 

oskarżają o szpiegostwo. Pod ich adresem 
padają ostre słowa potępienia za śmierć nie-
winnych ludzi, wyrządzone szkody i zniszcze-
nia, grabież i dewastację kościołów, urzędów, 
domów i mieszkań prywatnych, skazanie na 
głód i poniewierkę setek łowiczan. Nie dziwią 
też wyrażane przez autora dosadne wobec 
nich epitety, takie jak: „żołdacy z piekła rodem”, 
„pruskie plugastwo” czy „dzicz krzyżacka”. 
Również Polacy walczący w szeregach Le-
gionów Piłsudskiego – „ofiary idei socjalistów 
galicyjskich” – są dla niego najeźdźcami, od 
których, jak od Austriaków, „nie można spo-
dziewać się nic lepszego”.

Za „swoich”, podobnie jak większość miesz-
kańców Królestwa Polskiego w początkach 
wojny, Tarczyński uważa Rosjan. Wprawdzie 
w stosunku do armii rosyjskiej nie szczędzi 
czasem słów krytyki z powodu błędów dowódz-
twa, tchórzostwa lub słabego zaangażowania 
w walce, to jednak nie kryje zadowolenia, gdy 
docierają do niego wieści o jej militarnych 
sukcesach. Ze smutkiem pisze natomiast 
o porażkach Rosjan, szczególnie boleśnie 
przeżywając przegraną batalię o Łowicz  
w grudniu 1914 r., która doprowadziła do 
okupacji niemieckiej i ustanowienia w mieście 
siedziby komendy etapowej jednostek armii 
gen. Augusta von Mackensena. Z żalem przed-
stawia również położenie jeńców i rannych ro-
syjskich, przetrzymywanych w upokarzających 
warunkach higienicznych oraz pozbawionych 
opieki medycznej, ciepłej odzieży i pożywienia.

Karty kroniki wypełniają echa bitew i po-
tyczek, opisy stacjonowania i przemarszów 
wojska, lecz na tę wojenną rzeczywistość 
nakłada się obraz życia miasta, które na 
przekór egzekucjom, gwałtom i rozbojom 
oraz dotkliwym brakom w zaopatrzeniu stara 
się nie tylko przetrwać kataklizm wojny, ale 
też pomóc swym obywatelom w przetrwaniu 
trudnych dni. Z satysfakcją pisze Tarczyński  
o pracy Komitetu Obywatelskiego Miasta 
Łowicza, który powołany tuż po rozpoczęciu 
wojny przez ochotniczą straż ogniową niesie 
pomoc biednym i poszkodowanym, a dzięki 
straży obywatelskiej stara się zapewnić po-
rządek i bezpieczeństwa w mieście. Krytycznie 
zauważa przy tym, że pomoc dla potrzebują-
cych byłaby większa i mogła przynieść lepsze 
efekty, gdyby nie krótkowzroczna i egoistyczna 
postawa niektórych jego członków, w tym prze-
wodniczącego, proboszcza parafii Św. Ducha, 
ks. kan. Jana Niemiry.  

dok. na str. II

Władysław Tarczyński jako jeniec w zamku 
Celle, VIII 1915 r., fot. ze zbiorów Archiwum 
Państwowego w Łowiczu.

Maria Dąbrowska z wizytą u Teofila Kurczaka
W kręgu „Zaraniarzy”

Dąbrowska przebywała od 1908 r. w Bel-
gii, studiując nauki przyrodnicze. Od czasu 
do czasu powracała do rodziców, którzy po 
opuszczeniu Russowa przebywali w Poklę-
kowie pod Kaliszem. Te przyjazdy pozwoliły 
jej porównać doświadczenia zagraniczne  
z życiem polskiej wsi. Dzięki temu jej wczesne 
artykuły publicystyczne, drukowane głównie w 
„Zaraniu”, a później w „Prawdzie”, dotyczyły 
spraw polskich, a informacje z zagranicy za-
wsze służyły ich pogłębieniu lub rozszerzeniu. 

W tym czasie poznała też wielu działaczy 
ludowych: Maksymiliana Malinowskiego 
(1880-1941), wydawcę „Zorzy”, Irenę Ko-
smowską (1879-1944), współzałożycielkę 
szkół rolniczych czy Stefanię Sempołowską 
(1870-1940), organizatorkę tajnego ruchu 
oświatowego. Zaprzyjaźniła się też z Teofilem 
Kurczakiem (1877-1967) oraz Leonildą Wy-
szomirską (1903-1988), znanymi z działalno-
ści na wsi łowickiej. Znajomość z nimi znalazła 
wyraz nie tylko w jej publicystyce, ale w opo-
wiadaniach i powieściach, a także na kartach 
„Dzienników”, których pełne wydanie ukazało 
się przed kilku laty. Wizyta Marii Dąbrowskiej 
w szkole dla dziewcząt w Dąbrowie Zduńskiej 
w listopadzie 1938 r., podobnie jak jej pobyt 
po upadku Powstania Warszawskiego, zostały 
już kilkakrotnie przedstawione, również na 
tych łamach.

Przyjazd do Ostrowa
Nie był to jednak pierwszy pobyt pisarki na 

Ziemi Łowickiej. Pierwszy raz przyjechała tu 
jeszcze w 1914 r., tuż przed wybuchem I wojny 
światowej, w drodze z Londynu do rodziny pod 
Kaliszem. Zaprosił ją nie kto inny, jak właśnie 
Teofil Kurczak z Ostrowa, działacz ruchu ludo-
wego i oświaty wiejskiej. Artykuł o tej wizycie, 
a właściwie reportaż zatytułowany „Ostrów 
i Bocheń”, został opublikowany w numerze  
27. z 4. lipca 1914 r. w tygodniku „Prawda”. Jest 

on dziś trudno dostępny, z tego też względu 
rzadko bywa cytowany przez badaczy zajmu-
jących się historia wsi łowickiej. Ukazał się  
w cyklu zatytułowanym „Szlakiem pracy”, który 
odwoływał się do bliskiej pisarce idei pracy, 
którą uważała za największe dobro, jakim 
dysponuje każde społeczeństwo. 

Do Ostrowa, rodzinnej wsi Teofila Kurczaka, 
pisarka przyjechała z Warszawy tak zwaną ko-
leją kaliską. Wysiadła na stacji Łowicz Kaliski, 
czyli dzisiejszym Łowiczu Przedmieściu. Stąd 
„rzemiennym dyszlem”, czyli chłopska furman-
ka, udała się do odległego o siedem wiorst 
Ostrowa. Jej bystre oko dostrzegło tuż za 
stacją ogrodzone płotem duże gospodarstwo 
ogrodnicze. Wśród okien inspektowych uwijały 
się młode dziewczyny w łowickich wełniakach. 
Uprawiano tam wczesne jarzyny, popularnie 
zwane nowalijkami, przeznaczone na rynek 
Warszawy i Łodzi.

Społeczność ludzi wolnych
Widok podłowickiego gospodarstwa ogrodni-

czego stał się dla przyszłej autorki „Nocy i dni” 
okazją do refleksji nad sytuacja polskiej wsi.  
Ze smutkiem konstatowała, że bardzo często 
jej modernizacja spoczywa w rękach cudzo-
ziemców. Nawet początki rynków wewnętrz-
nych, które miały być dźwignią uniezależnienia 
się krajowych producentów, tworzyli z reguły 
cudzoziemcy dla cudzoziemców. Nie miała złu-

dzeń, że ten paraliż społeczny i gospodarczy 
był wynikiem niewoli, spowodowanej zaborami. 
Był to sygnał ostrzegawczy, wzywający do wy-
siłku na rzecz aktywizacji polskiej wsi.

Jej podziw budził nie tylko krajobraz „tej 
równiny karmiącej i soczystej”, ale przede 
wszystkim społeczność Ostrowa i Bochenia, 
złączonych w istocie w jedną wieś. Miejscowi 
Księżacy byli zamożni, gdyż gospodarowali 
na 30 i więcej morgach. Siedzieli od wieków 
w dobrach prymasowskich, gdzie pańszczyzna 
była bardzo wcześnie zastąpiona czynszem  
i nie tak uciążliwa, jak gdzie indziej. Stąd też, 
jak pisała, w ich charakterze przetrwało wiele 
cech „wspólnych z ogólną psychiką polską, 
mniej pańszczyźnianych lub z życia pańszczyź-
nianego wynikających”. Jednym słowem była 
to społeczność ludzi wolnych, niezależnych, 
wiernych odwiecznej tradycji pracy na roli.

 Jednak zdaniem pisarki ta stara, tradycyjna 
kultura była na swój sposób doskonałym mate-
riałem na nowoczesną cywilizację. Oglądając 
słynny „Christal Palace” w Londynie, pełniący 
również rolę swoistego domu kultury, marzyła, 
aby w takich schroniskach znalazła się „zacza-
rowana królewna – kultura ludu polskiego”. Nic 
dziwnego, że entuzjazmowała się praktyczno-
ścią, siłą reformatorską i patriotyczną młodego 
pokolenia wsi, obserwowanego w uniwersy-
tetach ludowych i wśród takich działaczy, jak 
właśnie Teofil Kurczak. 

dok. na str. II

Maria Dąbrowska, fot. http://sciaga.pl/slow-
niki-tematyczne/2193/dabrowska-maria/ 
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O sobie kapłana poświęca zresztą na 
końcu osobne miejsce, negatywnie 
oceniając jego małostkowość, bez-

duszność i pracę „nie w duchu chrystusowym, 
a dla rozgłosu, dla chwalenia się i dla odbierania 
hołdów i kadzideł”.

Grabieże kulturalnych Niemców
W kronice odnaleźć można wiele bardzo 

osobistych wątków. Takimi są fragmenty wyra-
żające tęsknotę za bliskimi, od których długo 
nie dostawał Tarczyński żadnych wiadomości. 
Poruszające są słowa jego wewnętrznych 
rozterek, gdy nie wiedząc, „co dzieje się za 
żelaznym łańcuchem bagnetów i armat nie-
miecko-pruskich”, zadaje sobie pytania: „Jak 
stoi sprawa narodowa? Czy nasza orientacja 
przyjazna Rosji bez zmiany trwa dalej? Czy 
nią nie będziemy zawiedzeni? Czy my, tu  
w więzieniu, konserwując ją, źle nie czyni-
my?”. Najbardziej chyba jednak wzruszają 
słowa rozpaczy po zniszczeniu wyposażenia 
oraz kradzieży przez Niemców eksponatów 
w Muzeum Starożytności i Pamiątek Histo-
rycznych, które stanowiło powód do dumy,  
a jednocześnie obiekt ciągłej troski. Szcze-
gólnie bolesne były dla niego pierwsze dni po 
zajęciu Łowicza, gdy, jak notował z ironią, „łu-
pem kulturą szczycących się Niemców” padła 
w kolegiacie kolekcja rzadkich numizmatów, 
dewocjonalia, relikwiarze i zbiór pieczęci kró-
lewskich. Równie głęboko przeżywa kolejne 
grabieże przedmiotów i niszczenia sprzętów 
muzealnych, pozostawionych w budynku To-
warzystwa Wzajemnego Kredytu. 

R abunkom zbiorów nie był w stanie 
zapobiec także jego zięć Emil Balcer, 
którego niemiecki komendant wojenny 

zmusił do objęcia stanowisko prezydenta 
miasta. Kronikarz szczerze mu współczuje. 
Wraz z tą przymusową nominacją spoczął 
bowiem na jego barki ogrom prac związa-
nych z utrzymaniem czystości i porządku  
w mieście, kwaterowaniem oraz zaopatrywa-
niem wojska w opał i naftę, dostarczaniem 
podwód i organizowaniem szpitali dla rannych, 
a także żywieniem jeńców rosyjskich. Do pre-
zydenta zwracali się również poszkodowani 
mieszkańcy Łowicza z żądaniami interwencji 
u komendanta w sprawie zwrotu pieniędzy 
za rekwirowaną przez wojsko żywność, 
przywłaszczone konie, pojazdy, meble oraz 
sprzęt domowego użytku. Biorąc pod uwagę 
warunki wojenne, wszystkim tym obowiązkom, 
co zauważa z przekąsem Tarczyński, trudno, 

a nawet nie sposób 
było mu podołać. Cier-
piały przy tym intere-
sy samego Balcera, 
prowadzącego sklep  
z materiałami żelazny-
mi i narzędziami przy 
Nowym Rynku. Nie 
dość, że praktycznie nie 
miał on czasu na sprze-
daż swych towarów, to 
musiał jeszcze zmagać 
się z nachodzącymi 
wciąż sklep żołdakami, 
rekwirującymi za pokwi-
towaniem albo bez nie-
go to, co było lub mogło 
być im potrzebne.

Chwile grozy

U kojenia szu-
ka autor kro-
niki w religii. 

Lecz i tu niełatwo mu 
o pocieszenie. Razi go 
wygląd świątyń bez-
czeszczonych przez 
żołnierzy, przykrość 
sprawia widok kościo-
ła kolegiackiego bez 
szyb, z oknami zabitymi 
deskami, ogołoconej  
ze sprzętów i aparatów 
kościelnych. Brakuje 
mu muzyki organowej 
podczas nabożeństw 
i głosu dzwonów, które 
przywołują wiernych 
do udziału w mszach 
i uroczystościach. Głę-
boko jest oburzony wy-
znaczaniem kościołów 
przez niemieckich oku-
pantów na magazyny 
oraz garaże dla fur i samochodów czy miejsce 
przetrzymywania jeńców. Z pogardą pisze  
o mszach i wotywach odprawianych „po 
szwabsku”, podczas których żołnierze  
i oficerowie, bez szacunku dla sacrum, stoją  
w nakryciach na głowę i maszerują przy głośno 
wydawanych komendach.

Nadzieję na lepsze jutro wyraża Tarczyński 
w formie krótkich wierszy – rymowanek. Być 
może pisanie ich przynosiło mu otuchę i do-
dawało sił w pokonywaniu trudów codziennej 

egzystencji. Tych zaś małych i dużych spraw 
było bardzo wiele. W marcu 1915 r. sam do-
świadcza niebezpiecznych chwil, gdy grupa 
żołnierzy, usiłując w nocy znaleźć dla siebie 
kwatery, wkracza do domu Emila Balcera. 
Obudzony ze snu i przerażony hałasem, pi-
sze, że „dostawał silnego bicia serca, pot 
rosił czoło lub na przemian uczuwał zimne 
dreszcze, a oddech tamował w sobie, żeby 
nie zdradzić swej bytności”. Po ciemku ubiera 
się i zabrawszy dokumenty i pieniądze, modli 

się na klęczkach, aby intruzi nie wtargnęli do 
jego pokoju na poddaszu, w którym trzymał 
najcenniejsze eksponaty muzealne. W końcu 
usypia na krześle: „we śnie marzyło mu się 
muzeum, (...) rozmyślając, czy będzie przez 
niego wskrzeszone?”.

Wojna dopustem bożym
Trudno nie zauważyć w kronice wielkiego 

zmysłu obserwacyjnego autora. Choć nie ma 
w niej szczegółów operacji wojennych, nazw 
jednostek wojskowych czy imion dowódców, 
napotykamy natomiast wiele sugestywnych ob-
razów, pokazujących tragiczne położenie miasta 
i ciężki los jego mieszkańców. Tarczyński podaje 
liczne przykłady negatywnego wpływu wojny na 
postawę i zachowanie się ludzi. Boli go nie tylko, 
że podczas wojny śmierć zbiera krwawe żniwo, 
ale również to, że przestają obowiązywać usta-
nowione wcześniej normy prawne, następuje 
upadek zasad moralnych i obyczajów, narasta 
przestępczość, szerzą się choroby weneryczne, 
rozprzestrzenia prostytucja. Z jednakowym 
niesmakiem pisze więc o rabowaniu kościo-
łów, domów prywatnych, zakładów i sklepów 
przez okupantów i miejscowych złodziei, co  
o upadłych kobietach, widywanych w biały dzień 
na ulicy, które Niemcy „wabią pieniędzmi suto 
płaconymi, prezentami i łakociami”. 

D la Tarczyńskiego, osoby głębokiej 
wierzącej, wojna była dopustem bo-
żym, karą za grzechy, ludzką pychę 

i próżność. Żywił jednak nadzieję, że nie na 
próżno ponoszone są ofiary, że poprzez dozna-
ne cierpienia i krzywdy nastąpi w końcu boże 
odkupienie, a z nim dokona się „zmartwych-
wstanie ukochanej ojczyzny”. W pierwszy dzień 
świąt Wielkiej Nocy 1915 r. notuje z goryczą,  
że „wraz ze zmartwychwstaniem Chrystusa nie 
nastąpiło zmartwychwstanie nasze narodowe, 
że nie opadły okowy pruskie, że nie wybiła go-
dzina wybawienia z otchłani nieszczęść, plag, 
kar, z płomieni ognia wojennego niszczącego 
kraj ukochany (...) ”. Godziny tej nie było mu 
dane niestety doczekać nawet po powrocie  
z niewoli.* Schorowany i osamotniony, przybity 
śmiercią drogiego mu syna zmarł zanim ostatni 
niemiecki żołnierz opuścił Łowicz, zanim osta-
tecznie opadły okowy niewoli i Polska odzyskała 
niepodległość.

Marek Wojtylak
* Tarczyński został aresztowany przez Niem-

ców 9 VI 1915 r. Przez 16 miesięcy był interno-
wany w zamku Celle pod Hanowerem. Zmarł 
6 X 1918 r. w wieku 73 lat, spoczął obok swej 
żony Wandy na łowickim cmentarzu „Emaus”.

W organizowaniu się wsi, tworzeniu 
szkół i organizacji społecznych 
widziała drogę nie tylko do podnie-

sienia poziomu życia, ale też obrony polskości, 
stale zagrożonej przez rusyfikację. 

Z podziwem dla pracy 
W czasie pobytu w Ostrowie z uwagą 

przyglądała się codziennemu życiu swoich 
gospodarzy, ujęta gościnnością i serdecznością 
wobec wszystkich, domowników i przybyszów. 
Główną jej uwagę przyciągała jednak sama 
praca, w której odnajdywała sens ludzkiej 
egzystencji. Teofil Kurczak miał dwoje stałej 
służby, a w czasie pobytu pisarki miał „na 
stanie” siedmiu najemników, zatrudnionych 
przy budowie nowoczesnej stajni. Już wtedy 
zajmował się rozbudową swego gospodarstwa, 
które powiększył do 32 mórg. Latem w czasie 
żniw Ostrowianie mieli nawet po dwunastu 
i więcej najemników. Płacili im wtedy po rublu 
dziennie i dawali pięć razy dziennie jeść, a jadło 
się wtedy – jak zauważyła pisarka – „zasobnie 

i bez rachunku”. Sens tej pracy polegał na tym, 
że właściwie „robi się na to, by żyć i dać najem-
nikowi a gościowi”. To była główna cecha pracy 
księżackiej, w tym też tkwiła jej „piastowość”, 
a więc jakże polska cecha społeczna i naro-
dowa. 

W pracy Księżaków dostrzegała pisarka 
pewien odwieczny rytm, znakomicie 
wkomponowany w otaczającą przy-

rodę. Rezultatem pracy była wiec dostatniość 
tego wszystkiego, co potrzebne, by „z głodu 
nie umrzeć i gościa przygodnego nakarmić”. 
W prostym dostojeństwie pracy Księżaków nie 
było tragizmu i poszukiwania, które powinno 
cechować człowieka – twórcę nowoczesnej 
kultury. Dla człowieka nowoczesnego „żyć” 
znaczyło ciągle coś nowego dodawać, a prze-
zwyciężać stare i mieć się stale na baczności. 
W Ostrowie natomiast rytm życia był taki sam 
„jak za Piastów”. Zmiany wprawdzie otarły się 
o wieś, ale nie przekształciły jej wewnętrznej 
struktury. Bogate możliwości życia codzienne-
go „leżały jeszcze wtedy nie użyte”. Dąbrowska 
dostrzegała konserwatyzm wsi, który z jednej 

Ostatnia karta Kroniki Władysława Tarczyńskiego, fot. ze zbiorów 
Archiwum Państwowego w Łowiczu.

Codzienny dziennik niecodzienności
dok. ze str. I

dok. ze str. I

Dom Teofila Kurczaka we wsi Ostrów, fot. A. Bluhm-Kwiatkowski, (w:) A. Chmielińska, 
Księżacy i ich strój, Warszawa 1930.

Maria Dąbrowska z wizytą u Teofila Kurczaka
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Cmentarze Strykowa
Z zabytkami materialnymi  
w Strykowie historia obeszła 
się okrutnie. Potop szwedzki, 
kilkukrotne pożary, wojny światowe 
sprawiły, że do dnia dzisiejszego 
pozostało zaledwie parę budynków 
z XIX w. świadczących o historii 
miasta, która sięga wieku XIV.  
O wydarzeniach historycznych, 
które się tu rozgrywały i o dawnych 
mieszkańcach mówią cmentarze, 
mówią więcej i dobitniej niż skąpe 
zapiski dawnych kronikarzy,  
bo „Ojczyzna to ziemia 
i groby”, jak pisał C. Norwid.

S tryków, wieś leżąca na trakcie ze Zgierza 
do Łowicza, otrzymał prawa miejskie 
nadane przez króla Władysława Jagiełłę 

pod koniec XIV w. Nigdy nie osiągnął znaczenia 
ogólnokrajowego, nie zapisał się też w jakiś 
szczególny sposób na kartach polskiej historii. 
Dziś liczy nieco ponad trzy tysiące mieszkańców 
i stanowi ośrodek o charakterze miejsko-gmin-
nym. W ostatnich kilku latach Stryków zyskał na 
znaczeniu dzięki powstaniu węzła autostrado-
wego tras A1 i A2. W okolicy pojawiło się wielu 
międzynarodowych i krajowych inwestorów, 
skuszonych dogodnymi warunkami komuni-

kacyjnymi. Przed II wojną światową w mieście 
funkcjonowały cztery cmentarze wyznaniowe, 
co świadczy, jak różnorodna była mozaika 
religijna mieszkającej tutaj ludności.

Obecnie w Strykowie funkcjonują dwie 
parafie: rzymskokatolicka, dysponująca neo-
barokowym kościołem św. Marcina i ma-
riawicka sprawująca kult w neogotyckim 
kościele św. Anny i św. Marcina. Do czasów 
wybuchu drugiej wojny światowej miasteczko  

i okoliczne wsie zamieszkiwała liczna ludność 
narodowości niemieckiej, a ponad 40% jego 
mieszkańców stanowili Żydzi. 

Cmentarz rzymskokatolicki położony 
jest przy ul. Cmentarnej i Cichej. 
Spacer po nim warto rozpocząć  

od obejrzenia obelisku poświęconego po-
wstańcom styczniowym, ufundowanego przez 
młodzież szkolną Strykowa w setną rocznicę 
wybuchu styczniowej insurekcji. W miejscu 

tym spoczywają powstańcy, którzy zginęli  
w bitwach z wojskami rosyjskimi, jakie rozegrały 
się w pobliżu Strykowa w 1863 r. Pierwsza miała 
miejsce w lutym pod Dobrą, druga we wrześniu 
pod Wolą Cyrusową.

W arto też oddać hołd bohaterom 
I wojny światowej, którzy spoczywają 
w braterskiej mogile znajdującej się 

w środkowej części cmentarza. W miejscu tym 
spoczywają żołnierze rosyjski, niemieccy oraz 
polscy, którzy walczyli w obydwu armiach zabor-
czych. Są to ofiary słynnej operacji, która miała 
miejsce w okolicach Łodzi jesienią 1914 r. W tym 
samym miejscu, w zbiorowej mogile spoczęli 
obrońcy Polski polegli w 1939 r. Odbywają się 
tutaj każdego roku uroczystości rocznicowe.

Na tablicy poległym zadedykowano fragment 
„Reduty Ordona” Adama Mickiewicza: 
„Wszystko jako sen znikło. – Tylko czarna bryła
Ziemi niekształtnej leży – rozjemcza mogiła.
Tam i ci, co bronili, – i ci, co się wdarli,
Pierwszy raz pokój szczery i wieczny zawarli”.

Na strykowskim cmentarzu rzymskokato-
lickim warto też zatrzymać się przy kwaterze 
sióstr służebniczek starowiejskich, których grób 
znajduje się po lewej stronie od bramy głównej.

Pamiątką po społeczności niemieckiej jest 
nieużywany już dziś cmentarz ewangelicko-
-augsburski położony przy ul. Cmentarnej  
i Cichej, graniczący bezpośrednio z cmen-
tarzem rzymskokatolickim. Został założony  
w 1918 r. Obecnie cmentarz jest zaniedbany  
i opuszczony, większość nagrobków uległa 
zniszczeniu, tylko nieliczne nie zostały nadgry-
zione zębem czasu.

W Strykowie znajduje się też parafialny 
cmentarz mariawicki, pochodzący z początku 
XX w. Data jego powstania związana jest  
z utworzeniem parafii miejskiej tego wyznania. 
Na cmentarzu uwagę przyciągają groby sióstr 
zakonnych i duchownych Starokatolickiego 
Kościoła Mariawitów. Cmentarz parafii pod 
wezwaniem św. Anny jest stosunkowo młody, 
nie spotkamy na nim zabytkowych grobów. 
O toczącej się w okresie II wojny światowej  
w tych okolicach bitwy z Niemcami świadczy 
mogiła nieznanych żołnierzy września 1939 
r. Znajduje się ona pod murem w lewej części 
cmentarza. Warto też zatrzymać się przy grobie 
biskupa Jana Michała Sitka, zmarłego w 1970 r.

Należy też wspomnieć, że w Strykowie istniał 
czwarty, żydowski cmentarz, tzw. kirkut. Został 
założony w XVIII w. w północno – zachodniej 
części miasta. Powierzchnia cmentarza wy-
nosiła 1,2 ha. Częściowo został zniszczony 
w czasie I wojny światowej, kiedy to Rosjanie 
w jego pobliżu urządzili ziemne stanowiska 
obronne. Żaden z zabytkowych nagrobków nie 
zachował się do czasów dzisiejszych. Po 1945 
r. teren zajmowany wcześniej przez cmentarz 
zajęły częściowo zakłady przemysłowe. Ostatni 
pochówek miał tu miejsce w 1946 r.

Na archiwalnej fotografii wykonanej ok. 1916 r.  
widoczne są nieistniejące dziś macewy i ro-
syjskie okopy, będące fragmentami fortyfikacji 
pozostałymi po rozgrywającej się tutaj operacji 
łódzkiej. Dziś obok nieistniejącego już cmenta-
rza przebiega północna obwodnica Strykowa.
 Ewa i Bogumił Liszewscy

Pomnik poświęcony bohaterom Powstania 
Styczniowego, fot. z archiwum autorów

Pomnik poświęcony żołnierzom poległym w I wojnie światowej na cmentarzu w Stryko-
wie, fot. z archiwum autorów

Grób rodziny Netzlów na starym cmentarzu 
ewangelickim, fot. z archiwum autorów

Cmentarz żydowski w Strykowie, fot. z 1916 r. Źródło: Wirtualny sztetl (www.sztetl.org.
pl /pl/image/18687).

strony pozwalał zachować substancję naro-
dową, z drugiej jednak hamował w pewnym 
sensie postęp cywilizacyjny.

Aktywizacja wsi
Ta zasiedziała kultura była na swój sposób 

doskonałym materiałem na przeobrażenie się 
w nowoczesną cywilizację. Jej zalążki widziała 
pisarka właśnie w Ostrowie i Bocheniu, typo-
wych wsiach księżackich, w których było miej-
sce na budowę wielu nowoczesnych instytucji. 
Zaliczała do nich Dom Ludowy w Bocheniu, 
czy też jedną z najstarszych bibliotek wiejskich  
w Polsce, która powstała jeszcze w końcu 
XIX w. Wielka w tym była zasługa takich 
działaczy, jak właśnie Teofil Kurczak, który 
problemy związane z działalnością społeczną 
w rodzinnej wsi opisywał w korespondencjach 
umieszczanych na lamach „Gazety Świą-
tecznej”, a także wydawanego przez Karola 
Rybackiego „Łowiczanina”.

W ażną rolę w rozwoju wsi odgrywały 
również organizacje społeczne, w 
tym kobiece i młodzieżowe. Działała 

tu ochotnicza straż pożarna, założona właśnie 
z inicjatywy Teofila Kurczaka. Broniła nie tylko 
dobytku ludzkiego od ognia, ale zajmowała się 
także krzewieniem kultury, przygotowywała 

również mieszkańców do walki zbrojnej. Jed-
nostki straży zostały przekształcone później 
w oddziały paramilitarne, współpracujące  
z Polską Organizacją Wojskową. Tak zorgani-
zowany oddział w nocy z 11 na 12 listopada 
1918 r. brał udział w rozbrajaniu Niemców w 
Łowiczu oraz ochronie mostów i ważniejszych 
obiektów w mieście i okolicy, między innymi 
koszar i magazynów wojskowych.

Rola ruch spółdzielczego
Przyszłość wsi upatrywała Maria Dąbrow-

ska w organizowaniu świadomej, zbiorowej 
pracy dla osiągnięcia czegoś więcej niż tylko 
„chleba powszedniego”. Służyć temu miały  
w pierwszym rzędzie instytucje spółdzielcze, 
takie jak młyn w Bocheniu, który zwiedziła  
wraz z Teofilem Kurczakiem. Zbudowało go 
trzech gospodarzy, którzy założyli spółkę 
młynarską, mająca sprzedawać mąkę bez po-
średników. Dotychczas jej produkcja i handel 
spoczywały w rękach kilku przedsiębiorców 
żydowskich z Łowicza. Byli oni monopolistami 
na tym rynku, dyktując wysokie ceny na mąkę 
i jej przetwory. Przedsiębiorcy z Bochenia 
przełamali więc ten monopol, doprowadzając 
tym samym do spadku cen na rynku młynar-
skim.

M łyn w Bocheniu był jak na owe czasy 
przedsięwzięciem bardzo nowocze-
snym. Poruszał go motor gazowy  

o sile 35 koni mechanicznych, tygodniowo zaś 
przerabiał 150 korcy zboża. Oświetlony był też 
elektrycznością, z której korzystały pobliskie 
domy! Zboże skupowano w sąsiednich wsiach, 
zaś gospodarze płacili za mąkę w naturze, tak 
zwanymi odsetkami od zboża. Pisarka miała 
nadzieję, że takie spółki młynarskie będą 
zakładane nie tylko przez kilku gospodarzy, 
ale przez całą wieś, a nawet okolicę.  Jednym 
słowem postulowała, aby były zakładane na 
prawdziwych zasadach spółdzielczych.

Nie podważając sensu inicjatywy bocheń-
skiej, Dąbrowska zauważała, że spółka może 
jednak nie wytrzymać konkurencji z podobnymi 
przedsiębiorstwami. Oto bowiem w sąsiedniej 
wsi, w Mystkowicach, powstał drugi młyn, zało-
żony z kolei przez czterech gospodarzy. Robił 
więc nie tylko konkurencję bocheńskiemu, ale 
co gorsza ułatwiał działalność „jakimś sprytnym 
cudzoziemcom”. Konkurencja, obdarzona du-
żym kapitałem, mogła zmniejszyć wysiłki zmie-
rzające do unowocześnienia pracy i nadania jej 
charakteru niezależnej siły polskiej. Nie byłoby 
tego, gdyby powstał jeden młyn, wzniesiony 
siłą gromady.  

dok. na str. IV
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Zapomniany bohater bitwy nad Bzurą
Sylwetkę dowódcy  
64. Grudziądzkiego Pułku 
Piechoty, majora Aleksandra 
Rewerowskiego, walczącego 
w bitwach nad Bzurą i Nidą, 
dwukrotnie odbijającego 
Łowicz z rąk niemieckich  
we wrześniu 1939 r. 
przedstawia Kazimierz 
Kawczyński z Płocka.

Początki kariery wojskowej

M ajor Aleksander Marian Rewe-
rowski urodził się 3 IX 1897 roku 
w Brylińcach w powiecie przemy-

skim jako syn Karola Rothkӓhla, leśnika  
i Ludwiki z Szeparowiczów. Jak sam podawał, 
jego rodzina była liczna. Dzieciństwo i młodość 
spędził na pograniczu Zakarpacia i Bukowiny. 
Po ukończeniu gimnazjum im. Franciszka 
Józefa I w Czerniowcach (dziś miasto w po-
łudniowo-zachodniej części Ukrainy) wstąpił 
na wydział prawniczy tamtejszego uniwersy-
tetu. Brał czynny udział w ruchu harcerskim,  
w polskich drużynach sportowych „Sokół”  
oraz Stowarzyszeniu Akademików Polskich 
„Ognisko”. W Czerniowcach pełnił funkcję 
skarbnika Zarządu Sekcji Wojskowej. Studia 
przerwał wybuch wojny.

W 1915 r. został powołany do CK Armii Au-
stro-Węgier. W czasie kampanii zimowej 1915 
r. dostał się do niewoli rosyjskiej – groziło mu 
rozstrzelanie za niszczenie wojskowych linii 
telefonicznych. Udało mu się jednak zbiec 
z niewoli, po czym brał udział w walkach na 
froncie włoskim, gdzie dwukrotnie został ranny. 
Służąc w 35 PP awansował na podchorążego. 
Ukończył Szkołę Oficerów Rezerwy XI Korpusu 
oraz oficerski kurs szturmowy. Za udział na 
froncie włoskim otrzymał Krzyż Walecznych. 
W 35 Pułku Strzelców awansowano go na 
młodszego oficera obserwacyjnego pułku. 
W 1919 r. jako 22-letni ochotnik wstąpił do 
Wojska Polskiego, otrzymując przydział do 
15 pułku strzelców w 4 Dywizji Strzelców gen. 
Lucjana Żeligowskiego. Brał udział w wojnie 
polsko-rosyjskiej, walcząc m.in. z Ukraińcami i 
Rosjanami pod Radzyminem i Mokrem. Z kolei 
w składzie 31 Pułku Strzelców Kaniowskich 
walczył pod Złoczowem nad Dniestrem. 

W armii niepodległej Polski
W 1920 r. wziął ślub z Zofią Lichocką. W 

1921 r. 31 Pułk Strzelców przeszedł na etat 
pokojowy, w którym objął obowiązki oficera 
oświatowego i sportowego. Ukończył wyższy 
kurs polonistyczny, znał ponadto: niemiecki, 
ukraiński, rosyjski i rumuński. 23 grudnia 1922 
r. został odznaczony Krzyżem Walecznych. 
Posiadał już wiele odznaczeń, m.in. Srebrny 
Krzyż Zasługi, Medal za udział w wojnie 1918-
1920, Medal 10-lecia Odzyskania Niepodległo-
ści oraz francuski Medal Interalliee. 

W 1924 r. zmienił nazwisko na Rewerowski 
i został skierowany do 25 Pułku Piechoty  
w Piotrkowie, obejmując stanowisko dowódcy 
7 kompanii II batalionu. Otrzymał awans na 
kapitana i został dowódcą szkoły podoficer-
skiej. Dowódca pułku, ppłk Ludwik Maciejewski 
tak ocenił umiejętności kpt. Rewerowskiego: 
„to oficer o wybitnych kwalifikacjach, wysokiej 
inteligencji i charakterze zrównoważonym. 
Jako organizator i dowódca Szkoły Podoficer-
skiej bardzo dobry dla podwładnych, wymaga-
jący i sprawiedliwy, względem przełożonych 
lojalny, w pracy bardzo chętny i sumienny”. 
Natomiast dowódca 7 DP płk dypl. Emil Prze-
drzymirski, tak o nim napisał: „wybitny oficer  
i niższy d-ca piechoty. Był doskonałym do-
wódcą Szkoły Podoficerskiej. Pracuje bardzo 
solidnie, zawsze równomiernie i dobrze”.

W latach 1933-1935 służył w Korpusie 
Ochrony Pogranicza, szkolił rekrutów 
i pełnił obowiązki dowódcy kompanii 

odwodu w 17 batalionie. W 1935 r. otrzymał 
awans na stanowisko majora i skierowanie  
do 64 PP w Grudziądzu, miasta polskiej ka-
walerii. Do 2 września 1939 r. sprawował tam 
obowiązki dowódcy 1 batalionu.

W bitwach o Łowicz
Już 1 września 1939 r. 64 PP z Grudziądza 

w składzie 16 Dywizji Piechoty wyruszył do 
walki z niemieckim najeźdźcą. Mjr Rewerowski 
jako dowódca 1 batalionu 64 PP brał udział 
w walkach na ziemi grudziądzkiej w rejonie 
Słupski Młyn i Gruta nad Osą. 2 września 1939 
r. przejął dowództwo nad 64 PP po ciężkim 
zranieniu dowódcy płk. Bronisława Ciechanow-
skiego. Znad Osy pułk jego przeszedł ziemię 
kujawską i gostynińską przez Włocławek, 
Golub Dobrzyń, Gostynin, Żychlin. 

10 września 1939 r. 64 PP mjra Rewerow-
skiego po ciężkich, forsownych marszach 
zatrzymał się na ziemi łowickiej. W tym dniu 
od dowódca Grupy Operacyjnej „Wschód” gen. 
Mikołaja Bołtucia dostał rozkaz zdobycia Łowi-

cza. Po ciężkich walkach z niemieckim 102 PP 
z 24 DP prymasowskie miasto zostało odbite, 
w walkach poległo 120 żołnierzy, a 150 zostało 
rannych. Wróg utracił ok. 100 samochodów, 
4 czołgi, 6 dział pancernych, 4 samochody 
opancerzone, 4 działa, zabitych zostało 390 
żołnierzy, w tym 20 oficerów oraz 1017 było 
rannych. Bohaterskie walki były toczone 
nocą, bardzo często na bagnety, co pozwoliło 
uchronić miasto od poważnych zniszczeń.  
W następstwie niefortunnego rozkazu gen. 
Bortnowskiego, dowódcy Armii „Pomorze”, 64 
PP musiał 13 września wycofać się na północ-
ny brzeg Bzury w rejon Klewkowa i Małszyc. 

P o krótkim odpoczynku Rewerowski 
otrzymał 14 września rozkaz od płk. 
Zygmunta Szyszki Bohusza ponow-

nego zdobycia Łowicza. Mjr Rewerowski roz-
począł natarcie swoim pułkiem w pierwszym 
rzucie 16 DP. Były to walki dzienne, w których 
tym razem stacjonujący w mieście niemiecki 
30 Pułk Piechoty stawiał zacięty opór. Po kilku 
godzinach Łowicz po raz drugi został zdobyty 
przez 64 PP. Tymczasem nieprzyjaciel wpro-
wadził do walki nowe siły – 18 Dywizję Piechoty 
i XI Korpus Artylerii, który zmusił kontratakiem 
bratnie pułki 65 PP i 66 PP do odwrotu i odda-
nia Łowicza. Jednostki 16 DP zostały wprost 
zdziesiątkowane: łącznie zginęło ok. 500 
żołnierzy, rannych było 380 oficerów, ok. 500 
dostało się do niewoli. Do dziś nie ustalono 
dokładnej liczby poległych oraz rannych. Nocą 
14 września mjr Rewerowski na rozkaz gen. 
Botłucia wycofał swych żołnierzy zza Bzury 
do Małszyc. Tak się złożyło, że był to dzień 
święta pułkowego, tym razem obchodzonego 
w żałobie po stracie wielu żołnierzy i goryczy 
z powodu niewykorzystanej szansy pobicia 
wroga. Nie był to także jeszcze koniec walk 
nad Bzurą. 

Ciąg dalszy zmagań  
na Ziemi Łowickiej

O świcie 17 września mjr Rewerowski  
ze swoim zdziesiątkowanym pułkiem po raz 
dziewiąty toczył bój z nieprzyjacielem nad 
rzeką Nidą w miejscowości Czerniew. Był to 
bój podwójny i tragiczny na szlaku odwro-
towym. Po wycofaniu się z rejonu Małszyc 
na mocy rozkazu dowódcy armii „Pomorze” 
64 PP i bratnie pułki 65 i 66 z 16 DP zatrzy-
mały się na odpoczynek we dworze Czerniew  
u Zdzisława Boskiego. Wcześniej 16 września 
była tu Główna Kwatera sztabu dowódcy Armii 
„Pomorze” i rozegrała się bitwa z niemieckim 
I pułkiem czołgów z 1 DPanc. Pułk ten przybył 
po rozbiciu stanowisk obrony 58 PP z 14 DP ar-
mii „Poznań” z rejonu Kocierzew Płd, Karnków, 
Wicie w okolice Czerniewa. Sztab gen. Wł. 
Bortnowskiego podjął walkę obronną. Padły 
ofiary po stronie żołnierzy i cywili. Zasłużonym 
okazał się obrońca Czerniewa, oficer artylerii 
mjr Stanisław Oyrzyński. Zginęła też załoga 
czołgu z dowódcą niemieckim 8 kompanii 
I pułku czołgów kpt. von Köckenitzenem. 

P o przenocowaniu w lesie kiernoskim 
17 września rano 64 PP został zaata-
kowany przez grupę 42 czołgów oraz 

niemieckie lotnictwo, włączone do rejonu 
walk nad Bzurą i Nidą. Mjr Rewerowski z nie-
dobitkami, mając ok. 200 strzelców, 4 armaty 
ppanc. 37 mm, parę karabinów maszynowych  
7,9 mm, jeden moździerz 81mm, właściwie 
resztki sprzętu wojskowego po bitwie łowickiej, 
podjął ciężki i krwawy bój obronny. Granaty 
użyte w walce i ostrzał powstrzymały nieprzy-
jaciela. Kolumna pancerna I pułku czołgów po 
rozbiciu pułku mjr Rewerowskiego, przy stracie 
3 czołgów odjechała w rejon Osieka i Rybna. 
Ranny mjr Rewerowski z resztką swych żołnie-
rzy zaczął przygotowywać obronę. Od strony 
Chąśna nadjechała kolumna niemieckich czoł-
gów z 2 pułku I DP. Rozpoczęła się nierówna 
walka, w której nieprzyjacielskie czołgi i lotnic-
two dokonały masakry żołnierzy 64 PP. Z 200 
żołnierzy poległo ponad 50, drugie tyle zostało 
rannych, części poległych nie zidentyfikowano. 

Największy dramat rozegrał się na terenie 
parku dworskiego w Kiernozi, gdzie na raz od 
bomby zginął cały pluton sapersko-pionierski 
z dowódcą plutonu Leonem Polakiewiczem. 
Wieczorem 17 września mjr Rewerowski  
z resztkami pułku udał się na rozkazu dowódcy 
Armii „Poznań” w rejon Bud Starych na ziemi 
sochaczewskiej, gdzie w lasach zbierały 
się inne rozbite pułki armii „Poznań” i „Pomo-
rze”. Tu nakazał zniszczyć całą dokumentację 
pułku. 

Odwrót i kapitulacja
Kolejne boje mjr Rewerowski i jego żołnierze 

stoczyli przy przeprawie na dolnej Bzurze, 
pierwszy miał miejsce w rejonie Brochowa, 
następny w okolicach Witkowic. Celem było 
przedostanie się do Puszczy Kampinoskiej 
i dalej do Warszawy. W wyniku działań 4 Floty 
Powietrznej Luftwaffee – 5 pułków lotnictwa, 
ciężkiej artylerii i czołgów z 16 Korpusu Pancer-
nego SS Leibstandarte „Adolf Hitler” w rejonie 
Biała Góra – Młodzieszyn – Wyszogród resztki 
polskich jednostek uległy całkowitej zagładzie. 
Przeżyli jedynie ci, którzy wywiesili białe „flagi” 
i poddali się. 

Mjr Rewerowski po udanym przejściu 
przez Bzurę przedarł się z garstką żołnierzy 
do Puszczy Kampinoskiej, nakazując ukryć 
sztandar pułku.* 22 września 1939 r. w rejonie 
Bielan oddał się do niewoli z grupą oficerów i 
żołnierzy. Został przewieziony do oflagu VIIA 
Murnau w górnej Bawarii w Niemczech, w 
którym przebywał pięć lat aż do wyzwolenia 
przez jednostki pancerne USA w kwietniu 
1945 r. Po powrocie do kraju zamieszkiwał w 
Jeleniej Górze, następnie w Łodzi, pracując 
w branży włókienniczej. Kolejną była praca w 
Zakładach Przemysłu Surowców Wtórnych we 
Wrocławiu. Zmarł podczas podróży służbowej 
w Kluczborku 6 maja 1958 r. 

Mogiły bohaterów

M ajor Aleksander Rewerowski wraz  
ze swym pułkiem wykonał we wrze-
śniu 1939 r. rozkaz niewykonalny 

wobec Ojczyzny. Stoczył ponad 13 bojów 
i potyczek z Niemcami. Walczył jak na dowódcę 
i żołnierza przystało – do końca. 64 Grudziądzki 
PP majora Rewerowskiego został uhonorowa-
ny za waleczność w wojnie obronnej Krzyżem 
Srebrnym Orderu Wojennego Virtuti Militari. 
Miało to miejsce 27 lat po wojnie, 11 listopada 
1966 r. Jego dowódca nie doczekał się jednak 
tego zaszczytnego wyróżnienia. Wśród około 
3000 jego żołnierzy poległo również dwóch 
Kawczyńskich: pierwszy – kanonier Leon 
Kawczyński zginął 2 września 1939 r. w rejonie 
Radzynia na ziemi grudziądzkiej, pochowany 
na cmentarzu wojskowym w Mełnie jako 
bohater znad Osy; drugi – porucznik Eligiusz 
Apolinary Kawczyński, dowódca V kompanii 
2 batalionu poległ 18 września 1939 r. na ziemi 
sochaczewskiej w rejonie Białej Góry. Pocho-
wano go na cmentarzu katolickim w Juliopolu 
jako bohatera bitwy nad Bzurą.

Mogiły żołnierzy 64 PP z Grudziądza znajdu-
ją się na cmentarzach wojskowych w Mełnie, 
Łowiczu, Kiernozi, Iłowie, Starych Budach  
i Młodzieszynie. Cześć Ich Pamięci!

Kazimierz Kawczyński 

*Sztandar 64 PP ukryto w okolicach Iłowa, 
skąd niestety trafił w ręce niemieckie. W 1971 r. 
został on odnaleziony w NRD i zwrócony Pol-
sce. Oryginalną głowicę sztandaru ze srebrnym 
orłem udało się odkopać dopiero w 2010 r.  
w Kampinosie. Znaleziona głowica zastąpiła 
jej kopię przy drzewcu sztandaru pułku, prze-
chowywanego w Muzeum Wojska Polskiego.

Mjr Aleksander Rewerowski, fot. ze zbiorów 
autora.

N ależałoby zatem stworzyć jedną silna 
spółdzielnię, której członkami byliby 
mieszkańcy Bochenia, a także Ostrowa 

czy Mystkowic. 
Właśnie w ruchu spółdzielczym upatrywała 

Dąbrowska siłę, która mogłaby przekształcić 
życie wsi w zaborze rosyjskim. Jej zdaniem 
spółdzielczość tworzyła i zapowiadała ustrój, 
w którym obywatel staje się w jednej osobie 
przedsiębiorcą i pracownikiem, sprzedają-
cym i kupującym, rządzącym i rządzonym. 

Ustrój, gdzie przy zachowaniu wszystkich 
korzyści płynących z rozwiniętego podziału 
pracy, przywrócona zostaje harmonia, pełnia i 
wszechstronność człowieka. Ustrój ten różnił 
się od wprowadzonego po II wojnie światowej 
systemu, zwanego „demokracją ludową”, sta-
nowiącego zaprzeczenie ideału prawdziwej 
spółdzielczości, o którą walczyła znakomita 
pisarka i której zalążki powstawały właśnie na 
Ziemi Łowickiej.

Dobiesław Jędrzejczyk

Maria Dąbrowska z wizytą 
u Teofila Kurczaka

dok. ze str. III
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